
6de Vergadering 

Voorzitter: Vondeling 

Tegenwoordig zijn 138 leden, te we-
ten: 
Aantjes, Aarts, Abma, Van Amels-
voort, Andela-Baur, B. Bakker, M. Bak-
ker, Beckers-de Bruijn, Ter Beek, De 
Beer, Beinema, Van den Bergh, Beu-
mer, Blaauw, H. A. de Boer, J. J. P. de 
Boer, Boersma, Bolkestein, De Boois, 
Borgman, Braams, Braks, Bremen, 
Brinkhorst, Van den Broek, Castricum, 
G. M. P. Cornelissen, P. A. M. Cornelis-
sen, G. C. van Dam, M. P. A. van Dam, 
Dees, Deetman, Van Dijk, Dijkman, 
Van Dis, Van der Doef, Dolman, 
Drenth, Duinker, Engwirda, Epema-
Brugman, Van Erp, Evenhuis, Even-
huis-van Essen, Eversdijk, Faber, Frin-
king, Gerritse, Ginjaar-Maas, Gualthé-
rie van Weezel, Van der Gun, Haas-
Berger, De Hamer, Van der Hek, Hen-
nekam, Hermans, Hermsen, Van Hou-
welingen, Jacobse, Jansen, Joekes, 
Kappeyne van de Coppello, Keja, Van 
Kemenade, Klein, Kleisterlee, Knol, 
Koekoek, Kolthoff, Kombrink, Konings, 
Korte-van Hemel, De Korte, Kosto, 
Krouwel-Vlam, De Kwaadsteniet, Lam-
bers-Hacquebard, Langedijk-de Jong, 
Lansink, Lauxtermann, Van Leijen-
horst, Van der Linden, Lubbers, Meijer, 
Mertens, Molleman, Moor, Van Mui-
den, Müller-van Ast, Nijhof, Nijpels, 
Notenboom, Nypels, Van Ooijen, Pop-
pe, Portheine, Pronk, Rienks, Rietkerk, 
Roethof, Van Rooijen, Van Rossum, 
Salomons, Van der Sanden, Schaap-
man, Schakel, Scherpenhuizen, Schol-
ten, Van der Spek, Spieker, Stemer-
dink, Stoffelen, Terlouw, Van Thijn, 
Tolman, Tripels, Den Uyl, Veerman, 
Vellenga, Van de Ven, Verbrugh, Ver-
kerk-Terpstra, Vondeling, Voogd, De 
Voogd, De Vries, Vrijlandt-Krijnen, 
Waalkens, Waltmans, Weijers, Wes-
sel-Tuinstra, Wisselink, Wolff, Wölt-
gens, Worrell, Wuthrich-van der Vlist, 
Zeevalking en Van Zeil, 

en de heren Van Agt, Minister-Presi-
dent. Minister van Algemene Zaken, 
Wiegel, Vice-Minister-President, Mi-
nister van Binnenlandse Zaken, Van 
der Klaauw, Minister van Buitenlandse 
Zaken, De Ruiter, Minister van Justitie, 

Pais, Minister van Onderwijs en We-
tenschappen, Andriessen, Minister 
van Financiën, Scholten, Minister van 
Defensie, Beelaertsvan Blokland, Mi-
nister van Volkshuisvesting en 
Ruimtelijke Ordening, Tui jnman, Mi-
nister van Verkeer en Waterstaat, Van 
Aardenne, Ministervan Economische 
Zaken, Van der Stee, Minister van 
Landbouw en Visserij, Albeda, Minis-
ter van Sociale Zaken, mevrouw Gar-
deniers-Berendsen, Ministervan Cul-
tuur. Recreatie en Maatschappelijk 
Werk, de heren Ginjaar, Minister van 
Volksgezondheid en Milieuhygiëne, 
De Koning, Minister voor Ontwikke-
lingssamenwerking, Peijenburg, Mi-
nister voor Wetenschapsbeleid, Van 
der Mei, Staatssecretaris van Buiten-
landse Zaken, mevrouw Haars, Staats-
secretaris van Justitie, de heren Ko-
ning, Staatssecretaris van Binnenland-
se Zaken, Hermes, Staatssecretaris 
van Onderwijs en Wetenschappen, De 
Jong, Staatssecretaris van Onderwijs 
en Wetenschappen, Nooteboom, 
Staatssecretaris van Financiën, Van 
Lent, Staatssecretaris van Defensie, 
Van Eekelen, Staatssecretaris van De-
fensie, Brokx, Staatssecretaris van 
Volkshuisvesting en Ruimtelijke Orde-
ning, mevrouw Smit-Kroes, Staats-
secretaris van Verkeer en Waterstaat, 
de heren Hazekamp, Staatssecretaris 
van Economische Zaken, De Graaf, 
Staatssecretaris van Sociale Zaken, 
mevrouw Kraaijeveld-Wouters, Staats-
secretaris van Cultuur, Recreatie en 
Maatschappelijk Werk, de heer Wallis 
de Vries, Staatssecretaris van Cultuur, 
Recreatie en Maatschappelijk Werk en 
mevrouw Veder-Smit, Staatssecretaris 
van Volksgezondheid en Milieuhygiëne. 

De Voorzitter: Ik deel aan de Kamer 
mee, dat zijn ingekomen berichten van 
verhindering van de leden: 

Wessel-Tuinstra en Hermans, alleen 
voor het eerste deel van de vergade-
ring, wegens andere verplichtingen; 

Hartmeijer en Voortman, om gezond-
heidsredenen; 

Van der Stoel, wegens verblijf buitens-
lands; 

Dankert, de hele week, eveneens we-
gens verblijf buitenslands; 

Minister De Koning, wegens het bijwo-
nen van de EG-Ontwikkelingsraad te 
Luxemburg, voor een gedeelte van de 
vergadering; 

Minister De Ruiter, alleen voor het eer-
ste deel van de vergadering, wegens 
verblijf buitenslands. 

Deze berichten worden voor kennisge-
ving aangenomen. 

De Voorzitter: Ingekomen is een brief 
van o.a. de Minister van Sociale Zaken, 
over de intrekking van het wets-
ontwerp Regeling voor de vermogens-
aanwasdeling (13 965, nr. 11). 

Deze brief, die al is gedrukt en rondge-
deeld, wordt voor kennisgeving aan-
genomen; het wetsontwerp wordt van 
de lijst van werkzaamheden afge-
voerd. 

De Voorzitter: Ook is ingekomen een 
brief van de Staatssecretaris van Justi-
tie, over de invoering van wekelijks 
verlof voor in open inrichtingen ver-
blijvende gedetineerden (14 102, nr. 
24). 

Deze brief, die al is gedrukt en rondge-
deeld, wordt voor kennisgeving aan-
genomen. 

De Voorzitter: Dan zijn ingekomen de 
volgende brieven: 

een, van de Minister van Buitenlandse 
Zaken, ten geleide van de tekst van: 

1. Regionale Overeenkomst betref-
fende het gebruik door de omroep-
dienst van golven in de middengolf-
banden in de gebieden 1 en 3 en in de 
langegolfbanden in gebied 1 ; Genève 
22 november 1975 (Trb. 1978,14); 

2. Europese Radio-omroep Conven-
tie; Kopenhagen, 15 september 1948; 

twee, van de Minister van Onderwijs 
en Wetenschappen, t.w.: 

een, ten geleide van het accoun-
tantsrapport en de jaarrekening 1973 
van het Academisch Ziekenhuis bij de 
Gemeentelijke Universiteit van Am-
sterdam; 

een, ten geleide van de jaarrekening 
en het accountantsrapport 1974 van de 
Rijksuniversiteit te Leiden; 
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Voorzitter 
een, van de Staatssecretaris van Fi-
nanciën, ten geleide van de rekening 
van de Consignatiekas over 1977; 

een, van de Minister van Sociale Za-
ken, inzake een SER-adviesaanvrage 
over wetgeving voor de niet op winst 
gerichte sector. 

Deze brieven, die niet zullen worden 
gedrukt, worden voor kennisgeving 
aangenomen; de bijgevoegde stukken 
liggen op de griffie ter inzage. 

De Voorzitter: De overige ingekomen 
stukken staan op een lijst, die op de ta-
fel van de griffier ter inzage ligt. Op die 
lijst heb ik ook voorstellen gedaan 
over de wijze van behandeling. Als aan 
het einde van de vergadering daarte-
gen geen bezwaren zijn ingekomen, 
neem ik aan, dat de Kamer zich met de 
voorstellen heeft verenigd. 

Aan de orde is de voortzetting van de 
behandeling van: 
Bestek'81 (15 081); 

algemene politieke en financiële be-
schouwingen over de rijksbegroting 
voor het jaar 1979 (15 300). 

De beraadslaging wordt hervat. 

Hierbij zijn tevens aan de orde: 
de motie-Den Uyl c.s. over de soci-

ale uitkeringen (15 081, nr. 6); 
de motie-Van der Spek c.s. over in-

voering van de 7-urige werkdag vóór 
1981 (15 081, nr. 7); 

de motie-Beckers-de Bruijn c.s. over 
de kernwapenstrategie in Nederland 
(15 300, Miljoenennota, nr. 7); 

de motie-Van der Spek c.s. over het 
scheppen van extra arbeidsplaatsen 
(15 300, Miljoenennota, nr. 8); 

de motie-Van der Spek c.s. over het 
afzien van de voorgenomen 3% reële 
groei van het defensiebudget (15 300, 
Miljoenennota, nr. 9). 

D 
Minister Van Agt: Mijnheer de Voorzit-
ter! Vandaag zetten wi j het gemeen 
overleg met de Staten-Generaal over 
onze nota Bestek '81 en de eerste ten-
uitvoerlegging daarvan in de begro-
ting voor het komende jaar voort. De 
Kamer heeft aan onze beschouwingen 
en de daarop gebaseerde plannen uit-
voerige aandacht gegeven. Daarvoor 
betuigen wij onze waardering en er-
kentelijkheid. 

Omdat zowel onze nota Bestek '81 
als de begroting voor 1979 aan de orde 
is, zullen niet alleen de Minister van Fi-
nanciën en ik zelf het woord voeren, 
maar ook de andere ondertekenaren 
van het Bestek, achtereenvolgens de 
Ministervan Binnenlandse Zaken, die 
van Sociale Zaken en die van Econo-
mische Zaken. 

Het kabinet beseft zeer wel dat het 
een zware opdracht heeft aanvaard. 

§ ■ 

1 
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Minister-President Van Agt tijdens zijn antwoord aan de Kamer 
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Van Agt 
Dat zijn woorden die ik uitsprak op de-
ze plaats bij het eerste optreden van 
ons kabinet. Na het verschijnen van 
Bestek '81 is nog duidelijker geworden 
hoe zwaar die opdracht in feite is. 

Tussen het onderkennen van de 
noodzaak tot heroriëntatie van onze 
maatschappij op veranderde omstan-
digheden en de feitelijke doorvoering 
ervan ligt een wereld van problemen, 
niet alleen van materiële aard maar 
ook betrekking hebbend op de inrich-
ting van de maatschappij en op de 
kwaliteit van het bestaan. Die proble-
men worden nog verscherpt door de 
ongewisheid van het karakter van de 
veranderingen die zich in de afgelopen 
vijf jaar in de wereldeconomie hebben 
voltrokken. Zoveel is wel zeker, nie-
mand kan met stelligheid zeggen in 
hoeverre alle opgetreden verande-
ringen ook blijvend van aard zullen 
zijn. 

Aan het slot van de regeringsverkla-
ring heb ik gezegd dat het kabinet de 
Kamer niet tegemoet treedt met een 
dictaat maar met de uitnodiging tot 
een dialoog. In het jongste gesprek 
met werkgevers en werknemers in de 
Stichting van de Arbeid heeft het kabi-
net dezelfde opstelling ingenomen. 
Wij staan open voor iedere suggestie 
die een duurzaam herstel van onze 
economie naderbij kan brengen. 

Wij matigen ons als kabinet niet aan 
dat wi j alle toekomstige ontwikkelin-
gen scherp kunnen voorzien, laat 
staan doorzien. Wij matigen ons ook 
niet aan, dat onze plannen niet voor 
verbetering vatbaar zouden zijn. Een 
ding matigen wi j ons echter wel aan: 
de stellige overtuiging dat ons land 
niet langer mag wachten met ingrij-
pende maatregelen om het welzijn van 
onze bevolking voor de toekomst vei-
lig te stellen. 

Na jaren praten en studeren vind 
ik het een groot winstpunt dat vo-
rige week donderdag hier is gebleken 
dat vrijwel iedereen ervan overtuigd 
is, dat impopulaire maatregelen op 
korte termijn moeten worden doorge-
voerd. Niet minder belangrijk vind ik 
het dat de organisaties van werkge-
vers en werknemers beseffen dat voor 
herstel van werkgelegenheid pijnlijke 
keuzen niet langer kunnen worden ver-
meden. 

Het de vorige maand door de SER 
eenstemmig uitgebrachte advies inza-
ke omvang en groei van de collectieve 
sector laat daarover geen misverstand 
bestaan. Te lang hebben wi j in ons 
land de ogen gesloten voor de harde 
waarheid dat een sterke stijging van 

de particuliere bestedingsmogelijkhe-
den niet vergezeld kan blijven gaan 
van een sterke uitzetting van de collec-
tieve uitgaven. 

Zoals ik al zei, er heerst veel onzeker-
heid over het karakter van de verande-
ringen die zich in de laatste vijf jaren in 
de economie hebben voltrokken. Gro-
te incidentele schokken zijn over meer 
structurele ontwikkelingen heen ge-
schoven: enerzijds hoge voedsel- en 
grondstoffenprijzen, anderzijds een 
blijvende drastische verhoging van de 
prijzen voor energie, overinvesterin-
gen in bepaalde sectoren, opkomst 
van nieuwe industriële exporteurs, 
sterke verschuivingen in de valutaver-
houdingen, hier en daar verschijnse-
len van verzadiging in de markt. Daar 
overheen valt de laatste tijd de angst 
dat recente technologische ontwikke-
lingen het werk van veel mensen zul-
len gaan vervangen. Sommigen trek-
ken hieruit ver gaande conclusies. Zij 
lijken het geloof in de industrie en de 
commerciële dienstensector als ver-
schaffers van nieuwe arbeidsplaatsen 
geheel te hebben verloren. Anderen 
daarentegen zouden het liefst de bijl 
zetten in de collectieve uitgaven, om-
dat zij vinden dat de burgers zelf het 
beste weten hoe hun geld moet wor-
den besteed. 

Het kabinet heeft met Bestek '81 af-
stand genomen van beide uitersten. 
Het verbindt een behoedzame ombui-
ging in de groei van de collectieve uit-
gaven van tien miljard met de nood-
zaak van een terughoudende particu-
liere inkomensontwikkeling. Wij heb-
ben te maken met de werkelijkheid van 
vandaag en morgen. Wij hebben te 
maken met welvaart en'welzijn van 
miljoenen mensen. Wij kunnen als ka-
binet niet de verantwoordelijkheid ne-
men voor riskante breuken in het be-
leid, zo lang niet is komen vast te staan 
dat de samenhangen waarmee wij in 
het verleden vertrouwd zijn geraakt 
definitief tot dat verleden behoren. Die 
zekerheid is er niet. 

De ontwikkelingen in de Westerse 
industriële wereld zijn de laatste jaren 
zo verschillend geweest, dat het op 
zijn minst voorbarig zou zijn om daar-
uit nu al definitieve conclusies te trek-
ken voor het inslaan van een geheel 
andere weg met onze economie. Dit te 
meer, omdat velen al in 1975 na de 
zware schokken die de wereldecono-
mie toen moest doorstaan beseften 
dat het jaren zou duren eer wij de ge-
volgen daarvan te boven zouden zijn. 
Toen al was te voorzien dat het veel 
ti jd en inspanning zou vergen, de eco-
nomie weer in het rechte spoor te 
brengen en over de top van de werk-
loosheid heen te komen. 

Niettemin, zijn er door sommige lan-
den nadien indrukwekkende prestaties 
geleverd. Het was terecht met enige 
trots dat de Amerikaanse minister van 
financiën twee weken geleden in een 
vergadering van het IMF rapporteerde 
dat de werkgelegenheid in zijn land 
sinds het dieptepunt van de recessie in 
1975 met tien miljoen nieuwe arbeids-
plaatsen is toegenomen, hetgeen 
neerkomt op een uitbreiding met 4% 
per jaar. De werkloosheid is er in die 
periode met een derde afgenomen. 
Zou Nederland dezelfde prestatie heb-
ben geleverd dan zouden wij er jaar-
lijks maar liefst 160.000 arbeidsplaat-
sen bij hebben moeten krijgen. 

Wat technologisch gezien in de zo-
veel verder ontwikkelde Amerikaanse 
economie de laatste drie jaren tot 
stand is gebracht, is zonder meer im-
posant. Dat velen in ons land vooral 
naar de ontwikkeling binnen onze 
landsgrenzen kijken of hoogstens naar 
de ontwikkeling in de landen om ons 
heen, is begrijpelijk, maar het is jam-
mer dat zij verder niets lijken te zien. 
Zelfs al beperken wi j onze blik tot de 
landen om ons heen, dan nog zien wi j 
dat de verschillen in economisch her-
stel onmiskenbaar zijn. 

In een vri jwel ononderbroken reeks 
naoorlogse jaren tot aan 1973 toe 
groeide onze uitvoer in procenten 
meer dan de wereldhandel. Het is be-
nauwend dat wi j het nu al vijf jaar 
achtereen procentueel slechter doen 
dan de wereldhandel. Wie deze dingen 
waarneemt, mag niet volstaan met de 
conclusie dat het herstel van de wereld-
economie traag en onzeker is. Hij zal 
eraan moeten toevoegen, zoals met 
name de geachte afgevaardigde de 
heer Rietkerk heeft gedaan, dat in Ne-
derland, waar de werkgelegenheid in 
de bedrijven - te oordelen naar de ha-
merslagen die wi j nu horen is er hier 
ook wel sprake van werkgelegenheid -
sinds de jaren 1970 voortdurend is af-
gebrokkeld, in heel bijzondere mate 
iets aan de hand is. 

Het is daarom dat het vorige kabinet 
al drie jaar geleden een ombuiging in 
het beleid aankondigde. Het is daarom 
evenzeer dat dit kabinet Bestek '81 heeft 
opgemaakt. Beide verkeerden in de 
stellige overtuiging dat de al vele jaren 
waarneembare ontwikkeling in ons 
land zou blijven leiden tot sterke loon-
en prijsstijging zonder evenredige 
koopkrachtversterking en tot een on-
gekend hoge werkloosheid. Ons land 
daarvoor behoeden ziet het kabinet als 
zijn belangrijkste taak. 

Over ons beleidsplan is de afgelo-
pen maanden veel gesproken en ge-
schreven en, zacht gezegd, niet zelden 
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Van Agt 
op nogal gekleurde wijze. Ik hecht er 
daarom aan op deze plaats doelstellin-
gen en uitgangspunten van Bestek '81 
nog eens voor het voetlicht te bren-
gen. 

Doel van het beleid is - zo stond het 
ook in ons regeerakkoord - ervoor te 
zorgen dat de werkloosheid wordt te-
ruggebracht tot 150.000. Om dat te be-
reiken moet er een eind komen aan de 
uitstoot van arbeidsplaatsen door be-
drijven. Meer nog zullen we het daar-
heen moeten leiden, dat de bedrijven 
het aantal arbeidsplaatsen gaan uit-
breiden. Daartoe is noodzakelijke 
voorwaarde dat een geleidelijk herstel 
plaatsvindt van de winstgevendheid 
van de ondernemingen. Eén ding is 
namelijk zeker: ondernemingen die 
blijvend verlies lijden zullen onherroe-
pelijk ten onder gaan. 

Welnu, dit geleidelijk herstel van 
rendementen staat sterk onder invloed 
van de kosten van de onderneming en 
uiteraard ook van de afzetmogelijkhe-
den. Aan dat laatste kunnen we als 
klein land in de grote wereld wel iets 
maar niet zo heel veel doen. In ieder 
geval kan niemand in redelijkheid be-
twisten dat we met hetfinancieringste-
kort tot het uiterste gaan om de beste-
dingen op peil te houden. Daarnaast is 
het zaak ervoor te zorgen dat onze on-
dernemingen de afzetmogelijkheden 
die er zijn ook kunnen benutten. In niet 
onbelangrijke mate is dit afhankelijk 
van de arbeidskosten waarmee onze 
produktie tot stand komt. Om de toe-
neming daarvan te beperken is het van 
het allergrootste belang dat over een 
breed vlak de tot voor kort snelle stij-
ging van particuliere inkomens wordt 
gematigd. 

Waar nu in het verleden is gebleken 
dat die inkomens duidelijk werden op-
gestuwd door almaar stijgende lasten 
van sociale premies en belastingen, is 
het van wezenlijke betekenis de voor-
waarden te scheppen waaronder het 
zoveel mogelijk gelijk houden van die 
lastendruk binnen bereik komt. Voor 
die noodzaak geplaatst zal ieder kabi 
net van ongeacht welke signatuur 
staan voor de moeilijke keuze, de mati-
ging in de groei van de collectieve uit-
gaven tot stand te brengen, hetzij via 
ombuigingen die de werkgelegenheid 
ontzien, dan wel via ombuigingen die 
de inkomensoverdrachten ongemoeid 
laten. 

Waar de hele operatie geboren is uit 
de noodzaak de werkgelegenheid te 
herstellen, ligt het voor de hand dat de 
accenten zo zijn gelegd dat zoveel mo-
gelijk is vermeden, dat de ombuigin-

gen leiden tot dadelijk verlies van ar-
beidsplaatsen. In dit opzicht hebben 
we niet anders gehandeld dan het vo-
rige kabinet. 

Maar het betekent ook dat men moet 
aanvaarden dat er enige goed te ver-
dedigen bijstellingen plaatsvinden in 
de inkomensontwikkeling van hen die 
hun inkomen ontvangen uit de collec-
tieve middelen, of het nu werkenden 
dan wel niet-werkenden zijn. 

Goed te verdedigen bijstellingen, 
mijnheer de Voorzitter. Dat geldt ook 
voor onze plannen met betrekking tot 
de ambtenarensalarissen. Wij hebben 
daarvan geen afstand gedaan door 
daarover, zoals het een goed werkge-
ver betaamt, in gesprek te treden met 
de bonden van ambtenaren. Bijstellin-
gen in de inkomensontwikkeling van 
hen, die hun inkomen ontvangen uit 
de collectieve middelen; daarbij is 
voor ons uitgangspunt geweest een 
evenwichtige ontwikkeling van de in-
komens van actieven en niet-actieven. 
Daarin past handhaving van de koppe-
ling tussen het minimumloon en de 
sociale-minimumuitkeringen, zoals 
toegezegd bij het debat over de rege-
ringsverklaring. 

Maar het vereist ook, dat elementen, 
die tot overcompensatie leiden bij die 
koppeling, buiten beschouwing blij-
ven. Dat geldt voor de sociale minima 
en voor de sociale uitkeringen boven 
het min imum. Ook het vorige kabinet 
sprak over systeemfouten. Alleen zul-
ke systeemfouten worden in de nu ge-
dane voorstellen weggenomen. 

Wij wi l len alleen enkele zaken corri-
geren, die zijn ontstaan geheel buiten 
de bedoeling van de wetgever om. Als 
wi j dan zien, dat wi j er desondanks 
voor het komende jaar in kunnen sla-
gen om de koopkracht van de sociale 
minima nog iets sterker te laten stijgen 
dan de koopkracht van de modale 
werknemer, die niet profiteert van inci-
dentele loonsverhoging, dan kan ik mij 
niet onttrekken aan de indruk, dat juist 
op dit punt en vooral gedurende de 
laatste weken op zeer tendentieuze 
wijze over de voorstellen van het kabi-
net is gesproken en geschreven. Het-
zelfde kan trouwens worden gezegd 
van de ontwikkeling van de koopkracht 
van het overheidspersoneel in 1979. 

Mijnheer de Voorzitter! Die koop-
kracht van het overheidspersoneel in 
1979 loopt ondanks de door het kabi-
net voorgestelde bijstelling nagenoeg 
parallel met die van vergelijkbare inko-
mensgroepen in het particuliere be-
drijfsleven. Wellicht ten overvloede 
mag ik eraan herinneren, dat de voor-
genomen bijstelling in de ambtenaren-
salarissen vooral stoelt op de veel gro-

tere zekerheid van het overheidsperso-
neel op arbeid en op de continuïteit 
van die arbeid, maar ook niet los staat 
van de wijze van toepassing van het 
trendsysteem. 

Hoe men over deze kabinetsvoor-
stellen ook moge denken, het staat 
vast, dat ze zijn voortgekomen uit de 
noodzaak de beperking van de groei 
van de collectieve uitgaven zodanig 
vorm te geven, dat zoveel mogelijk ar-
beidsplaatsen worden ontzien. Het 
had ook anders gekund, maar dan zou-
den wi j het paard achter de wagen 
hebben gespannen. Bij de keuze die 
wi j hebben gemaakt, is het mogelijk, 
dat de werkgelegenheid in met ge-
meenschapsgelden gefinancierde sec-
toren jaarlijks zal groeien met gemid-
deld 20.000. Daardoor wordt een aan-
zienlijk deel van de groei van het ar-
beidsaanbod opgevangen. 

Meer in het algemeen heeft het kabi-
net de ombuigingsoperatie zo gestalte 
gegeven, dat het bestaande voorzie-
ningenniveau op de diverse beleids-
terreinen tenminste in stand kan blij-
ven. De totale omvang van de bijstu-
ring heeft tot gevolg, dat het geheel 
van de collectieve uitgaven vri jwel pa-
rallel zal groeien met het nationaal in-
komen. Welnu, waar verwacht wordt, 
dat dit nationaal inkomen met 3% re-
eel per jaar zal toenemen, zal ook het 
voorzieningenniveau binnen de collec-
tieve sector nog een reële expansie te 
zien blijven geven. 

Hoe mensen dan zonder blikken of 
blozen kunnen beweren dat het kabi-
net zou kiezen tegen de collectieve 
sector is mij onbegrijpelijk. 

Mijnheer de Voorzitter! Toen het ka-
binet Bestek '81 en de begroting voor 
1979 voorbereidde heeft het heel wel 
onderkend, dat globale kostenbeper-
kende maatregelen niet de alfa en de 
omega zijn - dat betekent het begin en 
het einde; dat was de nieuwe rebus -
voor het oplossen van de vele proble-
men waarmede onze economie wor-
stelt. 

De geachte afgevaardigde de heer 
Lubbers heeft de globale kostenbeper-
king gekarakteriseerd als een rand-
voorwaarde, niet meer maar ook niet 
minder, een oordeel dat men ook kan 
vinden in het eerder door mij genoerrv 
de SER-advies. Het kabinet is dan ook 
met alle kracht bezig, de ontbrekende 
instrumenten van de Wet op de inves-
teringsrekening operationeel te ma-
ken. Mijn collega van Economische Za-
ken zal vanmiddag nadere mededelin-
gen doen over zijn voornemens met 
betrekking tot de toeslagen die ver-
band houden met energiebesparing, 
milieu en innovatie en niet in de laat-
ste plaats de arbeidsplaatsentoeslag. 
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Ook hebben wi j voor 1979 een niet 

onbelangrijk bedrag ingezet dat goed-
deels zal worden aangewend om de 
arbeidsmarkt beter te laten functione-
ren en de energiebesparing versneld 
van de grond te krijgen. Ook wat wi j 
wil len voor de herstructurering van de 
scheepsbouw, de stadsvernieuwing, 
vervroegde uittreding van oudere 
werknemers, de versterking van onze 
exportinspanning en het speerpunten-
en innovatiebeleid, het is allemaal ge-
richt beleid. 

Al deze gelden zijn bestemd om 
rechtstreeks in te spelen op concrete 
problemen, waarvan de oplossing bo-
vendien een bijdrage levert aan het 
veiligstellen van werkgelegenheid. 
Ook hier blijkt dat het kabinet vanuit 
vele invalshoeken probeert de komen-
de jaren de werkgelegenheid te ver-
sterken, niet alleen met globale maat-
regelen. Het wi l ook met zeer gerichte 
maatregelen de vele problemen te lijf 
gaan. 

Wanneer wi j al deze maatregelen 
bezien in samenhang met het fiscale 
beleid, dan leiden de plannen van het 
kabinet ertoe dat, incidentele loonele-
menten buiten beschouwing gelaten, 
de koopkracht van de mensen tot en 
met het modale niveau, zeg f 30.000, 
er in 1979 nog op vooruitgaat en dat 
tussen modaal en tweemaal modaal 
het omslagpunt ligt waar de koop-
kracht achteruit zal gaan. 

Hiermee kom ik bij een element dat 
in de Kamer grote aandacht heeft ge-
kregen. De klemmende vraag is opge-
worpen waarom het kabinet niet meer 
offers durft te vragen van de werkende 
mensen. Ik wil heel duidelijk voorop-
stellen dat tussen de Kamer en het ka-
binet geen sprake is van verschil in 
principiële benadering. Het gaat louter 
en alleen om de inschatting van het 
menselijk incasseringsvermogen dat 
zal blijken te bestaan. Men bedenke 
daarbij dat het kabinet een beleid wil 
uitzetten voor een reeks van jaren. Het 
gaat er niet zozeer om of men al of niet 
bereid is gedurende een jaartje wat 
meer of minder in te leveren. 

Het gaat erom, of men bereid zal zijn 
gedurende een reeks van jaren die ge-
dragslijn aan te houden. Dat maakt 
nogal verschil. Vervolgens is het kabi-
net zich ervan bewust geweest, dat 
met de handhaving van de koopkracht 
van de modale werknemer diens le-
venspeil weliswaar niet wordt aange-
tast, maar dat het ten opzichte van wat 
hij in het verleden steeds heeft ervaren 
een nogal grote verandering is. 

Wanneer we bedenken, dat de mo-
dale werknemer er exclusief inciden-

teel in de jaren zestig reëel per jaar 
zo'n 3% a 4 % op vooruitging en in de 
jaren zeventig reëel per jaar nog altijd 
zo'n 1,5% a 2%, dan is wat w i j nu van 
hem voor de komende jaren vragen, 
namelijk met 'nul ' genoegen te ne-
men, niet niks. 

Uit de brief van de FNV aan de Ka-
mer over Bestek '81 wordt zelfs in dit 
verband gesproken van een groot of-
fer dat het kabinet voor de komende 
jaren van de werknemers vraagt. Als 
naast de enorme groei in het con-
sumptieve krediet de laatste tijd bo-
vendien een duidelijke toename is ge-
constateerd van het aantal gevallen, 
waarin automatische overschrijving in 
het giroverkeer niet kan doorgaan we-
gens gebrek aan positief saldo van de 
betrokken rekening dan kunnen wi j er 
moeilijk omheen, dat in de microsfeer 
blijkbaar de spanning tussen koop-
kracht en bestedingswensen groeit. 
Let we l : ik billijk dat niet, volstrekt 
miet. 

Ik constateer alleen feiten, die waar-
schijnlijk niet zonder betekenis zijn. Op 
grond van die feiten heeft het kabinet 
in eerste aanleg niet verder durven 
gaan met zijn toch al omvangrijke be-
roep op solidariteit van de werkende 
mensen. In de Stichting van de Arbeid 
hebben wi j er echter geen onduidelijk-
heid over laten bestaan, dat wi j bereid 
zijn in te spelen op andere feiten, als 
ons daartoe duidelijke signalen uit de 
Stichting bereiken. 

De eerlijkheid gebiedt te zeggen, dat 
allen die ermee hebben te maken, wor-
stelen met de vraag, hoe ver je met het 
beroep op solidariteit kunt gaan en 
wel, wanneer dat over een reeks van 
jaren wordt gedaan. Het is zo7gwek-
kend en in elk geval verre van aanmoe-
digend om te zien, hoe de Verenigde 
Staten de laatste maanden worden over 
spoeld door wat bijna niet minder is 
dan een opstand van belastingbeta-
lers. 

In maar liefst 14 staten wordt in no-
vember aanstaande door de bevolking 
die dit heeft afgedwongen gestemd 
over verlaging of bevriezing van belas-
tingen. Ik heb meer vertrouwen in de 
solidariteit binnen onze bevolking. Ik 
zie deze ontwikkelingen bij ons niet zo 
gauw gebeuren, maar toch kunnen Re-
gering, parlement en vakbondsleiders 
er niet omheen zich voortdurend af te 
vragen, hoe groot en hoe duurzaam 
het incasseringsvermogen van de wer-
kenden zal zijn. 

Het zou uiterst pijnlijk zijn voor allen, 
als achteraf zal blijken, dat het vermo-
gen is overschat. Hier ligt echter geen 
principieel verschil tussen Kamer en 
kabinet. Het gaat alleen om een ver-

schil in taxatie. Het kabinet heeft zijn 
voornemens gebaseerd op de weten-
schap, dat wat het van de werkende 
bevolking vraagt na de oorlog nog 
nimmer is vertoond, namelijk het ge-
durende meerjaren achtereen afzien 
van verdere verbetering van de koop-
kracht. 

Het kabinet volstaat niet met een op-
roep tot het gezamenlijk aanvaarden 
van verantwoordelijkheid voor de ver-
deling van het nationaal inkomen. Het 
vindt het inhoud geven aan de geza-
menlijke verantwoordelijkheid voor 
het inrichten van onze maatschappij, 
voor de kwaliteit van ons bestaan, 
minstens even belangrijk. Met het aan-
vaarden van de jongste herziening van 
de Wet op de ondernemingsraden 
heeft deze Kamer verleden week een 
forse stap gezet op de weg naar een 
democratischer inrichting van het be-
drijfsleven. 

De herbezinning op de raden van 
commissarissen, waarover bij de SER 
een adviesaanvrage ter tafel ligt, wijst 
in dezelfde richting. Het operationeel 
maken van een selectieve economi-
sche groei en een rechtvaardige inko-
menverdeling kosten t i jd en inspan-
ning. Maar wie ziet naar onze voorne-
mens en onze voorstellen op het ter-
rein van de vermogensaanwasdeling, 
de Wet Investeringsrekening, de 
Raamwet Inkomensvorming, de be-
heersing van de inkomensontwikke-
ling in de non-profit sector, de topinko-
mens en de openbaarheid van inko-
mens, moet toch wel ver boven onze 
aardse atmosfeer vertoeven om dit te 
ervaren als een windstilte rondom 
maatschappelijke vernieuwing. Wi j 
werken gestaag aan al deze dingen, 
maar - en dat geef ik graag t o e - de 
tamtam ontbreekt! 

Mijnheer de Voorzitter! Alvorens ik 
kom te spreken over de koers van ons 
beleid met het oog op de jaren '80, wi l 
ik stilstaan bij het hoogtepunt van de 
kritiek die de heer Den Uyl heeft uitge-
sproken over de richting van het be-
leid, dat het kabinet voorstaat. Ik ge-
loof dat de geachte afgevaardigde 
daarop recht heeft. De heer Den Uyl 
heeft het kabinet verweten dat het de 
ernst van de situatie onderschat en dat 
het het kolossale probleem van de 
werkloosheid bekijkt met lichtzinnig-
heid. Dat is in de omstandigheden, 
waarin wi j met elkaar verkeren, geen 
gering verwijt. 

In de kern komt zijn oppositie hierop 
neer. Hij zegt: Bestek '81 gaat uit van 
een verouderd vertrouwen in de markt-
economie, van de gedachtengang dat 
als het bedrijfsleven maar weer wordt 
ontlast van de vernielende belasting-
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druk en van het vangnet van de op 
zich zelf goed bedoelde sociale regelin-
gen dan de economische groei wel 
weer op gang komt en het weer met de 
werkgelegenheid in orde komt. 

In zijn visie is een teruggang in de 
Westerse economie definitief van ka-
rakter. De perspectieven zijn zo slecht, 
onder andere vanwege de overcapaci-
teit, dat de marktsector, dat wi l zeggen 
de industrie en de commerciële dienst-
verlening, voor de toekomst in belang-
rijke mate moet worden afgeschre-
ven als schepper van arbeidsplaatsen. 

Ik geef nog steeds naar beste vermo-
gen de gedachtengang van de geachte 
afgevaardigde weer. Waar investerin-
gen in nieuwe technologie een ver-
woestend effect hebben op het aantal 
arbeidsplaatsen en bovendien de wel-
vaartskloof met de Derde Wereld nog 
verder vergroten, moet de vraag wor-
den gesteld of wi j met de moderne 
technologie en de daarop gebaseerde 
ontwikkeling van nieuwe produktge-
neraties nog wel verder moeten gaan. 

Het antwoord op die vraag geeft de 
geachte afgevaardigde er dadelijk bij. 
Het sluitstuk van zijn redenering is dat 
het verlossende woord voor de werk-
gelegenheid dan maar moet komen 
van de quartaire sector, die zijn finan-
ciering vindt in hogere belastingen en 
hogere sociale premies. Daar moet de 
nieuwe generatie van arbeidsplaatsen 
vandaan komen. 

De stelligheid waarmee dit alles 
wordt gepresenteerd steekt wel schril 
aftegen de behoedzaamheid, waar-
mee vele anderen, ook niet zonder 
deskundigheid - ik spreek niet over 
m i j z e l f - h i e r e n elders in de wereld 
aankijken tegen het ingrijpende vraag-
stuk van de werkgelegenheid en de 
perspectieven daarvoor in de nabije 
toekomst. 

Nieuwe technologische ontwikkelin-
gen zullen de komende jaren tot feite-
lijke toepassing komen. De Regering is 
zich daarvan natuurlijk terdege be-
wust. Wij zijn ons er echter ook van be-
wust, dat er in deze overgangsfase 
geen pasklaar antwoord gereed ligt en 
dat het zelfs riskant is, nu met een ver-
meend pasklaar antwoord voor de dag 
te komen. 

De Regering is niet zo ver, dat zij de 
marktsector als belangrijke schepper 
van werkgelegenheid heeft afgeschre-
ven. Er zijn veel ontwikkelingen op dit 
moment die juist de andere kant op 
wijzen. Ik wijs opnieuw op de Verenig-
de Staten, waar een enorme opleving 
is ontstaan, ook van de industriële 
werkgelegenheid. 

Van de 4 min. arbeidsplaatsen, die 
daartussen mei 1977 en mei 1978 bij 
kwamen, nam de overheid maar 13% 
voor haar rekening. En dat in een land 
dat jaren voor ligt, vergeleken met 
ons, op het gebied van automatisering 
en waar micro-elektronica reeds wordt 
toegepast in de fabricageprocessen. 
Men kan dit niet afdoen als een kort-
stondig proces dat het voordeel geniet 
van een lage dollarkoers. 

De heer Den Uyl heeft gelijk met zijn 
stelling 'de technologie vernietigt een 
groot aantal arbeidsplaatsen', maar 
het is de helft van de werkelijkheid. De 
andere helft is immers dat dezelfde 
technologie ook weer een heleboel 
nieuwe arbeidsplaatsen genereert. 

Sommigen zeggen dat dit proces 
dan toch in ieder geval de laatste jaren 
tot stilstand is gekomen en dat er nu 
alleen nog maar sprake is van uitstoot. 
Men verwijst naar de groeiende werk-
loosheidscijfers in de industrie. Het 
werkloosheidscijfer is een saldocijfer, 
dat weinig zegt over de potentiële mo-
gelijkheden van de voor de markt pro-
ducerende bedrijven. Er heeft in de in-
dustrie altijd - in de laatste tien jaren 
wellicht in een sneller tempo - een op-
heffing van arbeidsplaatsen plaatsge-
vonden. Maar het is juist de bredere 
marktsector die in tal van landen in 
staat is gebleken, die grote uitstoot 
steeds weer op te vangen met nieuwe 
plaatsen. 

Aan dat proces is geen einde geko-
men, maar er is wel een onevenwich-
tigheid ontstaan: de creatie is achter-
gebleven bij de voortgaande uitstoot. 
Daar ligt onze zorg, die balans zoveel 
mogelijk weer in evenwicht te bren-
gen, het arbeidsplaatsen scheppend 
vermogen van de industrie weer nieu-
we impulsen te geven. Dat bereik je 
niet, door arbeidsbesparende investe-
ringen zonder meer tegen te gaan. Het 
gaat immers niet alleen om arbeid, het 
gaat vooral om arbeid die als zinvol 
kan worden ervaren. 

De Regering is er met de geachte af-
gevaardigde de heer Terlouw van 
overtuigd, dat dit arbeidscheppend 
vermogen kan worden versterkt, op 
een andere manier, door een beleid 
dat is gericht op vernieuwing van de 
industrie, op innovatie van produkten 
en produktieprocessen, op verbetering 
van de kwaliteit van de arbeidsplaat-
sen in de industrie, op vergroting van 
mobiliteit van de arbeid, onder andere 
door programma's van her- en bij-
scholing, door het beter beschikbaar 
maken voor de industrie van onze gro-
te wetenschappelijke kennis, door ver-
sterking van de afzetorganisaties en 
afzetmogelijkheden van onze produk-
ten. 

Met dat laatste doel ik niet alleen op 
verbetering van onze exportprestaties. 
Ik doel ook op wat zich afspeelt op on-
ze binnenlandse markt. Dat wi j belang-
rijke exportmarkten aan het verliezen 
zijn - goeddeels al verloren hebben -
dringt thans gelukkig wel voldoende 
door. Even zorgwekkend echter is het 
feit dat het aandeel van de Nederland-
se industrie zelfs op onze eigen Neder-
landse markt hard achteruit holt. 

De heer Den Uyl zal zonder twijfel 
beseffen dat de weg die hij wi l inslaan, 
zeer ver strekkende gevolgen heeft. 

Een versobering van onze levensstijl 
de quartaire sector dan wi j voorstaan -
en dat niet voor één jaar, maar als 
structurele beleidslijn - betekent een 
verdere belasting van de toch al wan-
kele betalingsbalans. 

Hoe men het ook wendt of keert, de 
quartaire sector levert geen bijdrage 
tot de broodnodige versterking van de 
export om onze importen te kunnen 
blijven betalen. Ook is het zonneklaar 
dat die keuze ertoe zal leiden dat die 
arbeidsplaatsen moeten worden gefi-
nancierd met extra belastingen en so-
ciale premies. 

De ruimte daarvoor is alleen aanwe-
zig, wanneer de massa van de werkne-
mers voor de verdere toekomst genoe-
gen neemt met een voortdurende ver-
mindering van koopkracht. Langs die 
weg kan men wel een snelle beperking 
van de werkloosheid bereiken - sneller 
dan in onze meer uitgebalanceerde 
plannen - maar wi j moeten wel beden-
ken dat in dat geval een groot deel van 
onze bevolking zeer substantieel in be-
stedingsmogelijkheden terug moet en 
dat de kans heel groot is dat wij over 
bij voorbeeld tien jaar in dit land wel 
weer aan het werk zijn. Het materiële 
levenspeil van alle mensen - actieven 
en niet-actieven - zal echter heel wat 
lager zal liggen dan vandaag de dag. 

Een versobering van onze levensstijl 
is stellig geboden. De jacht naar grote-
re auto's en steeds verder liggende va-
kantiedoelen staat daar inderdaad vol-
strekt haaks op. Ik ben dat geheel met 
de heer Aantjes eens. Ik wil daar, ter 
vervollediging van de schets, aan toe-
voegen dat de hedendaagse maat-
schappij ook veel heeft opgeleverd dat 
het bestaan veraangenaamt en dat ti jd 
vrij maakt om het leven zinvoller in te 
richten, in het bijzonder voor de 
vrouw. 

Ik denk dat elk kabinet met een be-
leid als de heer Den Uyl voor ogen 
staat zijn hand zal overspelen. Wij heb-
ben gekozen voor een lijn die ver ligt 
onder de economische groei van de ja-
ren '60. Die lijn ligt zelfs onder de 
groeidoelstelling waarop het kabinet-
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Den Uyl mikte. Wij wil len rondkomen 
met 3% economische groei per jaar en 
daarvan de consequenties aanvaar-
den. Meer hebben wij niet te bieden. 
Die lijn is afgestemd op de problemen 
die ons in de jaren '80 te wachten 
staan. Die jaren komen met rasse 
schreden naderbij. 

In zijn advies over de groei van de 
collectieve sector signaleert de SER 
een aantal duidelijke tendenties waar-
mee wi j te rekenen hebben. Het meest 
zorgwekkend is de verslechtering van 
onze energiebalans die de lopende re-
kening van onze betalingsbalans tot 
1990 zwaar zal belasten. Daarnaast zal 
de beoogde ontwikkelingshulp voort-
durend grotere bedragen vergen. De 
relatieve prijsstijging van grondstoffen 
en energie zal onze ruilvoet verslechte-
ren. 

Dit alles betekent dat vanaf nu de 
grondslagen moeten worden gelegd 
voor een gestadige versterking van 
onze concurrentiepositie. Bovendien 
houdt ook de SER er rekening mee dat 
in de jaren tachtig een verdubbeling van 
het niveau van de vervangingsinveste-
ringen moet optreden. Ook dit zal 
groot beslag leggen op de nationale 
middelen en zware eisen stellen aan 
de ondernemingen. 

Op deze ernstige problemen probe-
ren wi j met ons beleid in te spelen, niet 
radicaal, maar langs wegen van gelei-
delijkheid, nu onze aardgasrijkdom 
ons de ti jd ervoor nog gunt. Wij mik-
ken op een beheerste groei van de 
werkgelegenheid in de quartaire sec-
tor, maar altijd nog een groei met ge-
middeld 20.000 arbeidsplaatsen per 
jaar. Vooral mikken wi j erop, een einde 
te maken aan de nu al jaren durende 
afkalving van arbeidsplaatsen in de 
marktsector. Alleen deze aanpak kan 
ertoe leiden dat wi j ook in het komen-
de decennium een draaglijk levenspeil 
kunnen handhaven voor onze werken-
de bevolking en voor de miljoenen 
mensen in ons land die van hen afhan-
kelijk zijn. 

Versterking van de positie van het 
bedrijfsleven, zodat het zelf op impul-
sen tot vernieuwing kan reageren, is 
een van de pijlers van het kabinetsbe-
leid. De randvoorwaarden voor deze 
vernieuwing worden gedicteerd door 
nieuwe schaarsteverhoudingen, 
schaarste aan energie, schaarste aan 
een goed natuurlijk milieu en schaar-
ste aan kwalitatief goede dienstverle-
ning en aan zinvol en humaan werk. 

Ik ben ervan overtuigd dat rondom 
de selectieve groei zich tal van ver-
nieuwende activiteiten kunnen gaan 
ontplooien. Het stimuleren hiervan zal 

een van de componenten van een op 
innovatie gericht overheidsbeleid 
moeten zijn. Het beleid zal erop gericht 
moeten zijn, kwantiteit door kwaliteit 
te vervangen. Het welzijn van de mens 
in zijn arbeidsomgeving, in zijn leef-
omgeving en in alle facetten van zijn 
bestaan dient centraal te staan. 

In het nieuwe werkprogramma van 
de Wetenschappelijke Raad voor het 
regeringsbeleid is voor deze proble-
matiek een belangrijke plaats inge-
ruimd. Ook het wetenschapsbeleid 
heeft thans mede tot taak de technolo-
gische innovatie te bevorderen, te be-
geleiden en af te stemmen op de be-
hoeften die er zijn. De beschouwingen 
van de geachte afgevaardigde de heer 
Aantjes over rentmeesterschap, deel-
genootschap en dienstbaarheid kan ik 
geheel onderschrijven. 

Ik kom nu tot enkele afzonderlijke 
punten die in nauwe relatie staan tot 
onze beleidsplannen voor de middel-
lange termijn en waarover hier in de 
Kamer de vorige week indringende 
vragen zijn gesteld. Er zijn ook sugges-
ties gedaan. Daar ook de andere on-
dertekenaars van Bestek '81 , zoals ik al 
zei, vandaag het woord zullen voe-
ren, beperk ik mij tot enkele hoofdpun-
ten hierin. 

In de eerste plaats is er het belangrij-
ke vraagstuk van de verhouding tus-
sen inkomens van actieven en niet-ac-
tieven. Het beleid, zoals het onder 
meer in de aanpassingsmechanismen 
van de sociale-zekerheidswetgeving 
gestalte krijgt, is erop gericht, een 
evenwichtige aansluiting te krijgen 
tussen uitkeringen en lonen. Al het vo-
rige kabinet constateerde dat deze 
aansluiting onvolkomenheden ver-
toont. Als gevolg van systeemfouten 
treden overcompensaties op. Het hui-
dige beleid, zoals in Bestek '81 ver-
woord, handhaaft de koppeling tussen 
sociale minima en het netto minimum-
loon en maakt deze zelfs in zekere zin 
strikter door het wegnemen van de be-
staande afstand van f 9,50 per maand 
tussen het netto minimumloon en de 
netto AOW-uitkeringen. 

Nagegaan is evenwel welke onzui-
vere elementen in de koppeling moe-
ten worden verwijderd. Daarmee ver-
wijdert het beleid zich in geen enkel 
opzicht van de discussie in deze Kamer 
bij de regeringsverklaring. Ik vind geen 
aanleiding tot heroverweging van dat 
beleid in de zin zoals door de geachte 
afgevaardigde de heer Den Uyl ge-
vraagd in een motie die hij reeds in 
eerste termijn heeft ingediend. 

Dit op zich zelf zeer belangrijke on-
derwerp verdient nog nadere bespre-
king, ook in het licht van de door de 

geachte afgevaardigde de heer Lub-
bers gemaakte opmerkingen. De kop-
peling mag immers stellig worden 
aangemerkt als een hoeksteen van het 
inkomensbeleid. Als dat beleid tot gel-
ding moet komen via een onzuiver 
systeem, is dat uiteraard een onbevre-
digende situatie. 

Terecht hebben de heren Lubbers en 
Joekes gewezen op de wenselijkheid, 
snel het vraagstuk van de aanpas-
singsmechanismen door sluitende 
wetgeving tot oplossing te brengen. 
Dat is ook de doelstelling van het kabi-
net. Indien dit systeem van vandaag 
op morgen had kunnen zijn ingevoerd, 
had dat ook onze voorkeur gehad. De 
zogenaamde halfprocentsstapjes zijn 
alleen gekozen om in fasen naar een 
evenwichtig stelsel toe te groeien. 

De wettelijke voorbereiding kost tijd 
maar gehoord ook de discussie in deze 
Kamer is er alle aanleiding, nog eens 
ernstig te onderzoeken of de wettelijke 
aanpassingen niet eerder kunnen wor-
den gerealiseerd dan Bestek '81 aan-
geeft. Wij wil len daarvoor ons best 
doen. Bovendien wil ik hier klip en 
klaar uitspreken dat de definitieve re-
geling, door wetswijziging te realise-
ren, een zodanige vorm zal krijgen dat 
een situatie ontstaat als ware reeds op 
1 januari 1979 de beoogde wetsaan-
passing bereikt als zou blijken dat de 
halfprocentsstapjes te ruw zouden zijn 
geweest. Dit wi l zeggen dat geen van 
de uitkeringstrekkers er ten opzichte 
van de definitieve regeling er slechter 
uit zal komen, ook niet en zelfs niet 
over het jaar 1979. 

Nu heeft de geachte afgevaardigde 
de heer Lubbers in dit verband nog bij-
zondere aandacht gevraagd voor de 
solidariteit tussen actieven en niet-ac-
tieven. 

De heer Den Uyl (PvdA): Er is mij iets 
niet helemaal duidelijk. De Minister-
President heeft gezegd dat het kabinet 
een voorschot wi l nemen, waartoe het 
begint met kortingen van een half pro-
cent. Als de wetswijzigingen komen en 
als daarbij zou blijken dat te veel is ge-
kort, zou dit toch weer ongedaan wor-
den gemaakt. Wanneer stelt de Minis-
ter-President zich voor dat dit zal blij-
ken? 

Minister Van Agt: Dit blijkt natuurlijk 
uit de inhoud van de wetswijzigingen 
die het resultaat zijn van advisering 
door de daarvoor in aanmerking ko-
mende adviesorganen, vervolgens 
van studie binnen het kabinet en ten 
slotte van gemeen overleg met de Ka-
mer. Dan zal blijken in hoeverre er, op 
grond van de ideeën die wi j hier verde-
digen aanpassing nodig is van de di-
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verse uitkeringen. Dan zal blijken, in 
hoeverre van overcompensatie sprake 
is geweest, hier meer, daar minder, en 
in hoeverre het genomen voorschot 
daarin past. 

De heer Den Uyl (PvdA): Als ik het 
goed begrijp, kiest u dus voor een stel-
sel waarbij u zegt: het is best mogelijk 
dat die half procent korting niet gemo-
tiveerd is op grond van mijn eigen uit-
gangspunten. Dat zal later blijken als 
de wettelijke aanpassingen van het in-
dexeringsmechanisme tot stand ko-
men. Dan kan die korting weer onge-
daan worden gemaakt en kunnen de 
sociale uitkeringen weer extra worden 
verhoogd voor hetgeen te veel is inge-
leverd. Met andere woorden, u kiest 
voor een stelsel waarvan u zelf erkent 
dat de reële mogelijkheid bestaat dat, 
zelfs vanuit uw gezichtspunten, de so-
ciale uitkeringen met ingang van 1 ja-
nuari te veel worden gekort. 

Minister Van Agt: Mijnheer de Voorzit-
ter! Ik vind dat de heer Den Uyl geen 
juiste en zelfs geen eerlijke voorstel-
ling geeft van hetgeen wi j nu aan de 
Kamer voorleggen. Laat hij alvast 
maar bij de microfoon gaan staan,... 

De heer Den Uyl (PvdA): Daar behoeft 
u geen seconde op te wachten. 

Minister Van Agt: ... want zo neem ik 
het niet. Wij aanvaarden geen ander 
stelsel dan dit, dat ook in het jaar 1979 
de uitkeringstrekkers behandeld zullen 
worden volgens de normen die een 
herziene en uiteraard ook door de Ka-
mer beoordeelde wet zal aanleggen. 
Op welk ti jdstip in 1979 wi j die wetten 
ook weten te realiseren, wi j zullen het 
zo inrichten dat de uitkeringstrekkers 
ook in het jaar 1979 worden bejegend 
als waren die wetten van meet af aan 
gerealiseerd. Dat is waar het op aan 
komt. 

De heer Den Uyl (PvdA): Ik constateer 
dat u instapt op een stelsel waarbij u, 
zonder te weten of dit vanuit uw eigen 
uitgangspunt gemotiveerd is, begint 
met een half procent te korten. Voorts 
wacht u af wat de studie oplevert en 
wat de Kamer besluit. Blijkt achteraf 
dat u te veel gekort hebt, dan gaat u 
corrigeren. Welnu, dat acht ik vol-
strekt onaanvaardbaar. Ik geloof dat ik 
met het voorgaande de strekking van 
uw opmerking correct heb weergege-
ven. 

Minister Van Agt: Ik neem er kennis 
van dat de heer Den Uyl het onaan-
vaardbaar acht. Ik vind het volstrekt re-
delijk, in te steken op een beleid dat 
van meet af aan de garantie inhoudt 

dat de uitkeringstrekkers niet anders 
zullen worden behandeld dan volgens 
de normen van de te herziene wetge-
ving zal blijken rechtvaardig te zijn, 
ook in het jaar 1979, vanaf de eerste 
dag van dat jaar. 

De heer Dolman (PvdA): Niet van meet 
af aan, maar achteraf! Dat is wat an-
ders. 

Minister Van Agt: Per saldo over het 
jaar 1979, mijnheer de Voorzitter. 

De heer Dolman (PvdA): Dus niet van 
meet af aan. 

Minister Van Agt: Vanaf het jaar 1979. 
Ook voor wat betreft... 

De heer Dolman (PvdA): Vanaf 31 de-
cember 1979! 

Minister Van Agt: ...de uitkomsten 
over het jaar 1979. 

De heer Lubbers heeft in dit verband 
bijzondere aandacht gevraagd voor de 
solidariteit tussen actieven en niet-ac-
tieven, ook in die zin dat de inkomens 
van niet-actieven onder de premiehef-
fing worden gebracht. Dit gaat verder 
dan de door de Regering genoemde 
aanpassingen. 

In een principiële benadering van 
deze problematiek is zulk een verder 
gaande solidariteit voortreffelijk. Wij 
zullen dit zeker betrekken bij de nadere 
overweging, waarbij ik hoop dat die 
verder reikende benadering geen vi j-
and zal worden van de door ons allen 
gedeelde wens om die principiële op-
lossingen snel te bereiken. Ook de 
voorbereiding van het voor 1979 te 
voeren beleid moet zorgvuldig zijn, zo-
wel voor de sociale uitkeringen als 
voor de ambtenarensalarissen. 

Wij hebben in Bestek '81 uitvoerig 
aangegeven vanuit welke gezichtshoe-
ken wi j die samenhang zien. Met de 
heer Aantjes zijn wi j het eens, dat die 
samenhang er is. Zowel de Minister 
van Sociale Zaken als die van Binnen-
landse Zaken zal op deze uitgangs-
punten van beleid vanmiddag nader 
ingaan. Ik zou nu alleen willen bena-
drukken dat wi j die samenhang zien, 
èn in de t i jd, èn in de inkomenseffec-
ten. 

Zoals gezegd in ons Bestek, bestaan 
er duidelijke verschillen tussen de on-
derscheidene inkomensgroepen, maar 
er is alle aanleiding om in de nabije 
toekomst zoveel mogelijk overeen-
komstige matiging na te streven. Wij 
zijn het erover eens dat inkomensmati-
ging geen doel in zich zelf is. Ze vindt 
plaats ten behoeve van vitale doel-
einden van beleid, zoals bevordering 
van werkgelegenheid en verdeling van 
inkomens. 

Vele sprekers - de heren Den Uyl, 
Lubbers, Rietkerk, Engwirda en Jansen 
- hebben in dit verband aandacht ge-
vraagd voor aftopping van de prijs-
compensatie, zulks in tweeërlei zin, 
namelijk, van hogere inkomens ten be-
hoeve van een rechtvaardige verde-
ling van de matiging en van alle inko-
mens ten behoeve van de indirecte 
creatie van arbeidsplaatsen, ook als 
bijdrage tot bestrijding van de jeugd-
werkloosheid. 

Wat de topinkomens betreft is al een 
gesprek gaande met de Stichting van 
de Arbeid. Wij hopen de opvattingen 
die daar leven hierover binnen korte 
tijd te ontvangen. 

De suggestie van de heer Lubbers 
tot matiging ten behoeve van ver-
vroegde uittreding door extra inleve-
ring van een half procent prijscompen-
satie is sympathiek. De Minister van 
Sociale Zaken zal deze gedachte naast 
die over de ook door ons wenselijk ge-
achte aftopping van de prijscompen-
satie inbrengen in het verdere overleg 
met de Stichting van de Arbeid. Het 
idee vormt een bijdrage tot een koppe-
ling van inkomensvorming aan werk-
gelegenheidsbeleid en kan daarom 
complementair worden gezien aan 
sectoroverleg en arbeidsplaatsenover-
eenkomst. 

In dit verband is ook gesproken over 
de optie om bij verder gaande mati-
ging in de particuliere inkomens dan 
waarop het kabinet meende te mogen 
vertrouwen de omvang van de ombui-
gingen in de collectieve sector te ver-
minderen. Die mogelijkheid wil ik niet 
uitsluiten. Ik wil echter wel benadruk-
ken, dat de economische situatie ui-
terst moeilijk is en geen reële risico's 
meer toelaat. Dat impliceert dat gun-
stiger uitkomsten op het stuk van de 
inkomensmatiging bij voorkeur vooral 
dienen te worden aangewend voor 
een versterkte doelmatige aanpak van 
de werkloosheid. 

Van verschillende zijden en vanuit 
verschillende invalshoeken is aan-
dacht gevraagd voor gevaren die het 
functioneren van het bestuur bedrei-
gen. De heer Den Uyl heeft de vraag 
gesteld of in het schema van samen-
spel tussen de vierde en de vijfde 
macht helder licht wordt gebracht. De 
heer Terlouw heeft gesproken van het 
gevaar dat Regering en parlement 
overgeleverd raken, gaandeweg, aan 
maatschappelijke druk van belangen-
groeperingen, een gedachte die de af-
gelopen dagen nogal wat publiciteit 
heeft gekregen, naar ik meen terecht. 

De geachte afgevaardigde de heer 
Rietkerk heeft gesproken van de ge-
groeide mentaliteit om de overheid 
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verantwoordelijk te stellen voor de op-
lossing van alle maatschappelijke pro-
blemen. Hij heeft erop gewezen, dat 
het leggen van verantwoordelijkheid 
bij de overheid in dezelfde mate bete-
kent het attribueren van macht aan die 
overheid en dat dit derhalve moet lei-
den tot een op den duur gevaarlijke 
concentratie van macht. 

De geachte afgevaardigde de heer 
Aantjes heeft gezegd: de overheid 
dient het te rekenen tot haar taak, niet 
alleen om het recht veilig te stellen 
volgens een bepaalde levensovertui-
ging te leven maar ook de voorwaar-
den en ruimte te scheppen om uit die 
levensovertuiging bij te dragen tot 
vormgeving van de samenleving. De 
overtuiging dat de overheid niet be-
voegd en niet bij machte is alles te re-
gelen heeft hij te recht verwoord. Hij 
heeft gezegd: wi j mensen van het CDA 
verwachten meer van een verandering 
van mentaliteit dan van wetten en 
voorschriften, wi j verwachten meer 
van een appel op verantwoordelijk-
heid dan van het overnemen daarvan. 

In de regeringsverklaring hebben wi j 
gesproken over zelfontplooiing, kan-
sen op ontwikkeling en bescherming. 
Wij beogen doorzichtigheid in het be-
stuurte bevorderen en openheid in het 
optreden van de overheid. Wij streven 
naar bescherming van persoonlijke 
gegevens. Het vraagstuk van de priva-
cy heeft ook onze aandacht. Op 8 fe-
bruari j l . heb ik bij de behandeling van 
de begroting van algemene zaken ge-
zegd dat het kabinet het wetsontwerp 
inzake de openbaarheid van bestuur 
voor zijn rekening neemt en dat het dit 
wetsontwerp zal verdedigen. 

De openbare behandeling daarvan 
zal op 7 november aanstaande in de 
Eerste Kamer plaatsvinden. Het kabi-
net blijft de reorganisatie van het bin-
nenlands bestuur met haar decentrali-
satie nastreven. 

De geachte afgevaardigde de heer 
Den Uyl heeft een opmerking gemaakt 
over het aantal nieuw in te stellen pro-
vincies. Naar aanleiding daarvan 
breng ik naar voren, dat het in een 
brief van 22 mei jongstleden aan de 
vaste Commissie voor Binnenlandse 
Zaken door de Ministervan Binnen-
landse Zaken voorgestelde aantal van 
17 provincies een voorlopige keuze is. 
Zoals het door het vorige kabinet voor-
gestelde aantal van 24 provincies ook 
een keuze was, die door mijn ambts-
voorganger in zijn wijsheid bij herha-
ling is gerelativeerd. 

Het is bij het doen van die keuze van 
het grootste gewicht, de mening van 
de 'bestuurspraktijk 'over een uitbrei-

ding van het aantal provincies te ken-
nen. Mede om die reden, heeft de Mi-
nister van Binnenlandse Zaken door 
de instelling van werkgroepen provin-
ciale indeling de 'bestuurspraktijk' rui-
me mogelijkheden gegeven, haar me-
ning kenbaar te maken. Deze inschake-
ling van de 'praktijk' bij het kiezen van 
het aantal en de omvang van de pro-
vincies en bij het aanbrengen van eni-
ge door die 'praktijk' gewenste beper-
kingen van de overdracht van taken en 
bevoegdheden van gemeenten naar 
provincies versterken de plannen tot 
hervorming van het binnenlands be-
stuur. 

Mijnheer de Voorzitter! De geachte 
afgevaardigde de heer Den Uyl heeft 
ook enige opmerkingen gemaakt van 
klimatologische aard. Hij heeft een gu-
re, ja zelfs ijzige wind gevoeld die zou 
strijken over een aantal wetsontwer-
pen die in zijn warme hand hebben ge-
legen. Hij noemde daarbij de ont-
werp-Kaderwet specifiek welzijn en 
het wetsontwerp Gezondheidsvoorzie-
ningen. 

Het kabinet beoogt de afstemming 
aan te brengen tussen verschillende 
van die (ontwerp) wetten; een afstem-
ming waarop allerwegen, ook vanuit 
deze Kamer, is aangedrongen en die 
bij de totstandkoming van dit kabinet 
nog niet geheel in de ontwerpen was 
gevonden. Zo werken de Ministers van 
Volksgezondheid en Milieuhygiëne en 
van Cultuur, Recreatie en Maatschap-
pelijk Werk thans aan de harmonisatie 
van de wetsontwerpen over gezond-
heidsvoorzieningen en specifiek wei-
zijn. Die arbeid is nog niet voltooid, 
maar dat betekent niet, dat zij stokt, zij 
gaat voort. 

Ons systeem van wetgeving is in 
discussie. Er zijn te veel 'wetsfamilies'. 
De wijze van regeren bij nota en bij 
plan is in discussie. Ook kan worden 
geconstateerd, dat de bestaande wet-
gevingsprocedures niet altijd ade-
quaat zijn en niet altijd flexibel genoeg 
zijn om te kunnen reageren op de zich 
snel wijzigende omstandigheden. Het 
kabinet heeft de bestudering van dit 
probleem van wetgeving (niet specta-
culair, wèl belangrijk) ter hand geno-
men. 

De geachte afgevaardigde de heer 
Terlouw heeft zorg geuit - ik heb er al 
op gedoeld - over de functionering 
van de parlementaire democratie, al-
thans over de gevaren die zich gaande 
weg zouden kunnen voordoen. Hij 
sprak met name over de positie van 
het parlement ten opzichte van allerlei 
maatschappelijke processen. Die inter 
ventie heeft niet alleen veel aandacht 
gehad, maar ook veel instemming. In 

de Nieuwe Rotterdamse Courant werd 
van een moedig optreden gerept. 

Mijnheer de Voorzitter! Regering en 
parlement moeten met volle aandacht 
luisteren naar wat er aan meningen en 
verlangens onder het volk leeft. De 
burgers zijn mondiger geworden, dat 
is mede door de beschikbaarheid van 
onderwijs en vorming in de hand ge-
werkt. 

Het is dan ook zaak die mondigheid 
tot haar recht te laten komen, die te 
honoreren. Ten slotte echter moeten 
parlement en Regering hun eigen ver-
antwoordelijkheden durven nemen en 
beslissingen treffen, voorzichtig, zorg-
vuldig en weloverwogen, maar ook te 
rechter t i jd. 

Voor de ongerustheid van de heer 
Den Uyl inzake de vraag of er wel een 
vervolg komt op het rapport van de 
commissie-Van der Burg is geen goe-
de reden. De Minister van CRM heeft al 
in dit voorjaar aan de Kamer laten we-
ten, dat zij ernaar zou streven, dat een 
regeringsstandpunt in dit najaar zou 
kunnen worden ingenomen. Het over-
leg van de betrokken Ministers is bin-
nen het voorziene tijdsbestek zonder 
moeilijkheden - zo gaat het bij ons 
meestal - tot voleinding gebracht. De 
Regering heeft haar standpunt be-
paald en zal daarvan zeer binnenkort 
mededeling doen aan de Kamer. Ik 
duid daarom dat standpunt nu slechts 
met een enkele opmerking aan. 

Het kabinet sluit zich aan bij de 
hoofdli jnen van het rapport van de 
commissie-Van der Burg. Het ver-
wacht daarop reacties uit de samenle-
ving en neemt een definitieve decisie 
als zij van die reacties heeft kennis ge-
nomen en zodra zij deze heeft kunnen 
verwerken. Daarmee zal ongeveer een 
jaar gemoeid zijn. 

Verschillende geachte afgevaardig-
den hebben gewezen op de snelle 
omtwikkelingen op het terrein van de 
emancipatie van de vrouw. Die ontwik-
kelingen zullen ongetwijfeld leiden tot 
diepgaande wijzigingen in het maat-
schappelijk bestel. Het kabinet heeft 
daarvoor een open oog. Niet alleen 
zullen specifieke maatregelen worden 
genomen, zoals een wetsvoorstel te-
gen discriminatie naar geslacht, maar 
ook zal het emancipatiebeleid alsfa-
cetbeleid telkens opnieuw speciale 
aandacht krijgen bij de beraadslaging 
en beslissing over alle daarvoor in 
aanmerking komende onderwerpen 
van beleid. 

In deze kabinetsperiode zullen alle 
wetten, algemene maatregelen van 
bestuur en ministeriële beschikkingen 
van algemene strekking worden door-
gelicht op bepalingen die naar de tekst 
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of in hun feitelijke toepassing een on-
derscheid op grond van geslacht of 
huwelijkse staat inhouden of tot ge-
volg kunnen hebben. Een inventarisa-
tie van deze bepalingen zal u binnen 
afzienbare ti jd bereiken. Diedoorl ich-
ting zal ertoe leiden, dat aanpassing 
van die bepalingen zal worden nage-
streefd, overal daar waar deze bepalin-
gen aanleiding geven tot het maken 
van ongerechtvaardigde verschillen 
op grond van geslacht of huwelijkse 
staat. 

Diverse sprekers hebben een directe 
relatie gelegd tussen emancipatie en 
het hebben van zinvolle, betaalde ar-
beid. Het is in de nota 'emancipatie, pro-
ces van verandering en groei ' , 
door het vorige kabinet uitgebracht en 
door ons kabinet overgenomen, al be-
nadrukt, dat het een misvatting is een 
vrouw alleen dan als geëmancipeerd 
te beschouwen als zij deelneemt aan 
het arbeidsproces. Ik ontken in het ge-
heel niet dat het hebben van betaalde 
of onbetaalde zinvolle arbeid van 
groot belang is. Dat geldt zowel voor 
vrouwen als voor mannen. Overigens 
zal over de positie van vrouwen op de 
arbeidsmarkt de Minister van Sociale 
Zaken nader spreken. 

Het kabinet erkent met de heer Aan-
tjes het recht van kerken en andere 
geestelijke genootschappen om te 
kunnen bijdragen aan de vormgeving 
van de samenleving. Wanneer kerken 
taken op zich nemen ten aanzien waar-
van de overheid steunend, meestal in 
financiële zin, pleegt op te treden, die-
nen zij analoge steun en aandachtvan 
de overheid te krijgen. De geachte af-
gevaardigde zal anderzijds met mij 
van mening zijn dat zorgvuldigheid ge-
boden is opdat de verhouding tussen 
kerk en staat geen trekken van afhan-
kelijkheid gaat vertonen. 

Ik kom nu bij de kwestie van de resi-
dentiële hulpverlening aan jongeren, 
een belangrijk onderdeel van het wel-
zijnswerk. 

Ik waardeer het, dat de geachte afge-
vaardigde de heer Aantjes dit onder-
deel van het regeringsbeleid aan de 
orde stelt bij de algemene politieke be-
schouwingen. De problemen, die zich 
nu voordoen, zijn onder andere aan de 
orde gesteld door de gemengde inter-
departementale werkgroep jeugdwel-
zijnsbeleid, de zogenaamde werk-
groep Mik. Van het standpunt van de 
Regering over dit rapport heeft de Ka-
mer enkele dagen geleden kennis kun-
nen nemen. Het kabinet heeft de pro-
blematiek van de residentiële hulpver-
lening aan jeugdigen niet laten rusten. 

In februari van dit jaar, een maand na 
het optreden van het kabinet, heeft het 
een opdracht gegeven aan een ambte-
lijke werkgroep om deze problemen in 
studie te nemen. Wij hebben hierbij 
bewust wil len vooruitlopen op het re-
geringsstandpunt over het rapport-Mik 
als geheel. 

De opdracht werd verstrekt door be-
windslieden van de vier bij de intra-
murale zorg betrokken departementen 
en is ter kennis gebracht van uw Ka-
mer. Het kabinet wil met deze op-
dracht aan de werkgroep een geïnte-
greerd beleid voor de residentiële 
hulpverlening tot stand brengen. 

De geachte afgevaardigde vraagt 
om een eenduidig financieringssy-
steeem voor alle residentiële voorzienin-
gen voor jeugdigen. Het zal hem be-
kend zijn, dat de kwestie van de f inan-
ciering op een breder terrein betrek-
king heeft dan dat van residentiële 
jeugdzorg. Op korte termijn zal binnen 
het kabinet overleg worden gepleegd 
over de vraag, of en zo ja, op welke 
wijze de problematiek van de harmoni-
satie van financieringsstelsels in studie 
dient te worden genomen. 

Ik zeg de Kamer toe, dat zij over het 
resultaat van het overleg zal worden 
geïnformeerd. Bij de instelling van de 
ambtelijke werkgroep residentiële 
voorzieningen voor jeugdigen is voor 
wat de verschillen in regionale indelin-
gen en verzorginsgebieden betreft, 
aangegeven, dat deze indelingen moe-
ten aansluiten bij de provincie als be-
stuurlijke eenheid. Het kabinet zal na-
der bezien, in hoeverre op deze punten 
nog aanleiding bestaat voor het vra-
gen van advies aan de Harmonisatie-
raad Welzijnsbeleid. 

De geachte afgevaardigde noemt 
1980 als ti jdstip, waarvóór het treffen 
van oplossingen voor de in zijn betoog 
genoemde problemen moet zijn afge-
rond. De Regering is het met hem 
eens, dat haast geboden is, maar kan 
zich nu niet vastleggen op een termi jn. 
Wanneer bij voorbeeld geadviseerd 
wordt taken bij de provincies te leg-
gen, dan zal dit eerst met die provin-
cies moeten worden besproken. Ook 
zal een en ander op de financiële con-
sequenties moeten worden bezien, 
terwijl misschien ook wettelijke rege-
lingen nodig zijn. Dit alles kost t i jd, 
meestal veel t i jd, te veel t i jd. De werk-
groep is inmiddels bezig met een tus-
senrapport, dat binnen enkele maan-
den gereed zal zijn Wij zijn graag be-
reid dit rapport aan de Kamer te ver-
strekken. 

Mijnheer de Voorzitter! Naar aanlei-
ding van de opmerkingen, die de ge-
achte afgevaardigde de heer Aantjes 

heeft gemaakt over de plaats van de 
volksgezondheid in het totale over-
heidsbeleid mag ik erop wijzen, dat de 
Regering een visie op het in de komen-
de jaren te voeren beleid op het gebied 
van de volksgezondheid heeft gepre-
senteerd in de memorie van toelich-
t ing op de begroting van het Ministerie 
van Volksgezondheid en Milieuhygië-
ne. Enerzijds kan de gezondheidszorg 
in haar waarde worden gelaten, en re-
kening houdend met de maatschap-
pelijke behoeften, tot ontplooiing die-
nen te worden gebracht, anderzijds 
zullen de grenzen moeten worden aan-
gegeven, die moeten worden gesteld 
aan de middelen, die voor de gezond-
heidszorg beschikbaar kunnen komen. 

Een en ander vergt een afweging 
van de behoefte aan voorzieningen ten 
opzichte van de daarvoor beschikbare 
middelen. Willen deze grenzen tijdig 
en duidelijk worden gesteld, dan die-
nen wij te beschikken over zo scherp 
mogelijk berekende prognoses van de 
ontwikkeling van dat deel van het natio-
naal inkomen, dat voor de gezond-
heidszorg beschikbaar is en prognoses 
van toekomstige behoefte aan voorzie-
ningen. Alleen op basis daarvan wordt 
een afweging mogelijk en kunnen in 
goed overleg tussen Regering en par-
lement prioriteiten worden gesteld. 

Binnen het kader van de gestelde 
grenzen zal in een zo goed mogelijke 
samenwerking met organen, personen 
en instanties die de gezondheidszorg 
vertegenwoordigen worden gestreefd 
naar het bereiken van een optimale 
kwaliteit van de gezondheidszorg. 

De heer Aantjes heeft erop gewezen 
dat ons hoge welvaartspeil gepaard 
gaat met een toeneming van de medi-
sche consumptie en van de arbeids-
ongeschiktheid. De bestrijding, liever 
nog het voorkomen van de specifieke 
welvaartsziekten is een doelstelling 
van het beleid, waarbij het accent 
wordt gelegd op de eigen verantwoor-
delijkheid van de mensen. Uit onder-
zoek is inderdaad gebleken, dat ver-
anderingen in de gezondheidstoe-
stand, ten goede of ten slechte, voor 
een belangrijk deel kunnen worden 
toegeschreven aan omgevingsfacto-
ren, alsmede aan levensstijl of gedrags-
patronen. 

De algemene gezondheidstoestand 
kan door verdere ontwikkeling van de 
curatieve medische zorg nog maar in 
beperkte mate verbeterd worden. De 
aandacht en de beschikbare middelen 
moeten meer worden gericht op de 
uitvoering van een beleid dat gebruik-
maakt van de beïnvloeding van omge-
vingsfactoren en het bevorderen van 
een gezond gedrag. Ziek makende om-
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gevingsfactoren moeten tijdig worden 
geregistreerd en geëlimineerd. 

Vele geachte afgevaardigden heb-
ben zorg uitgesproken over de wo-
ningbouw en wensen en suggesties 
op tafel gelegd. Het gaat daarbij in 
hoofdzaak om drie punten: 

1. Het huurwaardeforfait in de in-
komstenbelasting. 

2. Het percentage van de wettelijke 
jaarlijkse huurverhoging. 

3. De omvang en de inhoud van het 
woningbouwprogramma. 

Op de opmerkingen die zijn gemaakt 
over het huurwaardeforfait zal straks 
de Ministervan Financiën reageren. 

Wat het percentage van de jaarlijkse 
huurverhoging betreft, is het begrijpe-
lijk dat de vraag naar voren is geko-
men of een beperking van dit percen-
tage in het licht van een opgetreden af-
zwakking van de inflatie geen bijdrage 
zou kunnen leveren tot een verder 
naar beneden drukken van de inflatie 
in 1979 en latere jaren. Nu is in het re-
geerakkoord een duidelijk verband ge-
legd tussen het percentage van de 
huurverhoging en de ontwikkeling van 
de bouwkosten en de exploitatielasten 
samen. 

Een daling van het algemene prijs-
stijgingstempo is dus niet bepalend 
voor het verantwoord vaststellen van 
het percentage van huurverhoging, 
namelijk niet in die gevallen waarin de 
ontwikkeling van de bouwkosten of, 
eventueel en, de ontwikkeling van de 
exploitatielasten een ander verloop 
vertonen dan dat van het algemene 
prijspeil. 

Over de ontwikkeling van de bouw-
kosten zijn wij niet gerust. Wij moeten 
ervoor waken nu stellingen te betrek-
ken die bij een redelijke afweging van 
alle belangen later niet houdbaar zul-
len blijken. Het is ook niet nodig nu al 
die stellingen te betrekken. 

Wij hebben zeker nog een tot ander-
halve maand om hierover een verant-
woorde beslissing te nemen. Dan zul-
len wi j in het licht van de meest reeen-
te gegevens en met inachtneming van 
het gestelde in het regeerakkoord een 
beslissing moeten nemen, waarin de 
uiteenlopende gezichtspunten tegen 
elkaar zijn afgewogen en zo verant-
woord mogelijk tot hun recht ge-
bracht. Het getal zeven is daarbij voor 
ons niet heilig, maar een afwijking van 
dat getal moet wel verantwoord kun-
nen worden. 

De heer Den Uyl (PvdA): Mijnheer de 
Voorzitter! De Minister-President zegt 
dat er nog een a anderhalve maand is 
om dit onderwerp te bekijken. Reali-

seert de Regering zich dat de vakcen-
trales deze week hun uitgangspunten 
voor het arbeidsvoorwaardenbeleid 
zullen formuleren, dat nu de discus-
sies beginnen over de voor het vol-
gend jaar te stellen verlangens en eni-
ge zekerheid omtrent het percentage 
van de huurverhoging daarbij van be-
slissende betekenis is? 

Ik begrijp niet goed hoe men echt op 
een matigingsbeleid voor volgend jaar 
kan aansturen en nu geen duidelijke 
uitspraak omtrent de huurverhoging 
kan doen. 

Minister Van Agt: Wij gaan ervan uit 
dat de vakcentrales, wanneer zij hun 
uitgangspunten voor het arbeidsvoor-
waardenbeleid zullen hebben vastge-
steld, bereid zullen zijn tot een 
gesprek, niet alleen met hun tegenvoe-
ters, de werkgevers, maar ook met ons 
in de Stichting van de Arbeid over die 
uitgangspunten. Wij hebben al enige 
weken voor dit debat plaatsvond om 
een zodanig gesprek ook aan de vak-
beweging gevraagd. 

De heer Den Uyl (PvdA): Het gaat na-
tuurlijk niet alleen om een gesprek dat 
straks in de Stichting van de Arbeid zal 
plaatsvinden. De vakcentrales leggen 
nu hun uitgangspunten aan de leden 
voor. Het ligt aangezien 60% van alle 
bewoners huurders zijn voor de hand, 
dat dezen buitengewoon geïnteres-
seerd zijn in de te verwachten huurver-
hoging. 

Ik begrijp de Minister-President ook 
niet goed. Van de kant van de PvdA is 
5% genoemd, de heer Lubbers heeft 
een percentage van 6 genoemd, terwijl 
ik heb gelezen dat ook de VVD op dit 
punt van mening is veranderd en nu 
vindt, dat op een lager huurstijgings-
percentage kan worden ingestoken. 
Het is toch gewoon de goden verzoe-
ken om nu te zeggen: We doen er mis-
schien niets aan. Dat is toch hoogst 
onverstandig? 

De heer Lubbers (CDA): In eerste ter-
mijn heb ik gezegd dat het mij erg 
belangrijk lijkt dat de huren niet sterker 
stijgen dan de arbeidskosten. De heer 
Den Uyl heeft zojuist gezegd dat we op 
korte termijn de nota's inzake de ar-
beidsvoorwaarden van de vakcentra-
les kunnen verwachten. Is hij het met 
mij eens, dat er wellicht ook een om-
gekeerd verband ligt en dat de ar-
beidskostenontwikkelingen in de 
bouw volgend jaar meebepalend zal 
zijn voor de vereiste huurverhoging? 

De heer Den Uyl (PvdA): Ik heb goed 
naar de heer Lubbers geluisterd. Hij 
heeft gezegd dat er een duidelijke rela-
tie is tussen de algemene prijsstijging 

en het percentage van de huurverho-
ging en dat hij op die grond en met het 
oog op het bereiken van een extra half 
procent minder inflatie volgend jaar 
voor 6% huurverhoging pleitte. Zo'n 
concrete uitspraak van u is vrij zeld-
zaam. Ik begrijp niet, waarom u daarop 
nu terugkomt! 

De heer Lubbers (CDA): Ik weet dat u 
altijd moeite heeft met mijn concrete 
uitspraken, maar dat is nog geen re-
den om het aantal ervan klein voor te 
stellen! In de tweede plaats citeert u 
mijn woorden uit de eerste termijn niet 
helemaal juist. Dat kan men beter let-
terlijk doen. Ik heb in eerste termijn 
een verband gelegd met de te ver-
wachten aangenomen arbeidskosten-
stijging. Aangezien u de vrijheid nam 
om een verband te leggen met de no-
ta's van de vakcentrales, waarin wi j 
binnenkort wat meer inzicht zullen krij-
gen, lijkt het mij niet helemaal onlo-
gisch dat punt ook in de gaten te nou-
den. Dat laat natuurlijk onverlet het-
geen ik in eerste termijn heb gezegd. 

De heer Den Uyl (PvdA): U hebt 6% 
gezegd in eerste instantie, of niet? 

De heer Lubbers (CDA): Dat cijfer van 
6% heb ik in een uitzending van de 
Rooie Haan genoemd, aangezien dat 
overeenstemt met de arbeidskosten-
stijging. 

De heer Den Uyl (PvdA): Die uitzen-
ding heeft ook grote indruk op mij ge-
maakt. Het gaat erom dat u een cijfer 
van 6% hebt genoemd. 

Minister Van Agt: In antwoord op de 
opmerkingen van de heer Den Uyl 
merk ik nog op, dat het natuurlijk niet 
zo werkt als hij heeft gesuggereerd 
toen hij zei, dat de vakcentrales bin-
nenkort met hun nota's over het ar-
beidsvoorwaardenoverleg komen en 
de Regering dus er dadelijk voor moet 
zorgen dat zij het huurverhogingsper-
centage invult, opdat dit meteen in de 
boeken kan worden meegenomen. Zo 
behoort het althans niet te werken. 

Wij moeten ervan uitgaan, dat, wan-
neer wi j ons - gaarne zelfs, wij hebben 
erom gevraagd - tot een gesprek met 
de sociale partners bereid verklaren, in 
dat gesprek met werkgevers en werk-
nemers de uitgangspunten die de 
werknemers hanteren bespreekbaar 
zullen zijn. Dat geldt niet alleen voor 
de huurverhoging waarmee zij in de 
voorbereiding van dat gesprek eventu-
eel hebben gerekend, maar ook voor 
andere zaken. 

Over het woningbouwprogramma is 
verleden week veel gezegd. Het kabi-
net deelt de zorg die door verscheide-
ne afgevaardigden is geuit. 
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Ik denk aan de heren Rietkerk, Lub-

bers en Den Uyl, waarmee de opsonv 
ming nog niet volledig is. Met onze ge-
zamenlijke zorgen, zal het vri jwel on-
doenlijk zijn, op korte termijn tot ingrij-
pende wijzigingen in het woning-
bouwprogramma te komen. Laat ik 
voorop stellen dat de aantallen wonin-
gen, die de Regering voor de komende 
jaren heeft geprogrammeerd niet veel 
afwijken van de aantallen, die het vori-
ge kabinet beoogde te bouwen. 

Het huidige programma voorziet in 
1980 zelfs meer nieuwe woningen. 
Wat wi j nu moeten vaststellen, is dat 
de aantallen woningen, die waren ge-
programmeerd in feite niet konden 
worden gerealiseerd. Terwijl de wo-
ningnood in de jaren '50 en '60 steeds 
de eerste prioriteit heeft gehad en vri j-
wel in de gedachten van iedereen 
vooraan aanwezig was, heeft in de af-
gelopen jaren de indruk postgevat dat 
de behoefte aan woningen niet meer 
zo leeft. Op allerlei bestuursniveaus en 
ook bij de initiatiefnemers verbleekte 
het vroegere élan. 

In niet weinig gemeenten is bij be-
paalde groepen zelfs een afkeer van 
verdere groei te bespeuren. Als men al 
wil groeien, is de aanwijzing van 
bouwlokaties met zoveel problemen 
omgeven dat de definitieve besluitvor-
ming daarover zeer veel ti jd vergt. De 
huidige capaciteit van de bestemmings-
plannen, waarin woningbouw wordt 
voorzien en die voor uitvoering gereed 
zijn, is onvoldoende. Daar bovenop is 
de laatste tijd een nieuw probleem ge-
komen. 

De overschakeling van massawo-
ningbouw naar kleinschalige projec-
ten, alsmede de opleving die onmis-
kenbaar is in de stadsvernieuwing 
hebben de vraag naar geschoolde 
bouwvakkers sterk vergroot. Alom is 
de vraag naar geschoolde bouwvak-
kers waarneembaar, zelfs in het 
Noorden. 

In het Westen is die vraag wel heel 
groot geworden! Dat zijn feiten, waar-
voor niemand de ogen kan sluiten. Wij 
moeten ons dan ook naar eer en gewe-
ten afvragen, wat wij teweeg zouden 
brengen met de beslissing dat het wo-
ningbouwprogramma moet worden 
uitgebreid, met name in het Westen. 
De risico's die daaraan zijn verbonden, 
zijn groot. 

De eerste is dat men verwachtingen 
wekt die over een jaar niet waarge-
maakt blijken te kunnen worden. Een 
tweede risico is dat de potentiële 
vraag naar geschoolde bouwvakkers 
het aanbod nog verder gaat overtref-
fen met zeer ver strekkende gevolgen. 

Hoe denken wi j erover, als dit zou 
leiden tot een scherpe opstuwing van 
het incidentele loon in de bouw en de 
ver reikende gevolgen daarvan buiten 
de bouw? Waar wi j nu deze bergen 
van problemen zien, rijst de vraag of 
wi j in het licht daarvan moeten beslui-
ten tot wat later een papieren maatre-
gel zal blijken te zijn geweest? Of moe-
ten wi j beginnen met het scheppen 
van de onmisbare randvoorwaarden 
voor een uitbreiding van het woning-
bouwprogramma? 

Wij denken dat het laatste voorop 
moet staan. Er is behoefte aan een ge-
concentreerde actie voor de woning-
bouw. Daaraan werken wi j ook. Wij 
wil len het tot stand komen van nieu-
we bouwlokaties zoveel mogelijk be-
vorderen. Wij wil len zoveel mogelijk 
de bijscholing van en omscholing tot 
echte bouwvakkers verder van de 
grond helpen. Wij kunnen er niet on-
deruit dat de arbeidsmarkt in de bouw-
sector gezien moet worden als de be-
langrijkste limiet voor een uitbreiding 
van de woningbouw. De Ministers van 
Volkshuisvesting en Ruimtelijke Orde-
ning en van Sociale Zaken hopen op 
korte termijn te komen tot een concre-
tisering van deze gedachte, toege-
spitst op de regio. 

De heer Den Uyl (PvdA): Mijnheer de 
Voorzitter! De Minister betoogt nu dat 
de uitbreiding van het woningbouw-
program zeker in het Westen op grote 
bezwaren moet stuiten vanwege een 
tekort aan geschoolde bouwvakkers. 
Hij heeft daarvoor enkele redenen aan-
gegeven. 

Het kabinet doet een voorstel tot uit-
breiding van de vrije sectorbouw met 
13.000 woningen voor de periode tot 
1981. Iedereen weet dat juist de vrije 
sectorbouw in het bijzonder beslag 
legt op geschoolde vaklieden. Daarom 
begrijp ik de hele redenering van de 
Minister-President niet. Het kabinet 
stelt dus een verschuiving binnen de 
woningbouw voor ten gunste van de 
vrije sectorbouw en ten nadele van de 
sociale woningbouw. Ter motivering 
daarvan heeft hij geen enkel argument 
aangevoerd. 

Minister Van Agt: Ik heb gesproken 
over de wens, die wi j hebben verno-
men, tot verhoging van het totale wo-
ningbouwprogramma. Daarop is mijn 
betoog toegespitst geweest. Dan rijst 
de vraag, in welke soorten wonin-
gen het totale woningbouwprograrrv 
ma zal moeten worden onderverdeeld. 
De getallen die door ons zijn voorge-
legd, sluiten aan bij ervaringen van de 
afgelopen jaren. Zij sluiten aan bij het 
gegeven dat het in een reeks van jaren 

niet mogelijk is gebleken om zoveel 
woningwetwoningen te bouwen als 
waren voorzien. Daarom zien wi j geen 
reële mogelijkheid om in die ontwikke-
ling van jaren een dadelijke verande-
ring te brengen. Er zijn, zoals ik zoeven 
al gezegd heb, te weinig initiatieven 
daartoe, te weinig aanvragen. Het ka-
binet kan die woningen niet met eigen 
handen bouwen. 

De heer Kombrink (PvdA): Dat is alle-
maal niet waar. De heer Van Agt heeft 
het volstrekt mis. Het is niet waar dat 
de aanvragen in de sociale sector zijn 
teruggelopen. Het is niet waar dat er 
minder werk bij de architecten in por-
tefeuille is. Integendeel, de laatste cij-
fers duiden zelfs op een verhoging. 
Het is wel waar, dat het aantal, dat is 
blijven stagneren bij de provinciale di-
recties - verlengstukken van het de-
partement - is toegenomen. 

De Minister-President kan zich hier-
op dus niet baseren als het gaat om 
een verschuiving naar de vrije sector. 
Volstrekt blijft overeind staan - de Mi-
nister-President weerspreekt het ook 
niet - dat meer vrije sectorbouw en 
minder woningwetbouw een verla-
ging van het programma betekent. Het 
omgekeerde is dus ook waar: minder 
vrije sectorbouw en minder woning-
wetbouw betekent dat je meer kunt 
bouwen in totaal, omdat je dan meer 
kapitaal en meer arbeidskrachten ter 
beschikking hebt. 

Minister Van Agt: Na dit boeiende col-
lege van de woningbouwspecialist... 

De heer Kombrink (PvdA): Ik wilde dat 
u het wist! 

Minister Van Agt: Wij hebben ook nog 
de Minister, belast met de zorg voor 
volkshuisvesting en bouwnijverheid. 
Ik wi l enkele cijfers noemen van de af-
gelopen jaren. In 1973 waren er 50.325 
woningen geprogrammeerd en er 
hebben 48.264 uitgiften plaatsgevon-
den. In 1974 was het écart nog groter: 
afgerond waren er 50.000 geprogram-
meerd en zijn er 40.000 uitgegeven. In 
1975: 44.000 geprogrammeerd en 
41.000 uitgegeven. Zo gaat dat door. 

Volgens de cijfers, waarover ik be-
schik, is in geen enkel jaar het aantal 
uitgiften gelijk geweest aan het aantal 
woningen, voorzien in de programme-
ring. Wij zouden graag op de vraag 
over de woningbouw een toeschietelij-
ker antwoord hebben gegeven, maar 
men kan in redelijkheid niet van ons 
vergen, dat wi j op korte termijn ijzer 
met handen breken. Wanneer wi j toch 
besloten, de woningbouw verder op te 
voeren - ik denk met name aan het 
westen, met die spanning op de deel-
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markt en de uitstralingseffecten die 
daarvan te vrezen zijn - dan zouden 
wellicht aanzienlijke ingrepen nodig 
zijn in het programma van de Rijksge-
bouwendienst. Dat is nader te bezien. 

De heer Van der Spek (PSP): En beton 
met handen breken, zou dat lukken? 

Minister Van Agt: Dat is mij nooit ge-
lukt. 

In antwoord op het verzoek van de 
heer Terlouw om in dit debat te mogen 
vernemen hoe de toegezegde verster-
king van de positie van de Minister van 
Volksgezondheid en Milieuhygiëne zal 
worden geconcretiseerd, wil ik het vol-
gende opmerken. Het kabinet heeft 
zich over deze zaak uitvoerig beraden. 
Dat beraad heeft zich niet alleen ge-
richt op wat hierover in de constitue-
rende vergadering van het kabinet is 
beslist en op de uitwerking daarvan. 
Het heeft dit beraad ook gericht op de 
vereiste integratie van het milieube-
leid als geheel. Bij dat beleid zijn ten 
minste acht bewindslieden in belang-
rijke mate betrokken. Er kan dan ook 
van een integratie van het milieubeleid 
geen of onvoldoende sprake zijn, in-
dien die brede betrokkenheid niet 
goed voor ogen staat. 

Ook de Regering beschouwt een 
sterke positie van de Minister van 
Volksgezondheid en Milieuhygiëne als 
essentieel. Met het oog daarop is de 
Raad voor de Ruimtelijke Ordening -
onderraad van de Ministerraad, zoals 
u weet - hervormd tot een Raad voor 
de Ruimtelijke Ordening en Milieuhy-
giëne. Dit is gebeurd om aan te geven 
dat het belang van de milieuhygiëne 
een vitale waarde heeft, ook in de laat-
ste fase van de voorbereiding van be-
langrijke beslissingen over ruimtelijke 
ordening, waterbeheer, wegenbouw, 
energievoorzieningen, bedrijf sinveste-
ringen, landinrichting, natuur, land-
schap en recreatie. 

Ook de interdepartementale behan-
deling is op een geïntegreerde voorbe-
reiding van het te voeren beleid ge-
richt. Die zogenaamde ambtelijke 
voorportalen hebben, zoals bekend, 
onder meer tot taak advies uit te bren-
gen ten behoeve van de Raad voor de 
Ruimtelijke Ordening en Milieuhygië-
ne. Dat zijn de rijksplanologische com-
missie, de interdepartementale coördi-
natiecommissie voor de milieuhygië-
ne en de commissie internationale mi-
lieuvraagstukken. 

De positie van de interdepartemen-
tale coördinatiecommissie voor de mi-
lieuhygiëne zal worden versterkt door 
de functie en de taak van deze com-
missie neer te leggen in een wettelijke 

regeling. Dit zal geschieden in het ka-
der van de wet algemene bepalingen 
milieuhygiëne. Daarbij zal de wettelijk 
te institueren interdepartementale 
commissie voor de milieuhygiëne, zo-
als reeds bij de rijksplanologische 
commissie het geval is, worden voor-
gezeten door een niet ambtelijke voor-
zitter. 

Intussen heeft het kabinet ten aan-
zien van de positie van de Minister van 
Volksgezondheid en Milieuhygiëne in-
zake die milieuhygiëne de volgende 
besluiten genomen. De wet algemene 
bepalingen milieuhygiëne zal worden 
uitgebouwd tot een kaderwet door de 
wetten, of onderdelen daarvan, die uit-
sluitend of in overwegende mate de 
bescherming van het fysieke milieu 
beogen te dienen, onder de werkings-
sfeer van die wet te brengen. De vraag 
welke wetten dit zullen zijn, zal telkens 
van wet tot wet moeten worden beke-
ken. Daarbij zal worden bezien of ook 
de ontgrondingenwet en de grondwa-
terwet hierbij dienen te worden be-
trokken. 

De Minister van Volksgezondheid en 
Milieuhygiëne zal voorstellen ontwik-
kelen voor het wettelijk regelen van de 
milieu-effectrapportage en van de 
normstelling in het kader van de wet 
algemene bepalingen milieuhygiëne. 
De voorstellen daaromtrent zullen in 
nauw overleg met de betrokken ambt-
genoten worden opgesteld. De mi-
lieu-effectrapportage wordt door het 
kabinet beschouwd als één van de in-
strumenten voor het toetsen van voor-
genomen handelingen op hun gevol-
gen voor het milieu. 

De normstelling fungeert daarbij als 
een van de instrumenten voor het stel-
len van randvoorwaarden van beleids-
activiteiten met mogelijke schade 
voor het milieu. Voorts zal naar aanlei-
ding van de door de Kamer aangeno-
men motie, zitting 1976-1977, nr. 
14 100, de Minister van Volksgezond-
heid en Milieuhygiëne een wets-
ontwerp opstellen omtrent de aantas-
t ing van de bodem in relatie tot de 
overige wetgeving het gebruik van de 
bodem betreffend. 

Deze bewindsman wordt ook belast 
met de beleidscoördinatie ten aanzien 
van gevaarlijke stoffen in het alge-
meen en zal hiertoe de nodige voor-
stellen ontwikkelen. Voorts wordt hij 
belast met de systematisering van de 
geldende regelgeving en met de pri-
maire verantwoordelijkheid voor het 
tot stand brengen van een wettelijke 
regeling inzake voor het milieu gevaar 
lijke stoffen. Een en ander zal gebeu-
ren met andere hierbij betrokken be-
windslieden. 

Over het beleid ten aanzien van de 
veiligheid buiten het bedrijf zal de Mi 
nister van Volksgezondheid en Milieu-
hygiëne in overleg met de meest be-
trokken bewindslieden een voorstel 
ontwikkelen met het oog op de moge-
lijke gevolgen van bedrijfsactiviteiten 
voor buiten. 

Inzake het kwalitatieve waterbeheer 
zal de medeverantwoordelijkheid van 
de Minister van Volksgezondheid en 
Milieuhygiëne voor de Wet verontrei-
niging oppervlaktewateren worden 
verbreed met betrekking tot normen, 
indicatief meerjarenprogramma, wa-
terkwaliteitsplannen, inventarisatie, 
metingen en toezicht. De wijziging van 
de desbetreffende wetsartikelen zal in 
het begin van het volgende kalender-
jaar bij de Staten-Generaal worden in-
gediend. 

Over de versterking van de positie 
van de Ministervan Volksgezondheid 
en Milieuhygiëne ten aanzien van de 
geluidhinder door vliegtuigen zal nog 
vóór de behandeling van de begrotin-
gen van de departementen van Volks-
gezondheid en Milieuhygiëne, Volks-
huisvesting en Ruimtelijke Ordening, 
Verkeer en Waterstaat en Defensie me-
dedeling aan de Kamer worden ge-
daan. 

Enige geachte afgevaardigden heb-
ben gevraagd hoe het staat met de op-
stelling door het kabinet van een wets-
ontwerp inzake de afbreking van zwan-
gerschap, Het antwoord hierop luidt 
dat het kabinet nog bezig is met het 
beraad over deze materie. 

De heer Den Uyl (PvdA): Dit is uiter-
aard een respectabele bezigheid. De 
simpele vraag was echter of overeen-
komstig het gezegde in de regerings-
verklaring mag worden verwacht dat 
het kabinet nog vóór het eind van het 
jaar een wetsontwerp bij de Kamer zal 
indienen. Wil de Minister-President 
hierop antwoord geven en zijn gevoe-
lens tot uitdrukking brengen? 

MinisterVan Agt: Het is zeer eenvou-
dig. Het kabinet heeft tot taak gekre-
gen, ingevolge het regeerakkoord, zich 
te beijveren, vóór 1 januari 1979 een 
wetsontwerp in te dienen. Het is doen-
de, deze taak te volvoeren. 

De heer Den Uyl (PvdA): Dit is geen 
antwoord, zoals de heer Van Agt dek-
sels goed weet. Dat hij ijverig is, trek ik 
niet in twijfel en dat hij bezig is even-
min. De simpele vraag is echter of hij 
verwacht, vóór het eind van het jaar 
het wetsontwerp te kunnen indienen. 
Kan hij dit namens het kabinet uitspre-
ken? 
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Minister Van Agt: De laatste vraag 
houdt de suggestie in dat ik voor het 
overige voor eigen rekening spreek. 
De heer Den Uyl (PvdA): Op dit punt 
zou dat niet zo gek zijn. 

Minister Van Agt: Quod driewerf non. 
Nu begrijp ik het pas. 

De heer Den Uyl (PvdA): Het is pas 
vroeg op de dag. 

Minister Van Agt: Voor u ook? 

De heer Den Uyl (PvdA): Voor mij 
moet de dag nog beginnen. 

Minister Van Agt: Wij werken aan een 
taak en besteden hieraan onze aan-
dacht, onze tijd en onze energie, zo-
lang wi j leven in het geloof dat deze 
taak voor realisering vatbaar is. 

De heer Den Uyl (PvdA): Ik wens u niet 
het eeuwige leven toe. 

Minister Van Agt: Daarnaar verlangen 
wij niet. 

De geachte afgevaardigden me-
vrouw Beckers en de heer Terlouw 
hebben aandacht gevraagd voor de 
bescherming van de persoonlijke le-
venssfeer en de registratie van per-
soonsgegevens. 

Een wetsontwerp op dat gebied is in 
voorbereiding. In de begroting van Jus-
titie wordt een aanduiding gegeven 
voor het tijdstip van indiening daar-
van. Ik meen dat bij de behandeling 
van die begroting voluit de gelegen-
heid bestaat, deze materie nader, te 
bewerken. In afwachting van een wet-
telijke regeling wordt bij registraties 
van de rijksoverheid bescherming ge-
boden door de vaststelling en uitvoe-
ring van voorlopige privacy-reglemen-
ten. 

Bij Justitie zijn nu ongeveer 60 van 
die reglementen gedeponeerd. Wij 
hebben niet de indruk, laat staan de 
overtuiging, dat de aanwijzingen van 
1975 verouderd zouden zijn. In de reg-
lementen staat, welke gegevens wor-
den vastgelegd en op welke wijze hier-
van inzage kan worden verkregen. 
Voor verdergaande voorzieningen, 
met name ook buiten de overheid, is 
de tussenkomst van de wetgever on-
ontbeerlijk. 

Mevrouw Beckers- de Bruijn (PPR): 
Het gaat om de aanwijzing van maart 
1975. Toen was al een aantal registra-
ties in het bezit van de overheid. Uiter-
lijk 1 januari 1976 - de deadline -
moesten zij alle een eigen regeling 
hebben . Voor zover ik weet, voldeed 
maar 20% van deze registraties aan de 
criteria hiervoor. In eerste termijn heb 
ik gevraagd, hoe hoog dit percentage 
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nu is, dus van de registraties die op 1 
januari al bestonden. Ik neem aan dat 
de nieuwe registraties, waarvoor de 
regeling een voorwaarde is, alle een 
regeling hebben. 

Minister Van Agt: Dat neem ik met u 
aan. Ik kan u echter niet zeggen of de 
registratie intussen de 100% heeft be-
reikt van hetgeen er feitelijk is. Dit zal 
ik voor u doen uitzoeken. 

De heer Aantjes heeft onder andere 
gesproken over het vreemdelingenbe-
leid. Ik ben het geheel met hem eens 
dat Nederland, der traditie getrouw, 
zich moet inzetten en dat ook doet 
voor vluchtelingen en verdrukten. Het 
spreekt echter ook vanzelf - ook daar-
op heeft hij gewezen - dat een klein en 
zeer dichtbevolkt land als het onze 
geen onbeperkte mogelijkheden heeft 
tot het opnemen van vreemdelingen. 
In vreemdelingenzaken behoort inder-
daad in elk individueel geval een zorg-
vuldige afweging van belangen plaats 
te vinden. 

De heer Rietkerk heeft gevraagd om 
een nota, waarin alle aspecten van het 
verblijf van vreemdelingen in Neder-
land worden besproken. Dit is een aan 
gelegenheid die inderdaad de volle 
aandacht verdient, zoals ik al kenbaar 
maakte in mijn antwoord aan de heer 
Aantjes. Ik merk hierbij op dat de Mi-
nister van Sociale Zaken in antwoord 
op een desbetreffende vraag van de 
heer Voogd al een nota heeft toege-
zegd over het beleid ten aanzien van 
buitenlandse werknemers. Voorts 
heeft de Staatssecretaris van Justitie 
in de toelichting op de begroting van 
Justitie ... 

De heer De Voogd (VVD): Het was De 
Voogd, niet Voogd. 
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MinisterVan Agt: Oh! Dan zal met nog 
meer aandacht aan de nota worden 
gewerkt. Voorts heeft de Staatssecre-
taris van Justitie in de toelichting op 
de begroting van Justitie voor 1979 
meegedeeld dat zij zich beraadt over 
de wiize waarop zij de Kamer een meer 
omvattend en diepgaand inzicht kan 
verschaffen in het voorgestane vreem-
delingenbeleid. 

De vraag rijst, hoe het voorstel van 
de heer Rietkerk zich verhoudt tot deze 
beide toezeggingen. Indien hij van me-
ning is dat beide moeten worden op-
genomen in een alles omvattende no-
ta, zullen daarbij vele departementen 
betrokken zijn en zal het een tijd ver-
gen voor een definitief standpunt kan 
worden bepaald omtrent de inhoud en 
opzet van zulk een brede, enige en al-
lesomvattende nota. Het kabinet zal 
zich in dat geval hierover nader bera-
den. Bij de behandeling van de begro-
tingshoofdstukken kan hierover wel-
licht nader worden gesproken. 

De heer Terlouw heeft gevraagd, of 
bij de kinderbescherming wel op een 
voldoende eigentijdse wijze wordt in-
gespeeld op de behoefte van jonge-
ren. Hij heeft daarbij met name gewe-
zen op de werkbelasting van de wer-
kers in de kinderbescherming. 

Ik meen te kunnen stellen dat het al 
of niet eigentijds zijn van de hulpverle-
ning niet alleen wordt bepaald door de 
omvang van de daarvoor beschikbare f i -
nanciële middelen. Over nieuwe vor-
men van hulp biedt het hoofdstuk Kin-
derbescherming van de begroting van 
Justitie veel informatie. 

De vraag van de heer Terlouw over 
het beschikbaar stellen van bij de in-
richtingen vrijkomende gelden voor 
andere doeleinden, waaronder de vri j-
wil l ige hulpverlening bij CRM, kan ik 
slechts in algemene zin beantwoor-
den. Indien een begrotingspost niet 
wordt uitgeput voor een bepaald doel, 
leidt dit tot een nieuwe prioriteitenaf-
weging binnen het totale regeringsbe-
leid. Daar is de Minister van Financiën 
altijd buitengewoon zorgvuldig mee 
en attent op. Daarbij behoeft een ver-
want gebied niet altijd en werktuiglijk 
in de eerste plaats in aanmerking te 
komen. 

Ik kom nu op de paragrafen Europa 
en Buitenland, mijnheer de Voorzitter; 
De geachte afgevaardigde de heer Den 
Uyl heeft gezegd, dat de passage uit de 
1 roonrede, dat de rechtstreekse ver-
kiezingen voor het Europese Parle-
ment eindelijk een brug slaan tussen 
de instellingen van de Gemeenschap-
pen en de burgers, een vertekening zou 
zijn van de werkelijkheid en een bijdra-
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hoopt vurig dat de 5 westerse leden 
van de Veiligheidsraad erin zullen sla-
gen alsnog een positieve reactie van 
de Zuidafrikaanse regering te verkrij-
gen, zodat te elfder ure een vreedza-
me oplossing kan worden bewerk-
stelligd. 

Mocht dit niet gelukken dan zal on-
getwijfeld in eerste instantie de Veilig-
heidsraad zich beraden over de conse-
quenties die daaraan moeten worden 
verbonden. Het is stellig niet uitgeslo-
ten dat dit zal leiden tot een beslissing 
inzake economische dwangmaatrege-
len. Mocht ook dit niet gebeuren dan 
zal, naar ik aanneem, binnen de Negen 
overleg volgen over wat ons dan te 
doen staat. 

De heer Den Uyl acht het standpunt 
van de Regering ten aanzien van 
krachtige druk op Zuid-Afrika slecht te 
rijmen met het aanhouden van contac-
ten met dat land. Een combinatie van 
deze twee middelen zou weleens ge-
schikter kunnen zijn tot het bereiken 
van het beoogde doel dan het hante-
ren van een dezer middelen met uit-
sluiting van het andere. 

De Kamer kent overigens het besluit 
tot het beëindigen van het culturele 
verdrag met dat land. 

Mijnheer de Voorzitter! Op vragen 
van verschillende geachte afgevaar-
digden over de ontwerp-Sanctiewet 
kan ik een kort en duidelijk antwoord 
geven: De memorie van antwoord 
over dat wetsontwerp aan de Eerste 
Kamer zal op korte termijn worden in-
gezonden. 

Een aantal sprekers heeft de situatie 
in Chili ter sprake gebracht. Het beleid 
dat het kabinet ten aanzien van Chili 
voert, is gericht op het herstel van de 
democratie en het respect voor de 
mensenrechten. Voor de verwezenlij-
king van deze doelstellingen wordt 
door de internationale gemeenschap, 
waarbinnen ons land zeker wat dit 
punt betreft een vooraanstaande rol 
speelt, druk uitgeoefend op het Chi-
leense regiem. Deze druk heeft enige 
resultaten op het gebied van de men-
senrechten opgeleverd. 

Ik denk met name aan enige ver-
mindering van de repressie en enige 
vergroting van de vrijheid van me-
ningsuiting. Dezer dagen verschijnt 
het rapport van de speciale onder-
zoekcommissie van de Verenigde Na-
ties over Chili. In het licht van dit rap-
port zal de Regering haar beleid nader 
bepalen. 

De heer Aantjes toonde argwaan -
of is dat te onvriendelijk uitgedrukt -
met betrekking tot de f 100 min. 
voor ontwikkelingsgerichte export-

transacties. Deze gelden zijn bestemd 
voor projecten en leveranties met een 
hoge ontwikkelingswaarde die tevens 
van belang zijn voor de Nederlandse 
export. Dit betekent dat de leveranties 
in eerste instantie door de Minister 
voor Ontwikkelingssamenwerking 
worden beoordeeld op hun ontwikke-
lingswaarde. Daarna zal de Minister 
van Economische Zaken de transacties 
op hun exportbevorderende karakter 
beoordelen. 

Hieruit blijkt dat de transacties in ie-
der geval ontwikkelingswaarde moe-
ten hebben en dat dus grote nadruk 
wordt gelegd op de behoefte van het 
betreffende ontwikkelingsland. 

De Staatssecretaris van Economi-
sche Zaken heeft dit fonds genoemd in 
een opsomming van exportbevorde-
rende maatregelen, simpelweg omdat 
ook de Nederlandse export met be-
doelde leveranties kan zijn gebaat. 
Overigens is het de bedoeling van het 
kabinet deze f 100 min. in beginsel ten 
goede te laten komen aan de concen-
tratielanden. De afspraken over de be-
steding zullen worden gemaakt in 
overleg met deze landen. 

Verscheidene afgevaardigden heb-
ben aandacht besteed aan wat in de 
Troonrede is aangeduid als de benau-
wende problematiek van de kernbewa-
pening. Hierop wil ik graag wat dieper 
ingaan. 

Ik wi l nogmaals beklemtonen dat 
ook de Regering met zorg is vervuld 
over de ontwikkeling op het gebied 
van de bewapening in het algemeen 
en van de kernbewapening in het bij-
zonder. Dit kwam al tot uitdrukking in 
het regeerakkoord dat zegt: 'Er moet, 
wi l de mensheid overleven, een einde 
komen aan de bewapeningswedloop.'. 
Ook komt deze zorg heel duidelijk naar 
voren in de bijlage over de kernbewa-
pening bij de memorie van toelichting 
op de defensiebegroting. 

Bij het beoordelen van de situatie op 
het terrein der kernbewapening vol-
staat de Regering zeker niet met aan-
dacht voor de militaire kanten alleen. 
Zij heeft ook oog voor de politieke kan-
ten van het vraagstuk en voor de zeer 
belangrijke ethische aspecten en 
neemt de verontrusting die daarover 
in ons land leeft, ernstig. Met de ge-
achte afgevaardigde de heer Aantjes 
beseft de Regering dat ter verdediging 
van onze vrijheid en vrede niet alle 
middelen aanvaardbaar zijn. 

Er was in het betoog van de heer 
Aantjes veel waarmee de Regering 
van harte instemt. Ik noem: 

- zijn beklemtoning dat de NAVO de 
hoeksteen is van ons veiligheidsbe-
leid; 

- zijn stelling dat het aan het af-
schrikkingsevenwicht is te danken dat 
de grens van de vrijheid in Europa niet 
is verlegd van de Elbe naar de Noord-
zee; 

- zijn uitspraak dat beslissingen 
over een vermeerdering of verminde-
ring van onze nucleaire bijdrage moe-
ten worden geplaatst in het kader van 
een totaal NAVO-beleid, en dat de ge-
dragingen van de Warschaupactlan-
den factoren zijn die voor een stand-
puntbepaling van belang zijn; 

- ten slotte zijn stellige mededeling 
dat wij in geen geval wil len schuilen 
onder een door anderen opgehouden 
paraplu. 

Over de inhoud van de bijlage over 
de kernbewapening bij de memorie 
van toelichting van Defensie het vol-
gende. De opmerking van de geachte 
afgevaardigde de heer Aantjes dat in 
deze bijlage te grote nadruk zou zijn 
gelegd op de militaire kant van de zaak 
is niet terecht. In de nota is het vraag-
stuk van de kernwapens wel degelijk 
gezet in het politieke kader van het te-
rugdringen van de rol van de kernbe-
wa pening. 

Daarbij merk ik op dat nog nooit zo 
uitvoerig en zo open als in deze bijlage 
informatie is ver; trekt en is ingegaan 
op het vraagstuk van de kernbewape-
ning en op het Nederlandse aandeel in 
de nucleaire taken van de NAVO. Dan 
ontkomt men er niet aan ook de mili-
taire feiten zo duidelijk mogelijk te ver-
melden. 

De geachte afgevaardigde de heer 
Den Uyl doet het kabinet onrecht wan-
neer hij zegt dat het aangekondigde 
beleid duidt op vergroting in plaats van 
vermindering van de rol van de kern-
wapens. Heel uitdrukkelijk heeft dit ka-
binet gesteld dat wi j het beleid van 
vermindering van de afhankelijkheid 
van de kernwapens onverkort willen 
voortzetten. Dat betekent dat Neder-
land in de internationale fora met na-
druk een dergelijk beleid blijft beplei-
ten. Dat is duidelijk gesteld in de me-
morie van toelichting bij de defensie-
begroting. Ook is daar aangegeven 
waar - zoals we het nu kunnen bekij-
ken - de mogelijkheden zouden kun-
nen liggen voor vervanging van nucle-
aire wapens of wapensystemen door 
conventionele. 

Hoewel aan conventionele alterna-
tieven voor de nucleaire bewapening 
niet de absolute voorrang kan worden 
gegeven, die de heer Aantjes noemt, 
zijn er wel degelijk concrete stappen 
mogelijk. Ik herinner aan de mogelijke 
vervanging van de nucleaire luchtver-
dedigingsraketten van het type Nike 
door een uitsluitend conventioneel 
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systeem. Ik noem voorts de eventuele 
toekomstige vervanging van de z.g. 
'atoommijnen' (ADM's) door conventi-
onele middelen. 

Over de nucleaire rol van de artille-
rie wil ik met nadruk zeggen dat geen 
enkel besluit tot veranderingen is ge-
nomen. Integendeel, dit probleem 
vergt nadere studie en daarbij weegt 
de beleidsdoelstelling van terugdrin-
ging van de rol van kernwapens zeer 
zwaar. Men kan en mag uit het feit dat 
bij de defensiebegroting het bestaan 
van studies hierover wordt vermeld 
bepaald niet de conclusie trekken, zoals 
de geachte afgevaardigde de heer Den 
Uyl doet, dat het aangekondigde beleid 
duidt op vergroting in plaats van ver-
mindering van de rol van kernwapens. 

Van het 'traditionele actie-reactiepa-
troon', om de woorden van de geachte 
afgevaardigde de heer Den Uyl te ge-
bruiken, is daarin geen sprake. Dit ka-
binet heeft tot uitgangspunt genomen 
de Defensienota-1974 van het kabi-
net-Den Uyl. Om de in die nota beoog-
de defensie-inspanning op peil te nou-
den, blijkt meer geld nodig te zijn dan 
het vorige kabinet had geraamd. Ver-
wijten daarvoor aan het adres van ons 
kabinet zijn daarom niet op hun plaats. 
Ik wi l hierbij ook nog wijzen op het ver-
band tussen het terugdringen van de 
rol van het kernwapen en een zeker 
evenwicht in de conventionele bewa-
pening, zoals dat in het regeerakkoord 
is aangegeven. 

In de beschouwingen van de Kamer 
is het vraagstuk van het neutronenwa-
pen niet onaangeroerd gebleven. De 
Regering deelt de opnieuw gebleken 
bezorgdheid over dit wapen en ik wil 
graag hier nog eens in alle duidelijk-
heid herhalen wat van regeringszijde 
al talloze malen naar voren is ge-
bracht, namelijk dat de Regering er 
met kracht naar streeft de invoering 
van het neutronenwapen zo enigszins 
mogelijk te voorkomen door dit wapen 
in te brengen in het proces van wapen-
beheersing. Daarom was en is de Re-
gering o o k - en dit is tevens een ant-
woord op een vraag van de geachte af-
gevaardigde de heer Aantjes - gelukkig 
met het besluit van de president van de 
Verenigde Staten van 7 april j l . om de 
beslissing tot produktie uit te stellen in 
afwachting van een passende reactie 
van de Sovjet-Unie op het gebied van 
de wapenbeheersing. Dat was de situ-
atie op 7 april en die geldt nog steeds. 
Er is geen sprake van dat er in de Ver-
enigde Staten zou zijn besloten het neu 
tronenwapen te produceren en ik voeg 
daar, om eventuele misverstanden te 

voorkomen, aan toe dat dat evenzeer 
geldt voor de produktie van zogenaam-
de neutronenelementen. 

Voor het eerst is nu tussen een aan-
tal staten een akkoord bereikt over de 
noodzaak van een plutoniumopslagre-
gime. Dit is zonder meer een mijlpij l in 
de internationale non-proliferatiege-
schiedenis. Binnen de IAEA is dit ak-
koord een stimulans om de studie ter 
zake met energie ter hand te nemen. 
Nederland doet hier actief aan mee en 
zal zich met voortvarendheid inzetten 
om resultaten te bereiken. In dit ver-
band wil ik de suggestie van de heer 
Aantjes niet onvermeld laten om een 
speciale ambassadeur te belasten met 
de coördinatie van de Nederlandse in-
breng in besprekingen over de waar-
borgen bij het gebruik van kernener-
gie. Ik acht deze suggestie belangwek-
kend en het overwegen waard. 

De heer Den Uyl heeft verder de Re-
gering verweten niet actief te zijn in 
het ontwapeningsoverleg. Ik acht dit 
verwijt ongegrond. In het MBFR-over-
leg, waar de NAVO-landen een geza-
menlijke onderhandelingspositie inne-
men, behoort Nederland tot de stu-
wende landen. 

In Genève speelt de Nederlandse de-
legatie een uitgesproken rol bij de 
voorbereiding van een controlesy-
steem op een verbod van ondergrond-
se kernproeven. Tijdens de voorberei-
dingen van de Speciale Zitting van de 
Algemene Vergadering over ontwape-
ning diende Nederland mede twee van 
de drie Westelijke werkdocumenten in, 
over de beginselverklaring en het ac-
t ieprogramma. Wij hebben een eigen 
voorstel gelanceerd over een internati-
onale ontwapeningsorganisatie. 

In INFCE hebben wi j een actieve in-
breng. In het IAEA werken wi j mee aan 
een internationaal regime voor het 
opslaan van plutonium. Geheel in de 
geest van wat de geachte afgevaardig-
de heeft gezegd over de noodzaak van 
een veilige splijtstofcyclus, hebben wij 

i voortijdige besluitvorming in Euratom-
verband weten te verhinderen. 

Het voorgaande zou eigenlijk reeds 
een voldoende weerlegging zijn van 
het verwijt van de heer Terlouw dat 
Nederland zich zou schuldig maken 
aan een naar binnen gerichte houding. 
In dit verband heeft de heer Terlouw 
gewaarschuwd voor een relatieve ach-
teruitgang van de positie van ons land 
in een aantal internationale organisa-
ties. 

Voor zover dit juist is - is er inder-
daad een tendens naar beperkte sa-
menkomsten van de grote mogendhe-
den; ik denk aan directoria en dergelij-

ke zaken - zal het kabinet er feitelijk op 
blijven toezien, dat de stem van Neder-
land zal worden gehoord met name in 
internationale organisaties als de EG, 
de NAVO en de VN. 

Over het onderwijs heeft de opposi-
tieleider gemeend te moeten zeggen, 
al deed hij dat met een hoofdknik van 
bewondering naar de residerende Mi-
nister, dat deze Regering de dynamiek 
uit het onderwijs heeft gehaald, dat zij 
slechts op de onderwijswinkel zou 
passen en dat daarbij terughoudend-
heid het belangrijkste beginsel is ge-
worden. Bovendien zou het bijzonder 
onderwijs worden behandeld als ware 
het van een andere wereld. 

Mijnheer de Voorzitter! Dit zijn bou-
de beweringen, die strijdig zijn met het 
onderwijsbeleid dat wordt gevoerd, 
want wat zijn de feiten? 

De heer Den Uyl wijst erop dat er on-
voldoende faciliteiten zijn voor anders-
talige kinderen. Dat is juist, maar hij 
zegt daarbij niet dat juist daarom dit 
kabinet voor de komende periode een 
bezuiniging ongedaan heeft gemaakt 
die door het vorige kabinet was getrof-
fen, onderzijn leiding. Bovendien kon-
digt Minister Pais in het actieplan '78 
een aanzienlijke uitbreiding van perso-
nele voorzieningen aan, juist voor dit 
doel. 

Voorts, voor wat Nederlandse kinde-
ren in achterstandssituaties betreft, 
zijn er voor het schooljaar '78-'79 meer 
stimuleringsscholen aangewezen dan 
het vorige kabinet voor het voorgaan-
de jaar heeft gedaan, terwijl ondanks 
de terugloop van het aantal leerlingen 
de begrotingspost voor dit doel onge-
veer gelijk blijft. Daar komt dan nog bij 
dat nu voor het eerst een beleidskader 
is ontwikkeld in overeenstemming met 
vertegenwoordigers van het onder-
wijsveld, waarbij het stimuleringsbe-
leid in nauwe samenhang wordt ge-
bracht met het vernieuwingsbeleid. Ik 
geef nog een ander voorbeeld. 

Wat het vernieuwingsbeleid betreft 
is er thans voor het eerst, en wederom 
in overeenstemming met het georga-
niseerde onderwijskundig overleg, 
een beleidskader opgesteld voor ont-
wikkelingsprojecten basisschool. 
Daarmee wordt daadwerkelijk een gro-
te stap gezet in de richting van inhou-
delijke onderwijskundige vernieuwin-
gen van het primair onderwijs. 

Ook de onderwijskundige betekenis 
van de applicatiecursussen voor on-
derwijsgevenden is beduidend ver-
groot ten opzichte van hetgeen het vo-
rige kabinet had voorgesteld. Om nog 
een enkel punt van onderwijsvernieu-
wing te noemen: de afgelopen periode 
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is het emancipatiebeleid een vergeten 
hoofdstuk in het onderwijsbeleid ge-
weest. Nu heeft Minister Pais een sa-
menhangend beleidskader ontwikkeld 
ten einde op een breed front de ont-
wikkelingskansen van meisjes en 
vrouwen in het onderwijs te verbete-
ren. 

Er zouden nog meer voorbeelden 
kunnen worden aangehaald van actief 
onderwijsbeleid, maar ik wil hiermee 
volstaan om aan te tonen hoe volsla-
gen ongefundeerd de negatieve op-
merkingen van de heer Den Uyl in dit 
verband zijn. 

De heer Klein (PvdA): Waarschijnlijk 
bent u een deel van het vorige beleid 
vergeten. Wat is er niet allemaal ge-
beurd voor juist de onderwijsvormen 
waarbij de meisjes het meest betrok-
ken waren? Hoe durft u het zo hier te 
stellen? 

Minister Van Agt: Mijnheer de Voorzit-
ter! Ik heb niet gezegd dat het vorige 
beleid, waarvoor ik in een andere func-
tie trouwens medeverantwoordelijk-
heid heb gedragen, niet zou deugen. Ik 
zeg wel en toon aan de hand van voor-
beelden aan dat het onjuist is, dat het 
huidige beleid zich in negatieve zin en 
op de door de heer Den Uyl genoemde 
punten zou onderscheiden en dat het 
derhalve niet de kritiek verdient die het 
heeft gekregen. 

Mijnheer de Voorzitter! Het is juist 
dat de nota van wijzigingen op het 
wetsontwerp inzake het basisonder-
wijs nog niet is ingediend. Dat is ook 
niet toegezegd. Wel is toegezegd, dat 
ernaar wordt gestreefd haar voor het 
einde van het kalenderjaar bij de Ka-
mer in te dienen. Daar werken wi j aan. 

Het kabinet is ook verweten dat een 
belangrijk deel van de ombuigingen 
bij het onderwijs wordt gezocht in de 
toch al kwetsbare sector van de wer-
kende jongeren, met name door het 
niet gestalte geven aan het aanvankelij-
ke voornemen om tot een uitbreiding 
van de partiële leerplicht over te gaan. 
Het zal de heer Den Uyl niet onbekend 
zijn, dat uitvoering van die uitbreiding 
in de praktijk juist op grote problemen 
dreigde te stuiten. Juist om die reden 
heeft de Regering gemeend van die 
plannen te moeten afzien. De nieuwe 
full t ime-onderwijsvoorzieningen voor 
de leeftijdsgroep van 16-18-jarigen, 
waarover Staatssecretaris De Jong en 
de Minister van Sociale Zaken een no-
titie hebben uitgebracht, beloven op 
dit punt een betere aanpak. 

De heer Den Uyl (PvdA): Hoe kan de 
Minister-President nu zeggen wat hij 
zoeven zei, als men in beschouwing 

neemt, dat f 100 miljoen wordt beperkt 
op onderwijsvoorzieningen voor 16-
tot 18-jarigen, waarvan vervolgens 
weliswaar f 9 miljoen wordt terugge-
geven, maar er per saldo een bezuini-
ging van f 90 min. overblijft? Dat 
geld was uitgetrokken ten behoeve 
van de 16- tot 18-jarigen! Hoe kan de 
Minister-President dit nu naar voren 
brengen als een uiting van de vernieu-
wingsgezindheid en de belangstelling 
voor achtergestelde groepen van dit 
kabinet? Ik snap dat niet. 

Minister-President Van Agt: Ik neem 
afstand van de cijfers die de heer Den 
Uyl heeft genoemd. Ik heb een discus-
sie over de juistheid van die cijfers in 
het geheel niet nodig voor mijn be-
toog, dat het probleem vooral daarin is 
gelegen, dat de in een vroegere peri-
ode voorgenomen uitbreiding van de 
partiële leerplicht feitelijk niet of nau-
welijks te realiseren was, althans in de 
nabije toekomst. Dan is het natuurlijk 
mooi daarvoor een flink bedrag op de 
begroting te hebben, maar het komt er 
niet op aan, of het op de begroting 
staat, maar of het kan worden gereali-
seerd. 

Wat de Staatssecretaris van Onder-
wijs en de Minister van Sociale Zaken 
in hun nota over de voorzieningen 
voor 16- en 18-jarigen hebben gezegd, 
betreft voorzieningen, waarmee de be-
trokkenen wèl zullen zijn gediend, ook 
aanstonds in de naaste toekomst. 

De heer Terlouw heeft vragen over 
de volwasseneneducatie gesteld. Hij 
zal met mij het interdisciplinaire karak-
ter van dit vraagstuk wil len onderken-
nen en het is dan ook daarom, dat een 
interdepartementale werkgroep met 
vertegenwoordigers uit de Departe-
menten van Sociale Zaken, CRM en 
Onderwijs dit voorjaar van start ging 
met het voorbereiden van de in de re-
geringsverklaring toegezegde nota 
over de educatie van volwassenen. 

Op korte termijn zal de Kamer een 
brief krijgen, waarin de uitgangs-
punten van de nota en de te behande-
len onderwerpen aan de orde zullen 
komen. In die brief zal overigens ook 
aandacht worden besteed aan het 
principe van de wederkerende educa-
tie en aan de relatie tussen volwasse-
neneducatie en arbeidsmarktbeleid. In 
de nota zal uiteraard ook de financie-
ring van de volwasseneneducatie aan 
de orde komen. Hierover heeft de heer 
Rietkerk vragen gesteld. Ik zie hem 
overigens niet zitten. 

De heer Aantjes (CDA): Hij zit hier, 
naast mij. We zitten vlak bij elkaar! 

Minister Van Agt: Prima, laat het zo 
bli jven! 

Zonder op die nota vooruit te lopen, 
kan ik zeggen, dat de mogelijkheid zal 
worden bezien, of een herschikking 
van financiële middelen kan plaatsvin-
den. De Regering is de heer Rietkerk 
overigens erkentelijk voor de waarde-
ring die hij voor het onderwijsbeleid 
van het kabinet heeft uitgesproken. 

Ook heeft de Regering met erkente-
lijkheid kennis genomen van de woor-
den die de heer Aantjes heeft gespro-
ken over de voornemens van de Rege-
ring inzake de democratisering in het 
onderwijs. Die instemming gaat even-
zeer uit naar het standpunt van de heer 
Nijhof ten aanzien van een te onderne-
men studie naar de verdeling van las-
ten van het onderwijs. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik kom tot 
mijn slotwoord. 'Verantwoordelijk-
heid' was een sleutelwoord in de rege-
ringsverklaring die wi j aflegden, nadat 
wi j ons werk ter hand hadden geno-
men. Dat begrip 'verantwoordelijk-
heid' houdt veel meer in dan een -
uiteraard vanzelfsprekende" erkenning 
dat de Regering zich voor al hetgeen 
zij doet en nalaat heeft te verantwoor-
den jegens de volksvertegenwoordi-
ging. Dat is een grondregel van ons 
staatsbestel. 

Wij leven die regel overigens niet al-
leen maar na omdat de Grondwet ons 
zulks gebiedt, maar ook, omdat wi j het 
gesprek met de gekozenen op prijs 
stellen ook dan, wanneer ons veel kri-
tiek tegemoet wordt gevoerd. Onze 
opvatting van verantwoordelijkheid 
doet ons een beleid voeren, dat de 
burgers waar mogelijk de gelegenheid 
laat of biedt zelf te zorgen voor eigen 
en eikaars welzijn en dat waar nodig 
regelingen en voorzieningen treft waar 
de mensen om wier welzijn het gaat 
daartoe niet in staat of niet bereid zijn. 

Particulier initiatief is waardevol, on-
misbaar zelfs. De overheid behoort dat 
aan te moedigen, veeleer dan het te 
belemmeren. De burgers moeten als 
verantwoordelijke mensen hun leven 
kunnen inrichten. Dat veronderstelt -
zo stelde de heer Rietkerk terecht - dat 
hen de vrijheid wordt overgelaten om 
keuzen te maken. De overheid dan 
heeft tot plicht, tussenbeide te komen 
niet alleen wanneer mensen die vri j-
heid misbruiken, maar ook wanneer zij 
deze vrijheid ongebruikt laten om in 
noden van anderen te voorzien. Noden 
van mensen. 

De werkloosheid die er al is en meer 
nog die er nog dreigt te komen over-
heerst de discussie over de maat-
schappij van vandaag en die van de af-
zienbare toekomst. Terecht, want het 
is pijnlijk en grievend aan de kant te 
worden geschoven of - ik denk met 
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name aan de jongeren - te horen te 
krijgen, dat je werkkracht en toewij-
ding overbodig zijn. Om dat maat-
schappelijk kwaad de baas te worden, 
schreven wi j ons Bestek en onderwier-
pen wi j dat aan uw oordeel. 

Wij nemen de kritiek, die ons gewor-
den is, binnen en buiten het parlement 
voor wat zij waard is, ongeacht haar 
herkomst, zonder vooringenomenheid 
jegens degenen, die kritiek op ons 
werk leveren. Op onze beurt maken wi j 
aanspraak op een eerlijke beoordeling 
van hetgeen wi j hebben gedaan en 
ons voornemen te doen. 'Eerlijk' wi l 
zeggen zonder het krampachtige voor-
oordeel dat een kabinet van CDA en 
VVD geen sociaal hart kan hebben. 
'Eerlijk' wi l ook zeggen dat men onze 
voorstellen niet verdraait en er geen 
misleidende voorlichting over geeft. 

Het is niet waar dat onze voorstellen 
de minder bedeelden armer zouden 
maken. Het is niet waar dat wi j bij het 
vragen van matiging voorbij zouden 
gaan aan de deur van de beter gesitu-
eerden. Wie tegen beter weten in, die 
verhalen verspreidt, vergiftigt de 
maatschappelijke discussie en handelt 
dan ook heel onverantwoordelijk. 

Mijnheer de Voorzitter! Onze aan-
dacht is bijna helemaal gericht op het 
vraagstuk van de werkloosheid. Er zijn 
echter andere, dieper liggende en nau-
welijks zichtbare noden, waarop wij 
geen greep hebben. Het vluchten in 
zware drugs was er al in zorgwekken-
de mate, voordat de jeugdwerkloos-
heid om zich een greep. Het aantal de-
licten, veelal met een agressieve in-
slag, zoals braak en vooral mishande-
ling en vernieling, had al een veront-
rustende hoogte bereikt. Het deprime-
rende gegeven, dat steeds meer men-
sen tot suïcide komen - daarop heeft 
de heer Terlouw gewezen - was er al, 
alvorens de economische inzinking in-
trad. 

Is er, zo moet men met de heer Aan-
tjes zich afvragen, geen ontstellende 
eenzaamheid gekomen in onze maat-
schappij, die over het algemeen nog 
bol van de welvaart staat? Geestelijke 
desoriëntatie, morele ontreddering. 
Op de vraag, waartoe onze verant-
woordelijkheid tegenover die noden 
ons verplicht, hebben u en wi j nog 
geen begin van een antwoord, behalve 
d i t - om de slotzin voor mijn persoon-
lijke rekening te nemen - dat de mens 
inderdaad niet leeft van brood alleen. 

De beraadslaging wordt geschorst. 

De vergadering wordt van 12.55 uur 
tot 13.45 uur geschorst. 

De Voorzitter: Ik bepaal dat de open-
bare commissievergadering van de 
bijzondere commissie voor de Per-
spectievennota Zuid-Limburg (13 969) 
zal worden gehouden op maandag 4 
december 1978 van 11.15 uur tot uiter-
lijk 23.00 uur. 

Aan de orde is de stemming over de 
motie-Salomons c.s. over rechtstreek-
se verkoop van de woningen van het 
RSV-concern aan gemeente en/of wo-
ningbouwverenigingen (15 314, nr. 1). 

De Voorzitter: Ik stel voor, mevrouw 
Salomons verlof te geven, in een nieu-
we termijn het woord te voeren over 
haar motie. 

Daartoe wordt besloten. 

Mevrouw Salomons 

D 
Mevrouw Salomons (PvdA): Mijnheer 
de Voorzitter! Verleden week is de mo-
tie-Dijkman aangenomen. Ik zou graag 
van de Regering vernemen, op welke 
wijze zij inmiddels een begin heeft ge-
maakt met het uitvoeren van deze mo-
tie, op welke wijze zij de wens van de 
Kamer, dat deze woningen aan sociale 
verhuurders moeten worden overge-
dragen, denkt te kunnen honoreren. 
Mij is inmiddels gebleken, dat het 
overleg dreigt af te springen door het 
niet voorhanden zijn van voldoende f i -
nancieringsmogelijkheden en door de 
weigering van het departement van 
VRO om aangepaste leningen te ver-
strekken. Wij willen graag weten, hoe 
de Regering deze motie, die door de 
volledige Kamer is aangenomen, 
denkt ui t te voeren. 

D 
Minister Van Aardenne: Mijnheer de 
Voorzitter! Ik vind dit een wat wonder-
lijke vierde termijn, omdat nu vragen 
worden gesteld over de uitvoering van 

een aangenomen motie, die bij de in-
terpellatie is ingediend. Je zou haast 
zeggen, dat dit een nieuwe interpella-
tie is. 

Het is steeds mijn bedoeling ge-
weest - ik herhaal dit — dat het beleid 
van RSV inzake de noodzakelijke ver-
koop van de personeelswoningen op 
sociale leest zou worden geschoeid. 
Het belang van de huurder kan met 
zich meebrengen dat de voorkeur 
wordt gegeven aan een toegelaten in-
stelling als koper. Het is mij bekend, 
dat op het moment onderhandelingen 
gaande zijn. Het is mij ook bekend, dat 
binnen zeer afzienbare tijd beslissin-
gen moeten worden genomen. 

Ik zal er bij de raad van bestuur van 
RSV op aandringen, deze sociale di-
mensie niet uit het oog te verliezen en 
inderdaad te trachten, deze onderhan-
delingen tot een goed eind te brengen. 
Ik verwacht anderzijds dat ook van de 
kant van de toegelaten instellingen al-
les wordt gedaan - het zijn echter twee 
particulieren, RSV aan de ene kant en 
Ons Belang of andere verenigingen 
aan de andere kant - om te handelen 
in de geest van de motie die in de Ka-
mer is aangenomen en die de Rege-
ring nog eens onder de aandacht zal 
brengen. 

De Voorzitter: Mevrouw Salomons 
heeft mij gevraagd, haar in de gele-
genheid te stellen, haar motie te wijzi-
gen. Ik stel voor, dit verzoek in te wil l i -
gen. 

Daartoe wordt besloten. 

D 
Mevrouw Salomons (PvdA): Mijnheer 
de Voorzitter! Ik spreek in ieder geval 
mijn waardering uit voor de duidelijke 
intentie die de Minister van Economi-
sche Zaken nu aan de dag heeft ge-
legd. Ik neem aan dat daardoor een 
deel van het dictum van mijn motie 
dient te vervallen. 

Met het oog op de onderhandelin-
gen en het veiligstellen van de finan-
ciering zou ik toch een uitspraak van 
de Kamer over mijn motie willen ver-
nemen. 

Ik zou overigens de motie als volgt 
willen wijzigen. Het dictum komt te lui-
den: 

'nodigt de Regering uit om: 
a. de motie-Dijkman en De Beer uit 

te voeren door het verstrekken van 
aangepaste leningen; 

b. mogelijke tekorten door te hoge 
exploitatielasten ten gevolge van een 
eventueel te hoge verwervingsprijs of 
ten gevolge van het opheffen van ach-
terstallig onderhoud voor gemeente 
en woningbouwverenigingen te dek-
ken, 

en gaat over tot de orde van de 
dag.'. 
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Salomons 
Ik meen dat mijn motie zodanig is 

aangepast dat vanavond de onderhan-
delingspartners kunnen weten waarop 
zij eventueel kunnen rekenen indien er 
alsnog financieringstekorten ontstaan 
of indien er problemen met de finan-
ciering zijn. Het lijkt mij onwenselijk in-
dien door middel van een motie alleen 
een wil wordt uitgesproken en de f i -
nanciering niet veilig wordt gesteld. 
De Voorzitter: Mevrouw Salomons 
heeft haar motie (15 314, nr. 1) in die 
zin gewijzigd dat het slot thans luidt: 

nodigt de Regering uit o m : 
a. de motie-Dijkman-De Beer uit te 

voeren door het verstrekken van aan-
gepaste leningen; 

b. mogelijke tekorten door te hoge 
exploitatielasten ten gevolge van een 
eventueel te hoge verwervingsprijs of 
ten gevolge van het opheffen van ach-
terstallig onderhoud voor gemeente of 
woningbouwverenigingen te dekken, 

en gaat over tot de orde van de dag. 

De gewijzigde motie krijgt nr. 3. 

D 
De heer Dijkman (CDA): Mijnheer de 
Voorzitter! Bij de interpellatie is een 
motie ingediend door de heer De Beer 
en mij. Wij vinden deze motie volstrekt 
duidelijk. Wij menen dat het geen goe-
de zaak is, op dit moment terwijl de 
onderhandelingen nog gaande zijn, 
nadere specificaties te vragen. Wij zijn 
dan ook van mening dat het op dit mo-
ment niet goed is een nieuwe motie te 
steunen. 

De heer De Beer (VVD): Mijnheer de 
Voorzitter! De door mevrouw Salo-
mons gewijzigde motie suggereert dat 
de motie Dijkman-De Beer alleen maar 
uitgevoerd kan worden wanneer er 
een steun van de overheid tegenover 
staat. Wij hebben tijdens de interpella-
tie duidelijk laten blijken dat er een an-
dere mogelijke oplossing is. Wij ver-
werpen de gedachte die duidelijk in de 
motie van mevrouw Salomons is ge-
legd. 

Staatssecretaris Brokx: Mijnheer de 
Voorzitter! Ook ik ben de opvatting 
toegedaan dat de gewijzigde motie-
Salomons in feite een verenging bete-
kent van de door de Kamer aanvaarde 
motie van de leden Dijkman en De 
Beer. Ik verwacht dat de onderhande-
lingen die gaande zijn binnen de verle-
den week besproken modaliteiten kun-
nen worden afgerond. Ik ontraad der-
halve aanneming van deze gewijzigde 
motie-Salomons. 

De heer Nypels (D'66): Mijnheer de 
Voorzitter! Wij zijn niet geheel onge-
voelig voor de argumenten die de 
Staatssecretaris naar voren brengt. 

Staatssecretaris Brokx 

Wanneer er extra bedragen nodig zijn 
om de overdracht mogelijk te maken 
aan een sociale verhuurder, kan dit ten 
koste gaan van begrotingsbedragen 
die anders voor andere woningbouw-
projecten kunnen worden aangewend. 
Wij vinden echter de huidige gang van 
zaken zo ongewenst dat wij in dit uit-
zonderlijke geval voor de gewijzigde 
motie zullen stemmen, wi j gaan hierbij 
ervan uit dat er geen precedentwer-
king mag ontstaan voor volgende ge-
vallen. 
Het gaat erom aan te geven dat het 
gaat om een oplossing voor een nood-
geval. Wij zullen op die grond uiter-
aard voor de gewijzigde motie stern-
men. 
De beraadslaging wordt gesloten. 

De gewijzigde motie-Salomons wordt 
bij zitten en opstaan verworpen. 

De Voorzitter: Ik constateer dat de 
aanwezige leden van de fracties van 
de PvdA, D'66, de PPR, de CPN, de PSP 
en DS'70 vóór deze motie hebben ge-
stemd. 

Namens de Kamer dank ik de be-
windslieden alsnog voor de verstrekte 
inlichtingen. 

Aan de orde is de voortzetting van de 
behandeling van: 

Bestek'81 (15 081); 
algemene politieke en financiële be-

schouwingen over de rijksbegroting 
voor het jaar 1979 (15 300) 
en de daarbij voorgestelde moties. 
De beraadslaging wordt hervat. 

D 
Minister Andriessen: Mijnheer de 
Voorzitter! Sinds het verschijnen van 
Bestek '81 en de Miljoenennota is een 
stroom van commentaar losgekomen 
vanuit maatschappelijke organisaties, 
wetenschappelijke kring, nieuwsme-
dia en de politiek. Naast ondersteu-
nend commentaar is kritiek ons niet 

bespaard gebleven. Toenemende pro-
blemen hebben vaak tot een verhar-
ding van standpunten geleid, vaker 
dan tot eensgezindheid, zoals in de 
eerste decennia na de Tweede Wereld-
oorlog. 

Geheel verwonderli jk is dit niet. De 
uitgangssituatie was toen geheel an-
ders. Dit gold ook voor de perspectie-
ven en het geloof dat men hierin had. 
Niemand rekent thans nog op een ge-
middelde groei van de wereldhandel 
van 9 a 10%, zoals in de jaren zestig, 
noch op de groeivoet van die jaren. 
Aan de terugval van de groei in de we-
reld ligt een veelheid van factoren ten 
grondslag: mondiale vraagverschui-
vingen, structurele overcapaciteit in 
belangrijke sectoren, uitgeholde 
winstposities, het zeer hoge inflatie-
tempo in vele landen, grote inflatiever-
schillen, onevenwichtigheden in de 
betalingsbalansposities, monetaire 
onrust sinds het begin van de jaren ze-
ventig enzovoorts. 

Al deze factoren zijn van grote in-
vloed gebleken op de ontwikkeling van 
de werkgelegenheid. Er kwam dus 
werkloosheid in de geïndustrialiseerde 
wereld. Overal is de werkloosheid on-
aanvaardbaar hoog en overal worden 
pogingen in het werk gesteld om orde 
op zaken te stellen. Nederland kan en 
wi l hierbij niet achterblijven. Hiertoe 
heeft het kabinet een aantal voorstel-
len ingediend. 

Toch blijkt er in belangrijke mate 
sprake te zijn van gemeenschappelijke 
inzichten, uitgangspunten en doelstel-
lingen. Veel van de polarisatie die wi j 
waarnemen heeft mijns inziens een 
kunstmatig en hiermee onnodig scha-
delijk karakter. Verschillen van inzicht 
zullen er natuurlijk blijven. Hierover 
moet echter te spreken zijn en er moet 
naar elkaar worden geluisterd. Ik begin 
graag met enkele punten van overeen-
stemming. 

Dat de huidige situatie ingrijpende 
beslissingen vraagt, is iedereen met 
elkaar eens. Zo is er grote overeen-
stemming over de analyse van oorza-
ken van de zorgelijke economische si-
tuatie waarin wij ons bevinden. Het 
moge zijn dat de internationale ont-
wikkeling hierbij van grote betekenis 
is, omdat de helft van onze produktie 
in het buitenland moet worden afge-
zet, toch moet worden erkend dat de 
zwakke negatieve internationale in-
vloed op onze werkgelegenheid door 
een aantal interne factoren is ver-
sterkt. 

Zo is de verslechtering van onze 
concurrentiepositie sinds 1973 in be-
langrijke mate veroorzaakt doordat de 
arbeidskosten per eenheid produkt 
met name in de eerste helft van de jaren 
zeventig sterker zijn gestegen dan die 
van onze buitenlandse concurrenten. 
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In de economische literatuur wordt het 
algemeen onderschreven dat de ge-
volgen hiervan met zoveel vertraging 
zichtbaar worden. 

Ook is vrijwel iedereen het erover 
eens dat de rendementspositie van be-
drijven, zowel als gevolg van een ver-
minderde afzet als als gevolg van de 
sterke arbeidskostenstijging, belang-
rijk is verslechterd. Ik verwacht niet dat 
iemand zal ontkennen dat bij deze ont-
wikkelingen de samenhang tussen de 
particuliere en de collectieve sector 
een belangrijke rol speelt. Deze opvat-
t ing bestaat echt niet alleen in Neder-
land. De afbrokkelende werkgelegen-
heid bij een sterk toenemend arbeids-
aanbod heeft geleid tot een sterke 
groei van inkomensoverdrachten van 
de collectieve sectoren. Daarmee is 
een belangrijke oorzaak van de stijging 
van de collectieve lastendruk aangege-
ven. Daarnaast is de collectieve lasten-
stijging zelf oorzaak van de werkloos-
heid. In het recent door de SER uitge-
brachte advies over omvang en groei 
van de collectieve sector wordt dan 
ook geconstateerd dat er sprake is 
'van een spiraal van opeenvolgende 
lastendrukstijgingen en toenemende 
aantallen inkomensgerechtigden ten 
laste van de collectieve sector als ge-
volg van een verminderde activiteit in 
de marktsector.' 

Unaniem is dan ook de conclusie 
van de SER dat het beleid mede ge-
richt dient te zijn op een versterking 
van de marktsector. Een beperking van 
de arbeidskostenstijging en een 
belangrijk rendementsherstel zijn 
daarvoor noodzakelijke voorwaarden. 
Dit geldt ook voor de opvatting dat bij 
een dergelijk beleid een beperking van 
de collectieve lastenstijging en derhal-
ve een beperking van de bij ongewij-
zigd beleid voorziene toeneming van 
de collectieve uitgaven onvermijdelijk 
is. Ook het vorige kabinet was deze op-
vatting toegedaan. 

Hoewel over de analyse van de soci-
aal-economische problematiek een 
grote mate van overeenstemming be-
staat, lopen de meningen over het te 
voeren beleid uiteen. Een belangrijk 
element van de kritiek is dat het kabi-
net er te weinig oog voor zou hebben 
dat een versterking van de marktsector 
weliswaar een noodzakelijke maar 
geen voldoende voorwaarde is voor 
het realiseren van de centrale doelstel-
l ing, namelijk het verminderen van de 
werkloosheid. Daarover is in feite ie-
dereen het eens. Er moeten meer 
maatregelen worden getroffen dan 
zuiver op herstel van de marktsector 
gerichte. Eigenlijk concentreert de dis-
cussiezich op twee terreinen: 

1. Hetgeen noodzakelijk is voor de 
versterking van de marktsector kan 
langs verschillende wegen worden be-
reikt. 

2. Voor het verder aanvullend be-
leid zou door het kabinet geen optima-
le keuze zijn gedaan. 

Ik wi l met het eerste punt beginnen. 
Ik doe dat kort, omdat de Minister-Pre-
sident vanmorgen aan deze problema-
tiek ook intensief aandacht heeft ge-
schonken. Bestek '81, de Miljoenenno-
ta '79 en de gepresenteerde alternatie-
ven gaan uit van de noodzaak, te ko-
men tot een belangrijke matiging van 
de toename van het inkomen in 1979 
en in latere jaren. Daarover bestaat 
overeenstemming. 

Als wi j daarvan iets verwachten 
voor de ontwikkeling in de marktsec-
tor, hebben wi j inderdaad enig ver-
trouwen in de marktsector, namelijk 
het vertrouwen dat een verdere af-
braak van de werkgelegenheid als ge-
volg van een voortgaande kostenspi-
raal kan worden voorkomen, dat nieu-
we arbeidsplaatsen kunnen worden 
geschapen en dat op langere termijn 
het behoud van collectieve voorzienin-
gen mogelijk wordt gemaakt. Van een 
zwart-wit tegenstelling tussen collec-
tieve sector en marktsector is dan ook 
geen sprake. Wij zoeken naar meer 
evenwichtige verhoudingen in de ont-
wikkeling van beide sectoren, in de 
wetenschap dat gebrek aan evenwicht 
een bedreiging van beide sectoren 
vormt. 

Dat vertrouwen in de marktsector 
heb ik ook kunnen terugvinden in het 
alternatieve middellange-termijnsce-
nario van de heer Den Uyl. In dat sce-
nario vermindert de werkloosheid in 
de komende jaren maar liefst met 
90.000 manjaren in de marktsector als 
gevolg van een loonkostenmatiging. 
Zowel kabinet als alternatieve plan-
nenmakers vertrouwen dus in overwe-
gende mate op herstel via de markt-
sector. De essentiële vraag is, onder 
welke omstandigheden bij welk beleid 
dit vertrouwen gerechtvaardigd is. 

Hierbij rijst de vraag of met algeme-
ne maatregelen kan worden volstaan. 
Bij de discussie over de vraag, of alge-
mene lastenverlichtende maatregelen 
een voldoende voorwaarde vormen 
voor werkgelegenheidsherstel, wordt 
mijns inziens veel te zeer een tegen-
stelling gesuggereerd die er niet is. 
Voldoende voorwaarde is dit in mijn 
ogen niet, zoals ik al zei, hetgeen aan 
de noodzakelijkheid uiteraard niets af-
doet. Globaal en specifiek beleid - d e 
Minister-President heeft er vanmorgen 
op gewezen - moeten grotendeels als 
complementair worden gezien. Ik ben 
het dan ook eens met de stelling van 
de SER, dat een globaal beleid, gericht 
op rendementsherstel, een noodzake-

lijke maar onvoldoende voorwaarde 
vormt. Ik moge verwijzen naar de op-
somming die de Minister-President 
vanmorgen heeft gegeven, om te laten 
zien dat wi j het waarachtig ook niet bij 
dat globale beleid laten. Daarbij denk 
ik niet alleen aan de bijna anderhalf 
mil jard voor 1979, die als noodzakelij-
ke ondersteuning en aanvulling op het 
macro-beleid wordt voorgesteld, maar 
ook aan tal van andere zaken die in de 
begrotingen zitten en mede een deel 
van dat gerichte beleid betekenen. 

Ik heb opgemerkt dat er vrijwel alge-
hele overeenstemming bestaat over de 
noodzaak van een ombuiging van de 
groei van de collectieve uitgaven in de 
komende jaren. Terecht is onder ande-
re door de heer Aantjes die overeen-
stemming gesignaleerd. Zoals in de mil-
joenennota is aangegeven, zijn ook in 
andere industriële landen voorstellen 
gedaan of in voorbereiding om te ko-
men tot een matiging van de uitgaven-
groei, hoewel het aandeel van de col-
lectieve sector in de meeste landen 
reeds nu duidelijk geringer is dan in 
ons land. 

Reeds in de periode 1967-1969 lag 
het niveau van de collectieve uitgaven 
met bijna 43% van het bruto nationaal 
produkt in Nederland belangrijk hoger 
dan in Duitsland, Frankrijk, Engeland 
en België en ook hoger dan in Zweden. 

In de periode 1974-1976 is dit reeds 
relatief hoge niveau ten opzichte van 
de periode 1967-1969 in Nederland 
toegenomen met ruim 11 procentpun-
ten, tegen een gemiddelde stijging in 
het OESO-gebied van 7. De oorzaken 
van zowel het hoge niveau als de ster-
ke stijging daarvan kunnen groten-
deels worden gevonden in de sector 
overdrachtsuitgaven. 

Over de genoemde periode deed zich 
in Nederland een toeneming voor van 
ruim 9 procentpunt van het bruto nati-
onaal produkt, tegen 4 procentpunt in 
alle OESO-landen te zamen. Ombui-
gen, mede daardoor noodzakelijk ge-
worden, betekent niet dat de collectie-
ve sector als zodanig ineens geen 
waardering meer zou ondervinden. 

De uitgaven van de overheid blijven 
immers nog steeds groeien. In 1979 is 
de impuls die van de begroting uitgaat 
zelfs aanzienlijk groter dan de groei 
van het nationaal inkomen. Op middel-
lange termijn blijven de collectieve uit-
gaven meegroeien met het nationaal 
inkomen hetgeen nog een aanzienlij-
ke volume-uitbreiding betekent. 

Zoals gezegd is de problematiek van 
sterk stijgende collectieve uitgaven bij 
afnemende groei van het nationaal in-
komen geen typisch Nederlands ver-
schijnsel. Wel geven deze cijfers aan, 
dat de problematiek die is verbonden 
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aan de groei van het aandeel van de 
collectieve sector in het nationaal inko-
men in ons land een duidelijk sterker 
accent heeft dan in andere industriële 
landen. Toch bestaat met name over 
de omvang van de noodzakelijke om-
buigingen nogal wat verschil van in-
zicht. 

Onze voorgangers hebben ons in 
1976 een plan voorgelegd ten bedrage 
van circq f 8 mld. Bij het aantreden van 
dit kabinet was daarvan f 4,5 mld. nog 
niet gerealiseerd. Vervolgens hebben 
wi j moeten constateren dat bij het uit-
zetten van het beleid voor de komende 
jaren niet meer kan worden gerekend 
met een structurele economische 
groei van 33M% per jaar maar dat een 
raming van 3% als uitgangspunt dient 
te worden gehanteerd. Daaraan dient 
uiteraard de groei van de collectieve 
uitgaven te worden aangepast. Dat 
deed het vorige kabinet ook toen bleek 
dat niet meer met 4,3% groei rekening 
kon worden gehouden maar dat met 
duidelijk minder rekening moest wor-
den gehouden. 

Met inbegrip van de noodzaak om 
de ombuigingen die door het vorige 
kabinet waren voorgenomen te con-
cretiseren betekent deze tegenvallen-
de economische groei, van 3 3k naar 
3%, dat een ombuiging van circa f 7 
mld. noodzakelijk is. Anders zou, tenzij 
dekking via belastingplannen zou wor-
den gevonden, een onverantwoorde 
overschrijding van het structurele fi-
nancieringstekort optreden. Daarnaast 
zouden de tekorten in de tussenliggen-
de jaren te hoog worden. 

Als het kabinet het bij deze aanpas-
sing zou hebben gelaten zou een forse 
voortgaande stijging van de collectie-
ve druk noodzakelijk worden. De ver-
dere ombuigingen van f 3 mld. zijn 
dan ook niet een soort van wisselgeld 
maar een minimale opslag om ruimte 
te scheppen voor behoud en creatie 
van werkgelegenheid in de particuliere 
sector. 

Het woord 'minimaal ' is hier echt 
wel op zijn plaats, want zonder verde-
re ombuigingen zou tot en met 1981 
een niet onbelangrijk hogere niveau-
verhoging van de belastingen tot 
stand moeten worden gebracht. Men 
realiseert zich mijns inziens toch te 
weinig, dat dit bij voorbeeld zou kun-
nen inhouden, dat in de komende ja-
ren het algemene en het lage tarief van 
de BTW met 1 procentpunt per jaar 
moet worden verhoogd. 

Ten slotte merk ik ten aanzien van de 
ombuiging op dat de voorstellen geen 
verlaging betekenen van de collectieve 
uitgaven, maar slechts een beperking 
van de groei ten opzichte van eerdere 
ramingen. 

Over de omvang van het structureel 
aanvaardbare financieringstekort, een 
belangrijk uitgangspunt van het kabi-
netsbeleid, bestaat gelukkig een grote 
mate van overeenstemming. Daarmee 
is de gemakkelijkste maar al snel 
doodlopende weg om te ontsnappen 
aan knellende problemen te recht af-
gesneden. Voorkomen moet immers 
worden dat het tekort van de overheid 
een zelfstandige bron van inflatie gaat 
vormen en op langere termijn het her-
stel van de bedrijvigheid zou frustre-
ren. De Regering is van oordeel, dat 
het structurele financieringstekort be-
perkt dient te blijven tot 4 a 5% van het 
nationaal inkomen in 1982. Verderop 
in mijn betoog zal ik dieper op het f i -
nancieringstekort ingaan. Nederland is 
- het is ook in de debatten gebleken -
zeer afhankelijk van wat er verder in de 
wereld gebeurt. Daarom wil ik nu 
graag een enkele opmerking over dat 
punt maken. 

Enkele geachte afgevaardigden heb-
ben gesproken over vooruitzichten 
voor de internationale economische 
ontwikkeling. De heer Joekes heeft 
mijn oordeel daarover gevraagd. Ik 
meen, dat wij er voorshands vanuit 
mogen gaan dat de voor ons land 'her-
wogen' groei van de wereldhandel in 
1977 ongeveer 6% zal bedragen. Dat is 
hoger dan de voor 1978 geraamde 5%. 

Ik baseer mij daarbij op de bestaan-
de inzichten in de economische ont-
wikkeling van onze belangrijkste han-
delspartners. OESO en IMF ondersteu-
nen deze inzichten. Voor de Verenigde 
Staten houden deze de verwachting in 
van een vertraging van de groei van de 
produktie. De Amerikaanse regering is 
niet voornemens, dit met beleidsmaat-
regelen tegen te gaan. Men wil de 
reeds forse inflatie niet nog een extra 
impuls geven. De capaciteitsgrenzen 
lijken daar inmiddels te zijn bereikt. 

Wat de Europese landen betreft, is 
thans een zeker, zij het aarzelend, her-
stel van de economische activiteit 
waar te nemen. Recente informatie 
wijst erop dat met name in de Duitse 
Bondsrepubliek het herstel zich intus-
sen duidelijker is gaan aftekenen. Als 
gevolg van het aflopen van eerder in 
gang gezette stimuleringsprogram-
ma's was het onzeker of deze trend bij 
ongewijzigd beleid zich ook in 1979 
zou voortzetten. 

Zoals bekend hebben de zeven grote 
industriële landen tijdens het recente 
topoverleg in Bonn besloten tot een 
gezamenlijke actie. Deze is onder an-
dere gericht op bevordering van de 
economische groei, bestrijding van de 
inflatie, stabieler wisselkoersverhou-
ding en vermindering van de oneven-
wichtigheden van de betalingsbalan-

sen. Met name de Duitse Bondsrepu-
bliek (de voor ons land belangrijkste 
handelspartner) en Japan zijn vrijwel 
onmiddelli jk daarna tot actie overge-
gaan met de aankondiging van een 
pakket van additionele maatregelen. 
Evenals het door ons voorgenomen 
aanvullende beleid zijn deze gericht op 
lastenverlichting en uitgavenvergro-
ting. 

Een en ander resulteert in het voor 
Duitse begrippen grote financierings-
tekort van de overheid van rond 5% 
van het netto nationaal inkomen. In 
onze raming van de wereldhandel in 
1979 zijn wij ervan uitgegaan, dat het 
Duitse programma in 1979 tot uitwer-
king zal komen. Ook de OESO is van 
deze veronderstelling uitgegaan. 

Het geloof van de OESO in een snel-
Ie uitwerking hangt vooral samen met 
het accent dat op lastenverlichting is 
gelegd én de ervaring van de OESO 
dat hierbij veel minder vertragingen 
optreden dan wanneer het om extra 
uitgaven gaat. In de daarmee samen-
hangende prognose van de volume-
ontwikkeling van de uitvoer is het ef-
fect van het Duitse stimuleringspro-
gramma dan ook impliciet verwerkt. 

De heer Dolman heeft informatie ge-
vraagd over de resultaten van de jaar-
vergadering van het IMF en de Wereld-
bank. Ik stel mij voor, de Kamer daar-
over over enkele dagen schriftelijk te 
rapporteren, maar ik wi l daarop voor-
uitlopend nu wel enkele belangrijke 
punten noemen. 

Voor wat de algemene economische 
vooruitzichten betreft, was het opval-
lend te constateren, dat met name de 
grote landen vrij optimistisch waren 
gestemd. Dit optimisme hangt voorna-
meiijk samen met de verwachte resul-
taten van de stimulerende maatrege-
len, die door West-Duitsland en Japan 
zijn genomen naar aanleiding van de 
topconferentie in Bonn. 

Wat de ontwikkeling van de beta-
lingsbalans betreft verwacht men 
thans een aanmerkelijke vermindering 
van het Amerikaanse tekort en van het 
Japanse overschot. Dit is voor Japan 
het gevolg van de aanpassingen van 
de wisselkoers die zijn geschied. Voor 
Amerika is dit het gevolg van zowel 
aanpassingen van de wisselkoers als ver-
mindering van het verschil in groei-
tempo tussen Europa en Amerika. In 
de Verenigde Staten wordt thans de 
inflatiebestrijding centraal gesteld. 
Binnenkort zullen daartoe maatrege-
len worden voorgesteld. 

De groeiperspectieven in Europa zijn 
wat beter, maar in verschillende lan-
den dreigt een hernieuwde opwaartse 
druk op het prijspeil. In mijn bijdrage 
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aan de discussies heb ik tot voorzictv 
tigheid gemaand en erop gewezen dat 
een werkelijke verbetering in groei, in-
flatie en betalingsbalans pas kan wor-
den bereikt indien de bestaande be-
leidslijn van het bevorderen van niet-
inflatoire groei onverkort wordt ge-
handhaafd en indien in het bijzonder 
de bestaande verschillen in inflatie 
worden teruggebracht. Die voorzich-
tigheid is door veel landen onder-
steund. 

Opmerkelijk was met name de scep-
sis die bij de ontwikkelingslanden be-
stond. In verband met de opmerkingen 
van de heer Den Uyl over de groei wil 
ik nog het volgende kwijt. Wat mij tot 
nu toe in internationale bijeenkomsten 
het meest is opgevallen is dat ontwik-
kelde landen minder zwaar tillen aan 
economische groei dan aan werkgele-
genheid. 

De echte druk om een actieve groei-
politiek te voeren in de geïndustriali-
seerde wereld komt met name van de 
ontwikkelingslanden. Deze zijn, en wel 
zeer uitgesproken, van oordeel dat 
verbetering van de economische posi-
tie van de ontwikkelingslanden alleen 
te realiseren valt als in de westelijke 
wereld een behoorlijke groei wordt ge-
realiseerd. Het moge aan geen twijfel 
onderhevig zijn dat ook voor dit kabi-
net groei selectieve groei betekent. 

Een groei van de wereldhandel met 
6% volgend jaar is vermoedelijk alleen 
maar mogelijk als er meer rust komt 
op de wisselmarkten. De heer Terlouw 
heeft dan ook terecht gewezen op de 
schadelijke gevolgen die de huidige 
koersontwikkeling van de dollar met 
zich mee brengt. Ik ben het daarmee 
volstrekt eens en ik heb dat ook de 
laatste tijd voor verschillende interna-
t ionalefora betoogd. 

Het oprichten van een EMS in Euro-
pa kan niet worden gezien als een pa-
nacee voor deze kwaal. De fundamen-
tele oplossing van het dollarprobleem 
kan slechts komen van de Verenigde 
Staten zelf, met name door effectieve 
inflatiebestrijding en herstel van de 
energiebalans. Overigens - ik wees er 
al op - mag volgens de jongste ver-
wachting in de komende tijd wel een 
duidelijke vermindering van het tekort 
op de lopende rekening van de Ameri-
kaanse betalingsbalans worden ver-
wacht. 

Het EMS beoogt in de eerste plaats 
meer stabiliteit tussen de Europese va 
luta's onderling tot stand te brengen. 
Daarbij kunnen uiteraard wel uiteenlo-
pende koersreacties van deze valuta's 
ten opzichte van de dollar worden ge-
matigd. 

De Regering hecht grote waarde aan 
wisselkoersstabiliteit en streeft er dan 
ook naar deze nieuwe vorm van Euro-
pese monetaire samenwerking tot een 
succes te maken. Wel zal, zoals de heer 
Joekes terecht heeft betoogd, aan een 
aantal voorwaarden moeten worden 
voldaan. Anders kan het systeem op 
wat langere termijn gezien niet succes-
vol zijn. Ik denk daarbij met name aan 
harmonisatie van het economische be-
leid. 

Nederland heeft voor dit punt dan 
ook sterk gepleit in het internationale 
overleg. Overigens zal er nog veel 
krachtsinspanning moeten worden ge-
leverd, wi l het Europese monetaire 
systeem op 1 januari a.s. kunnen in-
gaan. Ik wi l de heer Rietkerk echter 
graag verzekeren, dat hij aan onze in-
zet voor deze waardevolle zaak niet be-
hoeft te twijfelen. 

De heer Terlouw heeft in zijn be-
schouwing over het buitenlandse be-
leid gesuggereerd, dat het beleid on-
voldoende inspeelt op de internationa-
le betrokkenheid van ons land. Ik ben 
dit volstrekt met hem oneens. Er is 
hard en constructief maar ook kritisch 
gewerkt aan de plannen voor het Euro-
pese monetaire systeem. 

In dit verband noemt de heerTer-
louw ten onrechte de Groep van Tien. 
De Groep van Tien is niet verdwenen. 
De jongste bijeenkomst vond twee we-
ken geleden plaats tijdens de IMF-ver-
gadering in Washington. De vorige 
vergadering werd in april gehouden. 
Tussen beide vergaderingen door 
kwamen de deputies van de groep nog 
enkele malen bijeen. Wel is het helaas 
zo, dat als gevolg van het intensieve 
overleg tussen de vijf of zeven belang-
rijkste industrielanden, de rol van de 
Groep van Tien dreigt te worden uitge-
hold. Nederland beijvert zich voor een 
activering van deze rol, omdat het van 
mening is, dat de Groep van Tien een 
belangrijke rol dient te spelen bij inter-
nationaal monetair overleg. Boven-
dien verlenen de landen van de Groep 
van Tien belangrijke financiële steun 
aan het IMF via de zogenaamde alge-
mene leningsarrangementen. Over de 
eventuele noodzaak tot herziening van 
die arrangementen hebben wi j ons in 
Washington intensief beraden. Pogin-
gen van de Amerikanen tijdens een 
van de laatste vergaderingen om de 
Groep van Tien alleen over deze le-
ningsarrangementen te laten spreken, 
ketsten af op de houding van de negen 
overige landen. Nederland staat der-
halve bepaald niet alleen in zijn pogin-
gen om de Groep van Tien levend te 
houden. 

Ik wil thans een aantal opmerkingen 
maken over het financieringstekort, de 
monetaire financiering en de nood-
rem. Van verschillende zijden is aan-
dacht gegeven aan de risico's, die kun-
nen voortvloeien uit het zeer grote te-
kort voor 1979. Ik deel die zorg. Daar-
om heeft het kabinet ook als voorwaar-
de voor het aanvaarden van die risi-
co's gesteld, dat in geval van een te-
genvallende macro-economische of 
monetaire ontwikkeling, waardoor de 
financierbaarheid van het tekort in ge-
vaar komt, tussentijds speciale maat-
regelen getroffen moeten worden, een 
noodremprocedure dus. 

De wisselwerking tussen de macro-
economische en de monetaire ontwik-
keling enerzijds en de financierbaar-
heid van het tekort anderzijds, is even-
wel complex van aard. Dit betekent, 
dat ook het criterium voor het in gang 
zetten van die noodremprocedure zich 
niet strikt laat vertalen. 

De grenzen van de aanvaardbare 
omvang van het feitelijke tekort wor-
den bepaald door de financieringsmo-
gelijkheden van het Rijk op de kapitaal-
markt en de zich aftekenende monetai-
re ontwikkelingen. Dit betekent, dat als 
indicaties zowel het gerealiseerde te-
kort in de voorafgaande periode als 
ook het verwachte tekort over het ge-
hele jaar en de zich aftekenende mone-
taire ontwikkeling zullen worden ge-
hanteerd voor een eventueel beroep 
op de noodremprocedure. 

Overigens wi l ik in dit verband ten 
overvloede tegen de heer Dolman zeg-
gen, dat de hier bedoelde inwerking-
stelling van de noodremprocedure 
met de daarbij te treffen specifieke 
maatregelen niet tot de verantwoorde-
lijkheid van de Nederlandsche Bank 
behoort. De president van de Neder-
landsche Bank heeft onlangs in een 
SER-vergadering gezegd, dat in 1979 
de grenzen van het tekort meer dan be-
reikt zijn. 

De heren Dolman en Verbrugh 
meenden, dat er dus sprake zou zijn 
van een overschrijding van de grens. 
Ik wil de exegese van die tekst van de 
heer Zijlstra graag overlaten aan de 
heer Dolman en misschien nog beter 
aan de heer Verbrugh. De heer Zijlstra 
en ik hebben over de omvang van het 
financieringstekort zowel wat betreft 
het structurele als het feitelijke tekort, 
dezelfde opvatting. Bij het over 1979 te 
verwachten feitelijke tekort zijn de 
grenzen bereikt, ook al, omdat wi j ons 
tot taak hebben gesteld binnen enkele 
jaren terug te keren tot het structureel 
aanvaardbare tekort van 4 a 5%. Gelet 
evenwel op de bijzonder moeilijke om-
standigheden, waarin wi j thans verke-
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ren, moet het omvangrijke tekort voor 
1979 worden aanvaard, maar tot het 
uiterste moet worden voorkomen, dat 
een nog verdere tekortvergroting op-
treedt. 

Bij een financieringstekort van 6% 
zal het volgend jaar aan monetaire f i -
nanciering helaas niet zijn te ontko-
men. Er zijn nu eenmaal grenzen 
gesteld aan het beroep dat het Rijk op 
de kapitaalmarkt kan doen. Daarbij 
moet immers rekening worden gehou-
den met het beroep van andere secto-
ren, zoals de lagere overheid, het be-
drijfsleven en ook het buitenland. 

Van veel kanten is bezorgdheid uit-
gesproken over de omvang van de 
monetaire financiering voor het vol-
gend jaar. Ik wil nogmaals met veel na-
druk zeggen, dat ook mij die met zeer 
grote zorg vervult. Er ligt hier een ge-
weldige problematiek. Dat neemt niet 
weg dat, hoe moeilijk dat wellicht ook 
zal blijken te zijn, het streven er toch 
op gericht moet blijven dat ook het Rijk 
erin bijdraagt de groei van de liquidi-
teitenmassa niette doen uitgaan bo-
ven de groei van het nationale inko-
men. Daarmee al zou het kabinet een 
bijdrage proberen te leveren aan het 
verder terugdringen van het inflatie-
tempo op middellange termijn. 

Het voorgaande betoog zal, naar ik 
vertrouw, de geachte afgevaardigde 
de heer Abma duidelijk hebben ge-
maakt, dat de Regering niet alleen 
ernst maakt met haar voornemen een 
overschrijding van het voor 1979 ge-
raamde tekort te voorkomen, maar 
ook met haar streven, het financierings-
tekort in de jaren na 1979 terug te 
brengen naar een niveau dat als struc-
tureel aanvaardbaar kan worden aan-
gemerkt. In dit verband stemt het mij 
tot vreugde, dat ook de heer Dolman 
zich zo helder en duidelijk heeft uitge-
sproken voor een financieringstekort 
1979 van rond 6%. 

Dat het tekort desalniettemin zeer 
groot is en dat het aanleiding moet ge-
ven tot grote behoedzaamheid ben ik 
eveneens met de heer Dolman eens. 

Ook de geachte afgevaardigden de 
heren Lubbers en Engwirda hebben 
gewezen op het naar hun oordeel om-
vangrijke tekort. De heer Lubbers heeft 
in dit verband gesteld, dat in deze fase 
van de economische ontwikkeling een 
financieringstekort kleiner dan 6% 
even kritiseerbaar is als een groter te-
kort. Bij een ontwikkeling die leidt tot 
een tekort van minder dan 6% is naar 
zijn mening ruimte aanwezig voor ad-
ditionele maatregelen. 

De complexe wisselwerking tussen 
het budgettaire beleid en de monetaire 

ontwikkeling maakt het mijns inziens 
niet verantwoord, op voorhand bij een 
tekort dat lager uitvalt dan de ver-
wachte zes procent automatisch ruim-
te te veronderstellen voor additionele 
maatregelen. Ook de wijziging in de 
externe positie die sinds 1976 is opge-
treden maakt het veronderstellen van 
een dergelijk automatisme niet verant-
woord. Bij het toepassen van de nood-
remprocedure zal voornamelijk wor-
den gekeken naar de achterliggende 
factoren die hebben geleid tot de inge-
vaarbrenging van de financierbaar-
heid van het tekort. 

Bij een meevallende ontwikkeling 
van het tekort zal evenzeer moeten 
worden gekeken naar de achterliggen-
de oorzaken en naar de ontwikkeling 
van andere kerngegevens die van be-
lang zijn voor de aanvaardbare om-
vang van het tekort. Een meevallend 
tekort kan immers best worden ver-
oorzaakt door een tegenvallende ont-
wikkeling elders in onze economie. 
Een voorbeeld moge dit verduidelij-
ken. 

Indien door een onverwachte extra 
stijging van de incidentele looncom-
ponent het tekort lager zou uitvallen, 
kan een en ander best gepaard gaan 
met een forse verslechtering van de lo-
pende rekening en mag de hieruit 
voortvloeiende verkleining van het f i-
nancieringstekort geen aanleiding vor-
men tot het nemen van additionele sti-
mulerende maatregelen. Dat neemt 
niet weg dat de conjuncturele ontwik-
keling uiteraard nauwlettend wordt 
gevolgd. 

Het meevallen van het tekort is daar-
voor echter geen doorslaggevende in-
dicator. Daarbij komt dat zowel het 
volgen van deze ontwikkeling als de 
uitwerking van beleidsbijsturende 
maatregelen een zekere tijd vergen. 
Frequente bijstellingen tussen begro-
ting en voorjaarsnota in acht ik dan 
ook weinig effectief. 

De heer Lubbers (CDA): Ik heb geboeid 
naar de Minister geluisterd, maar 
meende even te horen, dat hij bij het 
vertolken van mijn betoog in eerste 
termijn het woord 'automatisme' ge-
bruikte. Die indruk heb ik in mijn be-
toog in ieder geval geprobeerd te ver-
mijden. Ik heb juist uiteengezet, hoe 
wenselijk het is, dat een constructief 
overleg plaatsvindt in de twee situ-
aties van tegenvallers en meevallers 
met betrekking tot het financieringste-
kort die kunnen optreden. Ik ben de 
Minister voorts dankbaar voor het in 
het vervolg van zijn betoog zo duidelijk 
maken hoe complex de materie is. Dat 
geldt voor twee kanten van het ver-
haal. 

De heer Dolman (PvdA): Nu deze inter-
ruptie niet in een vraag uitmondt, wi l 
ik de Minister graag nog iets vragen. 
De Minister heeft zojuist gezegd, dat 
frequente aanpassingen tussen begro-
ting en voorjaarsnota in, geen aanbe-
veling verdienen. Wat betekent dat 
voor de noodremprocedure? 

Minister Andriessen: Ik denk, dat wi j 
enige maanden in het jaar zullen moe-
ten zijn gevorderd, voordat wi j enig 
zicht krijgen op de problemen die ik zo-
juist heb geprobeerd te schetsen. Het 
lijkt mij dus niet erg waarschijnlijk, dat 
al in de maand maart of april zoveel 
zicht op een en ander zal bestaan, dat 
de noodremprocedure dan al kan wor-
den ingesteld. In een calamiteuze situ-
atie kan zich dat natuurlijk wel voor-
doen, maar het lijkt mij vanuit de hui-
dige wetenschap in elk geval niet voor 
de hand liggend. 

De heer Kombrink (PvdA): En de voor-
jaarsnota dan? 

Minister Andriessen: Die zal opzich-
zelf een heel geschikte gelegenheid 
kunnen bieden voor een discussie. Het 
zal mijns inziens ook niet veel later 
moeten gebeuren, omdat naarmate 
men verder in het jaar vordert de effec-
ten uiteraard geringer zullen zijn. 

De heer Van der Spek (PSP): Het bete-
kent dus niet 'pompend remmen'? 

Minister Andriessen: Pompend rem-
men doen wi j in ons ombuigingsbe-
leid, maar alleen als dat niet helpt 
moeten wij op de noodrem gaan 
staan. 

De heer Van Dam (PvdA): De Minister 
is kennelijk niet op de slipschool ge-
weest! 

Minister Andriessen: Ik heb de indruk 
dat wij hier met de slipschool bezig 
zijn! 

Mijnheer de Voorzitter! Mijn be-
schouwingen over dit onderdeel af-
rondend, merk ik op, dat er de komen-
de jaren voor de overheid op de kapi-
taalmarkt gemiddeld genomen midde-
len beschikbaar zullen komen tot een 
bedrag van ongeveer 4,5% van het na-
tionaal inkomen. Het staat echter 
geenszins vast, dat een dergelijk be-
roep ook in 1979 zal kunnen worden 
gerealiseerd. 

Een meevallend tekort zou best 
gepaard kunnen gaan met een tegen-
vallende monetaire ontwikkeling. 
Daarom kan men naar mijn mening op 
dit moment niet exact zeggen, bij welk 
tekort aan de noodrem zal moeten 
worden getrokken. Op grond van de-
zelfde overwegingen kan echter even-
min bij voorbaat worden gesteld, dat 
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bij een uitkomst van minder de ruimte, 
waarover de heer Lubbers sprak, er zal 
zijn. 

De heren Lubbers en Dolman heb-
ben erop gewezen, dat de nota over de 
uitvoering van de rijksbegroting - de 
'voorjaarsnota' - al een soort van 
noodremprocedure inhoudt. Dat moge 
zo zijn, maar wi j denken toch aan iets 
anders dan de normale toetsing aan 
de begrotingsruimte die bij de voor-
jaarsnota pleegt plaats te vinden. 

In de noodremprocedure wordt ook 
getoetst aan de financierbaarheid 
van het tekort en aan de monetaire 
ontwikkeling. In dit verband heeft de 
heer Lubbers gevraagd, of het niet ver-
standiger is, dat de Ministers er reke-
ning mee houden, dat naast de norma-
le compensatie conform de regels van 
het stringente begrotingsbeleid wei-
licht een extra inspanning, de gehele 
rijksbegroting betreffende, zal moeten 
worden geleverd. 

Ik ben het met de geachte afgevaar-
digde eens, dat ook mij dat zeer ver-
standig lijkt, maar wellicht is het niet 
afdoende. Wel is, geheel in de lijn van 
wat de geachte afgevaardigde heeft 
geadviseerd, in de Ministerraad de af-
spraak gemaakt, dat toepassing van de 
noodrem niet op voorhand zal worden 
belemmerd door het versneld aan-
gaan van verplichtingen. 

Daarnaast vergt een verantwoord f i -
nancieel beleid in de huidige oneven-
wichtige omstandigheden naar ons 
oordeel een extra instrument. Ik wi l in 
dit verband nog iets zeggen over de 
toepassing van de procedure bij die 
noodrem. Ik kom daarmee terug op 
vragen die door de heren Engwirda en 
Lubbers ter zake zijn gesteld. 

De heer Lubbers (CDA): Bedoelt de Mi-
nister de procedure of de inhoud van 
de noodrem? 

Minister Andriessen: Ik kom nu te 
spreken over de procedure, waarbij de 
inhoud ook ter sprake komt. 

De heer Lubbers (CDA): Ik wou net 
zeggen! Het was mij nog niet helemaal 
duidelijk wat de inhoud was. Mis-
schien komt dat nog. 

Minister Andriessen: Bij de beant-
woording van de schriftelijke vragen 
heb ik ook meegedeeld dat er voor de 
noodrem de volgende mogelijkheden 
zijn. In de eerste plaats is dat een ver-
snelling van de ombuiging, al dan niet 
te verrekenen met ombuigingen die al 
eerder waren voorzien. In de tweede 
plaats noem ik beperking van nieuw 
beleid en beleidsintensiveringen die 
zijn aangegaan. Als derde mogelijk-

heid noem ik een algemene beperking 
of temporisering van uitgaven, terwijl 
een vierde mogelijkheid is een versnel-
de inning van belastingen of eventueel 
zelfs een verhoging daarvan. 

Bij de keuze van de instrumenten zal 
aansluiting worden gezocht bij de oor-
zaken die aan de ongunstige ontwikke-
ling van het tekort ten grondslag lig-
gen. Daarom is het niet mogelijk, nu al 
een concrete invulling van het nood-
remscenario te presenteren. Wel is het 
op voorhand duidelijk dat, als in de 
loop van 1979 moet worden bijge-
stuurd, deze ingreep met het oog op 
de gewenste effecten voor het ombui-
gen in hetzelfde kalenderjaar t i jdig zal 
moeten plaatsvinden. 

De heer Jansen (PPR): De Minister 
zegt dat deze ingrepen ti jdig zullen 
moeten plaatsvinden. Een van de pro-
blemen die ik met zijn betoog heb, is 
dat in veel gevallen, met name wan-
neer de groei wezenlijk achterblijft, ' t i j-
dig ' te laat zal zijn. Hij zal te laat kun-
nen onderkennen dat er iets moet ge-
beuren. 

Minister Andriessen: Voor het voeren 
van een dergelijk beleid zijn wij inder-
daad afhankelijk van waarnemingen, 
die wi j kunnen doen. Tot het onmoge-
lijke is niemand gehouden. Duidelijk is 
dat de feiten die men waarneemt zich 
eerst moeten hebben voorgedaan. De 
bedoeling van dit beleid is echter dat 
wij zo snel mogelijk reageren, als zich 
in de ontwikkelingen die men waar-
neemt tekenen voordoen, die ik zojuist 
heb omschreven. 

De heer Jansen (PPR): Dat heeft na-
tuurlijk alles te maken met de proposi-
ties, waarvan u uitgaat. Als men bij het 
financieel-economische beleid uitgaat 
van nogal gunstige proposities - ik be-
oordeel deze vanuit uw gezichtspunt 
als nogal gunstig - is er natuurlijk een 
reden te meer om op een tegenvaller 
te rekenen of om van minder gunstige 
proposities uit te gaan. 

Minister Andriessen: Mijnheer de 
Voorzitter! Ik zal de laatste zijn om te 
ontkennen dat er in de proposities, 
waarvan het kabinet, de SER en ieder-
een vanuit gaan, een aantal onzeker-
heden is,besloten. Men kan over die 
onzekerheden verschillend denken. 
Wij menen dat de bijstellingen die wij 
hebben gepleegd in het licht van de 
huidige waarnemingen redelijk zijn. 
Mocht blijken dat de heer Jansen gelijk 
heeft - hetgeen ik vanuit de materie 
zelf zou betreuren - dan zouden wij ui-
teraard ons beleid moeten bijstellen. 
Dat is in de stukken ook met voldoen-
de duidelijkheid naar voren gebracht. 

De noodprocedure kan natuurlijk 
nooit betekenen dat het kabinet als het 
ware een soort van vrijbrief zou heb-
ben om maar belastingen te gaan ver-
hogen. Wij zijn ons er zeer wel van be-
wust dat belastingen alleen bij wet 
kunnen worden verhoogd. Uitgaven 
kunnen wel worden afgeremd op 
grond van beslissingen van het kabi-
net. Ik kan niet inzien op grond waar-
van de heer Engwirda zou kunnen sug-
gereren dat dit naar willekeur zou ge-
schieden. In ieder geval vind ik dat het 
pakket aan voorstellen dat wi j hebben 
aangeboden daarvan op geen enkele 
wijze blijk geeft. 

De heer Engwirda (D'66): Wat u als 
een afgewogen oordeel kunt zien, kan 
bij mij overkomen als willekeur. De po-
litieke afweging kan verschillend zijn. 
Dat heb ik proberen te zeggen. 

Minister Andriessen: Vandaar dat ik 
mijn politieke oordeel daartegenover 
heb gesteld. De procedure die bij het 
instellen van de noodrem zal worden 
gevolgd zal geheel in overeenstenv 
ming zijn met onze normale spelre-
gels. 

Het kabinet zal, op het moment dat 
het dit nodig oordeelt, een besluit ne-
men over het instellen van de nood-
remprocedure en over de nadere in-
vulling ervan. Het spreekt geheel voor 
zichzelf, dat de Kamer direct van deze 
besluiten in kennis zal worden gesteld. 

Door de geachte afgevaardigde de 
heer Verbrugh wordt een rechtstreeks 
verband gelegd tussen de omvang van 
het financieringstekort en de recente 
druk op de koers van de gulden. Naar 
mijn smaak is de hoofdoorzaak van de 
onrust van de afgelopen periode gele-
gen in de hernieuwde koersdaling van 
de dollar. Daarnaast wordt, met in het 
achterhoofd de invoering van het Eu-
ropese Monetaire Systeem, gespecu-
leerd op realignment in de slang. 
Marktspeculatie behoort niet gehono-
reerd te worden. Het einde zou dan 
zoek zijn. Het beleid dat wi j ten aanzien 
van de gulden voeren, is dan ook dui-
delijk. Dat hebben wi j verleden jaar au-
gustus al laten zien en dat tonen wi j 
ook nu weer. 

Ik zou in dit verband de heer Dolman 
erop wil len wijzen, dat dit jaar per sal-
do van een verdere daling van de ef-
fectieve koers van de gulden geen 
sprake is. Nadat de effectieve koers 
van de gulden de eerste twee maan-
den van dit jaar mede als gevolg van 
de daling van de koers van de dollar 
fors was gestegen, trad er in maart, 
mede als gevolg van appreciatie van 
de Zwitserse frank en de Japanse yen, 
weereen daling in. 
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Sinds juli heeft de effectieve koers 
van de gulden het gemiddelde niveau 
van 1977 weer bereikt. Zeer recent 
stijgt de effectieve koers van de gulden 
weer als gevolg van een daling van de 
koers van de dollar, de Zwitserse frank 
en de Japanse yen ten opzichte van de 
slangvaluta. Hoe een en ander zich 
verder zal ontwikkelen, is uiteraard 
niet te voorzien. 

De heer Lubbers heeft gewezen op 
het nuanceverschil tussen enerzijds 
het streven naar het stabiliseren van 
de collectieve druk en anderzijds zijn 
uitgangspunt, dat in elk geval afwente-
ling vermeden moet worden. Hij con-
stateerde daarbij dat voor 1979 beide 
zienswijzen parallel lopen. Inderdaad 
is het ons voor het volgend jaar gelukt, 
rekening houdend met de doelstelling 
van handhaving van de koopkracht, 
een dekkingsplan op te stellen waaruit 
geen afwenteling zal voortvloeien. 
Daarmee is echter uiteraard niet ge-
zegd, dat ons dat ook in de toekomst 
zo makkelijk zal lukken. De mogelijkhe-
den daartoe zijn, zoals de geachte af-
gevaardigde weet, zeer beperkt. Daar-
om vind ik dat wi j er, gelet op de nu 
eenmaal aanwezige afwentelingspro-
blematiek, naar moeten blijven stre-
ven om de stijging van de lastendruk 
zo beperkt mogelijk te houden. 

In dit verband heeft de heer Lubbers 
opgemerkt, dat het goed zou zijn om in 
de sfeer van de niet-belastingmidde-
len te zoeken naar niet-afwentelings-
gevoelige bijstellingen, om langs die 
weg inkomensverhogingen voor het 
Rijk te realiseren. Hoewel dit op zich zelf 
een goede gedachte is, wi l ik erop wi j-
zen dat men van de mogelijkheden op 
dit terrein geen al te grote verwachtin-
gen moet koesteren. Als de aardgas-
baten, die wel afwentelingsgevoelig 
zijn, buiten beschouwing worden gela-
ten, blijft er een zeer groot aantal mid-
delenposten van uiteenlopende aard 
over, waarvan de opbrengst echter 
niet zonder meer kan worden ver-
hoogd. 

Voor een belangrijk gedeelte heb-
ben niet-belastingmiddelen immers be-
trekking op rente en aflossing van in 
het verleden door de staat verstrekte 
leningen. De meeste andere posten 
betreffen vergoedingen voor door het 
Rijk geleverde goederen en diensten. 
Daarvoor is het beleid gericht op kos-
tendekking, waarmee dan ook in de ra-
mingen al rekening is gehouden. Als 
zich daarnaast mogelijkheden voor-
doen tot verhoging van niet-belasting-
middelen zonder dat gevaar voor af-
wenteling is te duchten, zullen wij die 

zeker niet veronachtzamen. Nogmaals, 
ik acht die mogelijkheden niet erg 
groot. 

Naar het idee van de geachte afge-
vaardigde de heer Joekes berust de 
uitkomst voor de collectieve lasten-
druk voor 1979, nagenoeg een stabili 
satie, meer op een combinatie van 
meevallers en toevalligheden dan op 
een stukje drie-jarenbeleid. Ik moge de 
geachte afgevaardigde erop wijzen, 
dat een zeer belangrijk deel van de be-
perking van de lastenstijging wel het 
gevolg is van het beleid dat het kabinet 
voor ogen staat. 

Een onderdeel van het beleidspakket 
is namelijk onder meer de beperking 
van het dekkingsplan met f f 1,6 min. of 
te wel met 0,6% van het nationaal inko-
men. Daarnaast leiden de ombuigings-
voorstellen op het gebied van de soci-
ale verzekeringen en de door rijksbij-
dragen mogelijk gemaakte lastenver-
lichting in deze sfeer tot een aanzienlij-
ke verlichting van de premiedrukont-
wikkeling, zodat ook hier wel degelijk 
het beleid op de voorgrond staat. 

De heer Dolman (PvdA): Betekent dit 
dat in de jaren 1980 en 1981 een verde-
re stabilisatie zal plaatsvinden? 

Minister Andriessen: Ik kan dat niet 
garanderen. Het streven is erop ge-
richt zoveel mogelijk in de komende 
periode die stabilisatie te bereiken. Ik 
zeg nadrukkelijk 'zoveel mogeli jk', om-
dat ik op dit ogenblik daarover uiter-
aard geen zekerheid kan verschaffen. 

De heer Dolman (PvdA): Het streven 
kenden wi j . Het gaat erom of het resul-
taat in meerdere mate het gevolg is 
van structureel beleid of van toevallige 
meevallers, incidentele zaken, te opti-
mistisch beleid enzovoorts. Het gaat 
dus niet om het streven, maar om het 
resultaat. 

Minister Andriessen: Wij zullen van al-
le mogelijkheden die zich voordoen, 
gebruik maken, ook als er sprake is 
van ontwikkelingen die meevallen. 

Ik wil nu ingaan op een punt dat 
door de heren Den Uyl en Dolman 
naar voren is gebracht. Het betreft hier 
de vraag of door het streven van de 
Regering - het sluit heel mooi aan -
naar stabilisatie van belasting- en pre-
miedruk de mogelijkheid wordt afge-
sloten, via het budgetmechanisme de 
werkgelegenheid in de collectieve en 
semi-collectieve sector uit te breiden. 

Ik meen dat in eerste instantie de 
beide geachte afgevaardigden ten on-
rechte voorbij gaan aan het feit dat als 
de collectieve uitgaven een constant 
percentage van het nationaal inkomen 
uitmaken, het uitgaventotaal van die 

collectieve sector meegroeit met het 
nationaal inkomen. De ombuigingen 
die het kabinet beoogt, resulteren dan 
ook niet in een vermindering van het 
uitgaventotaal en zelfs niet in een sta-
bilisatie daarvan, maar in een vermin-
derde groei. Mede door deze voorzie-
ne groei, zal het voor de Regering wel 
degelijk mogelijk zijn budgettaire 
ruimte te vinden om haar eigen directe 
bijdrage aan de oplossing van de 
werkgelegenheidsproblematiek te le-
veren door het scheppen van arbeids-
plaatsen in de collectieve en de se-
mi-collectieve sector. 

Voorts gaan de beide geachte afge-
vaardigden voorbij aan het feit dat er 
mogelijkheden zijn om ook binnen een 
bepaald budget door middel van prio-
riteitstelling ruimte voor werkgele-
genheidscreatie te vinden, ten einde 
een zo groot mogelijke bijdrage aan de 
werkgelegenheidsontwikkeling te ge-
ven. Zo heeft het kabinet bij de keuze 
van concrete ombuigingsvoorstellen 
dit belang zo scherp mogelijk in het 
oog gehad, ten einde de groei van de 
werkgelegenheid in de desbetreffende 
sectoren zoveel mogelijk doorgang te 
laten vinden. 

Ten slotte moge ik nog eens herinne-
ren aan wat de Minister-President van-
morgen al opmerkte toen hij erop 
wees dat inde periode 1978 tot 1981 in 
elk geval een zeer forse groei van de 
werkgelegenheid van ruim 20.000 
manjaren per jaar in deze sector is 
voorzien. 

De heer Den Uyl (PvdA): Het is voor de 
tweede keer dat de heer Andriessen in 
zijn uiteenzetting zegt: Kijk, als wi j de 
belasting- en premiedruk gelijk nou-
den betekent dat - bij een reële groei 
van het nationaal inkomen met 3 % -
ook de collectieve bestedingen met 3% 
groeien en wat is er dan eigenlijk aan de 
hand? Dat gaat natuurlijk helemaal 
niet op. De Minister van Financiën 
werkt met een financieringstekort van 
6 %. Dat betekent een aanzienlijk stij-
gende rentedruk op de begroting. 

In zijn politiek zal de werkloosheid 
toenemen. Daaruit vloeien allerlei ex-
tra lasten voort voor de rijksbegroting. 
Er is natuurlijk geen sprake van dat als 
hij de belastingdruk gelijk houdt, hij 
dan middelen heeft om extra werkge-
legenheid in de collectieve en semi-col-
lectieve sector te scheppen. De heer 
Andriessen gaat helemaal voorbij aan 
de gevolgen van het beleid dat hij 
voert. 

De heer Notenboom (CDA): Waar 
komt die rentestijging eigenlijk van-
daan? 
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De heer Notenboom 

De heer.Den Uyl (PvdA): Rentestij-
ging? De druk van de rente. Die komt 
van de staatsschuld, toeneming van 

De heer Notenboom (CDA): Van wiens 
begrotingstekort? Van uw tekortstij-
g ing! 

Deneer Den Uyl (PvdA): 6%, dat vindt 
u toch aanvaardbaar? 

De heer Notenboom (CDA): Dat vind ik 
persoonlijk niet aanvaardbaar. 

De heer Den Uyl (PvdA): Dat wilde ik 
juist horen. 

Minister Andriessen: Als ik de heer 
Den Uyl hoor, begrijp ik dat hij het be-
leid dat hij zelf heeft gevoerd niet aan-
vaardbaar acht. Dit beleid is, als men 
de verstrekte gegevens beziet, een 
grote oorzaak van de groei van de ren-
telast van de overheid. 

Overigens heb ik zojuist gezegd dat 
blijkens de gegevens die wi j hebben 
overgelegd, in de eerstkomende jaren 
20.000 manjaren werkgelegenheid in 
de collectieve en semi-collectieve sec-
tor erbij zullen komen. Dit lijkt mi j een 
afdoend antwoord op de problemen 
die de heer Den Uyl heeft opgeworpen. 

De heer Den Uyl (PvdA): U weet dat 
deze 20.000 arbeidsplaatsen een vrij 
aanzienlijke terugbuiging is van wat 
voor de werkgelegenheid in de collec-
tieve en semi-collectieve sector in de 
meerjarenramingen was opgenomen. 
U moet antwoord geven op de vraag 
waar de te scheppen arbeidsplaatsen 
zijn te vinden. Wij zijn het erover eens 
dat dit in belangrijke mate in de collec-
tieve sector moet gebeuren. U heeft 
zeer terecht als correctie op de uiteen-
zetting van de Minister-President op-
gemerkt dat ook in mijn voorstellen dit 

in belangrijk mate gebeurt in de markt-
sector. Dit is echter niet toereikend. 

Bent u bereid tot een beleid waar-
door hiernaast ook in de quartaire sec-
tor arbeidsplaatsen worden gescha-
pen? U ontkomt dan niet aan de moge-
lijkheid, met enige stijging van de be-
lastingdruk rekening te houden. Dit 
snijdt uw beleid af. Daarom veroor-
deelt u zich zelf tot toenemende werk-
loosheid. 

Minister Andriessen: Het gaat hierbij 
uiteraard om een fundamenteel ver-
schil in visie over de gevolgen van het 
beleid dat wi j voor ogen hebben en het 
beleid dat de geachte afgevaardigde 
wil voeren. Naar mijn stellige overtui-
ging zal, op wat langere termijn ge-
zien, het beleid dat wi j wensen te voe-
ren wel degelijk ruimte scheppen voor 
de werkgelegenheidsdoelstelling die 
wij voor ogen hebben. Het verheugt 
mij, te constateren dat de heer Den Uyl 
toegeeft dat dit in overwegende mate 
in de marktsector moet gebeuren. 

De heer Den Uyl (PvdA): Niet in over-
wegende mate. Ik heb precies aange-
geven - u heeft dit op papier gekregen, 
berekend door het CPB en gepubli-
ceerd in het SER-advies - welke effec-
ten in de marktsector bij mijn beleids-
veronderstellingen optreden. Deze zijn 
zeer aanzienlijk, maar niet toereikend. 
U gaat hieraan voorbi j . 

Minister Andriessen: De SER zegt wèl 
dat het in overwegende mate in de 
marktsector moet gebeuren. 

De heer Joekes heeft gevraagd of, 
als de werkgelegenheidsontwikkeling 
en de economische groei onverhoopt 
tegenvallen, het totale bedrag van de 
ombuiging aan herziening onderhevig 
is. Mocht blijken dat de economische 
ontwikkeling op middellange termijn 
structureel anders is dan waarvan de 
Regering thans uitgaat, dan spreekt 
het voor zich dat het beleid op-
nieuw in overweging wordt genomen. 
Hierbij is uiteraard ook de omvang van 
de ombuigingen aan de orde. 

Hiernaast - ik doel hiermee op iets 
wat onder andere door de heer Aan 
tjes is aangeroerd - zal een tussentijd-
se evaluatie plaatsvinden als de mati-
ging in de particuliere sector anders is 
dan waarvan het kabinet uitgaat. Als 
de matiging van de inkomensontwik-
keling sterker is dan waarvan de Rege-
ring uitgaat, zullen wi j uiteraard niet 
aarzelen hierop in te spelen. De Rege-
ring acht het echter niet verantwoord, 
zoals al vaker is gezegd, hierop bij 
voorbaat te rekenen. 

Interruptie van de heer Joekes. Bij de andere 
interruptiemicrofoon de heer Jansen (PPR) 

De heer Joekes (VVD): Ik zal mijn vraag 
anders formuleren om het antwoord 
zeer duidelijk te maken. Is in een der-
gelijke tegenvallende ontwikkeling 
meer ombuigen op voorhand uitgeslo-
ten? 

De heer Jansen (PPR): De Ministervan 
Financiën zegt dat, wanneer de struc-
turele groei wezenlijk achterblijft, de 
ombuiging sterker moet zijn. Betekent 
dit dat wi j meer van hetzelfde krijgen 
of dat de Regering zich beraadt over 
de oorzaken die erachter liggen en wij 
wellicht iets anders krijgen? 

Minister Andriessen: Het antwoord op 
de vraag van de heer Joekes is ontken-
nend, terwijl dat op de vraag van de 
heer Jansen bevestigend is. 

De heer Jansen (PPR): Op welke 
vraag: de eerste of de tweede? 

Minister Andriessen: Ik zou bijna zeg-
gen op beide. 

De heer Jansen (PPR): Zij sluiten el-
kaar uit, dus dat is iets te handig. 

Minister Andriessen: U hebt mij ge-
vraagd of men van alles hetzelfde 
krijgt of dat wij zorgvuldig gaan bekij-
ken wat wij doen. Dat was de strekking 
van uw vraag. Het bevestigende ant-
woord slaat uiteraard op het tweede 
gedeelte van uw vraag. 

De heer Jansen (PPR): Nou, dat biedt 
perspectief. 

Minister Andriessen: Ik ben blij dat u 
dat nu ook begint in te zien. 

De heer Engwirda (D'66): Nu de Minis-
ter zo concreet antwoordt, voel ik mij 
geroepen, ook nog een vraag te stel-
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De heer Engwirda interrumpeert 

len. Ik bespeur een tegenstrijdigheid in 
zijn opmerking dat enerzijds de collec-
tieve lastendruk de komende jaren zo-
veel mogelijk zal worden gestabili-
seerd en dat er anderzijds naar moet 
worden gestreefd, hetfinancieringste-
kort terug te brengen van 6% in 1979 
naar 4,5% in 1981. Naar mijn mening 
brengt dit laatste met zich dat de col-
lectieve lastendruk met f 3 a 4 mld. zal 
moeten worden verzwaard. 

Minister Andriessen: Deze rekensom 
kan ik natuurlijk niet tegenspreken. In 
de komende periode zullen wi j inder-
daad op de één of andere manier moe-
ten proberen, dit verschil te vinden. De 
keuze van de aanwending van de mid-
delen speelt daarbij een heel grote rol. 

Ik kom tot de problematiek die op 
blz. 32 van de Miljoenennota is gesig-
naleerd en die daar is aangeduid als de 
problematiek die samenhangt met de 
verwerking van de toeslagen in het 
bouw- en schildersbedrijf in de rege-
lingslonen. Over deze zaak is ge-
vraagd, of al zicht op een oplossing be-
staat. Zoals al in de Miljoenennota is 
geschetst, leidt de toepassing van de 
thans geldende trend- en indexerings-
mechanismen tot belangrijke extra-
verhogingen van de ambtenarensala-
rissen, van het wettelijk minimumloon 
en van de sociale uitkeringen. 

Ik wil nog eens benadrukken dat dit, 
in het kader van de problemen die 
moeten worden opgelost, zeer ernsti-
ge bezwaren heeft, niet alleen voor de 
ontwikkeling van de reële inkomens 
van verschillende bevolkingsgroepen, 
die daardoor te zeer uiteenlopend zou 
worden, maar ook omdat het een extra 
beslag zou betekenen van ongeveer f 1 
mld. Inmiddels is het overleg met de 
vertegenwoordigers van de ambte-
naren, mede over deze problemen, ge-
start. 

De Regering gaat ervan uit dat dit 
overleg tot zodanige oplossingen zal 
leiden dat de in de Miljoenennota ge-
schetste consequenties kunnen wor-
den voorkomen. Het spreekt voor zich 

zelf dat de Regering verwacht dat dit 
overleg binnen enkele weken kan wor-
den afgerond. 

Het is juist dat een forse budgettaire 
tegenvaller zal ontstaan als de voorge-
nomen kortingen op de ambtenaren-
salarissen en in andere sectoren geen 
doorgang kunnen vinden. Ik kan en wil 
dat uiteraard niet verhullen. 

De heer Den Uyl (PvdA): U houdt er 
naar ik begrijp rekening mee dat het 
overleg over het miljard voor de 
bouw-cao - dat nog niet is afgerond -
zou kunnen uitpakken op een zodanige 
wijze dat u met een tekort van f 1 mld. 
komt te zitten? 

Minister Andriessen: Wij wachten de 
uitslag van dat overleg uiteraard af. 

De heer Den Uyl (PvdA): Ik begrijp van 
u dat het een open overleg is. 

Minister Andriessen: Jazeker. 

De heer Den Uyl (PvdA): Wat doet u nu 
als het zo uitpakt dat het f 1 mld. extra 
gaat kosten? 

Minister Andriessen: Dat is heel sim-
pel. Als het overleg niet zou leiden tot 
de wens en de hoop die ik zojuist heb 
uitgesproken, zal de Regering aange-
paste maatregelen moeten nemen. Die 
zullen er dan ook komen, dat kan ik de 
heer Den Uyl verzekeren. 

De heer Den Uyl (PvdA): Dan zet u de 
noodremprocedure met terugwerken-
de kracht in werking, begrijp ik? 
Minister Andriessen: Ik heb begrepen 
dat dat in het parlement op bezwaren 
zou stuiten. 

Het is niet juist dat de dreiging van 
de tegenvaller, waarover wi j het had-
den voordat de heer Den Uyl interrunv 
peerde, zich al verdicht tot een feit, zo-
als hij het uitdrukte. Die uitspraak sug-
gereert namelijk dat de uitkomst van 
het overleg reeds vaststaat. Daarvan 
wenste de heer Den Uyl zojuist niet uit 
te gaan en wij ook niet. Dat staat 
geenszins vast. 

Waar het mij om gaat is dit: het is 
onjuist te stellen dat vrijwel vaststaat, 
dat de eerste korting van een half pro-
cent per 1 januari niet zou kunnen 
doorgaan, om technische redenen of 
iets dergelijks. Dat is het punt dat ik nu 
naar voren wil brengen. Misschien be-
doelt de heer Dolman de technische 
onmogelijkheid als op die datum het 
overleg nog niet zou zijn afgerond. Ook 
kan dan uiteraard via nacalculatie 
de korting best per 1 januari ingaan. 
Dat wil overigens niet zeggen dat het, 
wegens de samenhang met de voor-
stellen in de sector van de sociale ze-
kerheid, noodzakelijk is dat de be-
slissing vóór 1 januari wordt genomen. 

De heer Dolman (PvdA): Een nacalcu-
latie is natuurlijk altijd mogelijk, maar 
ik heb begrepen dat de noodrempro-
cedure mede in werking zal worden 
gesteld met het oog op monetaire ont-
wikkelingen. Wanneer nog niet tot een 
negatieve nacalculatie is besloten, 
dreigt toch tijdelijk een overschrijding 
van het financieringstekort en dreigt 
tijdelijk een monetaire financiering. 
Het kabinet zal dan genoodzaakt zijn, 
de noodremprocedure op puur mone-
taire gronden vervroegd in werking te 
stellen. Dan kan het niet tot mei wach-
ten. Daar is geen sprake van. 

Minister Andriessen: Het is best denk-
baar een samenstel van omstandighe-
den te schetsen, waarin het kabinet ge-
dwongen zou zijn die noodremproce-
dure in te stellen. Misschien is de door 
de heer Dolman geschetste situatie er 
wel zo een. Dat kan, maar het lijkt mij 
niet voor de hand te liggen dat die ver-
dichting zich op de termijn, waarop wi j 
denken dat de beslissingen zullen val-
len en zullen moeten vallen, zal voor-
doen en dat wi j om die reden al zo snel 
gedwongen zouden worden de nood-
remprocedure in werking te stellen. 

De heer Dolman (PvdA): Ik neem aan 
dat de Minister van Binnenlandse Za-
ken daarover nog nadere mededelin-
gen zal doen. 

Minister Wiegel: De Ministervan Bin-
nenlandse Zaken zal straks allerlei na-
dere mededelingen doen. 

Minister Andriessen: Maar ik denk niet 
over de monetaire situatie. 

Minister Wiegel: Dat denk ik ook niet. 

De heer Dolman (PvdA): Maar wél 
over de beslissingen over de ambtena-
rensalarissen? Het is uiterst essentieel 
wanneer die beslissing komt. 

Minister Wiegel: Maakt u zich geen 
zorgen. 

De heer Dolman (PvdA): De Minister 
van Financiën is zo vaag, dat ik mij die 
zorgen wel moet maken namens het 
Nederlandse volk. 

Minister Wiegel: Namens het volk? U, 
in uw eentje? 

De heer Dolman (PvdA): Ja, zeker, ik 
begrijp er iets meer van dan u. 

Minister Wiegel: Bescheidenheid is 
een van de eigenschappen die u niet 
altijd toont! 

De heer Aantjes (CDA): Kan dat straks 
niet? Dan kunnen wi j het allemaal ho-
ren. 

Minister Andriessen: Ik vervolg mijn 
betoog, mijnheer de Voorzitter. De ge-
achte afgevaardigde de heer Lubbers 
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Andriessen 
heeft zich afgevraagd of de ombuigirv 
gen die de gemeenten raken, te weten 
een verlaging van het volume-accres, 
van de uitkering uit het gemeentefonds, 
alsmede een beperking van de groei 
van enkele specifieke uitkeringen, zul-
len leiden tot toenemende begrotings-
tekorten of scherp stijgende onroe-
rend-goedbelastingen. Ik wi l daar graag 
het volgende van zeggen. Bij de beper-
king van de groei van specifieke uitke-
ringen van het Rijk aan gemeenten 
geldt als uitgangspunt, dat wordt gelet 
op mogelijkheden voor gemeenten om 
de groei van hun uitgaven gelijktijdig te 
beperken. 

Als de gemeenten hun beleid af-
stemmen op de door het Rijk verstrek-
te specifieke uitkeringen, zal de finan-
ciële positie van de individuele ge-
meenten uiteraard niet worden aange-
tast. Wat de algemene uitkering uit het 
gemeentefonds betreft, zullen de ge-
meenten als gevolg van de geringere 
stijging van het zogenaamde uitke-
ringspercentage ten gevolge van de 
verlaging van het volume-accres door 
temporisering van uitgaven en 
herschikking van lokale prioriteiten de-
ze mindere groei van de uitkering 
moeten opvangen. Je zou kunnen zeg-
gen: dat is een voortzetting van het be-
leid, zoals het Rijk dat ook voert. 

Ik ga er daarom vanuit dat de voor-
genomen ombuigingsmaatregelen 
niet zullen leiden tot een toeneming 
van begrotingstekorten dan wel tot 
meer dan gewoon stijgende onroerend-
goedbelastingen. Ik meen hiermee ook 
te zijn ingegaan op een opmerking van 
de geachte afgevaardigde de heer Van 
der Spek. 

De heer Lubbers (CDA): De Minister 
zegt, dat hij ervan uitgaat, dat het niet 
leidt tot stijgende begrotingstekorten 
noch tot hogere belastingen. Aan-
vaardt hij het risico dat het toch ge-
beurt of verwacht hij het niet? 

Minister Andriessen: Er is voor de ge-
meenten binnen hun eigen financiële 
mogelijkheden een zekere ruimte. Wij 
hebben in de stukken aangegeven dat 
er bij de gemeenten een vrije belas 
tingmarge is van in totaal ongeveer f 1 
mld. Op zich zelf is de mogelijkheid 
aanwezig dat de gemeenten die capa-
citeit benutten. Uitgaande van de be-
slissingen die in tal van gemeenten 
worden genomen hebben wi j echter 
niet de indruk, dat var die mogelijk-
heid een overmatig groot gebruik zal 
worden gemaakt. Een zeker risico zit er 
echter wel in. 

Ik wi l nu een paar opmerkingen ma-
ken over de belastingen. Ik begin met 
een enkele korte opmerking over een 
onderwerp dat strikt genomen niet tot 
het belastingplan behoort, namelijk 
ons voornemen om de werkelijke druk 
van de loon- en inkomstenbelasting 
volgend jaar voor iedereen gelijk te 
houden aan die van dit jaar. 

Een inflatiecorrectie van 100% bete-
kent immers niet anders dan het in 
stand houden van de bestaande druk 
van de loon- en inkomstenbelasting. 
Pas daarna begint de politieke discus-
sie over de vraag of en, zo ja, waar een 
verzwaring van de belastingen wense-
lijk is. Wij bereiken daarmee een dui-
delijkheid waaraan toch zeer velen 
hechten. 

De beslissing over het al dan niet be-
perken van de inflatiecorrectie mag 
dan ook niet als via de lakmoesproef 
van de heer Terlouw uitwijzen of een 
kabinet progressief is of niet. 

Wat de loon- en inkomstenbelasting 
betreft wijs ik voorts op de voorgestel-
de drukverlichting die naar verhou-
ding sterker bij de lagere inkomens 
wordt gerealiseerd. In zijn algemeen-
heid gesproken lijkt het belastingplan 
niet tot overwegende bezwaren aanlei-
ding te geven. Wel heeft de geachte af-
gevaardigde de heer Lubbers, spre-
kend over het plan, de gedachte geop-
perd het huurwaardeforfait uit te bou-
wen. Ook de heren Dolman en Nijhof 
hebben over het huurwaardeforfait ge-
sproken. 

De suggestie van de heer Lubbers 
het huurwaardeforfait in deze context 
met een of meer klassen uit te bouwen 
is op zich een begrijpelijk verlangen. Ik 
geef er echter de voorkeur aan, deze 
zaak in een wat andere context te 
plaatsen. Er zijn namelijk rond het 
huurwaardeforfait een aantal discus-
siesaan de gang. 

Ik doel bij voorbeeld ook op de door 
de heer Nijhof bij de behandeling van 
hoofdstuk IXB van de rijksbegroting 
voor 1978 genoemde publikatie van 
het sociaal-cultureel planbureau, 
waarin over deze zaak wordt gespro-
ken. Voorts wijs ik op de passages die 
in het regeerakkoord aan de eigen wo-
ning zijn gewijd. Het zou goed zijn de-
ze zaak in die context te bezien. Ik geef 
daaraan althans de voorkeur. De nu 
door de heer Lubbers gedane en in 
mijn ogen zeer begrijpelijke suggestie 
zal bij het bekijken van de zaak in de 
bredere context uiteraard onze grote 
aandacht krijgen. 

De heer Lubbers (CDA): De eigenaars 
van huizen in de middenklassen zijn in 

de afgelopen jaren op grond van de 
stijging van de prijzen van onroerend 
goed aan huurwaardeforfait via de in-
komstenbelasting aanzienlijk meer 
gaan betalen. De eigenaars van huizen 
van meer dan f 360.000 echter niet, 
aangezien de laatste schijf die van 
f 300.000 tot f 360.000 is. Erkent de Mi-
nister het bestaan van die anomalie? 

Minister Andriessen: Mijnheer de 
Voorzitter! Ik geloof dat dit een feitelijk 
juiste constatering is. Dat verklaart on-
der meer het begrip dat ik voor de sug-
gestie van de geachte afgevaardigde 
de heer Lubbers heb getoond. Ik ge-
loof alleen dat het, gegeven de ele-
menten die ik heb genoemd, aanbeve-
ling verdient de problematiek in haar 
totaliteit te zien. Dat is overigens niet -
dit voor het geval dat men dat ver-
moedt - een poging om de zaak op de 
lange baan te schuiven. Dat zou ook 
niet kunnen. Ik heb de geachte afge-
vaardigde de heer Rienks namelijk ver-
leden jaar beloofd in de Kamer terug te 
komen op het sociaal-cultureel plan. 
Dat moet op zeer korte termijn gebeu-
ren. 

De heer Lubbers (CDA): Mijnheer de 
Voorzitter! Waar de Minister bij de be-
antwoording van mijn vorige vraag 
zei, dat hij het risico aanvaardde, en 
waar hij nu constateert dat er een ano-
malie aanwezig is, zal hij het wel wil len 
billijken dat de Kamer conclusies uit 
zijn motiveringen zal trekken. 

Minister Andriessen: Zelfs als ik daar 
bij geen risico's liep, zou ik het moeten 
doen. 

Mijnheer de Voorzitter! Een enkele 
opmerking over de studie-Hofstra en 
enkele andere belastingpunten. Naast 
de inflatiecorrectie van 100% van het 
tarief is in de discussies aandacht be-
steed aan het rapport-Hofstra waarin 
voorstellen worden gedaan voor cor-
rectie van de heffingsgrondslagen in 
verband met de inflatie. Omdat het ka-
binet zijn standpunt over de financiële 
en praktische implicaties van die voor-
stellen nog niet heeft afgerond, was 
het ook voor 1979 noodzakelijk, over-
gangsmaatregelen te nemen. De heer 
Lubbers heeft gevraagd, of het voor 
1979 uitgetrokken bedrag bij de huidi-
ge inflatie nog wel voldoende is om de 
Hofstra-voorstellen te realiseren. 

In het antwoord op vraag 148 van de 
lijst van vragen die dienden ter 
schriftelijke voorbereiding van dit de-
bat, is daarover wat de winstsfeer be-
treft reeds aangegeven dat dit bedrag 
in het jaar van invoering voldoende 
zou zijn. Uit dat antwoord blijkt ook dat 
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Andriessen 
- en dat hangt uiteraard ook af van de 
gekozen vooronderstell ingen - op den 
duur de thans gereserveerde gelden 
niet toereikend zullen blijken te zijn om 
de door professor Hofstra voorgestel-
de maatregelen te financieren. Wij zul-
len dat aspect natuurlijk in onze over-
wegingen moeten betrekken wanneer 
wi j ten principale vorm wil len geven 
aan onze conclusies over deze studie. 

Ik heb er voorts nota van genomen 
dat de heer Dolman de voor 1978 voor-
gestelde tijdelijke maatregelen licht-
zinnig heeft genoemd en dat hij heeft 
gesignaleerd dat onze voorstellen 
voor 1979 er blijk van geven, dat wi j 
ten dele in die lichtzinnigheid volhar-
den. Ook in de woorden van de heer 
Lubbers bespeurde ik een ondertoon 
van kritiek op onze voorstellen voor 
1978. Omdat zowel de voorstellen 
voor 1978 als de voor 1979 voorgestel-
de tijdelijke maatregelen naar ik hoop 
binnenkort naar aanleiding van de be-
handeling van enkele wetsontwerpen 
in de Kamer aan de orde zullen komen, 
wil ik op dit ogenblik niet op die kritiek 
ingaan. Hetzelfde geldt voor onder-
werpen als dierentuinen, vermakelijk-
heden en dagbladpers - bien étonnés 
de se trouver ensemble! - waarover 
sommige geachte afgevaardigden ver-
leden week opmerkingen hebben ge-
maakt. 

De heer Dolman (PvdA): Mijnheer de 
Voorzitter! Misschien is dit het goede 
moment om te vragen, wanneer de 
wetsontwerpen komen. De begro-
tingsontwerpen worden altijd op 
Prinsjesdag ingediend en zijn dan me-
teen allemaal beschikbaar. Het is nu 
drie weken later en wi j hebben de dek-
kingsontwerpen nog steeds niet. 

Minister Andriessen: Mijnheer de 
Voorzitter! Ik meen te kunnen zeggen, 
dat zij ieder ogenblik bij de Kamer kun-
nen arriveren. Dat zou vandaag kun-
nen zijn maar dat dit zo is, kan ik niet 
bevestigen. 

Mijnheer de Voorzitter! De heer Lub-
bers heeft gesproken over de termijn 
van de zogenaamde carry-forward. Hij 
bepleitte een verlenging ervan. De ver-
liescompensatie zal na 1979 een ter-
mijn blijven beslaan van acht jaar, na-
melijk het verrekenen van een verlies 
in een lopend jaar met de resultaten in 
een voorafgaand jaar en met die in de 
zes volgende jaren. 

Ik dacht dat deze termijn ruim vol-
doende was. Een meerjarenplanning 
die een periode van langer dan acht 
jaar zou beslaan is nauwelijks denk-
baar. Vanuit dit oogpunt bezien komt 
een onbeperkte compensatiemogelijk-

heid wat onwezenlijk over. Ik wijs ove-
rigens volledigheidshalve op de be-
staande onbeperkte verliescompensa-
tie, wat de termijn betreft, voor de aan-
loopverliezen van nieuwe onderne-
mingen. 

De heer Lubbers (CDA): Realiseert en 
aanvaardt de Minister dat hij daarmee 
in deze situatie van structurele reces-
sie het risico kan lopen dat onderne-
mingen bepaalde projecten niet ter 
hand nemen, omdat zij nog zoveel ja-
ren in de rode cijfers blijven zitten, dat 
zij niet graag het risico nemen dat zij 
nog worden vergroot door dit initia-
tief, dat pas op zeer lange termijn 
winstgevend zal blijken te zijn? 

Minister Andriessen: Mijnheer de 
Voorzitter! Spreken over termijnen is 
altijd wat arbitrair. Wij menen dat een 
totale periode van acht jaar zeer ruim 
is. Bovendien, een onbeperkte verlies-
compensatie zal vanuit administratief 
oogpunt ernstige bedenkingen oproe-
pen, want de inhoudelijke toetsing van 
de relevante bescheiden kan niet wor-
den geautomatiseerd. Er zitten dus 
ook in de uitvoeringssfeer nogal wat 
problemen aan vast. Ik zou dus toch 
mijn oordeel dat met die acht jaar een 
redelijke regeling tot stand is gebracht 
wil len handhaven. 

De heer Lubbers heeft gevraagd hoe 
het staat met de gewenste verhoging 
van de vrije voeten in de vermogens-
belasting. In de Miljoenennota is me-
degedeeld dat in de memorie van toe-
lichting bij het wetsontwerp tot verlen-
ging van de tijdelijke maatregelen in 
de vermogensbelasting de hoofdlijnen 
zullen worden aangegeven van de wi j-
zigingen die thans in voorbereiding 
zijn. Dit wetsontwerp - het is wat ver-
traagd ten opzichte van de andere dek-
kingswetsontwerpen - heeft het de-
pa rtement intussen verlaten en is in 
discussie bij de raad. Ik neem aan dat 
de Kamer er begrip voor zal hebben, 
dat ik mij in dit stadium van het doen 
van mededelingen over de inhoud van 
het wetsontwerp wi l onthouden. 

De heer Dolman vroeg naar de in-
vloed van de sterke prijsstijging 
van onroerend goed op het aantal ver-
mogensbelastingplichtigen. Op dit mo-
ment zijn er geen gegevens over be-
schikbaar. Wel kan de ontwikkeling op 
de markt voor onroerend goed worden 
gezien als een belangrijke oorzaak 
voor de relatief sterke groei van de op-
brengst van de vermogensbelasting. 
Deze opbrengstgroei ligt de laatste ja-
ren boven de 10%. 

De heer Den Uyl informeerde naar 
het beraad over de vermogenswinst-
belasting. De heer Dolman verwees 
naar mijn vroeger gedane uitspraken. 

De heer Lubbers zou gaarne het tijd-
stip vernemen waarop voorstellen on-
zerzijds zijn te verwachten. 

De invoering van zo'n belasting is bij 
ons nog in beraad. De materie is moei-
lijk en weerbarstig. Dat zal niemand 
wil len tegenspreken. Wij zijn ook niet 
de eersten die met dit vraagstuk bezig 
zijn. Vele van mijn voorgangers zijn 
met de voorbereiding van zo'n belas-
ting doende geweest. Zelfs als ik de t i jd-
rekening van de heer Koekoek tot de 
mijne maakte, dan nog zou ik moeten 
constateren, dat wij niet meer tijd be-
schikbaar hadden dan hun was toege-
meten. Zoals gezegd echter, die tijdre-
kening klopte niet. Ik zeg dat niet als 
een verwijt ten opzichte van mijn 
ambtsvoorgangers maar alleen om te 
laten zien, dat men het ons niet euvel 
mag duiden dat wi j nog niet helemaal 
uit de problemen zijn. 

Onder anderen de heren Aantjes en 
Joekes hebben opmerkingen gemaakt 
over de volumebeperkende maatrege-
len die in Bestek '81 zijn aangekon-
digd. Ik stel voorop dat juist nu onver-
minderd de plicht bestaat te streven 
naar een zo rechtvaardig mogelijke 
verdeling van lasten. De Regering acht 
het mede daarom van groot belang 
meer greep te krijgen op het zoge-
naamde zwarte circuit en meer inzicht 
in het functioneren daarvan. Het is niet 
zonder reden dat in Bestek '81 aan de 
bestrijding van het oneigenlijk gebruik 
en misbruik van de belastingwetten en 
de sociale verzekering in zo ruime ma-
te aandacht is geschonken. 

De door de heer Lubbers gesigna-
leerde stilte rond de aanpak van het 
zwarte circuit - ook de heren Abma en 
Nijhof spraken daarover - berust op 
schijn. Er wordt met voortvarendheid 
aan deze zaak gewerkt. Ik wijs op de in 
Bestek '81 ontvouwde plannen, die ui-
teraard niet van de ene op de andere 
dag kunnen worden gerealiseerd. 

De Regering zal de verschillende activi-
teiten en onderzoeken, die op dit ter-
rein plaatsvinden, door een permanen-
te stuurgroep doen begeleiden. Verder 
verwijs ik naar het schriftelijk ant-
woord op vraag 160. Daar gaat het 
over de intensivering van de controle, 
die in 1979 als stelpost tot een hogere 
belastingopbrengst van f 50 min. leidt. 
'Besnoeien met de riemen, die wij heb-
ben', om met de haasjes in NRC te 
spreken. 

Wij hopen met betere controleme-
thoden de fraude tot dat bedrag terug 
te dringen. Het zal bekend zijn, dat op 
het departement een aantal ambte-
naren speciaal is belast met de zoge-
naamde reparatiewetgeving. Wij stre-
ven ernaar, de vruchten van die arbeid 
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binnenkort zichtbaar te doen worden 
in de vorm van een wetsontwerp. 

De heer Joekes (VVD): Ik mag toch 
aannemen, dat hetgeen de Minister 
van Financiën thans over het volume-
beleid, zoals in Bestek gedefinieerd, 
zegt, slechts een vrij gering onderdeel 
vormt van het volumebeleid in het al-
gemeen? Wij verstaan daaronder nog 
wel wat meer. Ik hoop, dat de Minister 
van Sociale Zaken over het volumebe-
leid - voorkomen, dat nog meer men-
sen van de sociale uitkeringen gaan 
genieten - nog wel wat meer zal zeg-
gen. Is dat juist? 

Minister Andriessen: Dat is juist. 

De heer Joekes (VVD): Alweer! 

Minister Andriessen: Mijnheer de 
Voorzitter! In antwoord op een vraag 
van de heer Den Uyl met betrekking tot 
de Postbank kan ik mededelen, dat de 
standpuntbepaling van het kabinet ter 
zake van de toekomstige ontwikkeling 
van de gelddiensten van de PPT nog 
niet is afgerond. Het kabinet beraadt 
zich thans over het ten aanzien van het 
bestaande voorstel in te nemen stand-
punt. Voor de inhoud van de overwe-
gingen verwijs is kortheidshalve naar 
de mededeling, die ik ter zake heb ge-
daan in de Eerste Kamer bij gelegen-
heid van de behandeling van het wets-
ontwerp Wet toezicht kredietwezen. 
Het ligt in de bedoeling binnen afzien-
bare tijd de opvattingen van het kabi-
net ten aanzien van het eerder inge-
diende wetsontwerp aan de Kamer 
kenbaar te maken. 

Met betrekking tot de opmerkingen, 
die door de heer Aantjes naar voren 
zijn gebracht inzake de verhouding 
tussen de overheid en de kerken zou ik 
in aansluiting op hetgeen de Minster-
President daarover reeds heeft meege-
deeld, nog wil len zeggen, dat over het 
antwoord, dat ik onlangs heb gegeven 
op vragen van de geachte afgevaar-
digde de heer Dolman, waarin de actu-
ele stand van zaken is weergegeven, 
binnen afzienbare tijd met het lnterker-
kelijk Contact in overheidszaken van 
gedachten zal worden gewisseld. 

Mijnheer de Voorzitter! Thans een 
enkele opmerking over de verkoop van 
domeinlandbouwgronden. De heer 
Lubbers heeft het kabinet uitgenodigd 
om toch nog eens de vraag onder 
ogen te zien, of het geen aanbeveling 
zou verdienen een bepaalde hoeveel-
heid domeinlandbouwgrond aan boe-
ren te verkopen om dan uit de op-
brengst via CRM het areaal natuurge-
bied in handen van de gemeenschap 
ui t te breiden. 

Ik meen, dat deze vraag aan de orde 
kan komen in het kader van nog in te 
dienen wetsontwerpen over de grond-
politiek. Tegen de directe koppeling 
tussen uitgaven en ontvangsten wil ik 
toch thans stelling nemen. De belasting-
opbrengsten en niet-belastingop-
brengsten dienen ter algemene dek-
king van de overheidsuitgaven en be-
horen niet rechtstreeks te worden aan-
gewend voor bepaalde uitgaven. Zou 
dit niet gebeuren, dan zou immers de 
prioriteitenafweging tussen de uitga-
ven onderling worden verstoord. 

Overigens merk ik op, dat de agrari-
sche domeingronden voor het over-
grote deel in pacht dan wel erfpacht is 
uitgegeven. Verkoop van deze gron-
den aan de gebruiksgerechtigden zou 
een belangrijk vermogensverlies voor 
de staat opleveren vanwege het grote 
verschil in verkoopwaarde van land-
bouwgrond vrij opleverbaar en be-
zwaard met pacht of erfpacht. Verder wijs 
ik er nog op, dat een belangrijk deel 
van de nog niet uitgegeven domein-
gronden in het kader van het vigeren-
de uitgiftebeleid ter beschikking 
wordt gesteld aan gegadigden uit ruil-
verkavelingsgebieden. De daardoor in 
deze gebieden vrijkomende grond 
wordt mede gebruikt voor doeleinden 
van natuurbehoud. 

Mijnheer de Voorzitter! Voordat ik 
kom tot een bespreking van de tegen-
voorstellen van de fractie van de Partij 
van de Arbeid zou ik nog een enkele 
opmerking wil len maken over de be-
schouwing van D'66. Op de kantteke-
ning van de heer Engwirda bij het f i-
nancieringstekort, de noodremproce-
dure en de uitgavenramingen ben ik al 
ingegaan. De kern van zijn betoog is 
mijns inziens, dat hij betwijfelt of kos-
tenmatiging alleen voldoende is voor 
een herstel van onze nationale concur-
rentieverhoudingen en een verbetering 
van de werkgelegenheid. Hij pleit dan 
ook voor aanvullende gerichte maatre-
gelen. 

Ik heb al betoogd dat wi j ook van 
mening zijn dat globaal en gericht be-
leid complementair zijn. De Minister-
President heeft vanmorgen een vri jwel 
complete opsomming gegeven - ik 
heb er nog eens naar verwezen - van 
de zeer vele gerichte maatregelen die 
in onze plannen zijn opgenomen. 
Daartoe behoren onder meer ook ex-
port bevorderende maatregelen. Op 
de suggestie een breed opgezet ex-
portplan samen te stellen zal mijn 
ambtgenoot van Economische Zaken 
nader ingaan. 

Het verheugt mij dat de traditie 
wordt voortgezet dat door de opposi-
tie alternatieve beleidsplannen wor-

den gepresenteerd en wel met een zo 
gedetailleerd mogelijke weergave van 
de financiële consequenties. Ik begin 
met die financiële consequenties, nu ik 
een enkele opmerking wil maken over 
het tegenvoorstel van de fractie van de 
Partij van de Arbeid. 

Bij de plannen die de fractie van de 
PvdA heeft ingediend neemt het finan-
cieringstekort op transactiebasis nau-
welijks af van de 5,2% die in de MEV 
voor 1979 wordt geraamd. Het tekort 
op kasbasis komt dan ook ongeveer uit 
op 6%, een zelfde percentage als in de 
MEV staat voor 1979. Ik ben reeds in-
gegaan op de overwegingen die het 
kabinet ertoe hebben geleid, het tekort 
op kasbasis van 6% voor 1979 aan-
vaardbaar te achten. Ik voeg hieraan 
direct toe, dat naar mijn mening bij het 
alternatief dat door de PvdA-fractie is 
gepresenteerd het financieringstekort 
van ongeveer 6% niet aanvaardbaar is. 

Zoals de heer Dolman zelf typeerde, 
is de voornaamste financieringsbron 
de nettovermindering van overdrach-
ten naar het bedrijfsleven. Deze finan-
cieringsbron dient dan voor beperking 
van de ombuigingen, uitbreiding van 
regelingen met betrekking tot ver-
vroegde uittreding en uitbreiding van 
de werkgelegenheid in de quartaire 
sector. Enerzijds worden dus uitgaven 
geschrapt waarvan het inverdien-ef-
fect op wat langere termijn optreedt. 
Anderzijds worden uitgaven toege-
voegd waarvan het inverdien-effect al 
grotendeels in de raming van de MEV 
is verwerkt. Zo wordt de noodzakelijke 
terugkeer naar een financieringstekort 
op middellange termijn van 4 a 5% wel 
zeer dubieus. 

De voorgestelde verschuivingen 
gaan ten koste van maatregelen die 
zijn gericht op versterking van de eco-
nomische structuur in sectoren waar 
het overgrote deel van de werkgele-
genheid dient te worden gehandhaafd 
en uitgebreid. Zoals ik al zei, redeneer 
ik niet in zwart-wit tegenstellingen tus-
sen collectieve en particuliere sector. 

Ik ben het eens met de opmerking 
van de heer Dolman, dat een belang-
rijk deel van de collectieve sector di-
rect en aanwijsbaar ten goede komt 
van particulieren. Waarover wij van 
mening verschillen is de mate waarin 
het beleid gericht moet zijn op herstel 
van de positie van het particuliere be-
drijfsleven, waardoor thans bedreigde 
arbeidsplaatsen behouden kunnen 
blijven en nieuwe plaatsen kunnen 
worden gecreëerd. 

De heer Dolman stelt dat in het alter-
natief van de Partij van de Arbeid 
evenzeer ruimte voor het bedrijfsleven 
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wordt geschapen door de daarin ver-
onderstelde extra inkomensmatiging. 
In het PvdA-scenario voor 1979 be-
speur ik daar overigens nog weinig 
van. De additionele inkomensmatiging 
die in het middellange termijn-scena-
rio wordt verondersteld zou in de jaren 
'80 en '81 wel zeer omvangrijk moeten 
zijn, wil dit scenario financieel sluiten. 

De heer Den Uyl meent immers met 
ongeveerf 6 mil jard minder ombuigin-
gen te kunnen volstaan en daarnaast 
een aanzienlijk sterkere uitgavengroei 
tot stand te brengen. 

Dat alternatief uit zich dan ook in een 
toeneming van de collectieve druk met 
ongeveer 0,7% per jaar. Bij een econo-
mische groei van 3% betekent dat dat 
er nauwelijks ruimte zal resteren voor 
een stijging van het incidentele loon 
van 1 % a 1,5%. Het scenario van de 
heer Den Uyl veronderstelt dan ook, 
ten einde rendementsherstel mogelijk 
te maken, een zeer omvangrijke her-
verdeling van zowel looninkomen naar 
overig inkomen alsook binnen de 
loonsom. Op deze veronderstellingen 
is in deze discussie al eerder ingegaan. 

Ik ga nu op een ander element in dat 
mij doet twijfelen aan de veronderstel-
lingen die aan het PvdA-scenario ten 
grondslag liggen. De heer Dolman 
heeft ons verweten, dat de post 'inci-
denteel' tegen de achtergrond van wat 
zich dit jaar heeft voorgedaan voor 
1979 te laag wordt ingeschat. 

Ik ontken niet, dat de geraamde 1 % 
a 1,5% aan de krappe kant kan zijn. Wij 
zullen ook samen met de sociale part-
ners naar wegen zoeken om een her-
haling van wat zich dit jaar heeft afge-
speeld te voorkomen. 

Hoe kan de heer Dolman deze ra-
ming als onrealistisch afdoen en wèl 
aannemen dat de post 'incidenteel' be-
perkt blijft tot eenzelfde percentage als 
in zijn eigen voorstellen? Zijn voorstel-
len immers leiden tot een sterkere reële 
koopkrachtdaling bij de middengroe-
pen. De heer Dolman neemt blijkbaar 
zonder meer aan dat daarvan geen op-
waartse druk uitgaat op de post 'inci-
denteel'. 

Ook om die reden hebben wi j het 
niet realistisch geacht om van een nog 
sterkere inkomensmatiging uit te gaan 
bij het formuleren van het middellan-
ge-termijnbeleid. Daarmee bevind ik 
mij in het gezelschap van het vorige 
kabinet. Ik citeer de Miljoenennota 
1977: 

'Ter indamming van de afwenteling 
dient aan de werknemers een bepaal-
de reële inkomensverbetering toe te 
vloeien. Als uitgangspunt voor haar 
beleid heeft de Regering voor de ko-

mende jaren een gemiddelde reële in-
komensverbetering voor de modale 
werknemer gekozen van 1,5% per jaar. 
Dit uitgangspunt blijft sterk achter bij 
de realisatie in de afgelopen 15 jaar die 
uit hoofde daarvan reeds grotere 
spanning opleverde.'. 

Er is - ik sluit mij daarbij graag aan -
reeds gezegd, dat mocht uit het ar-
beidsvoorwaardenoverleg in de ko-
mende jaren het duidelijke signaal tot 
ons komen dat een verdere inkomens-
matiging in het algemeen of bij de 
midden- en hogere inkomens in het 
bijzonder mogelijk is, waarvan ook 
voldoende gunstige effecten op de be-
groting kunnen uitgaan, de Regering 
niet zal nalaten daarop in te spelen. 

Vervolgens ga ik in op de uitkomst 
van het scenario van de PvdA-fractie 
voor de werkgelegenheid in 1979. De 
heer Dolman beroept zich sterk op de 
daling van de werkloosheid, die uit het 
PvdA-alternatief in 1979 ten opzichte 
van 1978 zou kunnen worden bereikt, 
maar hij geeft een te mooie voorstel-
ling van zaken. Hij weet immers even 
goed als ik, dat werkloosheid wordt 
gemeten in manjaren. Dat is een es-
sentieel verschil met het in de loop van 
het jaar opvullen van arbeidsplaatsen. 

Zelfs de grootste optimist kan toch 
niet aannemen, dat zowel de vervroeg-
de uittreding als de vervanging van 
10.000 personen per 1 januari 1979 zul-
len zijn gerealiseerd? Evenmin is het 
realistisch om aan te nemen, dat er per 
1 januari a.s. 10.000 arbeidsplaatsen in 
de semi-collectieve sector zijn opge-
vuld. Die veronderstelling ligt echter 
wel aan de uitkomst van het alternatief 
ten grondslag. 

Het gaat mij niet om een rekenkun-
dig grapje, maar om naast de punten 
die ik heb genoemd een zuivere verge-
lijking te kunnen maken. Natuurli jkzul-
len de voorstellen van de heer Dolman 
doorwerken naar 1980 en volgende ja-
ren. Dat geldt echter evenzeer en naar 
mijn mening op een, op wat langere 
termijn gezien, veel hechtere basis 
voor het aan de Kamer voorgelegde 
kabinetsbeleid. 

Ik wijs er ten slotte op, dat rekening 
moet worden gehouden met de be-
staande discrepantie op de arbeids-
markt, waardoor het opvullen van 
plaatsen kan worden bemoeilijkt. 

Om elk misverstand te vermijden, 
wijs ik erop dat wij zeker niet afwijzend 
staan ten opzichte van de vervroegde 
uittreding als element in het arbeids-
voorwaardenoverleg, integendeel. Ik 
heb alleen wil len waarschuwen tegen 
het wekken van te grote verwachtin-
gen. 

Mijnheer de Voorzitter! Uit vele be-
schouwingen is grote zorg gebleken 
over de gang van zaken in ons land, bij 
oppositie en regeringspartijen. Er blijkt 
ook op veel punten overeenstemming, 
al is er verschil, soms diepgaand ver-
schil van inzicht in de te nemen maat-
regelen. In de inleiding van de Miljoe 
nennota heb ik geschreven - ik citeer -

'dat er geen wondermiddelen be-
staan waarmee een geleidelijk ge-
groeide situatie door een simpele in-
greep op korte termijn fundamenteel 
kan worden gewijzigd.'. 

Verleden week is door de heer Dol-
man aan een onvolledig citaat de con-
clusie verbonden dat de Regering niet 
eens in zich zelf zou geloven. De Rege-
ring gelooft wel in zich zelf, maar niet 
in ongefundeerde vooruitzichten. Zij 
heeft een beleid geformuleerd dat een 
scheef gegroeide situatie met de nodi-
ge geleidelijkheid in een aantal jaren 
weer recht trekt. Daarbij is 1979 echter 
een essentieel jaar, dat niet verloren 
mag gaan voor de ontwikkeling van de 
collectieve uitgaven, noch voor de 
noodzakelijke inkomensmatiging. 

De Regering erkent de samenhang 
tussen beide en wil daarop ook inspe-
len en daaraan mede leiding geven. In 
1979 zal moeten blijken, of Nederland 
bereid en in staat is, de uitdaging aan 
te nemen om de werkloosheid in de 
komende periode fundamenteel 
aan te pakken. Dat is een uitdaging voor 
het kabinet, voor het parlement, voor 
de samenleving, voor iedere burger in 
dit land. In die zin kan en zal 1979 zoden 
aan de dijk moeten zetten 

Echt bezuinigen is niet aan de orde. 
Ombuigen weg. Dat wil zeggen: het om-
buigen van de gedachte dat al maar 
stijgende lijnen van overheidsuitgaven 
en koopkracht de oplossing van onze 
problemen zouden betekenen. Zowel 
in de collectieve sector als individueel 
is matiging van die groei nodig. Inder-
daad is daaraan onverbrekelijk ver-
bonden de noodzaak van een ander 
gedrag: Een soberder omgaan met on-
ze middelen die ons ten dienste staan 
om de grondslagen van onze welvaart 
en die van de Derde Wereld op de lan-
gere termijn veilig te stellen. Aanzetten 
tot een meer georiënteerde economie 
kunnen daarbij gegeven worden. Het is 
juist dat in een ti jd van stagnerende 
groei de vraagstukken van rechtvaardi-
ge verdeling van middelen en verant-
woordelijkheden en lasten daarbij extra 
accent krijgen. Daarbij gaat het ook om 
vraagstukken van de verhouding tussen 
collectiviteit en particuliere sector en, 
binnen die particuliere sector, tussen 
directe koopkrachtvergroting en het 
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versterken van de basis voor alles, wat 
wij in de loop van de jaren aan zeker-
heid hebben opgebouwd. Dat terug-
schakelen op een lagere versnelling is 
nodig om de trekkracht en de stabiliteit 
van onze samenleving te vergroten. 
Daarover bestaat ondanks al onze me-
ningsverschillen over de concrete uit-
werking in elk geval geen twijfel. Ik ver-
trouw erop dat dit gemeenschappelijk 
uitgangspunt in de besluitvorming van 
Regering en parlement zal kunnen blij-
ven doorklinken. 

De heer Lubbers (CDA): Realiseert de 
Minister zich in het door hem voorge-
stane en verdedigde beleid dat in het 
cruciale jaar 1979, zoals hij dat uitdruk-
te, de werkloosheid met 10.000 stijgt 
en dat dit er aanleiding voor zou kun-
nen zijn om nauwkeurig luisterend 
naar de Kamer naar mogelijkheden te 
zoeken om die ontwikkeling reeds in 
1979 te wijzigen? 

Minister Andriessen: Wij hebben ons 
inderdaad moeten realiseren dat de ef-
fecten van het beleid, zoals wi j dat 
voor ogen hebben, gegeven het totale 
kader waarin wi j zitten, op langere ter-
mijn zichtbaar zullen worden. Wij luis-
teren uiteraard naar de Kamer. Dat is 
in de discussie tot dusverre ook geble-
ken. Wij zijn er echter diep van over-
tuigd dat de heroriëntering op de eco-
nomische ontwikkeling en de verhou-
ding tussen collectieve uitgaven en 
particuliere sector daarvoor een aller-
eerste voorwaarde is. 

De heer Den Uyl (PvdA): Heb ik het 
goed begrepen dat u op geen enkel 
concreet punt geneigd bent de voorge-
legde alternatieven voor 1979 te aan-
vaarden? 

De heer Joekes (VVD): Dat is juist. 

Minister Andriessen: Mijnheer de 
Voorzitter! . Ik heb niets toe te voegen 
aan wat ik zo juist heb gezegd. 

De heer Den Uyl (PvdA): Ik hoor de 
heer Joekes al interrumperen, dat 
mijn constatering juist was. Ik geloof 
dat de heer Joekes eens een keer gelijk 
heeft. 
De Voorzitter: Alvorens de vergade-
ring te schorsen wi l ik er nog wel even 
op wijzen dat het door Kamer en Rege-
ring afgesproken trendbeleid met zich 
brengt dat nu nog ongeveer één uur 
overblijft voor het antwoord van de 
drie Ministers die nog aan het woord 
moeten komen. Ik heb uegrepen dat 
die berekening niet uit zal komen, 
maar ik hoop wel van harte dat het to-

tale antwoord van de Regering vóór 
het avondeten zal zijn afgerond. 

De vergadering wordt van 15.51 uur 
tot 16.02 uur geschorst. 

D 
Minister Wiegel: Mijnheer de Voorzit-
ter! In het kader van het trendbeleid, 
waarop u hebt gewezen en waarvan u 
weet, dat ik er een groot voorstander 
van ben, zal ik proberen, mij wat de tijd 
betreft te matigen. Ik weet niet, of mis-
schien ook dit trendbeleid zou moeten 
worden geschoond, maar ook daar-
over zou reëel en open overleg moe-
ten plaatsvinden. 

Mijnheer de Voorzitter! Vrijwel alle 
sprekers hebben aandacht besteed 
aan de in Bestek '81 aangekondigde 
voornemens met betrekking tot het 
overheidspersoneel. De voorstellen 
die in Bestek '81 staan, hebben zowel 
instemming als kritiek ondervonden, 
hier en daar ook duidelijk afwijzing. 

Blijkens dat Bestek steunt het voor-
nemen van het kabinet ten aanzien van 
het overheidspersoneel op de overwe-
ging, dat het jaren geleden bij de invoe-
ring van het trendbeleid veronderstel-
de evenwicht tussen arbeidsvoorwaar-
denpakketten van particuliere werkne-
mers en die van het overheidsperso-
neel geleidelijk maar niettemin steeds 
duidelijker is verstoord ten gunste van 
het overheidspersoneel. Daarbij moet 
vooral worden gewezen op de kwali-
teit van de rechtspositie als zodanig, 
alsmede op de relatief veel grotere ze-
kerheid van het overheidspersoneel 
op arbeid en de continuïteit daarvan. 

Voorts kan worden geconstateerd 
dat de toepassing van het voor het 
overheidssalaris geldende indexe-
ringsmechanisme, het 'trendsysteem', 
in combinatie met het eigen stelsel 
van inhoudingen uiteindelijk resulteert 
in een verhoudingsgewijze te gunstige 
ontwikkeling van het netto-inkomen. 
Dat is, kort samengevat, de basis van 
de voorstellen die het kabinet ge-
meend heeft ten aanzien van het over-
heidspersoneel te mogen en te moe-
ten overwegen. 

Ik meen dat deze samenvatting ook 
aansluit bij hetgeen van de kant van de 
fracties van CDA, VVD en D'66 is ge-
zegd. 

Sprekende over die drie fracties con-
stateer ik dat de heer Terlouw kritiek 
heeft geuit op de procedure die de Mi-
nister van Binnenlandse Zaken tot nu 
toe heeft gevolgd. Daarop kom ik nog 
terug. Ook is van de kant van D'66 een 
alternatief op tafel gelegd. De hoofd-

lijn daarvan heeft de heer Terlouw in 
eerste instantie naar voren gebracht. 
Vanochtend is mij ook de rapportage van 
D'66 hieromtrent overhandigd. Ook 
daarover wi l ik graag in het vervolg van 
mijn betoog wat zeggen. 

De heren Rietkerk en Joekes hebben 
zich achter het beleid geschaard, dat 
de Regering zich voorneemt. De heer 
Joekes heeft daarbij gezegd, dat het 
trendbeleid, dat twee jaar geleden is 
geschoond - o p blz. 170 van Bestek '81 
is de uitwerking van die schoning te 
zien - met correcties naar zijn mening 
in principe moet worden gehandhaafd. 
Ik deel die opvatting. 

De heer Aantjes heeft gezegd, dat de 
totale rechtspositie van het overheids-
personeel het brengen van een offer 
rechtvaardigt. De heer Lubbers heeft 
gezegd dat de bedoelingen van het 
trendbeleid zullen moeten worden ge-
toetst aan feitelijke ontwikkelingen. De 
woordvoerders van de Partij van de 
Arbeid hebben zich zeer terughoudend 
opgesteld ten aanzien van de inhoud 
van de voorstellen. Zowel de heer Den 
Uyl als de heer Dolman, die zich per in-
terruptie tot stem des volks uitriep, 
hebben die benaderingswijze gekozen. 

Mijnheer de Voorzitter! Het meest in 
het oog springende onderdeel van het 
voorstel is de gedachte om in de jaren 
1979 tot en met 1981 een correctie op 
de trend aan te brengen van - ' / 2 % per 
jaar. Ik stel de instemming, die daar-
mee uitdrukkelijk is betuigd door de 
geachte afgevaardigden de heren Aan-
tjes, Lubbers, Rietkerk en Joekes bij-
zonder op prijs. De heer Terlouw is het 
wel eens - zo proef ik het ook uit het 
rapport van D'66 - met de uitkomst, 
maar hij zou de wijze waarop die uit-
komst wordt bereikt, gewijzigd wil len 
zien. 

De heer Verbrugh is het naar ik 
meen wel met de strekking van de 
voorstellen eens, maar hij is van oor-
deel dat de zaak te zeer op basis van 
een microscopisch onderzoek is aan-
gepakt. 

Het is de Kamer bekend dat het over-
leg over de voorstellen van de Rege-
ring in het centraal georganiseerd over-
leg in ambtenarenzaken inmiddels in 
volle gang is. Het overleg is - de heer 
Den Uyl wees erop - verplicht. Ik zie 
die plicht niet alleen als een formele 
plicht, maar ook als een mentale plicht 
omdat ik meen dat wi j alleen in geest 
van samenwerking en overleg de pro-
blemen waarvoor wi j in dit land staan, 
te lijf kunnen gaan. 

Ik heb die verplichting ook in de af-
gelopen tijd zeer ernstig wil len nemen. 
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Daarom heb ik, voordat na de verschij-
ning van Bestek '81 het overleg for-
meel kon beginnen, ti jdig - zo tijdig 
mogelijk - en verschillende keren de 
centrales vertrouwelijk geïnformeerd 
in welke richting de voorstellen van 
het kabinet vermoedelijk zouden gaan. 

Ik acht het, als representant van de 
overheid als werkgeefster, mijn plicht 
om ten opzichte van de vertegenwoor-
digers van het overheidspersoneel, 
mij te gedragen zoals een goed werk-
gever dat betaamt. Ik stel een goede 
verstandhouding met die vertegen-
woordigers, met de vijf centrales van 
overheidspersoneel, bijzonder op 
prijs. Juist de overheid behoort zich 
als een modern werkgeefster - voor-
beeldig dus in dit geval - op te stellen. 

De heer Jansen (PPR): Denkt de Minis-
ter van Binnenlandse Zaken dat te be-
reiken door vooraf vertrouwelijke in-
formatie te geven? 

Minister Wiegel: Ik heb de sfeer van 
overleg, zoals die thans bestaat, naar 
mijn opvatting kunnen bereiken door 
zo goed en zo tijdig mogelijk die infor-
matie aan de vertegenwoordigers van 
de werknemers te geven waarvan ik de 
zekerheid had dat ik die - gezien de 
overlegfasen in het kabinet - kon ge-
ven. Het geven van informatie over za-
ken die nog volstrekt onder de roos 
waren en waarover zich nog geen me-
ningsvorming aftekende, zou uiteraard 
onjuist zijn geweest. Die informatie is 
dan ook niet verstrekt. 

De heer Jansen 

De heer Jansen (PPR): Wat gebeurde 
er nadat die informatie vertrouwelijk 
was verstrekt? 

Minister Wiegel: Vervolgens gingen -
zo is het tenminste elke keer gegaan -
de vertegenwoordigers van de ambte-
narenorganisaties naar huis, zeggende 
dat zij de tussentijdse informatie op 

prijs stelden en dat zij de voorstellen 
van het kabinet zouden afwachten, 
waarna zij met hun achterban en met 
de Minister van Binnenlandse Zaken 
daarover in beraad zouden gaan. 

De heer Jansen (PPR): En dat beraad is 
dan het vertrouwensvol beraad? 

Minister Wiegel: Dat beraad, dat offi-
ciële overleg , is aan de gang sinds het 
moment waarop het kabinet officieel 
de voorstellen, zoals die zijn neerge-
legd in Bestek ' 81 , heeft geproduceerd 

Ik heb het al gezegd. Bij een open 
overleg hoort zo ti jdig mogelijk gege-
ven informatie. Daarbij hoort hoor en 
wederhoor. Dat betekent niet - en dat 
zullen de geachte afgevaardigden in-
middels ook wel hebben gemerkt -
dat, ondanks die openheid en dat ver-
trouwelijke beraad dat ik altijd heb ge-
voerd en wi l voeren, de inhoud van de 
voorstellen de Regering van de kant 
van de centrales in dank is afgeno-
men. Wij zijn 'on speaking terms', wij 
zijn in dat overleg, wi j zijn aan het on-
derhandelen. 

De centrales zijn niet onverhoeds -
en dat is natuurlijk ook voor de sfeer 
en het werkelijk inhoud geven aan het 
overleg wezenlijk - met onze plannen 
geconfronteerd. Ik heb de indruk, zien-
de naar de vroegere minister-presi-
dent, dat het vroeger misschien wel 
eens een keertje anders is geweest. 
Dat zal hij zich ook herinneren. Daar-
om begrijp ik het ook en waardeer ik 
het dat hij het overleg, dat ik nu met de 
ambtenarencentrales voer en waarbij 
wordt gestudeerd op de trendmetho-
diek, een uitnemend staaltje van open 
overleg heeft genoemd. Daarvoor 
spreek ik dus mijn waardering uit. 

De geachte afgevaardigde de heer 
Den Uyl stelde dat het overleg met de 
ambtenarencentrales over de voorstel-
len ter zake van het overheidsperso-
neel had moeten zijn afgerond, voor-
dat een en ander aan deze Kamer werd 
gepresenteerd. Ik meen dat dit een on-
mogelijke en onredelijke eis is. 

De voorstellen vormen een onder-
deel van een totaal, consistent pakket 
dat eerst kon worden vastgesteld en 
gepresenteerd, nadat het kabinet na 
zorgvuldige afweging tot een eindoor-
deel was gekomen. Hierin past mijns 
inziens niet een formeel overleg voor-
dien met de centrales van overheids-
personeel. 

Ik hecht eraan, over de stand van za-
ken van het overleg in deze Kamer zo 
goed mogelijk uitsluitsel te geven. Het 
overleg heeft tot nu toe ertoe geleid 
dat in de vergadering van 21 septenv 
ber j l . alle gesprekspartners het eens 
zijn geworden over de gedachte, een 

werkgroep in te stellen die het trend-
beleid in de ruimste zin en alles wat 
hiermee verband houdt, gaat bestude-
ren. Deze gang van zaken heeft nogal 
wat stof doen opwaaien en tot kriti-
sche, soms bijzonder kritische, opmer-
kingen en uitspraken geleid. 

Door mijn instemming met het van 
start gaan van de werkgroep zou ik het 
kabinetsbeleid hebben ondergraven 
en de geloofwaardigheid van de hierin 
opgenomen voorstellen ernstig heb-
ben geschaad. De geachte afgevaar-
digde de heer Den Uyl sprak in dit ver-
band van 'wegschoffelen' en de heer 
Aantjes heeft gevraagd of met de pro-
cedure van instelling van een werk-
groep niet een hoeksteen uit het 
bouwwerk is getrokken. 

De heer Dolman heeft geconclu-
deerd dat nu al vaststaat dat de eerste 
correctie van een half procent per 1 ja-
nuari 1979 niet zal worden gehaald. Ik 
meen dat er voor deze beduchtheid 
geen aanleiding is. Het beraad in de 
werkgroep is van start gegaan. Ik ben 
ervan overtuigd - ik heb mij hiervan 
verzekerd - dat in de werkgroep met 
voortvarendheid zal worden gewerkt. 
Afgelopen donderdag heb ik in een 
vergadering van de centrale commis-
sie nog eens beklemtoond van hoe-
veel belang het is dat de werkgroep 
snel werkt. Ik heb hierbij laten blijken 
dat ik over enkele weken wi l weten 
waartoe het beraad heeft geleid. 

De geachte afgevaardigde de heer 
Lubbers heeft mijns inziens terecht ge-
wezen op de zware taak die de voorzit-
ters van de centrales en de Minister 
van Binnenlandse Zaken in hun dub-
bele loyaliteit hebben. Hij sprak over 
een loyaliteit ten opzichte van elkaar 
en een loyaliteit in relatie tot de hun 
door hun leden (aan de centrales) en 
door de samenleving (aan de Minister) 
toevertrouwde verantwoordelijkhe-
den. Zoals de heer Lubbers het zegt, is 
het precies. 

Ik meen dat ik de loyaliteit van de 
centrales het beste kan illustreren met 
de gang van zaken van afgelopen don-
derdag in de centrale commissie. Toen 
is door de woordvoerder van de een-
trales, de heer Dutman, met wie ik het 
overigens niet altijd eens ben, opge-
merkt dat de centrales voor het beraad 
in de werkgroep 6 dagen per week - in 
het kader van de huidige vijfdaagse 
werkweek heeft hij dit later veranderd 
in 5 dagen per week - beschikbaar zijn. 
Uit deze zinsnede mag de Kamer dui-
delijk blijken dat wi j het volste vertrou-
wen kunnen hebben in deconstructie-
ve opstelling van de centrales van 
overheidspersoneel. 
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Over mijn eigen loyaliteit meen ik te 

kunnen opmerken dat aan de voorstel-
len van het kabinet, om de woorden 
van de geachte afgevaardigde de heer 
Rietkerk te gebruiken, door mij niets, 
maar dan ook niets is afgedaan. Deze 
voorstellen staan nog overeind; geen 
cent is weggegeven. 

De heer Nijhof (DS'70): Maar ook niet 
geïnd! 

Minister Wiegel: Dat is zo. Een ander 
heeft dit al vóór u gezegd. 

Als men met elkaar in overleg is, 
moet men proberen - ik ben ervan 
overtuigd dat wi j dit zullen doen - el-
kaar te vinden. Ik laat er geen twijfel 
over bestaan dat ik de argumenten van 
het kabinet, waaraan de voorstellen 
van de Regering ten grondslag liggen, 
met kracht heb verdedigd. 

Ik sta daar nog steeds voor. Ik meen 
dat nu mag worden verwacht dat het 
overleg met de centrales in die werk-
groep - niet zomaar een studieclub -
op afzienbare termijn kan worden af-
gerond. Er behoeft geen reden voor 
vrees te bestaan, zoals ik die proefde 
uit het betoog van de heer Aantjes, die 
heeft gewezen op een samenhang met 
de maatregelen, onder andere ten aan-
zien van de sociale verzekeringen, dat 
ik door mijn werkwijze de realisering 
van deze en andere ombuigingsvoor-
stellen in de weg zou staan. 

Het kabinet is zich, zoals de Minis-
ter-President ook duidelijk heeft ge-
zegd, van die samenhang bewust. Ik 
heb, ook wat dit betreft denkende aan 
het verleden, wel eens de indruk dat 
de zogeheten 1 %-nota van de heer 
Den Uyl in de uitvoering in belangrijke 
mate is mislukt omdat ieder daarbij 
zei: na u. Die weg wi l dit kabinet niet 
op. 

Kort samengevat betekent dit dat de 
werkwijze die is gekozen zich zeer wel 
verdraagt met en zeer wel past in Be-
stek '81. Deze werkwijze houdt in dat 
wij op voorstellen van elkaar moeten 
ingaan, zeker als duidelijk de intentie 
aanwezig is, te trachten het met elkaar 
eens te worden. Er moet een redelijke 
afrondingstermijn zijn, geen studie 
club tot St. Juttemis. 

Ik meen dat het, gelet op de structu-
rele kant van de zaak, van groot belang 
is dat de centrales bereid zijn, over het 
trendbeleid in de meest ruime zin met 
de Regering van gedachten te wisse-
len. Ik zeg dit ook in antwoord aan de 
geachte afgevaardigde de heer Ter-
louw, die liet blijken van mening te zijn 
dat wi j geen belang zouden hechten 
aan een goede vergelijking tussen in-

k o m e n s - i n al hun bestanddelen - van 
ambtenaren en die van andere werk-
nemers. 

Al op 20 januari en op 9 februari van 
dit jaar heb ik gezegd dat ik een groot 
voorstander ben van een dergelijke 
vergelijking, zo deze valt te maken. Ik 
heb bij die gelegenheid gezegd dat ik 
een dergelijke vergelijking wi l bevor-
deren zodra dat enigszins mogelijk is. 

De heer Terlouw heeft gezegd dat de 
heer Nypels al jaren voor een dergelijk 
vergelijkend onderzoek heeft gepleit. 
Bij interruptie heb ik de heer Terlouw 
gezegd dat hij zijn verwijt in algemene 
zin zou moeten maken, hetgeen hij 
vervolgens ook duidelijk heeft gedaan. 

De heer Nypels heeft steeds nul op 
het rekest gekregen. Bij nalezing van 
de discussie in het verleden tussen de 
heer Nypels en vertegenwoordigers 
van de Regering blijkt inderdaad dat 
mijn ambtsvoorganger zich zeer af-
wachtend heeft opgesteld. Ter verde-
diging van mijn ambtsvoorganger 
moet ik zeggen dat het hier een zeer 
weerbarstige materie betreft, waarvan 
sommige elementen wel , andere weer 
totaal niet vergelijkbaar zijn. Eenvou-
dig is het niet. 

Ik ben graag bereid, elk voorstel dat 
redelijk is en waarvan de cijfers klop-
pen, van wie het ook afkomstig is - of 
het nu van de regeringspartijen, van 
het wetenschappelijk bureau van D'66, 
van professor Halberstadt of van het 
VNO afkomstig is - zo goed mogelijk 
te bezien. Ik heb nog niet kunnen zien 
of de cijfers in het rapport van D'66 
kloppen. Ik ben uiteraard graag bereid, 
ook dat rapport te bekijken. Ik ben be-
paald ook bereid - dit zeg ik graag toe 
- de verschillende suggesties die zijn 
gedaan te bezien. 

D'66 heeft een aantal suggesties ge-
daan. Zij heeft, kort samengevat, be-
pleit in plaats van twee maal per jaar 
één maal per jaar een stapje van 1/2% 
te doen. Het totale bedrag dat door de 
Regering van het overheidspersoneel 
wordt gevraagd, wenst D'66 ook te 
vragen. Zij is ervoor, het gat dat dan 
ontstaat te vullen door het pensioen-
bijdrageverhaal aan te pakken. 

De heer Terlouw (D'66): Mijn kritiek 
richtte zich er vooral op, dat de studie 
laat komt. De Ministervan Binnenland-
se Zaken zegt dat op 21 september een 
werkgroep - geen studiegroep - is in-
gesteld, die het trendbeleid gaat be-
studeren. Dat had, lijkt mi j , best eerder 
gekund. Het is erg laat. Erg onbevredi-
gend vind ik het, dat de Regering kei-
hard achter haar beleidsvoornemens 
staat en tegelijkertijd een zeer open 
overleg gaat voeren, terwijl de Kamer 

ergens in die fase beslissingen wil ne-
men. Dat komt onder andere doordat 
de studies en het overleg laat zijn. 

De heer Aantjes (CDA): En dan is er 
ook nog de samenhang met alle andere 
plannen. 

Minister Wiegel: Ik geloof niet dat het 
zo laat is. Het overleg kon pas begin-
nen nadat de beleidsvoornemens van 
het kabinet waren afgerond. In het 
overleg hebben de verschillende een-
trales gereageerd op het voorstel van 
de Regering. Zij stonden niet te jui-
chen, om het zo maar eens te formule-
ren, maar zeiden: Wij voelen eigenlijk 
niets voor dat voorstel - dat was hun 
voorlopig oordeel - , maar wij zijn wél 
bereid naar de trend in de meest ruime 
zin te kijken. Kortom, stap voor stap 
zijn wi j met elkaar duidelijk in die in-
houdelijke overlegprocedure geraakt. 

Ik begrijp de tijdzorgen van de heer 
Terlouw wel, al vertaalt hij ze naar 
mijn mening veel te stringent. Hij heeft 
gezegd - in deze Kamer, maar ook 
daar buiten - , dat het parlement bui-
tenspel staat. Dat is natuurlijk volstrekt 
niet het geval. Als het overleg op een 
gegeven ogenblik is afgerond, komt er 
een resultaat uit of niet. Misschien 
worden wi j het niet eens. Dat acht ik 
ook niet uitgesloten. Dan is het heel 
wel mogelijk dat de Regering toch een 
beslissing neemt. De Regering moet 
altijd een beslissing nemen, en die 
staat dan ter discussie, ook in deze Ka-
mer. 

De heer Terlouw (D'66): Intussen spre-
ken wi j nu over de beleidsvoornemens 
uit Bestek '81. Daar zit een gat, een 
voorlopige onduidelijkheid, van 2Vz mld. 
in. Ik denk aan het bedrag van 1 mld. 
benodigd in verband met aanpassing 
van de CAO voor bouw- en schildersbe-
drijven waarvan Minister Andriessen 
zojuist heeft gezegd: Dat mag geen gat 
in de begroting geven, maar dat zien wi j 
nog wel. Dat is dus een onduidelijkheid. 
Over het bedrag van 1 "2 mld. van de 
ambtenaren is ook nog onduidelijkheid, 
niet wat de voornemens maar wél wat 
de uitkomst betreft. En intussen zijn wij 
hier aan het praten over een ombui-
ging, waarvan minstens een kwart op 
losse schroeven staat. 

De heer Lubbers (CDA): Misschien is 
het goed, dat ik hieraan een vraag toe-
voeg die dan meteen kan worden be-
antwoord. In eerste termijn heb ik ge-
zegd: geen uitspraak van onze fractie 
over de voor volgend jaar en de jaren 
daarop gekozen systematiek. Wel heb 
ik met nadruk gevraagd, of wij ervan 
mogen uitgaan dat er geen suppletoire 
begroting komt. Die vraag zou ik nu in 
alle helderheid wil len herhalen. 
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De heer Terlouw (D'66): Natuurlijk kun 
je daar niet vanuit gaan. 

Minister Wiegel: De geachte afgevaar-
digde de heer Lubbers heeft zelf ge-
zegd dat ik nu in het overleg zit met de 
ambtenarencentrales, maar ik vind dat 
hij voor dit debat - zo duidelijk heb ik 
het standpunt van de Regering uiteen-
gezet - daarvan kan uitgaan. 

De heer Lubbers (CDA): Het standpunt 
van onze fractie is duidelijk: de om-
vang van het speelveld is bepaald; de 
indeling van de ruimte is nu aan de or-
de. 

Minister Wiegel: Ik stel het zeer op 
prijs dat de geachte afgevaardigde de 
heer Lubbers namens zijn fractie duidelijk 
aangeeft waar wat hem betreft de 
grenzen liggen. Dat betekent natuurlijk 
ook dat de Regering er zeer nauwgezet 
naar zal kijken en verder dat de Minis-
ter van Binnenlandse Zaken als lid van 
het kabinet in zijn overleg met de amb-
tenarencentrales niet voor een blanco 
situatie zit. 

Ik geloof niet dat de heer Terlouw 
kan zeggen, dat een deel van het pak-
ketvan 10mld. onduidelijk is. Het is 
net zo duidelijk als de rest, want de 
voorstellen ten aanzien van de sociale 
uitkeringen vereisen straks ook wetge-
ving en de voorstellen ter zake van de 
rijksbegroting moeten ook nog door 
deze Kamer worden besproken en 
door de Eerste Kamer worden aan-
vaard. 

Wij zitten bij deze algemene be-
schouwingen in de eerste ronde over 
Bestek '81 ? Het aandeel van de ambte-
naren is niet onduidelijker en ook niet 
duidelijker dan het aandeel van de 
rest. Wij bekijken nu heel nadrukkelijk 
hoe wij in de verschillende procedures 
het Bestek ook bestekklaar kunnen ma-
ken. 

De heer Van Thijn (PvdA): Wat wordt 
onder reëel en open overleg verstaan? 
Mag ik de conclusie trekken dat niet al-
leen de voorstellen van het kabinet en 
de methodiek die het heeft gekozen ter 
discussie staan in de werkgroep maar 
ook de omvang van de operatie? 

Minister Wiegel: Ik heb de stellige in-
druk - de ambtenarenorganisaties 
luisteren ongetwijfeld ook naar deze 
discussie en kennen het standpunt van 
de Regering - dat men zeer wel zal be-
seffen dat men het deel dat de Rege-
ring het overheidspersoneel toerekent 
in belangrijke mate voor zijn rekening 
zal moeten nemen, al kan men natuur-
lijk altijd over marges praten. Ik pieker 
er niet over, anders krijg ik later van de 

heer Van Thijn weer het verwijt dat ik 
geen open en reëel overleg met de 
ambtenarencentrales voer, hier pre-
cies aan te geven hoe ik met de ambte-
narenbonden onderhandel. 

De heer Jansen (PPR): Betekent dit dat 
de Ministervan Binnenlandse Zaken 
volgens het procédé-Van Agt zal be-
ginnen met stappen van een half pro-
cent wanneer hij voor 1 januari niet 
tot overeenstemming is gekomen met 
de bonden en dat het resultaat later 
eventueel zal worden aangepast? 

Minister Wiegel: Ik vind dat wij binnen 
een paar weken hom of kuit moeten 
hebben. 

De heer Terlouw (D'66): Ik begrijp niet 
hoe de Minister van Binnenlandse Za-
ken op een vraag van collega Lubbers 
kan zeggen, dat er in geen geval sup-
pletoire begrotingen zullen komen, 
terwij l hij praktisch op hetzelfde mo-
ment zegt dat er open overleg wordt 
gevoerd. 

Minister Wiegel: Op dit moment! De 
geachte afgevaardigde begrijpt het 
heel goed. 

De heer Terlouw (D'66): Ik begrijp het 
echt niet! 

Minister Wiegel: Jawel. U hoeft mij 
niets wijs te maken. 

De heer Den Uyl (PvdA): Wij begrijpen 
alleen dat u zich vastpraat. Ü kunt 
geen open overleg voeren en tegelijk 
zeggen dat er geen suppletoire begro-
tingen zullen komen. 

Minister Wiegel: Ik heb het zeer duide 
lijk gezegd. Ziende naar de plannen 
van de Regering en naar de wijze 
waarop ik die plannen heb verwoord 
mag de Kamer er op dit moment van 
uitgaan, dat wij op dit moment niet 
over suppletoire begrotingen hebben 
te spreken. 

De heer Den Uyl (PvdA): Die plegen 
ook later te komen. Dat neemt natuur-
lijk niet weg dat u antwoord moet ge-
ven op de vraag of bij het overleg dat u 
voert ook de omvang ter discussie 
staat. De Kamer heeft er recht op, dat 
te weten. 

Minister Wiegel: Je kunt natuurlijk al-
tijd praten over marges, maar ik ben 
ervan overtuigd dat de grote bulk zal 
worden aanvaard. Het gaat om de ar-
gumentatie van de plannen van de Re-
gering. Die is redelijk. Iedereen in dit 
huis en de ambtenaren weten wat er 
van het overheidspersoneel wordt ge-
vraagd. De geachte afgevaardigde de 
heer Den Uyl heeft in eerste termijn de 
noodzaak van open en reëel overleg 

onderstreept. Ik kan mij voorstellen 
dat hij tracht via interrupties een situ-
atie te forceren waardoor in de praktijk 
van open en reëel overleg niets meer 
terechtkomt. Ik begin daar echter niet 
aan. 

De heer Aantjes (CDA): Ik meen dat de 
Minister van Binnenlandse Zaken toch 
minder onduidelijk is dan hier door 
sommigen wordt gesuggereerd. Hij 
heeft heel duidelijk gezegd dat de 
plannen en voorstellen met betrekking 
tot de ambtenarensalarissen niet on-
duidelijker zijn dan welk ander onder-
deel van Bestek '81 ook. 

Minister Wiegel: Zo is het precies. 

De heer Den Uyl (PvdA): Dat zegt dan 
heel wat voor die andere plannen. 

Minister Wiegel: Wij discussiëren hier 
over de plannen van dit kabinet. Mis-
schien kan de heer Den Uyl nog eens 
nagaan wat van de plannen van zijn 
kabinet is gerealiseerd. 

De heer Aantjes (CDA): Ik meende dat 
u tot nu toe nog slechts over één hoek-
steen had gesproken. 

Minister Wiegel: De andere plannen 
vallen onder de directe competentie 
van mijn ambtgenoten. Daar waag ik 
mij dus niet aan. 

De heer Aantjes (CDA): De plannen en 
voorstellen voor de andere hoekste-
nen zijn niet duidelijker en onduideli j-
ker dan die voor deze hoeksteen. 

Minister Wiegel: Zo is het. Wij volgen 
één lijn. 

Ik heb er in het geheel geen moeite 
mee dat de suggesties die zijn gedaan, 
ook in de Kamer, in het overleg aan de 
orde komen. Meedenken over de bes-
te, de redelijkste en de rechrvaardigste 
uitkomst van het overleg is wezenlijk. 
Dat geldt ook voor de opmerkingen die 
zijn gemaakt over mogelijke aftopping 
van de prijscompensatie. Ook hiervoor 
geldt dat ik van opvatting ben dat, als 
daartoe in andere overlegsituaties 
wordt besloten, ook voor ambtenaren 
die techniek behoort te gelden. 

De heer Jansen (PPR): Mijnheer de 
Voorzitter! De Minister zegt dat als dat 
resultaat wordt bereikt in andere over-
legsituaties - ik denk dat hij bedoelt: in 
het overleg buiten zijn kring - hij dat in 
het ambtenarenoverleg wi l inbrengen. 
Ik vraag hem juist om vooraf na te 
gaan of de bereidheid daartoe bestaat. 

Minister Wiegel: Ik heb er geen enkele 
moeite mee, dat vraagstuk ook in dat 
overleg aan de orde te stellen. Onder 
het vorige kabinet is die richting uitge-
koerst. Er is toen bij gezegd, dat, als 
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men diezelfde weg in het particuliere 
bedrijfsleven niet mocht blijken te vol-
gen, de zaak voor de ambtenaren zou 
worden gecorrigeerd. Die weg is toen 
gevolgd. Het lijkt mij ook een heel re-
delijke weg. Ik heb er geen probleem 
mee - het zal vanzelf wel gebeuren -
als over dit vraagstuk in de werkgroep 
wordt gesproken. 

De heer Bakker (CPN): Ik begrijp hier-
uit dat u tot een veel grotere bezuini-
ging op het totaal van de ambtenaren-
salarissen wilt komen, want u wilt bin-
nen enkele weken komen tot het in Be-
stek '81 vastgelegde bedrag en u cal-
culeert tevens in dat u na het arbeids-
voorwaardenoverleg nog eens tot een 
aftopping van de prijscompensatie zult 
komen. Dan komt er nog eens een x 
aantal honderden miljoenen bovenop. 

Minister Wiegel: Zo werkt het systeem 
niet. Het vraagstuk van de mogelijke 
aftopping van de prijscompensatie dat 
in deze Kamer en daarbuiten een on-
derwerp van discussie is, kan - en zal 
ook wel - in de werkgroep aan de orde 
komen, evenals vele andere zaken. Als 
men in het particuliere bedrijfsleven 
besluit tot aftopping ... 

De heer Bakker (CPN): Dan komt er 
voor de ambtenaren een extra portie 
bovenop datgene, wat u zich nu al 
voorstelt. 

Minister Wiegel: ... dan volgen de 
ambtenaren in het kader van het trend-
beleid. In mijn opvatting dient dat 
evenwichtig te geschieden. 

De heer Bakker (CPN): Ja, maar het 
komt er bovenop. Het komt bovenop 
datgene dat u in de komende paar we-
ken denkt binnen te halen. 

Minister Wiegel: Mijnheer de Voorzit-
ter! De uitkomsten van de loononder-
handelingen vinden hun reflectie in de 
inkomens van de ambtenaren. Als de 
loononderhandelingen zo verlopen, 
dat iedereen er 2 of 3% op vooruit gaat 
- u weet dat dit niet in de planning van 
het kabinet past - gaat dat voor de 
ambtenaren ook op. Er is sprake van 
parallelliteit. 

Mijnheer de Voorzitter! In verband 
met de maatregelen die door de Rege-
ring worden overwogen, is door ver-
schillende geachte afgevaardigden -
de heren Dolman, Lubbers en Terlouw 
- gesproken over trendvolgers. In de 
vergelijking met de voorstellen voor 
het overheidspersoneel hebben zij in 
het bijzonder gewezen op het verschil 
in netto beloning bij gelijke bruto belo-
ning. 

Ik geloof dat die benadering niet vol-
ledig is, omdat er, zoals de geachte af-
gevaardigden bekend is, duidelijk heel 
andere argumenten ten grondslag lig-
gen aan de voorstellen van de Rege-
ring. Evenals ten aanzien van de trend-
correcties voor ambtenaren zijn zeker-
heid van arbeidsplaats, continuïteit 
daarvan, voor werknemers in de on-
derhavige sectoren zeer belangrijke ar-
gumenten. 

De geachte afgevaardigden weten, 
dat in de periode 1979/1981 een jaar-
lijkse groei in de (semi) collectieve sec-
tor van vele tienduizenden manjaren 
kan optreden. In een aantal gevallen is 
er voor de trendvolgers overigens be-
paald sprake geweest van een com-
pensatie van dat bruto-/nettoverschil 
in de secundaire sfeer. Ik noem als 
voorbeeld de cao-ziekenhuiswezen, 
die een gunstige ziektekostenregeling 
als ook een betere voorziening voor 
bereikbaarheids" en aanwezigheids-
dienst kent. Kortom ... 

De heer Nypels (D'66): Dat geldt voor 
6% - een heel klein aantal dus - in die 
ziekenhuiswereld. 160.000 werkne-
mers hebben het daar niet. Er zijn ook 
andere compensaties waardoor het to-
taal van het arbeidsvoorwaardenpak-
ket precies in evenwicht is afgezien 
van het netto loon, dat minder is. 
Minister Wiegel: Er zijn allerlei com-
pensaties. Voor de compensatie van 
dat bruto-/nettoverschil ten opzichte 
van het overheidspersoneel is bij voor-
beeld van belang de introductie van 
een premievrije voet in de WAO. 

Kortom, men kan niet zo exact zeg-
gen: er is een duidelijk verschil in net-
to-uitkomst, dus zijn de voorstellen 
niet redelijk. Niet alleen dat aspect 
speelt mee. Er zijn tal van compensa-
ties en er zijn duidelijk ook andere 
argumenten in het geding. 

Wezenlijk is, dat van iedereen een 
gelijkwaardig offer mag worden ge-
vraagd. Zo heeft de heer Joekes het 
ook verwoord. Zijn fractievoorzitter 
heeft zich ook voor een zekere aftop-
ping in de prijscompensatie uitgespro-
ken. Ik wijs expres op de gelijkwaar-
digheid in offer, omdat in de discus-
sies over de positie en het inkomen 
van de ambtenaar vaak een karikatuur 
opdoemt, ambtenaren die maar rustig 
achter hun bureau zitten, die het zo-
veel beter hebben, die nergens een 
probleem mee hebben, die gebakken 
zitten, kortom, die dik bevoordeeld 
zijn. 

Ik ben het dan ook van harte eens 
met wat de heer Lubbers daarover zei. 
Hij waarschuwde voor het ontstaan 
van klassetegenstellingen tussen 

ambtenaren en niet-ambtenaren. De 
inzet, de loyaliteit, de plichtsgetrouw-
heid van de Nederlandse ambtenaar is 
voor de Nederlandse samenleving een 
kostbaar bezit. 

De door mij gevolgde procedure tot 
nu toe ten aanzien van het overleg met 
de ambtenarencentrales, inhoudende: 
ti jdige informatie, goede samenwer-
king tussen werknemer en werkgever, 
open voor elkaar staan, op eikaars 
suggesties ingaan, is er juist op gericht 
tot die weloverwogen invulling en uit-
voering van de opvattingen van de Re-
gering te komen. Die werkwijze, zo wi l 
ik nog eens met nadruk zeggen, laat 
geen enkele ruimte voor de kwalifica-
tie als die van de leider van harer ma-
jesteits meest loyale oppositie, die in 
het weekblad Vrij Nederland van 9 
september heeft gezegd, dat dit kabi-
net de mensen tegen de ambtenaren 
opjaagt. Zo is het volstrekt niet. De 
heer Den Uyl weet dat ook. 

Ik prijs mij gelukkig met het feit dat 
de bonden van overheidspersoneel nu 
in normale en wettige onderhande-
lingsprocedures zitten met hun werk-
gever. Uiteraard hebben zij daarbij 
hun argumenten tegen de argumenten 
van de Regering in de strijd hebben 
geworpen. 

Over het overleg met de ambtena-
rencentrales heb ik voldoende gezegd. 
Ik moest expres toch wat terughou-
dend ingaan - ik heb wel de optimale 
duidelijkheid gekozen - op de verschil-
lende concrete suggesties, die gedaan 
zijn, terughoudend omdat ik namens 
de Regering in de specifieke situatie 
als werkgever met de ambtenarencen-
trales overleg voer. In de veelbespro-
ken werkgroep wordt onderhandeld. 
Wij onderhandelen niet in het publiek. 
Doen wi j dat wel, dan voeren wi j een 
verkeerd beleid. Dan zou trouwens ook 
nog - de heer Den Uyl weet dat drom-
mels goed - elke marge weg zijn. 

Als het beraad in de werkgroep is af-
gerond - ik herhaal: binnen enkele we-
ken kan dat gebeurd zijn, met of zon-
der eensgezind resultaat, want het 
overleg kan slagen of mislukken - dan 
neemt de Regering een standpunt in. 
Dan staat uiteraard dat standpunt volle 
dig ter beoordeling van de Kamer. Het 
is dan niet zo, zoals de heer Terlouw het 
zei, dat de Kamer alleen maar ja en 
amen kan zeggen. De Kamer kan ook 
nog wat meer zeggen; ze is er zelf bij. 

Er zijn vragen gesteld over de ver-
bintenis emancipatie-deeltijdarbeid. In 
de regeringsverklaring heeft het kabi-
net verklaard grote aandacht te zullen 
schenken aan het realiseren van gelij-
ke kansen voor vrouwen en mannen in 
alle functies, en deeltijdarbeid ook bij 
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de overheid duidelijk te willen bevor-
deren. Met de heer Den Uyl ben ik het 
eens, dat de deeltijdarbeid voor de 
emancipatie van velen van grote bete-
kenis kan zijn. Dat betekent, dat wi j er-
naar zullen streven een zo goed moge-
lijke plaats voor deeltijdarbeid binnen 
de overheidsdienst te doen inruimen. 

Ik onderstreep daarmee onze reeds 
eerder uitgesproken beleidsvoorne-
mens. Een doeltreffende uitvoering 
daarvan is afhankelijk van een goed 
gefundeerd inzicht in de reële en wei-
licht ook vermeende knelpunten, die 
de ontwikkeling van de deeltijdarbeid 
tot nu toe maar traag doen verlopen. 
De analyses en de aanbevelingen van 
de daartoe ingestelde werkgroep zijn 
van veel belang voor een goede be-
handeling en een afweging van de so-
ciale en bedrijfs-economische aspec-
ten, waarvoor de geachte afgevaardig-
den de heren Rietkerk en Lubbers aan-
dacht hebben gevraagd. 

Het tweede deelrapport van de 
werkgroep - die luistert naar de letters 
EDO - zal een inventarisatie van de 
huidige situatie op het terrein van 
deeltijdarbeid op departementen be-
vatten. Het zal nog deze maand aan 
mij worden uitgebracht. Wij zullen dat 
rapport dan zo snel mogelijk publice-
ren. Vervolgens zullen wij nagaan, hoe 
de aanbevelingen via de geëigende 
procedures in voorstellen kunnen wor-
den omgezet. Dat betekent: Ambtelijke 
voorbereiding, kabinetsberaad, georga-
niseerd overleg. Het betekent ook over-
leg met het z.g. Bestuurlijk Beraad. Van 
grote betekenis is de daadwerkelijke be-
langstelling van de lagere publiekrectv 
telijke lichamen. Hoe kan die voor deze 
materie worden verkregen? 

Mij is ook toebedeeld het geven van 
een antwoord op een vraag van de 
heer Aantjes hoe het staat met de uit-
voering van de motie-Weijers. Het is 
vanzelfsprekend, dat voor aanstelling 
in een overheidsbetrekking moet wor-
den vastgesteld, of de sollicitant het 
meest geschikt is om de aan de functie 
verbonden werkzaamheden te vervul-
len. Wat de uitvoering van de motie 
betreft, merk ik op, dat mijn ambtge-
noten op de hoogte zijn van de inhoud 
van de motie. De Regering heeft zich 
hier positief opgesteld. 

Ik ben graag bereid de ambtgenoten 
nog eens uitdrukkelijk te vragen zoda-
nige maatregelen te nemen, dat zoveel 
mogelijk gehandicapten - zij moeten 
natuurlijk wel aan de functie-eisen vol-
doen - in overheidsdienst kunnen tre-
den. Ik ben ook graag bereid deze aan-
gelegenheid onder de aandacht te 
brengen van de lagere publiekrechte-

lijke lichamen. Ook zij zouden een 
belangrijk deel van die verantwoorde-
lijkheid kunnen dragen. 

Ik kan de heer Aantjes meedelen, dat 
ten aanzien van deze aangelegenheid 
een werkgroep in het leven is geroe-
pen, die zich nader zal oriënteren op 
de vraag, op welke wijze een actief 
personeelsbeleid ten aanzien van de 
gehandicapten kan worden gevoerd. 
Als die werkgroep met aanbevelingen 
komt, moeten zij, aangevuld met het 
standpunt van de Regering, de norma-
le procedures doorlopen. 

De heer Aantjes (CDA): Ik begrijp, dat 
de gegadigde medisch geschikt moet 
zijn om de functie te kunnen vervullen. 
Soms is het mogelijk - daar zou naar 
gekeken kunnen worden - om de func-
tie aan de mens aan te passen. 

Minister Wiegel: Uiteraard is dat soms 
mogelijk. De Regering zal trachten de-
ze gedachte van de heer Aantjes zo 
goed mogelijk in het concrete beleid te 
vertalen. 

D 
Minister Albeda: Mijnheer de Voorzit-
ter! Sociaal beleid is een integrerend 
onderdeel van het gehele sociaal-eco-
nomische regeringsbeleid. Dat heeft 
ertoe geleid, dat de Minister-President 
reeds een aantal opmerkingen heeft 
gemaakt over dit beleidsterrein. Het is 
duidelijk, dat de rol van het sociale be-
leid in het totale beleid aan het veran-
deren is. De heer Terlouw zei dat wi j 
het na-industriële tijdvak binnengaan. 

Misschien zou men kunnen zeggen 
dat in het vroeg-industriële tijdvak so-
ciaal beleid met name begeleidend 
was. In het laat-industriële ti jdperk 
zien wij hoe steeds duidelijker het be-
leid sociaal-economisch moet zijn; zie 
bij voorbeeld het sociale beleid bij de 
herstructurering. De overheid kan zich 
dan niet meer zoals in het vroeg-indus-
triële tijdperk beperken tot bescher-
ming. Het sociale beleid krijgt steeds 
meer een strategische positie in het 
geheel. 

Ik denk dat in het na-industriële ti jd-
perk juist die sectoren in de belang-
stelling komen waar het winstoog-
merk niet de hoofdrol speelt. Dat bete-
kent dat de overheid meer dan soci-
aal-economisch ook financieel bij deze 
sectoren betrokken is. Minder dan ooit 
kan men dan ook stellen dat sociaal 
beleid kan opgaan in bescherming. 

Juist omdat het sociaal-economisch 
beleid strategisch van karakter gaat 
worden mag worden gevraagd dat het 
duidelijk is, ook door de samenhang 
met andere beleidsterreinen en boven-
dien, dat het de sociale partners tot ac-
tie inspireert en ruimte biedt tot in-
spraak. 

Ik kom dan op een uiterst moeilijk 
punt waarop ik straks terugkom. Tel-
kens tegenvallende prognoses vragen 
bijstelling van het beleid. Een heel 
belangrijk punt is ook de onvoldoende 
consensus tussen de sociale partners 
en mede daardoor de omstandigheid 
dat de overheid over onvoldoende in-
strumenten beschikt. Meer dan ooit 
blijkt, dat in het sociale beleid in het 
centrum behoren te staan de kwaliteit 
en kwantiteit van de werkgelegenheid, 
het inkomensbeleid, waaronder de so-
ciale zekerheid, en de participatie als 
basisbeginsel in de moderne maat-
schappij. 

Ik wil spreken over een drietal pun-
ten: 

1. de sociale zekerheid; 
2. het inkomensbeleid; 
3. de problematiek van de werkge-

legenheid. 
Zoals door verschillende fracties is 

benadrukt, kunnen op het terrein van 
de sociale zekerheid alleen fundamen-
tele oplossingen ter discussie staan, 
waarbij wordt getoetst in hoeverre het 
stelsel en het gehanteerde aanpas-
singssysteem nog aan de achterlig-
gende doelstellingen beantwoorden. 
Doelstelling van de sociale zekerheid 
is waarborgen te scheppen die een in-
dividuele ontplooiing en een deelne-
ming aan het maatschappelijk leven 
mogelijk maken. Zowel via een inko-
mensgarantie als door sociale begelei-
ding in ruimere zin opent de sociale ze-
kerheid in samenhang met andere be-
leidsterreinen voor eenieder gelijke 
kansen om volwaardig te blijven func-
tioneren, ook wanneer door omstan-
digheden buiten eigen schuld het inko-
men wegvalt of men voor bijzondere 
lasten komt te staan. 

Aan deze doelstelling van de sociale 
zekerheid wordt in de voorgestelde 
ombuigingen niet getornd. Integen-
deel, de ombuigingen zijn er juist op 
gericht ook in de toekomst de opge-
bouwde sociale voorzieningen te 
handhaven en waar mogelijk te verbe-
teren. 

Tegen die achtergrond zijn slechts 
voorstellen gedaan die passen in het 
perspectief van het sociale zekerheids-
stelsel op langere termijn. Dat wil zeg-
gen dat alle maatregelen tot doel heb-
ben het systeem beter te doen functi-
oneren of onevenwichtigheden in het 
huidige stelsel weg te nemen. 

Daarbij is langs drie lijnen gedacht: 
allereerst aan een versterking van het 
zogenaamde volumebeleid, vervol-
gens aan het wegnemen van systeem-
fouten in de nominale aanpassings-
mechanismen en ten slotte aan maat-
regelen gericht op een grotere samen-
hang van het stelsel en een blijvende 
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afstemming van wetgeving en uitvoe-
ring op de doelstelling van de sociale 
zekerheid. 

Ik bespreek eerst het volumebeleid. 
In het sociale zekerheidsbeleid blijft 
vooropstaan, dat zo weinig mogelijk 
mensen een beroep op sociale zeker-
heid behoeven te doen. Daartoe is 
vooral een vergroting van het aantal 
beschikbare arbeidsplaatsen noodza-
kelijk. Het totale sociaal-economische 
beleid is erop gericht dit mogelijk te 
maken. Daarnaast zullen er vanuit het 
sociale zekerheidsbeleid in samen-
hang met andere beleidsterreinen een 
aantal maatregelen worden genomen 
om te komen tot een betere benutting 
van beschikbare arbeidsplaatsen. Het 
gaat er daarbij om kwalitatieve discre-
panties tussen vraag en aanbod van 
arbeid weg te nemen, bij voorbeeld 
door scholingsvoorzieningen, intensi-
vering en coördinering van bemidde-
ling en begeleiding, het tijdelijk over-
bruggen van beloningsverschillen en 
een stringente toepassing van criteria. 

Het kabinet kan dit echter niet alleen. 
Ook op het vlak van de ondernemin-
gen zullen maatregelen moeten wor-
den genomen ter voorkoming van ver-
zuim en het verminderen van een blij-
vende inactiviteit als gevolg van 
arbeidsongeschiktheid. Aandacht voor 
de arbeidsomstandigheden, mogeiijk-
heden tot ontplooiing van de individu-
ele werknemers en waar nodig een 
aanpassing van arbeidsplaatsen zijn 
daartoe geboden. De heer Joekes 
heeft in dit verband gevraagd naar het 
aantal verborgen werklozen in de 
WAO en de AAW. Daarover zijn geen 
concrete cijfers beschikbaar. Het kabi-
net verwacht echter wel dat het 'deter-
minanten-onderzoek WAO', dat be-
oogt meer inzicht te geven in de facto-
ren die leiden tot opneming in de 
WAO, meer uitsluitsel zal geven. 

Het kwalitatieve volumebeleid, 
waarvoor ook de SER heeft gepleit, 
leidt niet alleen tot een directe ver-
mindering van het aantal uitkeringsge-
rechtigden, maar evenzeer zijn daarbij 
de indirecte effecten van belang via 
een geringer financieel beslag van de 
sociale sector en een betere benutting 
van de produktieve inzet van de be-
schikbare arbeidskrachten. Langs die 
indirecte weg komen meer arbeids-
plaatsen beschikbaar. Een volumebe-
leid is aldus een zich zelf versterkend 
proces. 

Van de zijde van de vakbeweging, 
zowel de FNV als het CNV, is dan ook 
het belang van een volumebeleid als 
eerste verdedigingslinie tegen een 
groeiend beslag van de sociale sector 

onderstreept. Daarom heeft het kabi-
net alle aandacht voor de onlangs 
door het Centraal Planbureau doorge-
rekende macro-economische gevol-
gen van een aantal suggesties van de 
FNV. 

Uitgangspunt daarbij was een ver-
mindering van het ziekteverzuim met 
een 0,5% punt en van het aantal arbeids-
ongeschikten met 15.000 per jaar. 
Voorkomen zal moeten worden, dat 
daarbij een verschuiving optreedt tus-
sen het aantal arbeidsongeschikten en 
het aantal werklozen. Onder deze, zoals 
het Centraal Planbureau schreef 'zeer 
arbitraire en zelfs heroïsche veronder-
stellingen' zou tot 1982 weliswaar 
slechts een relatief beperkte verminde-
ring van de werkloosheid met 15.000 
man mogelijk zijn, maar binnen 10 jaar 
kan de werkloosheid ermee met 80.000 
man worden teruggedrukt. Daarbij 
wordt gebruik gemaakt van het ge-
noemde, zich zelfversterkende proces 
dat een volumebeleid oproept. 

Belangrijk is daarbij de vraag, via 
welke maatregelen die initiële impuls 
om het proces in gang te zetten, kan 
worden gegeven. Een nadere uitwer-
king van daarop gerichte maatregelen 
mag van de zijde van de FNV op korte 
termijn in SER-verband worden ver-
wacht. Een ernstige overweging van 
die voorstellen zal dan zeker plaatsvin-
den. Een dergelijke aanpak verdient ui-
teraard verre de voorkeur. Voorals-
nog heeft het kabinet bij de inschatting 
van de financiële effecten van het vo-
lumebeleid f 500 miljoen in de periode 
tot 1982 als een maximum gezien. Het 
is echter duidelijk, dat wanneer alter-
natieven en extra mogelijkheden wor-
den gevonden, dit bedrag kan worden 
bijgesteld. 

De heer Joekes vroeg naar een con-
cretisering van de f 500 miljoen volu-
memaatregelen. Het kabinet heeft 
voor ogen dat dit bedrag wordt gere-
aliseerd door terugbrenging van de fis-
cale fraude, door minder werkloos-
heidsuitkeringen als gevolg van speci-
fieke maatregelen op de arbeidsmarkt 
en voor het overige via de voorstellen, 
neergelegd in Bestek '81 , om het ziek-
teverzuim terug te drukken en herin-
treding in het arbeidsproces van ge-
deeltelijk arbeidsongeschikten moge-
lijk te maken. 

Gegeven de termijn, waarbinnen het 
kabinet tot meer evenwichtige sociaal-
economische verhoudingen wi l ko-
men en de terugbrenging van het werk-
loosheidsniveau tot 150.000 wil reali-
seren, is een volumebeleid alleen ech-
ter onvoldoende. Daarom heeft het ka-
binet ook naar andere, maatschappe-
lijk aanvaardbare bijstellingen, uitke-
ringen en voorzieningen gezocht. 

Het kabinet meent dat als gevolg 
van systeemfouten zowel bij de netto-
koppeling van de sociale minima als 
bij de brutokoppeling van de boven-
minima de waarborgen van evenwicht 
en solidariteit niet langer optimaal 
functioneren. Bij de sociale minima is 
dat een gevolg van een differentiatie in 
de Ziektewet" en wachtgeldpremie en 
de effecten van fiscale aftrekposten. 
Die leiden ertoe dat de laagste uitke-
ringsgerechtigden in het voordeel zijn 
gekomen ten opzichte van de laagste 
loontrekkers. 

Solidariteit van niet-actieven met ac-
tieven is met dit voordeel niet verenig-
baar. Alleen al de verschillen in de 
Ziektewet" en wachtgeldpremies lei-
den ertoe dat 25.000 volwassen mini-
mumloners met een volledige werk-
kring een nettominimumloon hebben 
dat lager uitkomt dan het min imum 
van de sociale uitkeringen, zoals dat 
thans wordt berekend. Bij de bovenmi-
nima is het verschil in premieheffing 
er de oorzaak van dat de uitkeringsge-
rechtigden een snellere netto-inko-
mensontwikkeling doormaken dan de 
loontrekkers. Het feit dat er steeds 
meer uitkeringsgerechtigden komen 
wordt uitsluitend opgevangen door de 
actieven. De heer Lubbers heeft daar-
op terecht gewezen. Ik kan dat als 
volgt toelichten. 

Bij de invoering van de WAO kreeg 
een bepaalde WAO'er 80% van zijn 
brutoloon. Na aftrek van de toen gel-
dende belasting- en premiepercenta-
ges ontving hij netto 85% van zijn 
voormalig nettoloon. Thans is het 
nettopercentage gestegen tot 90% en 
hoger. De oorzaak hiervan is mede ge-
legen in een stijging van de premie-
percentages, die de werkenden wel 
betalen en de WAO'er niet. Door deze 
scheefgroei wordt de solidariteit tus-
sen actieven en niet-actieven ver-
stoord. Vandaar de correcties, ook 
voor de bovenminima, ten einde de 
premiepercentages te stabiliseren. 

De heer Lubbers heeft een funda-
menteel betoog gehouden over de 
hier in wezen in discussie zijnde verde-
ling van de premielast. Hij ziet dan 
twee mogelijke oplossingen, nl. 1. de 
actieven en niet-actieven betalen alle 
premies en 2. de bruto-uitkeringen 
worden gesaldeerd met de stijging 
van de niet betaalde premies. Bezien 
wij nu de kabinetsvoorstellen tegen de 
achtergrond van de door de heer Lub-
bers geschetste mogelijkheden, dan 
blijkt dat de kabinetsvoorstellen een 
tussenpositie innemen. De gedachten 
van de heer Lubbers zijn waardevol, 
doch gaan in hun consequenties ver-
der dan de voorstellen van het kabinet. 
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Beide door de heer Lubbers geschet-

ste mogelijkheden brengen een funda-
mentele ingreep in de solidariteitsver-
houdingen met zich mee, zoals die bij 
de totstandkoming van de WAO en de 
WWV zijn vastgesteld. De bruto-uitke-
ringspercentages, 80% van de WAO 
en 75% van de WWV, brengen de be-
reidheid tot een bepaalde mate van so-
lidariteit tussen actieven en niet-actie-
ven tot uitdrukking. Daarbij wordt er-
van uitgegaan dat bepaalde premies 
niet op de uitkeringsgerechtigden 
drukken. Daardoor komen de netto-uit-
keringsniveaus hoger uit dan 80, res-
pectievelijk 75% van het laatst ver-
diende loon. Zowel de feitelijke pre-
mieheffing als het salderen van de 
niet-betaalde premies op het uit ke-
ringsniveau grijpt daarop wezenlijk in. 
Het kabinet heeft de door de heer Lub-
bers gesuggereerde oplossingen 
reeds bij de voorbereiding van Bestek 
'81 bezien. De consequenties overwe-
gende, heeft het kabinet evenwel ge-
meend, met een beperkter voorstel te 
moeten komen, dat ook qua techni-
sche uitwerking tussen de beide uiter-
sten in ligt. Het kabinet heeft de over-
tuiging daarmee zeer dicht te komen 
bij de fundamentele invalshoeken van 
waaruit de heer Lubbers zijn suggestie 
deed. 

Het kabinetsvoorstel is beperkter 
omdat de solidariteitsverhoudingen 
zoals deze bij de invoering van de 
WAO en de W W zijn gekozen onaan-
getast blijven. Slechts de groeiende 
premielast, mede als gevolg van 
steeds meer uitkeringsgerechtigden 
wordt in het kabinetsvoorstel even-
wichtig verdeeld over actieven en niet 
actieven. 

De heer Lubbers (CDA): Groeiende 
premielast van welk moment? 

Minister Albeda: Vanaf het moment 
dat deze wetten zijn gaan functione-
ren. Ook technisch gaat het om een 
tussenvoorstel. Noch een feitelijke 
premieheffing, noch een korting van 
de bruto-uitkeringspercentages wordt 
overwogen. Slechts in de nettover-
houding tussen de inkomens van ac-
tieven en uitkeringsgerechtigden 
wordt het bedoelde solidariteitseven-
wicht gewaarborgd. Dit is geheel in 
overeenstemming met het uitgangs-
punt, dat het kabinet bij een herover-
weging van de aanpassingsmechanis-
men heeft gekozen, namelijk een even-
wichtiger ontwikkeling van alle inko-
menscategorieën. 

Ik kom nu terug op de nettokoppe-
ling van de sociale minima, waarover 
belangrijke inhoudelijke opmerkingen 
zijn gemaakt. 

Het verheugt mij dat de heer Lub-
bers en anderen hebben onderkend 
dat het kabinet onverkort wil vasthou-
den aan 100% koppeling op min imum-
niveau. Er is geen sprake van koppe-
ling op afstand, zoals de heer Terlouw 
stelt, laat staan van ontkoppeling, zo-
als de heer Den Uyl suggereert. Het 
gaat het kabinet vanuit zijn streven 
naar evenwicht tussen actieven en 
niet-actieven erom, te komen tot een 
zo zuiver mogelijke koppeling, met an-
dere woorden om de definitie van wat 
nu precies netto-netto is. 

Ten aanzien van hetgeen de heer 
Lubbers de fictieve premieredenering 
noemde voor Ziektewet en wachtgeld, 
bestaat geen verschil van inzicht tus-
sen het kabinet en de fracties van CDA 
en VVD. Dit element dient in een exac-
te definitie van netto-netto buiten be-
schouwing te blijven. Moeilijker is het 
als het gaat om de redenering ten aan-
zien van reis- en verwervingskosten. 
De heer Lubbers acht dit punt slechts 
bespreekbaar, indien in het kader van 
een wettelijke regeling van het netto-
nettobegrip de fiscale aftrekkosten ten 
principale ter discussie komen te 
staan. 

Ik wil nog eens toelichten, hoe wi j 
tot dit voorstel zijn gekomen. Het is 
niet de bedoeling van het kabinet op 
grond van fiscale aftrekbaarheid van 
bepaalde posten dienovereenkomsti-
ge verschillen aan te brengen tussen 
het niveau van het netto-minimum-
loon en het niveau van de minimale 
sociale uitkeringen. Het kabinetsvoor-
stel heeft een geheel andere achter-
grond en een veel beperktere strek-
king. 

Het kabinet meent dat waar in de fis-
cale wetgeving bepaalde aftrekken 
voor actieve loontrekkers zijn vastge-
legd, deze ook alléén voor loontrek-
kers moeten worden toegepast. Even-
zeer dienen fiscale aftrekken, die voor 
niet-actieven gelden, dan ook voor alle 
niet-actieven te worden toegepast. 
Thans gebeurt dat niet. Materieel wor-
den voor de niet-actieven op mini-
mumniveau de fiscale aftrekken voor 
actieve loontrekkers toegepast. Voor 
de uitkeringsgerechtigden boven het 
minimum geldt wel de fiscale aftrek 
voor niet-actieven. Het kabinet meent 
dat het bestaande koppelingsmecha-
nisme materieel geen recht doet aan 
wettelijk vastgelegde fiscale bepalin-
gen, terwijl evenmin de nagestreefde 
evenwichtigheid wordt bereikt. 

De heer Lubbers heeft bijzondere 
aandacht gevraagd voor de bevriezing 
van de invaliditeitsaftrek. Ten aanzien 
van de gehandicapten met een mini-
mumuitkering merk ik op dat dezen 
ook thans materieel geen voordeel ge-

nieten van de invaliditeitsaftrek. Dat 
komt doordat de uitkeringen op netto-
basis gekoppeld zijn aan het mini-
mumloon, ongeacht de hoogte van de 
invaliditeitsaftrek. 

De thans voorgestelde bevriezing 
van de invaliditeitsaftrek, vooruit lo-
pend op nadere studie, brengt geen 
verandering in de bestaande situatie 
voor WAO'ers met een minimumuitke-
ring. De arbeidsongeschikten boven 
het min imum zijn thans duidelijk in het 
voordeel in vergelijking met bij voor-
beeld langdurig werklozen. En dat ter-
wi j l een duidelijke vervaging van het 
verschil tussen beide categorieën op-
treedt. De voordelen zijn: uitkering 
permanent 80% bruto, terwijl werk-
lozen na 2,5 jaar terugvallen op het mi-
nimumniveau van de bijstand; invali-
diteitsaftrek, terwijl voor feitelijke ex-
tra kosten, hetzij extra voorzieningen, 
hetzij extra fiscale aftrek voor ziekte-
kosten mogelijk is. Voor de minima 
heeft de bevriezing van de invaliditeits-
aftrek geen materiële gevolgen. De 
boven-minima in de WAO verkeren in 
een relatief gunstige positie ten op-
zichte van andere inkomenstrekkers. 

Door verschillende fracties is een 
voorkeur uitgesproken voor aanpas-
sing voor het oplossen van deze pro-
blematiek. Ook de Minister-President 
heeft hierover gesproken. 

De heer Den Uyl (PvdA): De voor-
dracht van de Minister nodigt niet di-
rect uit tot interrupties, maar ik begrijp 
dat hij nu afstapt van de netto-netto-
koppeling en de bevriezing van de in-
validiteitsaftrek. Heb ik goed begrepen 
dat de Minister nu zowel op grond van 
fiscaal-rechtelijke overwegingen als 
op grond van inzichten die het kabinet 
hierover heeft, zeer nadrukkelijk stelt 
dat hij wat de behandeling van verwer-
vingskosten betreft wil differentiëren 
tussen actieven en niet-actieven? Als 
dat zo is, wi l ik hem erop wijzen - het is 
misschien een factor die voor de Mi-
nister niet helemaal onbelangrijk is -
dat hij daarmee de opstelling die door 
CNV en FNV gekozen is, in het hart 
treft, 

Op deze wijze wordt namelijk terug-
gekeerd tot de oude filosofie die vroe-
ger gold met betrekking tot de Bij-
standswet: 'wie niet werkt, mag niet 
evenveel hebben als degene die wel 
werkt'. De Minister moet zich ervan be-
wust zijn dat,als hij blijft bij wat hij zoë-
ven heeft uiteengezet, hij terugkeert 
tot een enkele jaren geleden prijsgege-
ven filosofie en een naar mijn mening 
onoverbrugbare kloof creëert met een 
belangrijk deel van de werknemers die 
prijs stellen op solidariteit met de 
niet-actieven. 
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Minister Albeda: Ik denk dat hier spra-
ke is van een misverstand. Het gaat 
om een differentiëring in de behande-
ling die juist moet uitmonden in gelijk-
heid en niet om het omgekeerde. 

De heer Den Uyl (PvdA): U keert de 
zaak om. U zou dus moeten aantonen 
dat de verwervingkosten - de aftrek 
die hij heeft voor zijn levensonder-
houd - van de niet-actieve niet in aan-
merking moeten worden genomen in 
vergelijking met de werkende. Dat is in 
het geding. Daaromtrent is enkele ja-
ren geleden duidelijk een keuze ge-
maakt - zeer bewust - en dat draait u 
terug. Dat noem ik, tussen haakjes, 
'ontkoppeling'. 

Minister Albeda: Je kunt het noemen 
zoals je dat graag wilt. Onze intentie is 
bepaald anders. Het gaat erom dat af-
trekposten zin hebben vanuit de reden 
waarom zij zijn ingevoerd. Ik meen dat 
dit een zinvolle redenering is die leidt 
tot zinvolle conclusies. 

De heer Den Uyl (PvdA): U zou moeten 
aangeven waarom het onjuist is ge-
weest dat heel bewust, willens en we-
tens, als een akte van solidariteit een 
aantal jaren terug gekozen is voor die 
gelijkheid in behandeling van actieven 
en niet-actieven, waar het de aftrek 
voor verwervingskosten betreft. Daar 
komt u op terug. Daar ontkoppelt u en 
daarmee discrimineert u naar mijn 
overtuiging ten opzichte van de niet-
actieven. U argumenteert niet waar-
om. Waarom zouden niet-actieven 
geen 'verwervingskosten' - dit woord 
staat inderdaad tussen aanhalingste-
kens want het gaat om de verwerving 
van hun levensonderhoud - hebben? 

Minister Albeda: Ik vind dat u hier 
twee onvergelijkbare zaken tegenover 
elkaar stelt. U vindt de kwantitatieve 
onderbouwing van deze stelling heel 
duidelijk in Bestek '81. 

De heer Den Uyl (PvdA): Waar is die 
kwantitatieve onderbouwing in Bestek 
'81? 

Minister Albeda: Ja, vraag mij niet 
naarde bladzijde. 

De heer Den Uyl (PvdA): U hebt een 
conclusie getrokken, u onderbouwt 
haar helemaal niet. U komt terug op 
een beslissing van de regering en het 
parlement van enkele jaren terug. U 
geeft geen argumentatie. Ik waar-
schuw nog eens. Juist op dit punt heb-
ben unaniem, in vrijwel dezelfde be-
woordingen, het CNV en de FNV ge-
zegd: Als u dit doet, dan breekt u de 
solidariteit van werkenden en niet-wer-
kenden. Dat doet u en dat herhaalt u 
nog eens! 

De heer Rietkerk (VVD): Herinnert de 
heer Den Uyl zich dat in een brief van 
de heer Boersma, namens het vorige 
kabinet geschreven, met name het 
punt van de reiskostenaftrek door dat 
kabinet ter discussie werd gesteld om 
de systeemfouten in de sociale uitke-
ringen in overweging te nemen? Het 
vorige kabinet heeft dit zelf aan de or-
de gesteld. 

De heer Den Uyl (PvdA): Neen, wi j 
spreken nu niet over reiskostenforfait, 
hoewel daarover in de brief niets an-
ders is gezegd dan dat die factor zou 
moeten worden bestudeerd. 

De heer Rietkerk (VVD): Precies, u 
vindt dus ook dat dit bekeken moet 
worden. 

De heer Den Uyl (PvdA): Neen, wi j pra-
ten hier over verwervingskosten, mijn-
heer Rietkerk. Het betoog van de Mi-
nister handelt daarover. U moet dan 
niet over een ander onderwerp begin-
nen. U moet dan stelling nemen ten 
aanzien van het onderwerp dat in dis-
cussie is. 

De heer Rietkerk (VVD): U sprak over 
de totale gelijkheid en u hebt daar 
zelf 

De heer Den Uyl (PvdA): Ik had het 
over de verwervingskosten die de Mi-
nister heeft gebruikt als argument. 

De heer Rietkerk (VVD): U sprak over 
de totale gelijkheid en u hebt zelf ti j-
dens het vorige kabinet dit soort ele-
menten in discussie gebracht. Dan 
wordt het door dit kabinet overgeno-
men en op een zeer voorzichtige wijze 
uitgevoerd en dan zou het in strijd zijn 
met de redelijkheid in die verhoudin-
gen. Als het over verwervingskosten, 
speciaal voor werkenden gaat, is het 
toch redelijk te bezien of die ook aan 
niet-werkenden behoren te worden 
toegekend? 

De heer Den Uyl (PvdA): Noemt u dat 
voorzichtig, zonder dat er enig geargu-
menteerd voorstel bij de Kamer ligt 
van enige wetswijziging? Noemt u het 
zeer voorzichtig om, nog voor men de 
effecten kent, noch de argumentatie 
gegeven heeft, op voorhand te beslui-
ten tot een halve procent korting? 
Noemt u dat voorzichtig? Noemt u dat 
zorgvuldig beleid ten opzichte van de 
minimumtrekkers? Dan spijt mij uw 
opvatting. 

De heer Rietkerk (VVD): Dit komt door-
dat het vorige kabinet de zaak jaren 
heeft laten liggen. Er moet eindelijk 
eens iets gebeuren. 

Minister Albeda: Er zijn meer punten 
waarop de uitvoering van voornemens 
van het vorige kabinet problemen 
geeft voor dit kabinet. 

Het kabinet beoogt, de wijziging van 
de aanpassingsmechanismen via wet-
telijke maatregelen tot stand te bren-
gen. Hierbij zal tevens de koppelings-
methodiek zeer duidelijk worden gere-
geld. 

De koopkrachtgarantie is geen be-
wijs van ontkoppeling, zoals de heer 
Den Uyl opmerkte. Integendeel, het ka-
binet streeft naar de zuivere koppeling 
van de sociale uitkeringen aan loon-
trekkers op minimumniveau. Als ge-
volg van systeemfouten is dit nu niet 
het geval. Daarom stelt het kabinet 
voor, een aantal elementen bij de kop-
peling buiten beschouwing te laten. 
Dit mag echter in geen geval tot een 
absolute achteruitgang voor de laag-
ste uitkeringen leiden. 

De heer Lubbers heeft ervoor ge-
pleit, de koopkrachtgarantie voor niet-
actieven te verhogen tot het uitke-
ringsniveau van wat men de modale 
uitkeringsgerechtigde kan noemen. 
Berekeningen in Bestek '81 wijzen uit 
dat tot het modale inkomen zowel ac-
tieven als niet-actieven onder de hierin 
gehanteerde veronderstellingen ten 
minste op handhaving van de koop-
kracht mogen rekenen. De huidige om-
standigheden zijn echter onzeker en de 
veronderstellingen voor een deel arbi-
trair. Zeker is dat het kabinet in ieder 
geval ernaar streeft, de koopkracht van 
de modale actieven en niet-actieven te 
handhaven. Onder bijzondere omstan-
digheden kan echter de beleidsdoelstel-
ling voor beide groepen opnieuw 
ter discussie komen. 

Met een koopkrachtgarantie voor de 
sociale minima heeft het kabinet wi l -
len beklemtonen dat de allerzwaksten 
in onze samenleving onder alle om-
standigheden en te allen tijde op hand-
having van hun bestedingsniveau mo-
gen rekenen. 

De heer Lubbers (CDA): De Minister 
heeft gezegd dat de Regering voor 
1979 streeft naar koopkrachtgarantie 
tot het modale niveau, zowel voor de 
actieven als voor de niet-actieven. Hij 
voegde hieraan toe dat zich omstan-
digheden kunnen voordoen waarin dit 
voor beide groepen niet haalbaar is. 
Bedoeld hij dit voor beide groepen af-
zonderlijk of zullen dan beide groepen 
gezamenlijk moeten worden bezien? 

Minister Albeda: Ik wil op dit punt 
streven naar een zo gelijk mogelijke 
behandeling van de groepen. 

De heer Lubbers (CDA): Is de Minister 
bereid, het woord 'mogelijke' te 
schrappen? 

Minister Albeda: Dat kan ik wel doen. 

De heer Dolman (PvdA): Is dus de 
koopkracht in 1979 tot modaal in de 
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sociale uitkeringen, bij voorbeeld de 
WAO, gehandhaafd? 

Minister Albeda: Ja, zo is dat. 
Het is duidelijk dat er een directe re-

latie is tussen de mate van overconrv 
pensatie en de omvang van de bespa-
ringen. Als gevolg van het grote aantal 
uitkeringsgerechtigden leiden beperk-
te ombuigingen tot relatief grote be-
sparingen. Zo zullen als gevolg van de 
voorstellen in Bestek '81 de minimu-
muitkeringen in de periode 1979-1981 
jaarlijks f 8,50 tot f 11,50 per maand 
minder toenemen dan bij het huidige 
ongeschoonde aanpassingssysteem. 
Bij circa 2 miljoen minimumuitkerin-
gen leidt dit tot een besparing van 
f 750 miljoen. Dit is overigens onge-
veer hetzelfde als het vorige kabinet 
zich indertijd voorstelde. 

Hierbij zij aangetekend dat het aan-
tal uitkeringsgerechtigden met uitslui-
tend een sociaal min imum aanzienlijk 
kleiner is. Veel uitkeringsgerechtigden 
hebben nog andere inkomsten, bij 
voorbeeld een aanvullend pensioen. 

Verder is een aantal specifieke maat-
regelen voorgesteld, dit wi l zeggen 
maatregelen die zich richten op be-
paalde overdrachtsuitgaven en be-
paalde groepen uitkeringsgerechtig-
den. Hierbij hebben twee criteria ge-
golden. In de eerste plaats was er de 
vraag of de maatregelen passen in het 
sociale-zekerheidsstelsel op lange ter-
mijn. In de tweede plaats was er de 
vraag of de maatregelen uit inkomens-
politiek oogpunt aanvaardbaar zijn, 
gegeven de effecten van de opscho-
ning van de aanpassingsmechanis-
men. 

De geachte afgevaardigde de heer 
Joekes sprak zich uit voor een snelle 
integratie van Ziektewet en WAO. De 
huidige situatie, waarin de Ziektewet 
naar zijn mening jarenlang als wacht-
kamer functioneert, acht hij een be-
lemmering voor het herstel van de be 
trokkenen. Ook het arbeidsongeschikt-
heidscriterium wil hij verbeterd zien. 

In het antwoord op de lijst van vra-
gen onder nr. 216 heb ik al meege-
deeld dat voorrang wordt gegeven aan 
een studie naar de mogelijkheden tot 
integratie van de werkloosheidsrege-
lingen, zulks vooral vanwege de sa-
menhang met het arbeidsvoorzienin-
genbeleid, niet omdat ik de door de 
heer Joekes aangeduide problemen 
bij Ziektewet en WAO zou onderschat-
ten. Het gaat louter om een afweging 
van prioriteiten. Wel zullen reeds nu 
maatregelen worden genomen om het 
wachtkamerkarakter van de Ziektewet 
terug te dringen. Daartoe zal de medi-

sche begeleiding worden geïntensi-
veerd, onder andere door een tijdige 
melding van potentieel arbeidsonge-
schikten bij de GMD en een betere 
coördinatie van de verschillende medi-
sche diensten. 

De toepassing van artikel 21 van de 
WAO en het overeenkomstige artikel 
in de AAW zal, wat de verdiscontering 
van werkloosheid in de uitkering be-
treft, binnenkort door de Sociale Ver-
zekeringsraad worden besproken, 
zulks op basis van het door een werk-
groep daarvan opgestelde rapport. De 
standpuntbepaling en eventuele aan-
bevelingen van de Sociale Verzeke-
ringsraad acht het kabinet van groot 
belang. 

Ook is gevraagd, waarom het kabi-
net de herziening van de Dagloonrege-
ling Oude Gevallen op de lange baan 
heeft geschoven. Met name bij de lan-
ge-termijnuitkeringen doet het be-
zwaar van cumulatie van aanpassing 
van de daglonen met andere maatre-
gelen, zoals de voorgenomen 
'/2%-maatregel, zich voelen. Dat be-
zwaar is uiteraard het sterkst voor lo-
pende uitkeringen. Voor nieuwe geval-
len betekent de aanpassing van de 
daglonen alleen maar dat men wat 
minder krijgt dan eerder was ver-
wacht. Daarom kan naar de mening 
van het kabinet een aanpassing van 
dagloonregelingen voor bestaande 
uitkeringen eerst op langere termijn 
worden gerealiseerd. 

De heer Joekes heeft ook gevraagd, 
in te gaan op de mogelijkheid reeds nu 
een niet-kostwinnersbegrip voor on-
gehuwden beneden de 35 jaar zonder 
kinderen te introduceren. Het kabinet 
heeft die mogelijkheid serieus overwo-
gen maar is daarbij gestuit op een aan-
tal problemen die op kortere termijn 
niet oplosbaar bleken. 

In dit verband wil ik twee zaken noe-
men, namelijk het dynamiseren van 
het kostwinnersbegrip: de noodzaak 
en de technische uitvoerbaarheid van 
een voortdurende toetsing in de loop 
van de t i jd; de inpasbaarheid van der-
gelijke kostwinnersbepalingen in een 
concept-richtlijn van de Europese Ge-
meenschappen inzake de gelijke be-
handeling van man en vrouw. Uitdruk-
kelijk wordt daarbij ook indirecte dis-
criminatie door een verwijzing naar de 
gezinssituatie uitgesloten. Thans vindt 
een studie plaats waarbij onder andere 
op deze problematiek wordt ingegaan. 

De heren Lubbers, Terlouw en Joe-
kes hebben opmerkingen gemaakt 
over de bestaande plannen met be-
trekking tot de herstructurering van de 
kinderbijslag. De heren Terlouw en 
Joekes pleiten in feite voor een 

systeem waarbij de kinderbijslag met 
de leeftijd van de kinderen oploopt. De 
bestaande progressie in kindertal zou 
in dat systeem moeten worden afge-
schaft. Het zal duidelijk zijn dat het be-
staande systeem, met progressie naar 
rangorde, volkomen haaks staat op 
een systeem waarbij de kinderbijslag 
afhankelijk is van de leeftijd van de kin-
deren. Met name voor de grote gezin-
nen zou een abrupte overgang naar 
een zodanig systeem tot onaanvaard-
bare inkomensmutaties leiden. Het zal 
bekend zijn dat de Regering ter zake 
van de kinderbijslag andere voorne-
mens heeft. 

Eén dezer dagen zal de Kamer een 
wetsontwerp over de tweede fase van 
de herstructurering bereiken. In dat ka-
der kan ook de omvang van de com-
pensaties aan de orde worden gesteld. 
De heer Lubbers heeft dit ook aange-
stipt. Dit neemt niet weg dat ik graag 
bereid ben, te gelegener tijd in samen-
werking met de SER - dit is een paar 
dagen geleden ook in de Eerste Kamer 
aan de orde geweest - een fundamen-
tele studie naar de grondslagen van 
ons kinderbijslagstelsel te laten ver-
richten. Daarbij zal uiteraard ook het 
voorstel van kinderbijslag, oplopend 
naar leeftijd, aan de orde komen. 

De heer Nypels (D'66): Hebt u enig 
idee wanneer het resultaat van een 
dergelijke studie zou kunnen worden 
verkregen? Anders moeten wij al te 
lang wachten. 

Minister Albeda: Hierover is zelfs een 
motie aangenomen in de Eerste Ka-
mer. De bedoeling daarvan was dat 
dit, als ik het mij goed herinner, nog in 
de loop van het zittingsjaar '78/'79 ter 
hand zou worden genomen. 

Een groot aantal afgevaardigden 
heeft zich negatief uitgelaten over de 
voorstellen met betrekking tot de ei-
gen bijdragen in de ziekenfondsverze-
keringen en de AWBZ. Vooropgesteld 
dient te worden dat de Regering on-
verkort blijft streven naar het beschik-
baar zijn van een kwalitatief verant-
woord niveau van medische dienstver 
lening voor een ieder, waarvan het ge-
bruik niet belemmerd mag worden 
door individuele financiële draag-
kracht. De voorgestelde eigen bijdra-
gen, die een uitbreiding zijn van be-
staande regelingen, zijn dan ook pri-
mair gericht op besparingen in de ei-
gen gezinshuishouding, die zich kun-
nen voordoen in geval van opname in 
een inrichting. 

De Regering heeft zich daarbij na-
drukkelijk beperkt tot die groep van 
verzekerden, waarbij deze besparin-
gen het duidelijkst aantoonbaar zijn. 
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Indien, zoals door de heer Dolman 
wordt betoogd, iemand 30 dagen 
wordt opgenomen in een inrichting en 
een inkomensdaling van f 300 zou op-
treden, is dit niet juist. Het tientje voor 
opname zal immers alleen worden ge-
heven indien daar aantoonbare bespa-
ringen in de eigen huishouding tegen-
over staan. Ik ga ervan uit dat de Zie-
kenfondsraad aan dit aspect in zijn ad-
vies aandacht zal geven. 

Daarnaast heeft de Regering een ei-
gen bijdrage op niet-klinische verstrek-
kingen van maximaal f 100 aanvaard-
baar geacht. Eigen bijdragen voor ver-
strekkingen van de sociale ziektekos-
tenverzekeringen zijn niets nieuws. Al 
sinds jaar en dag wordt een eigen bij-
drage gevraagd voor tal van verstrek-
kingen. De Regering heeft nu voorgesteld 
deze bestaande bijdrageregeling ui t te 
breiden op zo'n manier, dat de kwali-
teit van de zorg niet wordt aangetast 
en geen afbreuk wordt gedaan aan het 
inkomensbeleid. Het inkomenseffect 
van deze eigen bijdragen is nogal eens 
overdreven weergegeven. 

Het is inderdaad juist, zoals de heer 
Joekes aangaf, dat de feitelijke druk op 
het inkomen als gevolg van premieda-
ling lager uitkomt, terwijl in vele geval-
len het maximum van deze eigen bij-
dragen niet zal worden bereikt. Ove-
rigens zullen deze eigen bijdragen be-
trokken werden bij de koopkrachtga-
rantie. 

De heer Dolman (PvdA): Is het juist dat 
de lagere premiestijging al in het inko-
mensplaatje is ingecalculeerd? 

Minister Albeda: Dat is nog niet ge-
beurd. Het is erg moeilijk een precieze 
schatting te maken van de omvang 
van dit effect. 

De heer Dolman (PvdA): Wat moet er 
nu nog precies gebeuren? Loopt het 
verhaal van de bezuinigingen en van 
de inkomenseffecten rond of loopt het 
niet rond? 

Minister Albeda: Daar zijn ramingen 
over, zoals u hebt gezien, die rond lo-
pen. Wij hebben verschillende malen 
gezegd dat Bestek '81 geen dictaat is. 
Het zal dan ook duidelijk zijn, dat er 
elementen zijn die nader moeten wor-
den ingevuld. 

De heer Dolman (PvdA): Maar bij het 
eerste voorstel, de uitgangspositie van 
de Regering, loopt het plaatje toch 
rond? Dat mag ik toch aannemen? Zit-
ten daar zowel de andere vormen van 
financiering, middels eigen bijdragen, 
als de lagere premiestijging resp. 
premiestabilisatie die daarvan het gevolg 
is in? 

Minister Albeda: Ik heb al gezegd, dat 
het op dit moment nog niet op een zo 
precieze wijze is gebeurd, gegeven 
ook het feit dat deze hele zaak nog via 
advisering en dergelijke omgebouwd 
moet worden tot wetten. 

De heer Dolman (PvdA): Dat is dan het 
zeventiende gat dat in het beleid zit. 

Minister Albeda: Naast dit alles is Ne-
derland het enige land in West-Europa 
dat bij voorbeeld geen eigen bijdrage 
op geneesmiddelen kent. Het kabinet is 
overigens met de heer Lubbers van 
oordeel dat eigen bijdragen functi-
oneel moeten passen in het algemene 
gezondheidszorgbeleid en in het inko-
mensbeleid. Met belangstelling heeft 
de Regering daarom kennis genomen 
van het standpunt van de Vereniging 
van Nederlandse Ziekenfondsen, met 
name op het punt van een kritische her 
overweging van het bestaande ver-
strekkingenpakket van Ziekenfonds-
wet en Algemene wet bijzondere ziek-
tekosten en de kritische doorlichting 
van het bestaande verzekeringsstelsel, 
ten einde een onredelijke verhouding 
tussen de premie die door een aantal 
verzekerden wordt betaald en de rech-
ten welke worden verkregen weg te 
nemen. 

De voorstellen met betrekking tot de 
ombuigingen in de sociale ziektekos-
tenverzekeringen zijn overigens voor 
het grootste deel gericht op het bevor-
deren van de doelmatigheid in de 
structuur van de gezondheidszorg. 
Met dat proces is tijdens het vorige ka-
binet al een begin gemaakt. Zowel in 
1977 als in 1978 heeft dit proces reeds 
bijgedragen aan de nodige ombuigin-
gen. Het daarin vastgelegde beleid zal 
worden gecontinueerd en aange-
scherpt, met dien verstande dat ook 
aandacht zal worden geschonken aan 
de oplossing van knelpunten die in de 
personeelsvoorzieningen zijn ont-
staan, zulks met inachtneming van de 
beperkte financiële mogelijkheden van 
de huidige situatie. 

Voor de verdere voortzetting van het 
beleid heeft de Staatssecretaris van 
Volksgezondheid en Milieuhygiëne 
een adviesaanvrage tot het College 
van Ziekenhuisvoorzieningen gericht, 
waarin is gevraagd ook aandacht te 
besteden aan de kosten die samen-
hangen met de functieuitbreiding en 
de planningsadviezen. Hiermee wordt 
beoogd op den duur een betere wette-
lijke basis te verkrijgen voor de func-
tiebeheersing in ziekenhuizen. 

Voorts heeft de Staatssecretaris een 
commissie ingesteld die de structuur 
van de tarieven van specialistische 
hulp gaat bezien tegen de achtergrond 

van het prijs-inkomensbeleid en het 
goed medisch functioneren van speci-
alisten. 

Ten slotte heeft genoemde Staats-
secretaris het tweede financieel over-
zicht van de gezondheidszorg aan de 
Kamer doen toekomen, waarin een ze-
kere begrenzing van de financiële mo-
gelijkheden voor de gezondheidszorg 
wordt gegeven. Het streven is erop ge-
richt de kosten in ieder geval binnen 
de daar aangegeven financiële ruimte 
te houden. 

De heer Dolman heeft in een indrin-
gend betoog gevraagd minutieus in te 
gaan op zijn berekeningen ten aanzien 
van de koopkrachtontwikkeling van 
een aantal inkomensgroepen. De mo-
dale werknemer, inclusief incidenteel, 
gaat er volgens de macro-economi-
sche verkenning 1 a 1,5% op vooruit, 
exclusief incidenteel 0 a 0,5%. Voor de 
modale WAO'er met twee kinderen 
geldt een verhoging met ongeveer 
0,5%. Weliswaar vindt daar een op-
schoning plaats van tweemaal 0,5% 
maar de WAO'er ervaart minder pre-
miestijging en profiteert meer van de 
omzetting van kinderaftrek in kinder-
bijslag eerste fase. Ook hij gaat er ten 
minste 0,5% op vooruit. 

De heer Dolman (PvdA): Wil de Minis-
ter voor de aanvang van de tweede 
termijn van de zijde van de Kamer de 
exacte berekeningen overleggen, met 
alle secundaire bijtel- en aftrekposten 
die in het geding zijn? Mijn informatie 
verschilt volstrekt van die van de Mi-
nister. 

Minister Albeda: Ik zal mijn best doen. 
De kerngezonde AOW'er - dankzij 

het zetduiveltje is het algemeen be-
kend - gaat er ook 0,5% op vooruit. 

Een gezin met een of meer studeren-
de kinderen die 16 of 17 jaar worden 
gaat er ten opzichte van het huidige in-
komensniveau van dat gezin niet op 
vooruit. Een verwachte inkomensver-
betering blijft echter achterwege. Ik 
neem aan dat het debat hierover bij de 
behandeling van de tweede fase van 
de kinderbijslag nog wel aan de orde 
zal komen. 

Tot slot heeft de heer Dolman ge-
sproken over een AOW'er met een ei-
gen risico van f 100, een ziekenhuisbij-
betaling van f 300 en een bijdrage aan 
de gezinszorg die f 100 hoger ligt dan 
bij de huidige tarieven. De suggestie 
die de heer Dolman ten aanzien van de 
inkomensachteruitgang wekt lijkt mij 
niet reëel. Ik zal de argumenten daar-
voor samenvatten. In de eerste plaats 
heeft het kabinet in zijn adviesaan-
vraag aan de Ziekenfondsraad gesteld 
dat het nadeel van het eigen risico van 
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f 100 voor de sociale minima zal wor-
den betrokken bij de koopkrachtgaran-
tie. Vervolgens zijn de eigen bijdragen 
gemotiveerd met een daar tegenover 
staande aantoonbare besparing in de 
eigen huishouding. 

Over de hoogte van die besparing, 
dus het niveau van de eigen bijdrage, 
wordt advies van de Ziekenfondsraad 
verwacht. De Regering zal bij haar de-
finitieve beleid ten aanzien van het ei-
gen risico en de eigen bijdrage het ad-
vies van de Ziekenfondsraad zwaar la-
ten wegen. 

De solidariteit die de grondslag 
vormt van ons stelsel van sociale ze-
kerheid is zeker in de huidige omstan-
digheden een groot goed. De ombui-
gingsvoorstellen ten aanzien van de 
overdrachtsuitgaven zijn er dan ook 
op gericht ook voor de toekomst de 
voorwaarden te scheppen waaronder 
een beroep op solidariteit mogelijk 
blijft. Niet alleen is gestreefd naar een 
beperking van het bedrag van de uit-
gaven. Vooral een vermindering van 
het aantal mensen dat een beroep op 
uitkering moet doen, wat mede via het 
sociaal-economisch beleid wordt be-
reikt, het wegnemen van systeemfou-
ten in de aanpassingsmechanismen 
en structurele verbeteringen in stelsel 
en uitvoering hebben daarbij centraal 
gestaan. Zo kunnen de fundamentele 
doelstellingen van de sociale zeker-
heid onaangetast blijven. 

Ik kom dan aan het inkomensbeleid. 
Bestek '81 veronderstelt een samen-
hangend, zoveel mogelijk alle groepen 
omvattend inkomensbeleid. Ik ben in 
dit verband zeer verheugd over het ge-
degen advies van de SER met betrek-
king tot dit beleid. 

Het is bekend, dat wij streven naar 
de nullijn voor de modale werknemer 
en voor mensen met een inkomen dat 
daar iets boven ligt, naar een zekere 
vooruitgang voor de mensen met de 
laagste inkomens en naar een extra 
bijdrage van de hogere inkomens. Ik 
vind het onbegrijpelijk, dat de geachte 
afgevaardigde de heer Den Uyl heeft 
gezegd, dat in Bestek'81 voorbij wordt 
gegaan aan het doel van verkleining 
van de inkomensverschillen. Het 
schrijven van de Vereniging van Mid-
delbaar en Hoger Personeel geeft niet 
de indruk dat deze organisatie totaal 
zonder zorgen is. Er wordt derhalve 
gestreefd naar een aanvaardbare inko-
mensverdeling, dat wil zeggen: geen 
discriminatie maar een correctie van 
als onrechtvaardig ervaren verschil-
len, zowel tussen actieven onderling 
als tussen actieven en niet-actieven. Ik 
zeg daar uitdrukkelijk bij, dat goed 

overleg kan leiden tot herformulering 
van standpunten. In die zin is niet 
slechts overleg nodig over ambtena-
rensalarissen maar ook over het gehe-
le probleem van de sociale uitkerin-
gen. 

Over de aftopping van de prijsconv 
pensatie, naar voren gebracht door de 
heren Engwirda, Jansen, Den Uyl, 
Lubbers en Rietkerk, heeft de Minis-
ter-President reeds gesproken. Ik sluit 
mij aan bij wat hij heeft gesteld. Ik sta 
zeer positief tegenover de gedachte en 
ik wi l die graag met duidelijke beleids-
uitspraken van de Regering in de 
Stichting van de Arbeid aan de orde 
stellen. 

De heer Lubbers heeft gesteld dat 
een dergelijke regeling niet in de eer-
ste plaats bij wet moet worden getrof-
fen, maar in overleg met de sociale 
partners. Ik ben dit geheel met hem 
eens. 

Ik wijs in dit verband op een betrek-
keiijk recente ontwikkeling waarbij 
wetgeving is geïntroduceerd voort-
bouwend op afspraken van de sociale 
partners. In juli is aan de sociale part-
ners voorgesteld, een tripartite com-
missie in te stellen voor de kwestie van 
de factor 'incidenteel' in het loon. 
Daarover is reeds gesproken. Een aan-
tal geachte afgevaardigden maakt zich 
zorgen dat de bestudering van die zaak 
lang zou kunnen duren. Ik kan mij die 
vrees voorstellen. 

Wij zijn van plan om in het gesprek 
dat wij met de Stichting van de Arbeid 
gaan voeren over Bestek '81 dit punt 
nog eens nadrukkelijk aan de orde te 
stellen in de zin die de heer Lubbers 
heeft aangegeven met de suggestie 
dat men tracht mogelijkheden te vin-
den om in de collectieve arbeidsover-
eenkomsten de factor 'incidenteel' on-
der controle te krijgen. 

Een ander voorstel in verband met 
de prijscompensatie betreft afroming 
over de gehele linie. Die zou kunnen 
worden uitgevoerd ten bate van een 
fonds voor vervroegde uittreding. De-
ze uiterst interessante suggestie van 
de heer Lubbers wi l ik evenzeer mee-
nemen in het gesprek met de Stichting 
van de Arbeid. Het lijkt mij dat de be-
reidheid van de sociale partners tot 
verdergaande matiging van zeer grote 
betekenis is. Ik behoef dit eigenlijk niet 
te stellen. Dat geldt ook voor de lasten-
verlichting die matiging met zich 
brengt en voor de doorwerking ervan 
naar de collectieve sector. Zij zou 
ruimte kunnen scheppen voor arbeids-
plaatsen in de quartaire sector en kan 
een handhaving betekenen van een 
bepaald voorzieningenniveau. 

Het schijnt dat op dit moment de 
vakbeweging onder bepaalde omstan-
digheden zelfs bereid is, een min-lijn 
als mogelijke bijdrage ter discussie te 
stellen. Op dat punt ben ik het eens 
met de heer Aantjes, die voorkeur uit-
sprak voor matiging van de particulie-
re inkomens. Ik geloof, dat het zeker de 
moeite waard is om op dit punt met de 
sociale partners een wezenlijk gesprek 
aan te gaan, een gesprek dat enerzijds 
kan leiden tot suggesties aan de soci-
ale partners en dat anderzijds kan lei-
den tot het in het beleid verwerken 
van de door de sociale partners aange-
reikte alternatieven voor onze plan-
ning in Bestek'81. 

De heer Bakker (CPN): Mijnheer de 
Voorzitter! De volgende vraag wordt 
door pure nieuwsgierigheid ingege-
ven. De Minister heeft gezegd, dat 
naar het schijnt de vakbeweging een 
zekere geneigdheid heeft om tot een 
min-lijn te komen. Kan hij ons aange-
ven waaruit men dit kan concluderen? 

Minister Albeda: Ik heb dat in de eer-
ste plaats begrepen uit uitspraken van 
verschillende vakbondsleiders, zoals 
de heer Van der Meulen van het CNV, 
die hebben gezegd, dat zij onder be-
paalde omstandigheden best zouden 
kunnen praten over verdergaande ma-
tiging. 

Ik heb het ook afgeleid uit de uitspra-
ken van een aantal leden van deze Ka-
mer. Ik vind dat je dit soort van uitin-
gen uiterst serieus moet nemen. Het 
kabinet zal in een serieus gesprek met 
de Stichting van de Arbeid moeten na-
gaan wat zij van haar kant kan doen 
om de vakbeweging de mogelijkheid 
te geven een dergelijk beleid met haar 
leden overeen te komen. 

De heer Bakker (CPN): U zei: dé vakbe-
weging en 'n minli jn. Dat maakt u dus 
nietwaar. 

Minister Albeda: Ook van de zijde van 
de FNV is bij meer dan één aangele-
genheid tegen de Regering gezegd: 
Regering waarom houdt ge geen reke-
ning met de mogelijkheid dat wi j tot 
matiging komen die ruimte geeft zoals 
gij die thans zoekt in Bestek '81 ? 

De heer Bakker (CPN): Het is nog 
steeds niet die minli jn. 

Minister Albeda: Ik noemde het CNV 
en de FNV. Ik vind dat ik al een heel 
eind ben. 

De heer Bakker (CPN): U hebt het hele-
maal niet over een minli jn. De discus-
sie met die heren gaat over de vraag, 
of zij bereid zijn tot matiging van waar 
men recht op heeft, tegenover bepaal-
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de collectieve uitgaven. U hebt het nu 
echter zeer concreet over een minli jn. 
Ik vind dit wel tamelijk gewichtig, zoals 
u zich zult realiseren. 

Minister Albeda: Wanneer men tegen-
over mij spreekt over verdergaande 
matiging dan verondersteld is in Be-
stek '81 - dat is van verschillende kan-
ten gebeurd, weliswaar onder een 
aantal voorwaarden - dan denk ik dat 
dit voor een niet onbelangrijke groep 
werknemers een minli jn zou kunnen 
betekenen, even afgezien van het inci-
denteel. 

De heer Den Uyl (PvdA): Ik ga er even 
van uit dat de Minister juist is geïnfor-
meerd. Ik trek het op dit moment niet 
in twijfel. Het is de Minister bekend dat 
waar die mogelijkheid van de minli jn 
van de zijde van de vakbeweging aan 
de orde wordt gesteld, bedoeld wordt 
minder om te buigen om af te komen 
van dat halve procent korting op de so-
ciale uitkeringen. Is de Minister bereid 
in het overleg in de komende weken 
aan de orde te stellen het afzien van 
deze kortingen bij een extra matiging? 

Minister Albeda: Ik kan nog veel ver-
der gaan. Ik heb uitdrukkelijk en met 
zoveel woorden dat in de vergadering 
van september in de Stichting van de 
Arbeid gezegd. 

De heer Den Uyl (PvdA): Ik begrijp dat 
indien in het arbeidsvoorwaardeno-
verleg blijkt dat op een of andere wijze 
extra matiging kan worden verkregen, 
de Minister in staat is te zeggen, dat de 
korting van een half procent op de so-
ciale uitkeringen niet behoeft door te 
gaan. Het kabinet ziet er dan van af, 
evenals van de maatregelen in de ge-
zondheidszorg wat het eigen risico be-
treft. Dat zegt de Minister dus. De heer 
Wiegel wordt zenuwachtig. Ik begrijp 
dat wel gezien zijn ervaring. De Minis-
ter zegt het echter en ik wil het goed 
vastgesteld hebben. 

Minister Albeda: Als wij in het overleg 
in de Stichting van de Arbeid de zeker-
heid krijgen dat men tot een extra ma-
tiging komt, die natuurlijk doorwerkt in 
de sociale uitkeringen enz., dan kan 
dat ongetwijfeld een alternatief zijn, 
natuurlijk niet voor het geheel maar 
voor onderdelen van onze plannen in 
Bestek '81. Dat is de sociale partners 
bekend. Ik heb ze dat uitdrukkelijk ge-
zegd in ons overleg van begin septem-
ber. 

De heer Den Uyl (PvdA): Ik neem nier-
van uiteraard kennis. Ik begrijp dus dat 
de voorstellen van het kabinet met be-
trekking tot de ombuiging bij de soci-

ale uitkeringen in ieder geval worden 
weggeschoven tot na het overleg met 
de Stichting van de Arbeid. Dat ligt 
voor de hand. We zijn het eens met el-
kaar. 

Minister Albeda: Ik vrees dat u zich te 
gelukkig prijst. 

De heer Den Uyl (PvdA): De Minister 
moet nu duidelijk zijn. Als wat hij zegt 
wat betekent, dan houdt het in dat het 
kabinet bereid is af te zien van de voor-
stellen met betrekking tot de sociale 
uitkeringen, de invoering van een ei-
gen risico en daggeld ziekenhuisver-
pleging, indien in het overleg enige ex-
tra matiging kan worden verkregen. 
Dat is belangrijk. Het is te waarderen 
dat de Minister het duidelijk uitspreekt. 
Dan weet de Kamer waar zij wat dat 
betreft aan toe is. 

Minister Albeda: Als u er nu eens aan 
toevoegt niet alleen ' indien' maar ook: 
in zoverre ... 

De heer Van der Doef (PvdA): U schat 
het niet reëel in? 

Minister Albeda: Een feit is, dat ik in de 
Stichting heb gezegd'. Ik zou daarover 
gaarne met u willen doorpraten. Niet 
alle daarbij aanwezige partners zeiden 
onmiddelli jk: Dat zullen wi j graag 
doen. Het feit, dat wi j het hier nog eens 
nadrukkelijk stellen en het feit, dat de 
Minister van Financiën heeft gezegd, 
dat bij ons die bereidheid aanwezig is, 
kunnen betekenis hebben voor het 
overleg. 

De heer Den Uyl (PvdA): Ik heb dat niet 
zo van de Ministervan Financiën ge-
hoord. Hij heeft alleen maar betoogd, 
hoe onwaarschijnlijk het is, dat die be-
perking van de inkomens er zal komen. 
De Minister-President ging nog veel 
verder en betoogde met een zekere 
ethische verhevenheid, dat men er niet 
van uit kan gaan, dat de mensen nog 
verder zullen ombuigen. Het was niet 
netjes dat aan hen te vragen. Welnu, 
dan begrijp ik niet goed, hoe de Minis-
ter van Sociale Zaken zich op zijn colle-
ga's kan beroepen. Ik vind het interes-
sant, als hij zegt: Voor mij staat de om-
buiging helemaal niet vast, we hebben 
die gedachte opgeworpen, maar in het 
arbeidsvoorwaardenoverleg nemen 
wij die weer terug. 

Minister Albeda: Neen, mijnheer Den 
Uyl. Wij hebben in een officieel 
gesprek met de Stichting van de Ar-
beid duidelijk tot uitdrukking gebracht 
dat, voor zover de sociale partners be-
reid waren tot matiging, die een door-
werking geeft en als een redelijk alter-
natief kan worden beschouwd voor 
hetgeen in Bestek '81 staat - het kan 

natuurlijk nooit 100% zijn; het gaat om 
bepaalde delen - dit gevolgen zal heb-
ben voor de manier, waarop wi j Bestek 
'81 zullen uitvoeren. Ik kan het niet dui-
delijker zeggen. Bovendien is het niets 
nieuws. Uit Bestek '81 blijkt, dat het 
geen dictaat is, noch aan de Kamer, 
noch aan de sociale partners. 

Het is duidelijk, dat de voorstellen, 
die wij aan de sociale partners zullen 
voorleggen - ik denk aan de aftopping, 
het fonds voor vervroegde uittreding -
van groot belang kunnen zijn voor het 
arbeidsvoorwaardenbeleid in 1979. 
Een nader gesprek met de sociale part-
ners over de bereidheid tot verder-
gaande matiging zou ook grote bete-
kenis kunnen hebben voor de voorne-
mens van Bestek '81. 

De heer Dolman (PvdA): Heeft het 
wetsontwerp inzake korting van twee 
keer een half procent op sociale uitke-
ringen in 1979 het departement verla-
ten, de Ministerraad gepasseerd? 

Minister Albeda: Bij mijn weten is dat 
nog niet gebeurd. 

De heer Dolman (PvdA): Zoudt u de in-
diening ervan, respectievelijk de dis-
cussie in de Ministerraad, willen uit-
stellen tot na het volgende gesprek in 
de Stichting van de Arbeid? 

Minister Albeda: Ik denk, dat u onvol-
doende zicht heeft 

De heer Dolman (PvdA): Ik merk nu, 
dat de Minister-President zenuwachtig 
begint te worden. Het was alleen maar 
een feitelijke vraag. 

MinisterVan Agt: Ik gaf er blijk van dat 
heer Dolman op, dat ik zenuwachtig 
word? 

De heer Dolman (PvdA): U gaf blijk 
van enige wrevel, in elk geval van een 
gemoedsbeweging. 

Minister Van Agt: Ik gaf er blijk van dat 
het ook voor mij moeilijk is steeds in 
dezelfde houding in dezelfde stoel te 
zitten, meer niet. 

De heer Dolman (PvdA): Pardon. 

Minister Albeda: Wij moeten redelijke 
garanties en zekerheden hebben. Ter 
zake van die wetsvoorstellen zijn wi j 
aan het werk gegaan. 

Op een goed moment zouden wi j te-
gen de Kamer kunnen zeggen: Dit on-
derdeel trekken wi j in, gegeven het re-
sultaat van het gesprek met de sociale 
partners. Het jaar 1979 wordt in finan-
cieel opzicht geen gemakkelijk jaar. 
Wij kunnen ons geen grote risico's op 
dit punt veroorloven. 

Nederland kent een lange historie 
van constructief overleg op het terrein 
van de arbeidsverhoudingen, waarbij 
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uiteraard strijdbaarheid niet uitgeslo 
ten behoeft te worden. Ik denk, dat Be-
stek '81 en de discussie hierover een 
belangrijke test zullen worden voor het 
systeem. Handhaving van de nullijn 
voor enkele jaren als uitgangspunt zal 
al een zware belasting vormen voor 
het arbeidsvoorwaardenoverleg. Bij 
het kiezen van de uitgangspunten van 
Bestek '81 mochten wi j niet te voren 
op een gunstig lopend overleg over 
extra matiging speculeren. Om met de 
heer Den Uyl te spreken: Dat zou licht-
zinning zijn geweest. 

Het arbeidsvoorwaardenoverleg 
voor 1979 zal derhalve beginnen in de 
schaduw van de ombuigingsoperatie. 
Wellicht zal het mogelijk blijken - dit 
heb ik inmiddels in het interruptiede-
batje verteld - de ombuigingsoperatie 
bij te buigen in aansluiting aan het ar-
beidsvoorwaardenoverleg. Het is dui-
delijk dat dit niet eenvoudig zal zijn. 
'Koers naar herstel' van de werkge-
vers wil dat Bestek '81 ten minste 
wordt uitgevoerd. De vakbeweging 
heeft Bestek '81 in zijn huidige vorm 
afgewezen. Ik heb zelf vertrouwen uit-
gesproken in de Nederlandse vakbe-
weging, na het overleg over Bestek '81 
met de sociale partners op 15 septenv 
ber j l . Dat vertrouwen in de vakbewe-
ging berust op meer dan alleen histori-
sche overwegingen. 

Wat de voorgestelde maatregelen 
betreft, wil de vakbeweging kort ge-
zegd een drie-sporenbeleid, gericht op 
het behoud van arbeidsplaatsen in de 
marktsector, groei van arbeidsplaat-
sen in de collectieve sector en herver-
deling van de schaarse arbeid. Voorts 
legt de vakbeweging het accent op het 
volumebeleid. 

Het kabinet is bereid over die drie 
punten te praten, maar dat kan natuur-
lijk geen eenzijdig gesprek zijn. Het 
moet reëel en open zijn. Dat houdt in -
dit is een antwoord aan de heer Aan-
tjes - d a t er ruimte is voor bijstelling. 
Een reëel gesprek houdt in dat de lief-
de niet van één kant behoeft te komen 
en dat de pijn wordt gedeeld. 

Belangrijk is daarbij de opstelling 
van de vakbeweging. Belangrijk is na-
tuurli jk ook of de werkgeversorganisa-
ties de noodzaak van overleg over de 
verlangens van de vakbeweging in-
zien. De geluiden van werkgeverszijde 
in de discussie over de Wet op de on-
dernemingsraden, de vermogensaan-
wasdeling en het arbeidsplaatsencrite-
rium in de WIR roepen op dit punt twij-
fe lsop. 

Indien ook de werkgevers echter be-
reid zouden zijn tot goed overleg, bij 
voorbeeld over mogelijke werkgelegen-

heidsvraagstukken in onderneming en 
bedrijfstak, over wezenlijke aftopping 
van hogere inkomens en over arbeids-
ti jdverkorting zie ik het arbeidsvoor-
waardenoverleg van 1979 niet zonder 
vertrouwen tegemoet. Ik sluit — dit ook 
weer ter geruststelling van de heer 
Aantjes - de mogelijkheid van een 
centraal akkoord, eventueel van deel-
akkoorden, niet uit. 

De heer Terlouw heeft een opmer-
king gemaakt die in dit verband van 
betekenis is. Hij vroeg of wi j al niet in 
een corporatistische staat leven waar-
in Regering en parlement hun beleid 
heel sterk laten afhangen van hetgeen 
de sociale partners wil len en doen. 
Met de Minister-President kan ik hem 
natuurlijk antwoorden, dat in laatste 
instantie politieke besluitvorming be-
hoort plaats te vinden in deze Kamer. 
Het corporatieve element is echter we-
zenlijk voor elke moderne samenle-
ving. Dat houdt niet in dat maatschap-
pelijke organisaties thuishoren op de 
stoel van het parlement. Het houdt wel 
in dat overleg wezenlijk is voor het 
functioneren van de moderne samen-
leving. Dat geldt ook voor de tripartite 
verhouding. 

Uiteraard kan inkomensbeleid niet 
een geïsoleerd beleid zijn. In dit ver-
band denk ik dat inkomensbeleid ook 
nauw verband houdt met de noodzaak 
in te spelen op nieuwe verlangens van 
immateriële aard zoals die door diver-
se groeperingen naar voren worden 
gebracht. Wij doen dat. Ik zeg dit met 
name tegen de heer Den Uyl, die op dit 
punt zijn twijfels had. Hij kan het lezen 
in de memorie van toelichting op de 
begroting van Sociale Zaken. Ik noem 
een paar punten: de nieuwe Wet op de 
ondernemingsraden, de komende 
aanpassingen voor kleine onderne-
mingen, de vermogensaanwasdeling, 
de arbeidsomstandighedenwet en de 
nieuwe wetgeving inzake de raad van 
commissarissen. 

Ik sta op het standpunt dat het on-
juist zou zijn, nu de onrust van de jaren 
'60 en '70 wat wegebt, het streven naar 
wat ik zou wil len noemen een partici-
patieve maatschappij af te zwakken en 
daarmee op te houden. In een alleen 
maar traditionele maatschappij zonder 
wezenlijke inspraak en zonder wezen-
lijke participatie is een inkomensbeleid 
dat wi j wensen niet denkbaar en niet 
uitvoerbaar. 

Wat betreft werkgelegenheid en ar-
beidsmarktbeleid zie ik een viertal sa-
menhangende groepen van onderwer-
pen: De werkloosheidsdoelstell ing, 
het kernpunt ten aanzien van de werk-
gelegenheid, de quartaire sector en de 
arbeidstijdverkorting. 

Op het punt van de werkloosheids-
doelstelling kom ik terug op vragen 
van onder meer de heren Engwirda, 
Van der Spek, mevrouw Beckers en de 
heren Den Uyl en Joekes. De doelstel-
ling van de Regering blijft onverkort 
150.000 werklozen. Ik ben het niet eens 
met de heer Engwirda dat het nu al 
duidelijk zou zijn dat dit beslist niet re-
alistisch is. 

Natuurlijk zijn er vele onzekerheden 
in prognoses en 'spoorboekjes' van 
het Centraal Planbureau. Met name is 
er het ruilvoeteffect dat in het groeicij-
fer van 2,5% dat de heer Engwirda 
noemde, zit. De veronderstelling dat 
de wereldhandel met 6% zal groeien, 
is mijns inziens wezenlijk voor het ko-
mende jaar. Deze veronderstelling 
houdt naar mijn gevoel het midden 
tussen een pessimistische en een opti-
mistische raming. Het effect van de 
kostenmatiging kan natuurlijk pasop 
langere termijn zichtbaar worden. Vol-
gens het CEC-rapport zal reeds in 1982 
een aantal van 150.000 a 175.000 werk-
lozen haalbaar zijn. 

Wat de werkgelegenheid betreft, 
valt niet te ontkomen aan de vaststel-
ling, dat vrouwen relatief sterk door 
werkloosheid worden getroffen. Men 
kan stellen dat werkloosheid discrimi-
neert. Dat is niet in de laatste plaats 
het geval in sectoren die met proble-
men kampen. Te denken valt aan de 
textiel en het onderwijs. 

Juist in een tijd van economische te-
genslag komen de achtergestelde po-
sities duidelijk in het licht te staan. 
Vrouwen zijn door een discriminerend 
patroon van werkgelegenheid te sterk 
in slechts enkele sectoren te werk 
gesteld. Daardoor zijn zij kwetsbaar. 
Het is niet juist, dat vrouwen relatief 
sterker dan mannen door de gevolgen 
van de ombuiging in de overheidssec-
tor worden getroffen. De 56.000 extra 
arbeidsplaatsen die er volgens Bestek 
nog bij komen, zullen juist komen in 
sectoren, waar relatief veel vrouwen 
werkzaam zijn. 

Het is overigens duidelijk dat een ge-
richt arbeidsmarktbeleid noodzakelijk 
is, juist ook met het oog op de proble-
matiek van de emancipatie. Ik wijs in 
dat verband op de vrouwenprojecten. 
Er zal op moeten worden toegezien, 
dat er de neiging is dat mannen meer 
profiteren van arbeidsmarktmaatrege-
len en van scholingsmaatregelen. Op 
dit punt zal speciale aandacht moeten 
worden besteed aan de positie van de 
vrouw. Ik wijs verder op komende wet-
geving op dit terrein. 

Ik kom tot een kernpunt van het 
werkgelegenheidsbeleid. Er is al ge-
sproken over de problematiek van 
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winst en werk. Men zou kunnen zeg-
gen, dat automatisering hierbij een 
spaak in het wiel kan steken. Ik denk 
dat het noodzakelijk is dat het proces 
van automatisering wordt begeleid. 
Dat wi l naar mijn gevoel niet zeggen 
dat het moet worden afgeremd. Wel is 
sociaal-economische begeleiding 
noodzakelijk. Het is mijns inziens ook 
noodzakelijk dat op dit punt instru-
menten worden ontwikkeld. Naast het 
arbeidsmarktbeleid, naast sectorale 
herstructurering is nodig toepassing 
van het arbeidsplaatsencriterium in de 
WIR. Daarbij hebben wi j de gedachte 
om aansluiting te zoeken bij bedrijfstak-
overleg over de werkgelegenheid. 

Automatisering behoeft op zich zelf 
niet tot werkloosheid te leiden. Er zijn 
immers voldoende onvervulde be-
hoeften in onze samenleving. Zo lang 
echter de huidige conjunctuur voort-
duurt, liggen er natuurlijk wezenlijke 
problemen. In dat verband is het van 
belang te spreken over de problema-
tiek van de quartaire sector en over 
verdeling van werk en aanvullende 
werkgelegenheid. 

Een belangrijk probleem bij de pro-
blematiek van de quartaire sector is 
niet gelegen in de behoefte. Daaraan 
bestaat geen twijfel. Een belangrijk 
probleem betreft de financiële kant er-
van. De financiële middelen die ervoor 
nodig zijn, moeten immers uiteindelijk 
ofwel in mindering komen op andere 
overheidsuitgaven of door bedrijfsle-
ven, lonen en/of winsten worden op-
gebracht. Dat betekent direct of indi-
rect verhoging van reële arbeidskos-
ten en dus op den duur minder werk. 
Toch zal een bescheiden uitbreiding 
van de quartaire sector kunnen plaats-
vinden. 

Het vorige kabinet heeft in zijn 
standpunt over het WRR-rapport 'Ma-
ken wi j er werk van?' gezegd, dat de 
WRR de wijze van overheveling van 
middelen uit de draagvlaksector niet 
nader heeft aangegeven. 

Dit vraagstuk zal nadere bestudering 
vragen (Stcrt. dd. 16 december 1977). 
Het huidige kabinet is daarmee bezig. 
Thans buigen verschillende instanties, 
commissies of werkgroepen, zoals de 
SER, het Sociaal Cultureel Planbureau, 
het Centraal Planbureau en de interde-
partementale stuurgroep Beleidsvor-
ming Niet-actieven, zich over de pro-
blematiek van de quartaire sector en 
de financiering daarvan. Er zijn ove-
rigens door verschillende groepen ook 
andere financieringsmiddelen aange-
wezen voor de werkgelegenheid in de 
quartaire sector, bij voorbeeld inleve-
ring van prijscompensatie. Dit is mo-

gelijk, maar een feit is dat dezelfde f i-
nanciering ook voor arbeidstijdverkor-
ting is voorgesteld. Een voorbeeld is 
de aftopping van ambtenarensalaris-
sen (ik denk aan de plannen van de 
ABVA). Ook dat moet een bespreekba-
re kwestie zijn. Daarbij moet natuurlijk 
wel ervoor worden opgepast dat deze 
aftopping in het algemeen spoort met 
het salarisbeleid. Toegegeven zal 
moeten worden, dat dit soort voorstel-
len beperkte mogelijkheden hebben 
en dat daarvoor intensief overleg met 
de sociale partners noodzakelijk is. 

De heer Van der Spek heeft er in een 
motie op gewezen dat de Regering een 
beleid zou moeten ontwikkelen dat er-
op moet zijn gericht, dat voor 1981 de 
zevenurige werkdag ingevoerd kan 
worden. Gezien de huidige situatie op 
de arbeidsmarkt kan de Regering na-
tuurlijk niet onwelwil lend voorbij gaan 
aan maatregelen op het terrein van de 
arbeidstijdverkorting. Wellicht zou 
daarmee bijdrage kunnen worden ge-
vormd aan het terugdringen van het 
ziekteverzuim. 

Daar staat tegenover dat de arbeids-
tijdverkorting een belangrijk onder-
deel is van het arbeidsvoorwaarden-
overleg tussen de sociale partners. Het 
impliceert echter naar mijn gevoel, ge-
geven ons streven naar een matiging, 
dat in principe arbeidstijdverkorting 
gepaard zal moeten gaan met een 
evenredige vermindering van inko-
men, uiteraard rekening houdend met 
inverdieneffecten. Wij moeten er bo-
vendien rekening mee houden dat 
naast de omvangrijke werkloosheid 
ook tekorten op de arbeidsmarkt be-
staan. Een algemene arbeidstijdverkor-
ting zou kunnen leiden tot spanning op 
deelmarkten. 

De heren Joekes, Jansen, Terlouw 
en Engwirda hebben allen gesproken 
over de problematiek van de verdeling 
van de werkgelegenheid. De Regering 
zal hetgeen op dat gebied in het over-
leg tussen de sociale partners aan de 
orde komt met grote belangstelling 
volgen. Zij zal nader bezien op welke 
wijze kan worden ingespeeld op sug-
gesties, die uit dat overleg naar voren 
komen. 

Ik onderschrijf overigens de voor-
keur van verschillende sprekers voor 
een meer gespreide arbeidstijdverkor-
ting in plaats van een vrije vri jdagmid-
dag. Tevens zullen wi j ernaar streven 
dat voor deeltijdwerkers zoveel moge-
lijk dezelfde arbeidsvoorwaarden van 
toepassing zullen zijn als voor volle-
tijdwerkers, uiteraard naar rato van het 
aantal gewerkte uren. Ik heb er verle-
den week al in de Kamer op gewezen 
dat er gewerkt zal worden aan het 
wegnemen van wettelijke belemme-
ringen op dit terrein. 

De heer Van der Doef (PvdA): Betekent 
dit dat het eenderdecriterium wordt af-
geschaft? 

Minister Albeda: Ik ben nog niet zover 
dat ik die vraag onmiddellijk beant-
woord. Ik kom daarop graag een keer 
terug. 

In antwoord op een vraag van de 
heer Nijhoff kan in verband met de 
om-, her- en bijscholing in het kader 
van de arbeidstijdverkorting gewezen 
worden op de adviesaanvrage aan de 
SER met betrekking tot betaald educa-
tief verlof. Wij verwachten binnenkort 
een interim-advies van de SER op dit 
punt te ontvangen. 

Ik kan instemmen met het betoog 
van de heer Lubbers, die heeft gepleit 
voor dynamische en integrale arbeids-
plaatsovereenkomsten. Personeels-
en werkgelegenheidsbeleid van de on-
derneming behoort in haar totaliteit 
onderwerp van bespreking van de so-
ciale partners te kunnen zijn. 

Werkgelegenheidsafspraken, apo's, 
moeten bij voorkeur uit een dergelijke 
integrale aanpak voortspruiten. Die af-
spraken mogen aan de andere kant de 
flexibiliteit van het bedrijfsleven na-
tuurlijk niet onder een te zware druk 
plaatsen, merk ik op aan het adres van 
de geachte afgevaardigde de heer Ab-
ma. 

De heer Lubbers verwijt de Regering 
enige afstandelijkheid met betrekking 
tot de apo's. Ik moet dat toch duidelijk 
weerspreken. Ik heb bij verschillende 
gelegenheden mijn sympathie voor 
het fenomeen apo uitgesproken. Wij 
hebben trouwens ook een niet onbe-
langrijk bedrag uitgetrokken voor het 
financieren van bepaalde apo-elemen-
ten. Een bedrag dat overigens niet is 
opgemaakt. De Regering blijft in ieder 
geval apo's zien als een nuttig element 
in de ontwikkeling van het overleg tus-
sen de sociale partners. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik ben be-
gonnen met te zeggen dat het sociale 
beleid een strategische plaats heeft in 
het geheel. De Regering is zich daar-
van bewust. En de verdergaande inte-
gratie met het economisch beleid, 
waardoor niet zo gemakkelijk meer te 
onderscheiden is, waar de ene vorm 
van beleid begint en de andere op-
houdt en de groei naar een participa 
tieve maatschappij maken dit beleid 
moeilijk, niet altijd doorzichtig. Toch 
denk ik dat het noodzakelijk is, te bli j-
ven streven naar een beleid dat maat-
schappelijke aanvaarding mogelijk 
maakt. Op dit punt ben ik verschillende 
geachte afgevaardigden, zowel van 
regeringspartijen als van oppositie, 
dankbaar voor handreikingen die zij op 
dit punt aan het kabinet hebben wil len 
doen. 
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Minister Van Aardenne: Mijnheer de 
Voorzitter! Aan de weinig rooskleurige 
situatie, waarin de Nederlandse eco-
nomie verkeert, liggen - het is bekend 
- zowel internationale als nationale 
oorzaken ten grondslag. Bij de interna-
tionale oorzaken dienen wij in eerste 
aanleg te denken aan de enorme aan-
passingsproblemen waarmee de we-
reld na de sterke olieprijsverhogingen 
van 1973/1974 werd geconfronteerd. 

De herverdeling van inkomen, ook 
internationaal, die daarvan het gevolg 
was, leidde tot snelle verschuivingen 
in het mondiale produktie- en handels-
patroon. De tweede factor, daarmee 
samenhangend, is de op zichzelf toe te 
juichen opkomst van nieuwe industrie-
landen in de Derde Wereld. 

In diverse sectoren van onze indus-
trie brengt dat meer en scherpe con-
currentie mee. Voorts lijken diverse 
belangrijke technologische vindingen 
hun belangrijkste effect op de interna-
tionale economische groei te hebben 
gehad en laten nieuwe vindingen die 
tot massale produktie en bestedingen 
zouden kunnen leiden, op zich wach-
ten. Te zamen met een toenemend 
protectionisme, dat vooral samen-
hangt met de afzwakking van de we-
reldhandel, hebben deze internationa-
le oorzaken voor het Nederlands be-
drijfsleven een situatie doen ontstaan, 
die zonder terughoudendheid als 
moeilijk is te kenschetsen. 

Deze op zichzelf dus al moeilijke si-
tuatie wordt nog verzwaard door de uit 
en te na bediscussieerde binnenlandse 
oorzaken. Ik noem de als gevolg van 
een te hoog kostenniveau uitgeholde 
rendementen, een situatie waaraan de 
hoge collectieve lasten niet vreemd 
zijn. Ook het feit dat onze produktie-
structuur in vergelijking met andere 
westerse industrielanden relatief wei-
nig op hoogwaardige produktie is in-
gesteld, gaat ons nu enigszins dwars 
zitten, omdat in de nieuwe industrie-
landen dit technologisch niveau nu 
ook gehaald wordt, terwijl de produk-
tie daar met relatief lage kosten 
gepaard gaat. 

Dit alles leidt onvermijdelijk tot de 
conclusie, dat voor de Nederlandse 
economie naast kostenmatiging met 
het oog op rendementsherstel en ter 
verbetering van onze concurrentiepo-
sitie tevens het zoeken naar vernieu-
wing essentieel is. Daarvoor is nodig: 
sanering, herstructurering, vernieu-
wing en permanente research. Uiter-
aard zijn dan ook nieuwe, hoogwaardi-
ge produktiemiddelen nodig. Daarmee 
is met name de factor kapitaal een 
bottle-neck. 

De investeringen die vernieuwing 
van het produktie-apparaat mee-
brengen, zijn dermate kostbaar dat het 
nauwelijks aan te nemen is dat het be-
drijfsleven bij het huidige rendements-
niveau deze zo noodzakelijke activitei-
ten kan ontplooien. Eens te meer, ook 
op langer zicht, volgt daaruit de nood-
zaak van kostenmatiging. Daarnaast 
speelt het beleid meer gericht in op de 
noodzaak van het stimuleren van de 
herstructurering van het produktie-
apparaat. 

Bij dit gerichte beleid - ik kom daar-
op straks uitvoerig terug - draait het 
met name om zaken als innovatie, ex-
portbevorderende maatregelen, het 
sector- structuurbeleid en energiebe-
sparende maatregelen. Daarbij dient 
tevens te worden gezocht naar nieuwe 
afzetwegen. 

De heer Engwirda heeft daarover 
een uitvoerig betoog gehouden en 
daarop wi l ik straks, wanneer de ex-
port in een volgende paragraaf van 
mijn betoog wat meer in extenso ter 
sprake komt, graag inhaken. 

Door verschillende leden is verleden 
week betoogd dat het gezien de inter-
nationale en nationale overcapaciteit 
zinloos zou zijn, de financiële ruimte 
voor investeringen, met name ook in de 
exportsector, te creëren. Ik ontken 
geenszins dat er een zekere overcapa-
citeit is. Dit is ook gesignaleerd door 
de commissie van de economische 
deskundigen van de SER. 

Een beleid dat echter op realiteitszin 
is gebaseerd, dwingt ons ertoe juist 
deze mogelijke internationale ontwik-
keling die ik schetste, met het oog op 
onze eigen doeleinden in de gewenste 
richting bij te sturen. Dat betekent dat, 
wanneer wi j internationaal ons markt-
aandeel ten minste wil len handhaven, 
wi j het produktie-apparaat up to date 
moeten houden. 

Wij moeten meegaan met de inter-
nationaal gedicteerde technologische 
vernieuwing. Technologisch minder 
hoogwaardige produktieprocessen, 
moeten wi j , indien dat mogelijk is, aan 
de opkomende industrielanden overla-
ten. Wij vullen dan geen braakliggen-
de capaciteit op, maar wi j scheppen 
nieuwe. Dit alles vereist investeringen. 
Die creëren niet alleen aan de aanbod-
kant van onze economie een meer ge-
wenste situatie, bovendien zij bedacht 
dat investeringen op zich als beste-
dingscategorieën eveneens de vraag 
naar arbeid stimuleren. 

Voorts noem ik het facettenbeleid 
als motief voor het creëren van finan-
ciële ruimte voor het doen van investe-
ringen die in zo'n geval geheel los 
staan van de mate van capaciteitsbe-

nutting. Ik denk daarbij met name aan 
investeringen op het gebied van ener-
giebesparing en milieubescherming. 
Selectieve groei is ook groei! 

In de samenleving zijn bovendien 
nationaal en internationaal nog vele 
zinvolle behoeften onvervuld. Binnen 
Europa zijn dat de klassieke behoeften 
en - vooral - de anders georiënteer-
de behoeften op bij voorbeeld het ter-
rein van het leef- en woonklimaat en 
van de vrije t i jd. 

Kortom, er is veeleer sprake van een 
verschuiving van behoeften dan van 
verzadiging. Bovendien, als ik kijk naar 
de Derde Wereld, kan ik er niet onder-
uit om te constateren dat daar de 
meest elementaire levensbehoeften 
vaak nog niet vervuld zijn. Dit drukt 
ons trouwens ook nog met de neus op 
het feit dat bij de niet vervulde behoef-
ten en bij de verschuiving daarvan, al-
les behalve sprake is van alleen collec-
tieve behoeften. 

Ook in dit land zijn de behoeften 
veelal individueel gericht. Dit moge 
blijken uit de hier te lande - en ook el-
ders - optredende afwenteling van 
collectieve lasten. Die afwenteling 
vloeit mede voort uit het feit dat men 
zelf zijn keuze wil bepalen. Juist dat 
schort eraan als wi j de band tussen het 
genieten en het betalen voor goederen 
of diensten door een als maar uitdijen-
de collectieve sector steeds losser ma-
ken. 

Ik mag op dit punt verwijzen naar 
het advies van de SER omtrent de om-
vang en groei van de collectieve sec-
tor. In dat advies wordt herhaaldelijk 
gesproken over de vicieuze spiraal van 
opeenvolgende collectieve lastenstij-
gingen en de afwenteling daarvan op 
de rendementen en de daarmee sa-
menhangende afbrokkelende activitei-
ten in de marktsector. 

De SER wijst op de noodzaak van het 
doorbreken van deze spiraal ten be-
hoeve van een evenwichtiger econo-
mie, waarin de werkgelegenheid kan 
verbeteren. Overigens wil ik hier met 
instemming het betoog van de geach-
te afgevaardigde de heer Lubbers naar 
voren halen. In het grensgebied tussen 
particuliere en collectieve sector is het 
buitengewoon belangrijk het beslis 
singsproces zodanig te organiseren 
dat de keuzemogelijkheid voor het in-
dividu ook daar blijft bestaan. 

Deze bespiegelingen over onvervul-
de behoeften in zowel de particuliere 
als in de collectieve sector geven voor 
het kabinet de richting van het beleid 
aan. Ook al treedt wellicht partiële 
overcapaciteit op, dan is dat geen re-
den om niet een uiterste inspanning te 
leveren voor het behoud, het uitbrei-
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den en het up to date houden van ons 
produktie-apparaat, zeker in het licht 
van de moeilijke jaren die na 1980 nog 
voor ons zullen liggen. 

De heer Joekes vroeg hoe de Rege-
ring nieuwe sociaal-economische ont-
wikkelingen en problemen bij nieuwe 
technologische innovaties begeleidt. 

Als antwoord aan de heer Joekes en 
op de vraag van de heer Terlouw, die 
zo weinig hoorde over automatisering, 
zeg ik dat de invoering van nieuwe 
technologische vindingen ook in het 
verleden weerstanden heeft onder-
vonden, onder andere vanuit gezichts-
punten van werkgelegenheid. Dit is 
begrijpelijk. Wij moeten echter beden-
ken - de heer Joekes heeft hierop te-
recht gewezen - dat de technologische 
ontwikkelingen in het verleden in niet 
geringe mate hebben bijgedragen aan 
de groei van de welvaart. Ook in de 
huidige economische situatie heeft de 
invoering van minicomputers en der-
gelijke niet alleen negatieve effecten. 

Nieuwe technieken maken het mo-
gelijk dat nieuwe bedrijfstakken tot 
ontwikkeling komen, dat nieuwe pro-
dukten worden gemaakt en verkocht 
en dat bestaande voor een groter pu-
bliek toegankelijk worden gemaakt. De 
arbeidsplaatsen scheppende effecten 
van nieuwe technologische vindingen 
worden te vaak vergeten. Zij vormen 
een tegenwicht voor de arbeidsbespa-
rende effecten die verder gaande auto-
matisering zonder twijfel in zich 
draagt. 

Een ander aspect van het invoeren 
van technische vernieuwingen is dat 
het de mens arbeid uit handen kan ne-
men die als onaangenaam en eentonig 
wordt ervaren. 

De Regering acht het haar taak, de 
invoering van technische vernieuwin-
gen nauwgezet te volgen en te bege-
leiden, waarbij bovengenoemde as-
pecten evenveel aandacht zullen krij-
gen. 

Dit alles samenvattend kom ik tot de 
conclusie dat op grond van de nood-
zaak van heroriëntering van het pro-
duktie-apparaat en van de vele nog on-
vervulde behoeften economische 
groei wel degelijk positieve kanten 
heeften moet worden nagestreefd. 
Waaruit moeten wi j anders de zo fel 
begeerde investeringen ten behoeve 
van een beter leef- en woonklimaat f i -
nancieren? Hoe kunnen wi j anders de 
middelen vinden die ons in staat zullen 
stellen het produktie-apparaat te ver-
nieuwen en een betere werkgelegen-
heidssituatie te creëren? 

Met deze retorisch gestelde vragen 
is ook voor het kabinet het verhaal nog 

niet klaar. Zoals ik in de memorie van 
toelichting op mijn begroting al heb 
gesteld, onderschrijf ik in vele opzich-
ten de uitgangspunten die mijn ambts-
voorganger in 1976 in de economische 
structuurnota heeft neergelegd. Dit 
geldt ook het hierin uitgewerkte facet-
tenbeleid dat een pleidooi voor selec-
tieve groei inhoudt, in de zin van voor-
zien in verschuivende behoeften. De 
door mij beklemtoonde noodzaak van 
economische groei wi l ik in dit kader 
plaatsen. 

Ik dien dan aandacht te geven aan 
de tegenstelling die velen hebben ge-
maakt tussen globaal en gericht. Veel 
aandacht is besteed aan het veronder-
stelde te globale en te weinig gerichte 
karakter van de voorstellen van het ka-
binet. Hoewel er zeker in dit huis ver-
schil van inzicht over de mogelijkheid 
en wenselijkheid, een meer gericht ka-
rakter aan de maatregelen te geven, 
zal blijven bestaan, lijkt het gewenst 
twee aspecten van het voorgestelde 
beleid nog eens te belichten waarbij 
het verschil van inzicht misschien toch 
niet zo groot is. 

Het op kostenmatiging gerichte be-
leid heeft inderdaad een globaal karak-
ter. Hierbij grijpt het aan bij een pro-
blematiek die in belangrijke mate 
eveneens een globaal karakter heeft: 
de stijging van arbeidskosten en de 
daling van rendementen. In dit ver-
band moge de veel geciteerde zinsne-
de uit het rapport van de Commissie 
van Economische Deskundigen, dat een 
op macro-economische eenheden ge-
richt beleid weliswaar een noodzakelijk, 
maar geen voldoende voorwaarde kan 
zijn voor economisch herstel, wederom 
worden geciteerd. Ditmaal wordt echter 
het noodzakelijke karakter onderstreept. 

Hierbij moet worden bedacht dat de 
beoogde kostenmatiging in eerste in-
stantie de vernietiging van arbeids-
plaatsen zal tegengaan die als gevolg 
van de verliessituatie waarin talloze 
bedrijven zich bevinden, helaas nog 
steeds voortgaat. Het kabinet is zich 
ten volle ervan bewust dat de globale 
maatregelen niet een alles helend ge-
neesmiddel voor de moeilijkheden van 
onze economie vormen. Zij zijn in om-
vang niet voldoende om in 1979 al een 
omslag tot stand te brengen en zij zijn 
alleen niet voldoende om de proble-
mat iekopte lossen. 

In 1979 zal dan ook een uitgebreid 
pakket van gerichte aanvullende maat-
regelen worden ingezet. Zij zijn gericht 
op energiebesparing - het isolatieplan 
is door vele sprekers met instemming 
ontvangen - industriële vernieuwing, 
een beter functioneren van de arbeids-
markt, stimulering van de export, 

waarbij met name ook is gedacht aan 
samenwerkingsverbanden voor het 
midden- en kleinbedrijf - ook diensten-
export, zoals bij het toerisme - en ver-
sterking in het algemeen van het mid-
den- en kleinbedrijf, waarbij de creatie 
van ambachtsgebouwen een plaats zal 
vinden. Dit pakket van maatregelen 
kan op zich zelf bezien de werkloos-
heid op middellange termijn met 
10.000 a 15.000 personen verminde-
ren. 

Hiernaast is 1979 het eerste jaar 
waarin naar verwachting aanzienlijke 
middelen beschikbaar zullen worden 
gesteld uit hoofde van de door het vo-
rige kabinet geïnitieerde investerings-
stimuleringsregeling, de WIR, naast de 
doorgaande loonkostensubsidies. 
De heer Jansen (PPR): Kan de Minister 
een aanduiding geven van de omvang 
van de gerichte maatregelen ten op-
zichte van de omvang van het globale 
beleid? 

Minister Van Aardenne: Men kan het 
bedrag aan gerichte maatregelen van 
f 1,5 mld. in de Miljoenennota terug-
vinden. 

Ik kan het niet laten, de literaire 
beeldspraak in eerste termijn van de 
heer Dolman even op te pakken, na-
melijk waar hij sprak over het konings-
trio. Ik vond dat een mooie vondst. 
Hiermee bedoelde hij de heren Hof-
stra, Suurhoff en Zijlstra. De heer Dol-
man heeft daarbij lovend de aanpak in 
1957/1958 ten tonele gevoerd. In die 
tijd is het woord 'bestedingsbeper-
king' uitgevonden. Ik herinner het mij 
nog heel goed. Dit optreden werd door 
sommigen als te kordaat en te dras-
tisch beoordeeld, zoals de geachte af-
gevaardigde heeft opgemerkt. Hij 
heeft gezegd: 

'dat neemt niet weg de bewondering 
voor een beleid dat zich geen pauze 
tussen raad en daad veroorloofde.'. 

Men hoort het ritme in deze literaire 
zinsnede. Nu de geachte afgevaardig-
de Dolman blijkbaar de aanpak en de 
diagnose uit die jaren ten voorbeeld 
wi l stellen - hoewel de situatie nu toch 
wel een andere is - is het aardig te we-
ten hoe bij voorbeeld professor Hof-
stra dezer dagen in een interview met 
het Algemeen Dagblad heeft gere-
ageerd op de kabinetsplannen. 

Hoewel professor Hofstra dit kabinet 
en het vorige zijn kritiek niet spaart, is 
voor hem één zaak duidelijk en ik citeer 
hier het interview: 

'Er zal gesneden moeten worden. Ie-
dereen moet terug, ook de overheid, 
maar daar is lef voor nodig. Als partij-
en het nu niet eens worden, dan wordt 
geroepen: de overheid moet maar be-
talen. Men vergeet daarbij dat dat de 

Tweede Kamer 
10 oktober 1978 Rijksbegroting 1979 381 



Van Aardenne 
grootste volksverlakkerij is die er be-
staat. Een overheid kan een verdiende 
gulden immers ook maar éénmaal uit-
geven. 

Dat is precies de kern van de zaak. 
Juist vanuit dat besef komt ook de op-
vatting dat de mogelijkheden tot een 
vergroting van de overheidsuitgaven 
beperkt zijn en dat zij ten laste van de 
particuliere inkomens komen. Vanuit 
dit besef van grenzen die aan de be-
groting van de overheidsuitgaven zijn 
gesteld, zien wi j dan ook de noodzaak 
van de voorgestelde ombuigingsope-
ratie. 

Met name de heer Engwirda heeft 
zijn twijfel geuit over de haalbaarheid 
van de doelstelling ter zake van de 
150.000 werklozen in 1981. Hij heeft 
die twijfel geadstrueerd aan de hand 
van een rekensom. Ik sluit mij aan bij 
de scenario's uit de CEC-nota, die als 
eindjaar 1982 hebben. Inderdaad zou 
de werkloosheid ten opzichte van 1979 
in 1982 met circa 50.000 moeten zijn 
gedaald. 

Ik refereer daarbij aan het aangepas-
te scenario. Daarbij dient te worden be-
dacht dat in de beschouwde periode het 
arbeidsaanbod structureel met 110 000 
manjaren - bepaald geen emancipatoir 
woord - zal toenemen. 

Overigens zij opgemerkt dat in het 
licht van de arbeidsmarktsituatie voor 
de komende jaren het feitelijke arbeids-
aanbod daarbij ten achter zal blijven. 
Tentatief kan de toeneming van het 
feitelijke arbeidsaanbod op circa 
80.000 manjaren worden gesteld, zo-
dat, wanneer de doelstelling ter zake 
van de werkloosheid zal worden gere-
aliseerd, de werkgelegenheid zich met 
ongeveer 130.000 manjaren zal dienen 
ui t te breiden. 

Ik zeg hier 'werkgelegenheid' en niet 
'arbeidsplaatsen' omdat vandaag de 
dag al enige tienduizenden bestaande 
arbeidsplaatsen door velerlei oorzaken 
onbezet zijn. Vandaar dat in het beleids-
pakket een intensivering en uitbrei-
ding van het arbeidsmarktinstrumen-
tarium is voorzien. Het moet toch mo-
gelijk zijn, met behulp van het arbeids-
marktbeleid het aantal onbezette ar-
beidsplaatsen met 30.000 a 40.000 te-
rug te dringen? Deze mogelijkheid is 
overigens ook door de SER geopperd 
bij zijn advies inzake de collectieve 
sector. 

Dit impliceert dat het aantal arbeids-
plaatsen zich netto met nog geen 
100.000 dient uit te breiden. Zoals 
reeds uit de antwoorden op de vragen 
naar aanleiding van de Miljoenennota 
blijkt, zullen er in de overheidssector 
en in de door de overheid gefinancier-
de instellingen bijna 55 000 arbeids-
plaatsen bij komen, zodat in de 
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marktsector volgens deze rekensom 
een uitbreiding van het aantal arbeids-
plaatsen met 40 000 wordt voorzien, 
hetgeen een jaarlijks accres betekent 
van 10.000 a 15.000. Dat is, in het licht 
van het voorgestane beleid, naar onze 
mening een haalbare kaart. 

Het door het kabinet gedachte beleid 
is er immers op gericht, door middel van 
matiging van de arbeidskosten arbeids-
plaatsen langer in stand te houden en 
te zelfder t i jd de mogelijkheid te schep-
pen, de concurrentiekracht van ons be-
drijfsleven - waarbij wi j vooral ook 
moeten denken aan het midden- en 
kleinbedrijf, waarop de heer Lubbers 
terecht heeft gewezen - te doen her-
stellen. 

Langs deze lijn kan een ombuiging 
van neergaande trends in de marktsec-
tor bereikt worden en kan daarmee 
een herstel van werkgelegenheid 
worden gerealiseerd. 

De heer Engwirda (D'66): U hebt het 
over drie jaren: 1979,1980 en 1981. Ik 
heb het over twee jaren, omdat ik er-
van uitga dat in de stukken, zoals die 
aan ons gepresenteerd zijn, voor vol-
gend jaar een stijging van de werk-
loosheid met 10.000 wordt verwacht. 
Vecht u die voorspelling aan? Zo neen, 
dan kunt u genoemde effecten niet over 
drie jaar spreiden, maar moet u dat 
over twee jaar doen. 

Minister Van Aardenne: Neen, dat is 
ook niet waar. Het CEC-scenario gaat 
tot 1982. Dat zijn drie jaren, want het 
gaat van 1979 uit. Ik vecht uiteraard de 
voorspellingen uit de MEV niet aan, 
hoewel ik hoop dat wi j , ertegen vech-
tende, ervoor zullen zorgen dat zij zo 
niet uitkomen, maar lager. 

Mijn tweede punt betreft de struc-
tuurvernieuwing van onze economie. 
In de memorie van toelichting bij mijn 
ontwerpbegroting heb ik al betoogd -
maar ik wi l het hier wel herhalen - dat 
het tot stand komen van de door mij 
bepleite structuurvernieuwing van on-
ze economie naar mijn vaste overtui-
ging op marktconforme wijze moet ge-
beuren, wil zij succes hebben. Geen 
enkele andere economische orde ga-
randeert immers een meer intensieve 
aanwending van de menselijke creati-
viteit. Natuurlijk worden daarbij fouten 
gemaakt, maar in een economie waar-
in de overheid alles bestiert, raken fou-
ten aan veel meer mensen en instan-
ties. 

Een vernieuwing van de economi-
sche structuur via de werking van de 
markt of, liever nog - dat is het eigen-
lijk - , via de individuele beslissingen 
van consumenten en producenten is 
echter wel een zware opgave voor het 
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bedrijfsleven. Juist in de moeilijke si-
tuatie waarin dit thans is geraakt, is het 
daarom een illusie te menen dat het 
bedrijfsleven het zonder gerichte 
steun van de overheid zou kunnen 
doen. 

Dat brengt mij dan tot de verant-
woordelijkheid die de overheid ook in 
een op individuele beslissingen geba-
seerde economie heeft. Dat is een ver-
antwoordelijkheid die mede wordt inge-
geven door de onvolkomenheden die 
aan het marktmechanisme kleven. Ik 
denk daarbij aan monopolies, kartel-
vorming, congesties, enz. Meer in het al-
gemeen ligt de taak van de overheid in 
het creëren van een kader, waarin het 
marktmechanisme zich harmonisch 
ontwikkelt en waarin maatschappelijk 
ongewenste neveneffecten worden 
voorkomen. Hoe ingewikkelder een 
maatschappij, hoe groter de taak van de 
overheid is om dat kader te creëren. 

Dit betekent ook dat de overheid het 
voor ondernemingen mogelijk moet ma-
kan hun eigen verantwoordelijkheid me-
de dank zij redelijke rendementen te dra-
gen. Dat laat echter de stelling, dat het 
slechts heel zelden een betere weg is 
wanneer de overheid op de stoel van 
de ondernemer gaat zitten, onverlet. 
Wel volgt hieruit dat de overheid een 
stimulerende functie heeft bij de ver-
nieuwing van onze economische 
structuur. 

Noodzaak is dat zij ten aanzien van 
de innovatie procedures ontwikkelt, 
aan de hand waarvan de individuele 
ondernemers, uitgedaagd door de 
prikkels die de markt biedt, de ver-
nieuwing van hun produktie-apparaat 
ter hand nemen. Genoemde vernieu-
wing betekent ook noodzaak van aan-
passing en vernieuwing van de kapi-
taalgoederenvoorraad. Daartoe zijn in-
vesteringen nodig. De WIR heeft ook 
op dit punt een essentiële functie en 
moet daarom niet worden aangetast. 
Immers, ook de stimulering voor be-
drijfsgebouwen is nodig om een bij-
drage te leveren, omdat ook nieuw uit-
gelokte produkties en produktietech-
nieken in gebouwen zullen moeten 
worden ondergebracht. 

Ik sprak over procedures voor inno-
vatiebeleid. De ervaring heeft duidelijk 
gemaakt dat daarbij moet worden ge-
waakt tegen te eenzijdige concepten. 

Het overheidsbeleid dient afge-
stemd te zijn op de mogelijkheden van 
een land en aan te grijpen op verschil-
lende fronten. Het te voeren beleid zal 
derhalve zowel elementen van een 
technology-push-karakter als vooral 
elementen van een demand-pull-ka-
rakter dienen te bevatten. 
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In een land als het onze, waarvoor 

het een gegeven is dat meer dan 90% 
van de nieuwe fundamentele kennis 
buiten onze grenzen wordt gegenereerd, 
moet bij voorbeeld de vaardigheid 
aanwezig of zeer zwak, voldoende aan-
gen te kunnen volgen, interpreteren en 
verwerken. In dit verband is, ook al is 
de koppeling met de markt daar niet 
aanwezig of zeer zwak, voldoende aan-
dacht voor fundamenteel onderzoek 
van groot belang. Wel lijkt het zaak 
binnen de gebieden van fundamentele 
research zekere prioriteiten te stellen 
in samenspraak met de markt. Daar 
kan een goede taak liggen voor de di-
verse sectorraden. 

Voorts zal moeten worden gezorgd 
voor betere contacten tussen universi-
teiten en hogescholen (fundamenteel 
onderzoek) semi-overheidsinstellin-
gen (toegepast onderzoek en ontwik-
keling) en de industrie. De door de Re-
gering toegezegde innovatienota zal 
hieraan onder meer aandacht beste-
den. Daarbij zullen mechanismen 
moeten worden ontworpen die ervoor 
zorg dragen dat koppeling plaatsvindt 
met de zuigkracht van de markt. 

Naast het stimuleren van fundamen-
teel en toegepast onderzoek zal sprake 
moeten zijn van zowel een algemene 
als een specifieke, direct op de vraag-
kant aansluitende aanpak. Enerzijds 
moeten voor duizenden bedrijven -
circa 50% van onze werkgelegenheid 
wordt geschapen door bedrijven die 
minder dan 500 mensen in dienst heb-
ben - en voor onze multinationale on-
dernemingen redelijke algemene 
voorwaarden bestaan, waarbinnen de-
ze bedrijven zelf de benodigde midde-
len voor innovatieactiviteiten vrij zul-
len en kunnen maken. 

Van belang is daarbij dat de finan-
cieringsmiddelen voor dergelijke acti-
viteiten sterk risicodragend zijn. An-
derzijds moet het beleid kunnen aan-
grijpen op sterke punten of interessan-
te maar risicovolle mogelijkheden 
door een zeer gerichte ondersteuning. 
Voor het laatste beleid is nauwe sa-
menhang met een verder te ontwikke-
len industriebeleid noodzakelijk. 

In dat kader wijs ik op het belang van 
een verder te ontwikkelen bedrijfstak-
kenoverleg. Een aantal bedrijfstakken 
heeft op een voorzet onzerzijds gere-
ageerd. Ik noem de chemie. Daar 
wordt nu gewerkt aan een toekomstvi-
sie en de daarbij behorende research-
doelen. Desniettemin pleit ik ervoor 
dat nog meer bedrijfstakken zich voor 
dit overleg inzetten. 

Tevens wijs ik op een belangrijke aan-
zet om research" en ontwikkelingsplan-

nen uit te werken voor groepen bedrij-
ven dwars door de gebruikelijke sector-
indeling heen. Zo kan ons land tot 
nieuwe systemen en turn-key-aanpak-
ken komen. Te wijzen is op de off-shore, 
de gasturbine en de audio-visuele mid-
delen. Op het instrumentarium zelf kom 
ik zo dadelijk nog terug. 

Op het gebied van het innovatiebe-
vorderend overheidsaankoopbeleid, 
waarover de heer Engwirda heeft ge-
sproken, zijn al enkele initiatieven ge-
nomen. Er wordt voortgebouwd op de 
ervaringen in dezen uit het verleden. 
Er dient wel voorzichtig geëxerceerd te 
worden, bij voorbeeld om niet in pro-
tectionisme te vervallen. 

De Ministervan Financiën heeft toe-
gezegd, de totstandkoming na te stre-
ven van een beleidscollege van diver-
se Ministers en van een ambtelijke 
coördinatiegroep, waarin onder ande-
re vertegenwoordigers van aankopen-
de diensten zitting zullen hebben. 

Het innovatiebevorderend overheids-
aankoopbeleid zal zich vooral moeten 
richten op het ti jdig onderkennen van 
de behoefte aan technisch hoogwaar-
dige apparaten en produkten van de 
centrale overheid, lagere overheden 
en gesubsidieerde instellingen. Juist 
in het vroegtijdig in contact brengen 
van de vragers naar nieuwe produkten 
en systemen aan overheidszijde met 
de producenten ervan kunnen goede 
kansen liggen. 

De constatering van de geachte af-
gevaardigde de heer Lubbers dat 
Duitsland met zijn innovatiebeleid een 
sprong voorwaarts maakt is juist. De 
uitgaven van de Bondsrepubliek op in-
novatieterrein zijn als percentage van 
het bruto-nationaal produkt al sinds 
een vijftal jaren de hoogste van de 
geïndustrialiseerde wereld. Ons land 
behoort naar die maatstaf overigens 
ook zeker nog tot de top. 

Binnen de circa 2% van het bruto na-
tionaal produkt die de overheden in de 
geïndustrialiseerde wereld aan research 
en development uitgeven valt bij verge-
lijking tussen landen wel te constateren 
dat in ons land een onevenredig groot 
deel, circa 50%, via het wetenschappe-
lijk-onderwijscircuit wordt uitgegeven. 

Een naar verhouding zeer gering 
percentage, namelijk 5, komt aan in-
dustrieel onderzoek, dus op directere 
wijze, aan het innovatiecircuit ten goe-
de. De resterende percentages komen 
ten goede aan landbouw, sociale we-
tenschappen en andere categorieën. 
Een van de hoofdpunten in de medio 
volgend jaar door de Minister voor 
Wetenschapsbeleid u i t te brengen in-
novatienota zal de betere inschakeling 
van het onderwijscircuit in het innova-
tiegebeuren behelzen. 

De heer Terlouw (D'66): Betekent dit 
dat de Minister van Economische Za-
ken er voorstander van is dat meer re-
searchgeld van de overheid via de 
tweede geldstroom loopt? 

Minister Van Aardenne: Ik ben er in 
het algemeen voorstander van dat in 
ieder geval de researchstromen wor-
den geïntensiveerd. Ik neem inder-
daad aan, dat de tweede geldstroom, 
die nu al een duidelijke betekenis 
heeft, daarbij zal worden betrokken. 
Verder doen wi j er mijns inziens ver-
standig aan de innovatienota af te 
wachten. 

Het palet van instrumenten in de 
bondsrepubliek is goeddeels te verge-
lijken met dat in ons land. De erva-
ringsuitwisseling binnen de zes-lan-
denstudiegroep en sinds kort ook in 
OESO- en EEG-verband staat borg 
voor een uitgebreide uitwisseling van 
ervaringen op dat terrein. De heer Lub-
bers mene ook niet dat het Nederland-
se instrumentarium al volledig vast-
ligt. 

In de memorie van toelichting op de 
begroting voor 1979 heeft men drie 
nieuwe instrumenten aangetroffen: de 
grote ontwikkelingskredieten, de con-
tractresearch en de steun samenwer-
king universiteiten/industrie. Indien 
vanuit het bedrijfsleven, vanuit de we-
reld van de onderzoekers of elders 
vanuit de maatschappij instrumenten 
op dit terrein worden voorgesteld, zo-
als geregeld gebeur t - een voorbeeld 
is de hier ter zake zijnde uitbreiding 
van de TAP-regeling - wordt zo'n sug-
gestie terdege bestudeerd en waar no-
dig geïmplementeerd. 

Het Ministerie van Economische Za-
ken kent al decennia het zogenaamde 
ontwikkelingskrediet. Het is met dit in-
strument mogelijk om projecten met 
een groot risico van middelgrote en 
kleine ondernemingen - ik vraag weer 
de aandacht voor het midden- en 
kleinbedri j f" gericht op het ontwikke-
len van nieuwe produkten of procédé's 
te steunen door het verlenen van een 
krediet van maximaal 70% van de pro-
jectkosten. 

Met de begrotingsgelden, die voor 
het ontwikkelingskrediet ter beschik-
king staan (ruim f 60 min.) worden 
thans circa 120 aanvragen per jaar be-
handeld. Daarnaast biedt vaak de com-
binatie van ontwikkelingskrediet met 
speerpuntengelden, het Industrieel 
Garantiefonds, steun hoogwaardige 
industrie (ook een begrotingspost) en 
kredietbeschikking midden- en klein-
bedrijf de mogelijkheid, financiële pro-
blemen bij het innovatiestreven van 
middelgrote en kleinere bedrijven aan 
te vatten. 
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Ik zeg nogmaals, dat die financiële 

problemen niet klein zijn en dat na-
tuurli jk altijd een groot risico wordt ge-
nomen. Er wordt naar gestreefd, de 
mogelijkheden van het instrumentari-
um binnenkort op overzichtelijke wijze 
juist vanuit de invalshoek van de inno-
vatie te presenteren. 

Ik heb al gezegd, dat wi j daarbij ook 
moeten denken aan de nieuwere vor-
men: contractresearch en de verdere 
ui tbouw van het project industriële in-
novatie. Dat is met name ook weer van 
belang voor het kleinere bedrijf. Wij 
moeten daarbij rekening houden met 
het feit, dat het financieringsprobleem 
wel belangrijk is, maar dat wi j er niet 
zijn als dat is opgelost. Het is niet het 
enige knelpunt. Het gaat met name 
ook om het onder een goed manage-
ment bijeenbrengen van marktinfor-
matie en technisch kunnen. Het slagen 
van de industriële innovatie wordt 
daardoor bepaald. 

Er is een begin gemaakt met de uit-
voering van het zogenaamde kwaliteits-
plan in een vijftal experimentele sec-
toren: grafische industrie, meubelin-
dustrie, fijnmechanische industrie, 
industrie van flexibele verpakking en 
de schoenenindustrie. Met dat plan 
wordt beoogd om in samenwerking 
met de vijf betreffende branche-orga-
nisaties de kwaliteitszorg in deze sec-
toren op een hoger niveau te brengen. 
Dat is niet direct een baanbrekende in-
novatie maar het is wel erg belangrijk 
voor onze positie op de wereldmarkt. 

Hiertoe wordt door de overheid f i -
nanciële steun gegeven voor de vol-
gende activiteiten: projectleider per 
branche, voorl ichting, specialistische 
hulp, opzet van cursussen, het volgen 
hiervan, de evaluatie en de certificatie. 
Samen met de WIR-innovatiecompo-
nent zal met het al bestaande en uit te 
breiden innovatie-instrumentarium 
een, wat dan tegenwoordig heet, ge-
concerteerde actie op dit terrein moge-
lijk worden. 

De geachte afgevaardigde de heer 
Abma heeft de plannen van de Rege-
ring op het gebied van de innovatie nu 
kunnen vernemen. Hij vroeg ernaar. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik sprak even 
over de WIR. De WIR, die zoals men 
weet betrekking heeft op investerin-
gen, zal wat het innovatiefacet betreft 
vooral de aanschaf van het vast actief, 
waarbij ik ook aan octrooien denk, 
moeten vergemakkelijken. De echte in-
novatie-investeringen bedragen onge-
veer 10% van de innovatieuitgaven. 

In het door de heer Lubbers ge-
noemde Duitsland wordt een regeling, 
die op ons WIR-innovatiesysteem lijkt, 
overigens al in de praktijk toegepast. 

Het nu al bestaande instrumentarium 
heeft zich van oudsher gericht op het 
begeleiden van andere aspecten van 
het innovatieproces in projectvorm. 
De factoren personeelskosten 65%, in-
vesteringen 10% en materiaalkosten 
25% nemen daarbij een voorname 
plaats in. 

Een goed samengaan van begelei-
dend instrumentarium met de WIR-in-
novatieregeling, die op de investe-
ringscomponent slaat, is dan ook 
noodzakelijk. Het zal nu wel duidelijk 
zijn, dat met de WIR natuurlijk nooit de 
totale innovatieproblematiek kan wor-
den opgelost, of zelfs maar - de Rege-
ring kan het niet alleen oplossen - tot 
de grenzen kan worden gestimuleerd, 
Er kan wel een heel nuttige aanvulling 
van het bestaande instrumentarium in 
worden gevonden. Ik heb al gezegd, 
dat wi j dan naar 'Konzetierte Aktion' 
moeten. 

De heer Nijhof heeft in dat verband 
de suggestie gedaan om zolang in de 
WIR geen innovatietoeslag is opgeno-
men een andere belastingfaciliteit in 
het leven te roepen. Het creëren van 
een extra belastingfaciliteit voor inno-
vatie, vooruit lopend op de tweede fase 
van de WIR, lijkt mij onmogelijk. Im-
mers, indien die toeslag niet ti jdig in 
de WIR kan worden geïncorporeerd, 
zal dat vooral zijn veroorzaakt door 
technische problemen. Technische 
problemen zullen zich net zo goed 
voordoen bij andere fiscale maatrege-
len ten behoeve van innovatie. Wij 
kunnen dus beter met kracht het WIR-
werk doorzetten. 

Ik ben daarmee tot zijn derde punt 
gekomen. Allereerst de tweede fase 
van de WIR. 

De heer Bakker (CPN): Mijnheer de 
Voorzitter! Dit gebeurt toch allemaal in 
het kader van het totale bedrag van de 
WIR? 

Minister Van Aardenne: Ja. 
Zoals bekend ligt het in de bedoeling 

in de tweede fase van de WIR naast de 
innovatietoeslag de WIR ook nog uit te 
breiden met een toeslag voor energie-
besparing en een voor milieu. 

Wat de energietoeslag betreft moe-
ten nog een aantal uitvoeringstechni-
sche problemen worden opgelost, 
maar de mogelijkheden voor de reali-
sering van een zinvolle opzet liggen 
dichtbij. Die uitvoeringstechnische 
problemen hebben - dat geldt ook 
voor de andere toeslagen - met name 
betrekking op de wijze waarop afbake-
ningstechnieken kunnen worden ont-
wikkeld. Wij hebben natuurlijk al leer-
geld betaald met de energiebespa-
ringssubsidies voor het bedrijfsleven. 

Met betrekking tot de milieutoeslag 
liggen de problemen anders. De mo-
gelijkheden om binnen het kader van 
de WIR zo'n toeslag te ontwerpen wor-
den beperkt door de richtlijnen van de 
Europese Commissie. Immers, terecht 
zegt men daar: de vervuiler moet beta-
len. Het moet naar het zich laat aanzien 
wel mogelijk zijn in het kader van de 
overgangsregeling, die in EG-verband 
ten aanzien van het geven van milieu-
steun nog een aantal jaren geldt, een 
eenvoudige regeling op te zetten. 

Het streven van de Regering is erop 
gericht de tweede fase op 1 januari 
1979 te doen ingaan. Hoewel wi j aan 
dat tijdstip vooralsnog vasthouden, 
moet ik wijzen op de nog te ontvangen 
adviezen van de SER en van de Voorlo-
pige Centrale Raad voor de Milieuhy-
giëne. Daardoor zou een ernstige race 
tegen de tijd kunnen ontstaan, ook 
voor de Staten-Generaal. 

Het is ook mogelijk dat het program-
ma om de drie toeslagen tegelijk te 
doen ingaan niet haalbaar is. In dat ge-
val wi l ik in ieder geval trachten binnen 
die termijn de toeslagen uit te werken, 
die vooralsnog de minste problemen 
lijken te geven, namelijk die voor ener-
gie en die voor milieu. 

Met betrekking tot energie kennen wi j 
al regelingen; die voor milieu moet 
eenvoudig zijn en in het Brusselse over-
gangssysteem passen. Voor die toesla-
gen moet de indiening van het wets-
ontwerp vóór 1 januari mogelijk zijn. Ik 
maak daarbij de kanttekening dat een 
zo kort mogelijke termijn voor het in-
gaan van de energietoeslag ook ge-
wenst is in verband met het op 1 januari 
aflopen van de thans bestaande ad 
hoe-subsidieregeling voor energiebe-
sparende investeringen. 

Ten aanzien van het belang van een 
snelle invoering van de milieutoeslag 
merk ik op dat daarmee een zo groot 
mogelijk profijt van de genoemde 
overgangsregeling van Brussel wordt 
getrokken. Voor beide zullen wi j hard 
moeten werken. 

Het arbeidsplaatsencriterium is nog 
volop onderwerp van gedachtenwis-
seling. In de discussie die wi j tijdens 
de behandeling van de WIR in dit Huis 
hebben gevoerd over een mogelijke 
opzet zijn niet alleen zeer belangrijke 
praktische bezwaren tegen de te dezen 
geformuleerde uitwerkingen naar vo-
ren gebracht, met name op het gebied 
van oneigenlijk gebruik dat toch al in 
de hele WIR-discussie een belangrijke 
rol speelde, maar ook principiële, na-
melijk dat de verbanden en effecten op 
microniveau per onderneming heel 
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anders kunnen liggen dan op macroni-
veau. Toepassing zou dan ook volgens 
die geformuleerde uitwerking waar-
schijnlijk slechts in zeer beperkte mate 
mogelijk zijn. 

Waar gaat het eigenlijk om bij de ar-
beidsplaatsentoeslag? Waarom is die 
gedachte naar voren gekomen? Om-
dat - terecht - de vraag naar de winst -
werkrelatie is gesteld. Op macroni-
veau immers is de winst - werk - relatie 
aanwezig. Wi j twijfelen daar niet aan. 
Wij moeten ons beleid natuurlijk wel 
enten op internationale ontwikkelin-
gen. Een beleid van matiging van kos-
tenstijgingen schept de voorwaarden 
voor winstherstel en voor arbeids-
plaatsen. Dat is ons beleid. Dus: Op 
macroniveau is de relatie aanwezig. 
Dat moet zich ergens uiten in de 
marktsector. 

De heer Jansen (PPR): Bedoelt de Mi-
nister te zeggen, dat als hij vindt, dat 
het zo is, het dus zo is? Het is zijn be-
leid en dus is die relatie er? 

Minister Van Aardenne: Wij staan 
voor ons beleid. Wij erkennen die rela-
tie. Daar gaat het om. Wij kunnen niet 
zeggen: Die relatie winst - werk bestaat 
niet. Wij voeren dat beleid om werkge-
legenheid te creëren. 

De heer Jansen (PPR): Nu komt de Mi-
nister op het pad, waarop hij behoort 
te zijn. 

Minister Van Aardenne: Daarop zit ik 
steeds. 

De heer Jansen (PPR): Zoeven zei de 
Minister: Die relatie is er. Dat vind ik 
iets anders. 

Minister Van Aardenne: Zij is er ook 
nog. Dat is dan een overtuiging en te-
gen een overtuiging kan men altijd wat 
anders zetten. Op macroniveau be-
staat die relatie. Dat moet zich ergens 
uiten in de marktsector. Als die relatie 
voor de individuele gevallen niet blijkt 
op te gaan - dat waren de beschou-
wingen kort geleden hier gehouden -
is het dan niet mogelijk om de winst -
werk - relatie wel op mesoniveau vast 
te stellen en dan vervolgens tot uit-
drukking te brengen in de WIR? Al kan 
ik nu mevrouw Beckers nog geen ant-
woord geven op haar vraag naar de 
spreiding van de rendementskosten 
van de bedrijfstakken. 

Een dergelijke benadering past ook 
goed in de gedachten van een deel van 
de vakbeweging. Ik wijs daarbij op de 
suggesties van het CNV om via de in-
stelling van bedrijfstakraden het insti-
tutionele kader te scheppen voor de 
totstandkoming van een breed opge-

zet sectorstructuurbeleid, hetgeen wel 
- volledigheidshalve merk ik dit op — 
de vraag naar de verhouding met de 
p.b.o. (er is sprake van een adviesaan-
vrage aan de SER) oproept. 

Naar mijn mening liggen de eerder 
geschetste sectorsgewijze benadering 
van het arbeidsplaatsencriterium, 
waarvoor ik teken en de CNV-benade-
ring - die op zichzelf staat - in eikaars 
verlengde. Ik wijs er daarbij op, dat 
ook thans al in bedrijfstakken in her-
structurering belangrijke investerings-
steun wordt gegeven. Dat gebeurt nu 
buiten de WIR. Dat zou bij de geschet-
ste opzet wellicht betrokken kunnen 
worden. Het is echter niet zo eenvou-
dig. 

Mevrouw Epema-Brugman (PvdA): 
Als het meso-criterium in de WIR 
wordt ingebracht, zullen vele wijzigin-
gen moeten worden aangebracht. Het 
betekent een geheel nieuwe opzet van 
de WIR. In de WIR wordt dé onderne-
ming, die iets krijgt, gedefinieerd. 

Minister Van Aardenne: Elke onderne-
ming vindt ergens haar plaats in het 
meso-niveau. 

Mevrouw Epema-Brugman (PvdA): 
Dat is geen antwoord. Men kan ook 
zeggen: Ook op macro-niveau vindt 
die onderneming een plaats. Zo kun je 
wel doorgaan. 

Minister Van Aardenne: Op meso-ni-
veau en op macro-niveau. 

De sectorsgewijze opzet speelt te-
vens in op de sectoraanpak, die is be-
pleit door de heren Lubbers en Nijhof. 
Zij hebben de gedachte gelanceerd om 
te komen tot een wettelijke regeling 
ten aanzien van die sectorstructurele 
problematiek. Het is niet gemakkelijk. 
De vraag van mevrouw Epema geeft 
al aan, dat echt nog wel werk verzet 
moet worden. Het is een weerbarstige 
materie. 

Hetzelfde geldt voor de wetgeving. 
Ik noem één aspect: de afgrenzing. Bij 
sectoren is dit uitermate belangrijk. Bij 
regio's is dit veel eenvoudiger, want 
daar gaat het bij voorbeeld om provin-
ciegrenzen. Bij sectoren zal hier en 
daar arbitrair moeten worden ingegre-
pen. Naast die afgrenzingsproblema-
tiek noem ik de herstructurering van 
een bedrijfstak. Dit kan met zich bren-
gen, dat een of meer ondernemingen, 
die in die bedrijfstak werkzaam zijn, 
hun werkzaamheden zullen moeten 
staken. In dat geval zal niet alleen ver-
zekerd moeten zijn, dat de in die on-
derneming aanwezige capaciteit niet 
meer voor het oorspronkelijke doel kan 
worden ingezet, maar ook dat niet el-
ders vergelijkbare nieuwe capaciteit 
ontstaat. 

Er past voorzichtigheid met het oor-
deel of dit alles bereikt kan worden 
met de regels die naar de mening van 
de heer Lubbers in een dergelijke wet 
zouden moeten worden opgenomen. 
De Regering is echter overtuigd van de 
wenselijkheid, de mogelijkheden van 
een dergelijke wetgeving te bestude-
ren. De uitkomsten van die studie zul-
len uiteraard aan de Kamer kenbaar 
worden gemaakt. 

De heer Bakker (CPN): De Minister 
brengt nu in feite alle bezwaren tegen 
een arbeidsplaatsenregeling binnen 
de WIR naar voren die hij ook bij de be-
handeling van de WIR naar voren heeft 
gebracht, maar nu als onderbouwing 
van de mededeling dat er een arbeids-
plaatsencriterium in de WIR zal ko-
men. 

Minister Van Aardenne: Dat is een 
vrije vertaling van mijn woorden. 

De heer Bakker (CPN): Het komt er wel 
op neer. 

Minister Van Aardenne: Dat meen ik 
niet. Daarover kunnen wij van mening 
blijven verschillen. 

De heer Bakker (CPN): Op grond van 
dat door mij geconstateerde feit wil ik 
de Minister vragen wanneer naar hij 
denkt het arbeidsplaatsencriterium in 
de vorm van een wetsvoorstel bij de 
Kamer zou kunnen liggen. 

MinisterVan Aardenne: Ik had die 
vraag verwacht. Ik ga dus nu verder 
met mijn verhaal. 

Ik zei zojuist dat wij over de sector-
wetgeving en de daarmee samenhan-
gende problematiek moeten gaan stu-
deren. De Regering is natuurlijk al 
doende het sectorbeleid nader vorm te 
geven en in te vullen. Ik kom dan op de 
vraag van de heer Lubbers naar een 
voorontwerp van wet. Ik wil dat niet af-
wijzen, maar ik wijs er wel op dat het 
langer duurt. 

Het formuleren van een vooront-
werp van wet is niet zo eenvoudig. AI-
les luistert dan erg nauw. Wij moeten 
dan wetteksten maken. Alles bijeen 
gaat daar veel meer ti jd in zitten dan in 
andere methoden. In het licht van de 
winst-werk-relatie - ik kom thans op 
de vraag van de heer Bakker - is er 
naar mijn mening spoed geboden. 

Ik zou daarom liever toezeggen dat 
de Kamer over drie a vier maanden 
over onze gedachten inzake de vorm-
geving van de materie zal worden 
geïnformeerd. Het voorontwerp komt 
dan misschien later, maar is dan wei-
licht meteen een wetsontwerp. Onze 
gedachten kunnen in de vorm van een 
nota of een brief worden voorgelegd. 
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Misschien kan uit de gedachtenwisse-
ling daarover al voldoende gedistil-
leerd worden hoe wi j moeten varen 
met het arbeidsplaatsencriterium en 
de daarop betrekking hebbende wet-
geving. 

Ik wijs er nog op dat ook op andere 
gebieden thans de ontwikkeling en sa-
menhang der sectoren wordt bestu-
deerd. De Stichting Toekomstbeeld 
der Techniek en het Nederlands Eco-
nomisch Instituut verzetten werk op 
dat terrein. 

Voor het welslagen van een effectief 
sectorbeleid is de opstelling van de 
overlegpartners essentieel. Die over-
legpartners, werknemers en werkge-
vers, bepalen thans hun positie door 
middel van overleg in de Stichting van 
de Arbeid, naar aanleiding van de Ne-
hem-problematiek. Ook de SER heeft 
het sector-structuurbeleid thans in stu-
die. Hij bereidt een advies voor. Ik 
meen dat ik daarmee ook de vragen 
van de heren Den Uyl en Abma, die 
aandacht vroegen voor de herstructu-
reringsproblematiek, heb beantwoord. 

Wat betreft de vraag van de heer Ab-
ma inzake de criteria voor individuele 
steunverlening kan ik verwijzen naar 
de brief van mijn ambtsvoorganger 
van 5 april 1977. Daaruit moge blijken 
dat het criterium van de arbeidsinten-
siteit, waarnaar de heer Abma vroeg, 
als zodanig niet wordt gehanteerd. Uit 
de praktijk blijkt dat meestal de bedrij-
ven die bij de overheid om steun ko-
men, komen uit sectoren van grote ar-
beidsintensiviteit die nu geconfron-
teerd worden met de concurrentie uit 
lage-lonen-landen. Overigens is dit 
voor mij weer een aanwijzing dat de 
nadruk meer op het sectorbeleid dan 
op het individuele steunbeleid moet 
vallen. 

De heer Van der Spek heeft ook vra-
gen gesteld over het sector-structuur-
beleid. Het zal hem niet verbazen dat ik 
zijn visie op steunverlening aan de in-
dividuele bedrijven niet kan delen. 
Mijns inziens is het in onze open eco-
nomie niet mogelijk en niet gewenst, 
delen van industriële sectoren die 
geen toekomstperspectief hebben te 
conserveren. Daarentegen dient de 
overheid wel de voorwaarden te 
scheppen waardoor de ondernemin-
gen zich in de internationale concur-
rentie op eigen kracht kunnen ontwik-
kelen. De positieve effecten op de door 
de geachte afgevaardigde Van der 
Spek genoemde werkgelegenheid mo-
gen daarvan worden verwacht. 

Zoals bekend zal zijn, is het beleid 
van de Regering erop gericht om het 
sectorbeleid te intensiveren, terwij l de 

individuele steunverlening geleidelijk 
zal worden teruggebracht. In die op-
tiek past geen 'noodwet bedrijfssluitin-
gen', zoals door de heer Van der Spek 
voorgesteld. 

De heer Van der Spek heeft voorts 
gesuggereerd, dat wi j bezig zijn het 
vertrek van eenvoudige, arbeidsinten-
sieve produkties naar het buitenland te 
bevorderen. In dat verband heeft hij de 
textiel- en schoenindustrie genoemd. 
Ik meen dat een misverstand in het 
spel is. Alleen al het feit dat de Rege-
ring in de afgelopen jaren mil joenen 
ter beschikking heeft gesteld om ge-
noemde bedrijfstakken te steunen, 
wijst op het tegendeel. Die steun is er 
juist op gericht om de levensvatbare 
delen van die bedrijfstakken te verster-
ken. 

Ten aanzien van de niet-levensvat-
bare delen, dat wi l zeggen de produk-
tie van goederen, ten aanzien waarvan 
ons land de concurrentie met de ont-
wikkelingslanden niet langer aankan, 
beschikt de Regering over het instru-
ment van de premies voor herstructu-
rering met een ontwikkelingsdimensie 
alleen voor dat doel. Die premies wor-
den gegeven aan bedrijven die in Ne-
derland omschakelen op de produktie 
van goederen die nagenoeg geen con-
currentie van ontwikkelingslanden on-
dervinden. 

Hoewel de bedoelde omschakeling 
over het algemeen zal gaan in de rich-
ting van meer hoogwaardige produk-
ties en produkten is er geen sprake van 
dat op deze wijze het vertrek van be-
drijfstakken als de schoenindustrie en 
de textielindustrie naar het buitenland 
wordt bevorderd. Ik wijs erop dat het 
toekennen van die premie de instem-
ming van mijn ambtgenoot voor Ont-
wikkelingssamenwerking behoeft, zo-
dat zij niet lichtvaardig buiten de sfeer 
van Ontwikkelingssamenwerking om 
zal worden gegeven. 

Ik kom tot mijn vierde punt: het regi-
onale beleid. Ik herinner mij de vraag, 
hoe in het licht van Bestek '81 de ge-
stelde extra inspanning ten behoeve 
van de structureel zwakste gebieden, 
zoals het noorden en Zuid-Limburg, 
kan worden gerealiseerd. 

Allereerst onderstreep ik dat het be-
leid ter versterking van de regionale 
sociaal-economische structuur, ook bij 
voorbeeld wat betreft de vernieu-
wingsimpulsen, met kracht wordt 
voortgezet. Juist immers in een moei-
lijke t i jd, waarin de problemen in de re-
gio extra gaan klemmen, is extra aan-
dacht onzerzijds nodig. Daarbij wi js ik 
erop, dat ten aanzien van de specifieke 
fondsen voor de uitvoering van het ln-
tegraal Structuurplan Noorden des 

Lands en van de Perspectievennota 
Zuid-Limburg generlei bezuiniging is 
aangebracht, integendeel. 

De middelen voor de uitvoering van 
de Perspectievennota zijn ten opzichte 
van de in de Nota Regionaal sociaal-
economisch beleid al aangekondigde 
bedragen zelfs verhoogd van f 25 mil-
joen tot f 35 mil joen voor 1979. 

In de tweede plaats verwacht het ka-
binet dat van de verhoging van de 
middelen voor de investeringspremie-
regeling met f 100 miljoen zowel in 
Zuid-Limburg als in het noorden een 
forse stimulans zal uitgaan. Er zij er 
daarbij aan herinnerd, dat in het kader 
van de WIR-SIR aanzienlijke regionale 
impulsen worden gegeven die voor de 
meest zorgelijke gebieden bovendien 
via de Bijzondere Regionale Toeslag 
zijn aangescherpt. 

Ik merk hierbij op, dat de systema-
tiek van de WIR verzekert, dat in geval 
van een déconfiture de betrokken pre-
mies voor de staat niet verloren gaan. 
De desinvestering levert namelijk in 
een dergelijk geval een belasting-
schuld op die vanwege de staat - men 
weet hoe preferent de fiscus is - op-
vorderbaar is. 

Dit ligt principieel anders bij het spe-
cifiek regionaal-economische stimule-
ringsinstrument van de lnvesterings-
premieregeling (IPR). Bedoeld als sti-
mulans voor op basis van bepaalde 
criteria ten behoeve van een bepaalde 
regio geselecteerde investeringen -
ook wel uitbreidingen - vormt de uit-
gekeerde premie een vermogensbe-
standdeel van het bedrijf, dat in geval 
van een eventueel faillissement mede 
onder de crediteuren wordt verdeeld. 
De staat kan die premie niet meerte-
rugvorderen. Dat geldt ook als de acti-
viteiten zonder faillissement be indigd 
worden. Het moge duidelijk zijn dat 
dat een voor mij onbevredigende situ-
atie is, waarover ik mij zal dienen te 
beraden. 

Mede daarom zal wel van rijkswege 
in een geval van een investering van 
een bedrijf dat geen of weinig hoopge-
vende perspectieven bezit een zeer te-
rughoudend beleid ingevolge de IPR 
worden gevoerd. Ik wijs er nog eens 
op dat het overeind houden van zwak-
ke bedrijven zonder toekomstperspec-
tief in regio's die het moeilijk hebben 
met behulp van individuele steun zo-
wel ui teen oogpunt van regionaal be-
leid als uit een oogpunt van sectorbe-
leid erg weinig doelmatig is. 

Voor de regio biedt dit namelijk in 
wezen geen perspectief, doch alleen 
een verdoving. Een dergelijke steun-
verlening voor de betrokken sector kan 
daarentegen een bron zijn voor oneer-

Tweede Kamer 
10 oktober 1978 Rijksbegroting 1979 386 



Van Aardenne 

lijke concurrentie en andere bedrijven 
in problemen brengen. Daarbij wil ik 
niet verhelen dat bij de noodzakelijke 
versterking van het sectorbeleid, waar-
over ik zojuist enige gedachten heb 
ontvouwd, fricties met het regionaal-
economische beleid kunnen optreden. 
Aan de andere kant zal men moeten 
bedenken dat versterking van het sec-
torbeleid juist in veel gevallen positie-
ve regionale effecten kan hebben, om-
dat zwakke sectoren helaas ook vaak in 
zwakke regio's zijn ondergebracht. 

De heer Engwirda heeft mij verzocht 
inzicht te geven inzake berekeningen 
waaruit zou blijken dat de regionale 
component van de werkloosheid, met 
name in het Noorden zou toenemen, 
ondanks het in het kader van Bestek 
'81 gevoerde beleid. Laat ik voorop 
stellen dat ik ervan overtuigd ben dat 
Bestek '81 zal uitwerken in een structu-
rele versterking, niet alleen van de ge-
hele economie van het land, doch ook 
van het Noorden. 

Die becijferingen, waaraan de geach-
te afgevaardigde refereert, zijn geba-
seerd op de ervaringen en verbanden 
zoals die in het verleden zijn geconsta-
teerd. Hieruit blijkt dat een algemene 
verhoging van het activiteitenniveau en 
de daarmee gepaard gaande verbete-
ring van de werkgelegenheidssituatie 
met enige vertraging doorwerkt op het 
Noorden - dit geldt trouwens ook voor 
Limburg - mede via zogenaamde over-
loopeffecten van investeringen in met 
name het Westen. 

In het licht van dat faseverschil zal 
wellicht een tijdelijke toename van de 
regionale component van de werk-
loosheid plaatsvinden, te meer omdat 
er in het Noorden sprake is van een re-
latief groot latent arbeidsaanbod. 

Tegenover dat negatieve aspect 
staat echter dat de in het kader van Be-
stek'81 nagestreefde algemene kos-
tenmatiging voor het ontplooien en 
behouden van activiteiten in het 
Noorden van evenveel belang is als 
die op nationaal niveau. Zij zal bijdra-
gen aan versterking van de noordelijke 
economische structuur. Daarbij komt 
dat, nu de WIR dit jaar van kracht is ge-
worden, extra gunstige effecten van 
investeringsstimulering voor het 
Noorden kunnen worden verwacht. 

Immers, de in het Noorden relatief 
veel aanwezige kleinschalige bedrij-
ven profiteren extra van de WIR. Bo-
vendien heeft het Noorden voordeel 
van de specifiek regionale stimulering 
die besloten ligt in de WIR/SIR-combi-
naties, de BRT en tot op zekere hoogte 
de ROT in de WIR. De per saldo ver-

wachte tijdelijke toename van de regi-
onale werkloosheidscomponent is 
voor het kabinet ook aanleiding ge-
weest om in het kader van het ISP ex-
tra beleidsinspanningen op het 
Noorden te richten. 

Mijn vijfde punt betreft de export. 
Door vele sprekers is gesteld dat een 
van de belangrijke pijlers van onze 
economische toekomst het verloop 
van de wereldhandel en het corres-
ponderende exportcijfer is. In de zesti-
ger jaren steeg onze uitvoer sneller 
dan de wereldhandel. Daarvoor waren 
twee factoren van belang. Dat was 
enerzijds de pakketsamenstelling van 
onze uitvoer, welke sterk was gecon-
centreerd op snelle groeisectoren, zo-
als de bulk-chemie, en anderzijds het 
nog lage niveau van de arbeidskosten. 

De vergroting van ons marktaandeel 
trad op ondanks de snelle stijging van 
de reële arbeidskosten. Het niveau van 
de rendementen liet dat toen nog toe. 
Na de oliecrisis werd alles anders. Dat 
heeft de heer Den Uyl indertijd zelf ge-
zegd! De marktwinst sloeg om in 
marktverlies. 

De factor pakketsamenstelling bleek 
toen ongunstig te zijn geworden, ter-
wij l het niveau van de arbeidskosten 
relatief ten opzichte van het buitenland 
zeer steeg. Dat ons exportprijspeil 
daarna niet sneller toenam dan in de 
jaren daarvoor en bovendien de reële 
arbeidskosten slechts half zo snel ste-
gen kon geen soelaas bieden. 

De winstmarges konden niet verder 
worden ingekrompen. Terugtrekking 
van de exportmarkt was dan in veel 
gevallen het resterende alternatief. 
Ook verhoging van het uitvoerprijspeil 
behoort niet tot de reële mogelijkhe-
den. Het Nederlandse exportpakket 
naar aard en omvang brengt met zich 
mee dat wij prijsvolger zijn. 

In het in Nederland vigerende stelsel 
van automatische prijscompensatie 
gaat het louter om de prijsstijging van 
binnenlandse bestedingen. Dat brengt 
met zich mee dat ruilvoetverliezen ge-
heel ten laste van de rendementen 
gaan. Door het grote ruilvoetverlies in 
1973-1974 werd kennelijk een kritische 
limiet bereikt. 

Duidelijk zal zijn dat voor exporther-
stel een algemene kostenmatiging 
evenzeer een noodzakelijke voorwaar-
de is als de voor de op de binnenland-
se markt producerende ondernemin-
gen, die immers ook moeten concurre-
ren met de produkten van andere lan-
den. Naast het noodzakelijke rende-
mentsherstel is bijzondere zorg voor 
de kwaliteit van het Nederlandse pro-
dukt in al zijn aspecten van groot be-

lang. Waar dat mogelijk is, onder-
steunt de Regering dan ook de inspan-
ningen van het bedrijfsleven op dit ter-
rein. 

Essentieel is natuurlijk de vraag, of 
internationaal de afzet inderdaad het 
geraamde peil zal bereiken. 

Ik wil hier citeren uit een informatie 
die ik verleden week ontving van het 
OESO-secretariaat. Hoewel er nog 
geen recent consistent beeld van de 
wereldeconomie beschikbaar is, karak-
teriseert men de toestand als 'voor-
zichtig optimistisch'. Als gevolg van de 
gezamenlijke inspanningen in Brernen 
en Bonn kan een iets hogere groei 
worden verwacht dan in de laatste 
Economie Outlook werd vermeld. 

Voor Nederland zijn uiteraard vooral 
de Duitse maatregelen belangrijk. Die 
zullen volgens de OESO leiden tot 
1,5% meer groei van het BNP in de ko-
mende twaalf maanden. De OESO zou 
als geheel in de eerste helft van 1979 
een groei kunnen realiseren van 
3,75%. Natuurlijk, dit geldt voor de OE-
SO als geheel, niet voor Nederland. De 
1%-nota is verleden ti jd. In de ramin-
gen, die aan de MEV ten grondslag lig-
gen, was grosso modo al met deze za-
ken rekening gehouden. Ik zeg dit in 
antwoord op een vraag van de heer 
Joekes. 

De bevestiging van het OESO-secre-
tariaat doet ons de toekomst met enig 
vertrouwen tegemoet zien, wat de we-
reldinvoer betreft. De tekenen die ons 
thans van verschillende kanten berei-
ken - de heer Dolman heeft nog gewe-
zen op het economisch instituut te Kiel 
en op uitspraken van de secretaris-ge-
neraal van de OESO - zijn duidelijker 
rooskleuriger ten aanzien van de ont-
wikkeling van de wereldeconomie dan 
enige tijd geleden. 

Na deze meer algemene beschou-
wing over de exportsituatie wi l ik nog 
ingaan op een aantal vragen over het 
exportbeleid. De heer Engwirda heeft 
gepleit voor het opstellen van een ex-
portplan, bestaande uit een aantal 
maatregelen, naar aanleiding waarvan 
ik een aantal opmerkingen wi l maken. 

Ten eerste de rechtstreekse rappor-
tage van de handelsattachés op de 
Nederlandse ambassades aan een 
nieuw exportapparaat. Het zal de ge-
achte afgevaardigde bekend zijn, dat 
overeenkomstig de bestaande afspra-
ken de ambassades over economische 
aangelegenheden direct rapporteren 
aan de directeur-generaal van de bui-
tenlandse economische betrekkingen 
en voor zover het concrete exportbe-
vordering betreft, aan de directie van 
de economische voorlichtingsdienst. 
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van de geachte afgevaardigde dat het 
aantal handelsattachés beter zou 
moeten worden afgestemd op de ex-
portmogelijkheden van het Nederland-
se bedrijfsleven, wil ik erop wijzen, dat 
regelmatig overleg plaatsvindt tussen 
het Ministerie van Buitenlandse Zaken, 
het directoraat-generaal van de bui-
tenlandse economische betrekkingen 
en de directie van de EVD over de be-
zetting van de buitenlandse posten. 
Daarbij wordt uiteraard ook aan de ei-
sen die de export stelt, grote aandacht 
gegeven. Ik ben het echter met hem 
eens dat het altijd beter kan. 

Ten tweede het verrichten van 
marktverkenningen ten behoeve van 
de exportmogelijkheden van midden-
en kleinbedrijf. Zoals uit de memorie 
van toelichting op hoofdstuk XIII ver-
meld is, zijn de budgettaire mogelijk-
heden van de directie van de economi-
sche voorlichtingsdienst verruimd ten 
einde de klassieke exportbevorderen-
de maatregelen te intensiveren. Een 
belangrijke plaats is daarbij ingeruimd 
voor specifieke steun aan het middel-
grote en kleinere bedrijf door advise-
ring, begeleiding en hulp bij het tot 
stand brengen van de export van deze 
ondernemingen. Ook de marktexplo-
ratie in het kader van de penetratie op 
veelbelovende markten zal daarbij 
worden geïntensiveerd. 

Ten derde gericht onderzoek naar 
exportmogelijkheden van bij de over-
heid aanwezige kennis en vaardighe-
den. Ik kan mededelen dat een com-
missie, bestaande uit vertegenwoordi-
gers van de overheid en van het be-
drijfsleven onder ambtelijk voorzitter-
schap zich oriënteert op de mogelijk-
heden die een bundeling van bij het 
bedrijfsleven en bij de overheid aan-
wezige kennis biedt ter verbetering 
van de Nederlandse exportpositie. 

Ten vierde de instelling van een 
keurmerk door de overheid voor kwali-
tatief goede produkten. Onderzocht 
wordt, in hoeverre een keuring of idee-
en van gelijke strekking als middel van 
exportbevordering nuttig kan zijn. Het 
oordeel van het bedrijfsleven is daarbij 
uiteraard van groot belang. 

Uit het voorgaande moge blijken dat 
ik aan de suggesties van de geachte af-
gevaardigde niet alleen veel aandacht 
heb gegeven en wil geven, maar ook 
dat zij mij in beginsel aanspreken. Ik 
wil er nog aan toevoegen dat de orga-
nisatie van de exportbevorderingsacti-
viteiten regelmatig wordt getoetst aan 
de eisen die worden gesteld. Het stre-
ven zal er bij voorduring op gericht 
zijn, de ambtelijke organisatie aan te 

passen aan de behoefte van een effec-
tief exportbevorderingsbeleid. Daarbij 
gaat het niet alleen om de coördinatie 
binnen de overheid. 

Van belang is ook een doeltreffende 
samenwerking tussen overheid en be-
drijfsleven in het kader van het stre-
ven, die samenwerking ten dienste 
van de export optimaal te laten functi-
oneren. In dat kader overweegt de 
Staatssecretaris van Economische Za-
ken een Exportraad in te stellen als een 
meer direct op exportbevordering ge-
richt overlegorgaan met het bedrijfsle-
ven. 

De geachte afgevaardigde de heer 
Joekes heeft opgemerkt, dat hetgeen 
in Bestek '81 over expert vermeld is, 
wat mager is. Ik wi l hem op een 
belangrijk punt wijzen, al hoop ik dat 
hij nu zo langzamerhand al wat meer 
bevredigd is. Hoewel de specifieke ex-
portondersteunde maatregelen zoals 
de organisatie van de exportbevorde-
ring, matching en dergelijke belangrij-
ke elementen in het beleid vormen, 
dient wel bedacht te worden - dat zal 
de heer Joekes zeker aanspreken - dat 
versterking van de concurrentiepositie 
van het bedrijfsleven door middel van 
kostenverlaging van fundamenteel be-
lang is voor onze export. 

Die kostenmatiging wordt nu im-
mers met Bestek '81 en het daarin ge-
formuteerde beleid beoogd. Daarnaast 
blijven uiteraard specifieke maatrege-
len noodzakelijk, waarvoor ook in Be-
stek '81 ruimte beschikbaar is gesteld 
en waaraan in de memorie van toelich-
ting bij de ontwerp-begroting 1979 na-
dere vorm is gegeven. 

Op de vraag van de heer Lubbers of 
het mogelijk is uit de enorm verslech-
terende toeristenbalans de conclusie 
te trekken dat wi j de toeristische indus-
trie in Nederland gericht moeten ver-
sterken, om daar van de kostenmati-
ging het volle profijt te kunnen trek-
ken, kan ik bevestigend antwoorden. 
Het kabinet is voornemens het toeristi-
sche beleid te intensiveren. De promo-
tie van Nederland als vakantieland zal 
worden versterkt. Als nu ook het wei-
zijn van de zon maar voor niets op-
gaat, zoals de heer Joekes het noem-
de, zijn wi j misschien op dat punt ook 
verder. Daarnaast is het beleid gericht 
op een verbetering van het produkt dat 
het toeristische bedrijfsleven levert. 

De heer Van der Hek (PvdA): Weerbe-
r icht '81. 

Minister Van Aardenne: De heer Eng-
wirda heeft nog een suggestie gedaan 
met betrekking tot de omzetting van 
het directoraat-generaal van de BEB -
Buitenlandse Economische Betrekkin-

gen - in een directoraat-generaal export-
bevordering. Ik meen dat dit geen goe-
de zaak zal zijn. 

Het directoraat-generaal van de BEB 
vervult nu al een coördinerende rol ten 
aanzien van de exportbevordering als 
onderdeel van de algemene coördine-
rende taak op het terrein van buiten-
landse economische betrekkingen. Dat 
hebben wi j niet voor niets gedaan. Dat 
is gebeurd gezien de nauwe samen-
hang en de aanrakingspunten tussen 
invoerbeleid en exportbevorderings-
beleid. Buitenlandse handel is het. 
Geen export zonder import, maar ook 
niet het omgekeerde. 

Ik heb nog twee korte punten te be-
handelen. Over de energie is weinig 
gesproken. Ik denk dat de Kamer de 
nota's, die omstreeks de jaarwisseling 
zullen komen, afwacht. Er zijn een paar 
vragen gesteld. De heer Lubbers heeft 
geïnformeerd naarde mogelijkheden 
om door middel van gegarandeerde 
leningen isolatie van woningen nog 
meer te stimuleren. 

Ik wi l hierover opmerken dat de mo-
gelijkheden om met leningen en sti-
mulansen aan de woningisolatie te ge-
ven in het kader van het nationale iso-
latieprogram, in overleg met de han-
delsbanken en de RPS worden nage-
gaan. De mogelijkheid van overheids-
garantie op eventueel te verstrekken 
leningen door laatstgenoemde instel-
ling is daarbij in discussie. De Rege-
ring hoopt het bedoelde overleg op 
korte termijn af te ronden. 

De heer Engwirda drong aan op een 
isolatieprogram dat verder gaat dan 
het deze zomer aangekondigde natio-
nale isolatieplan (NIP), onder verwij-
zing naar het alternatieve plan van 
D'66, het zogenaamde AP. Dit plan ver-
gelijkt een aantal streefcijfers van het 
door de stuurgroep nationaal isolatie-
programma - het SNIP - opgestelde 
rapport met grootheden van het rege-
ringsprogramma. 

Het alternatieve plan bereikt vervol-
gens de conclusie dat het versterken 
van het lopende isolatieprogramma, 
plus verdere versterking van andere 
elementen van het energiebesparings-
beleid onder andere in bedrijven f 100 
a f 150 miljoen zal gaan kosten in 1981. 
Die raming is naar mijn mening veel te 
laag. 

De kosten voor de overheid van het 
lopende isolatieprogramma zijn thans 
al f 250 miljoen per jaar wat betreft 
subsidies en klimleningen voor wo-
ningwetwoningen alsmede uitvoe-
ringskosten. Het ging er juist om de 
woningwetwoningen er nu bij te kun-
nen betrekken. Realisatie van de 
streefcijfers uit het stuurgroeprapport 
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zou te zamen naar schatting rond f 225 
miljoen meer per jaar vergen. Zoals 
gesteld in de brief van 30 juni, vond de 
Regering dit beslag op de middelen te 
groot. Zij koos voor een over een wat 
langere termijn uitgespreid program-
ma. Daarenboven bestaat bij een pro-
gramma van aanmerkelijk grotere om-
vang een aanzienlijke kans op span 
ningen binnen de arbeidsdeelmarkt 
van de relevante beroepsgroepen. 

De heer Engwirda (D'66): De Minister 
gaat nu nogal 'snip-snap' door het he-
le energieverhaal. Hij noemde de extra 
bedragen die met het SNIP gemoeid 
zouden zijn. Mag ik die nog even ho-
ren? 

Minister Van Aardenne: Het gaat om 
f 225 miljoen extra op de f 250 miljoen 
die al worden uitgegeven. Dit komt 
doordat de klimleningen erbij moeten. 
Die vindt men niet terug in het SNIP-
rapport. Zij moeten er wel zijn, om de 
financiering voor woningwetwonin-
gen mogelijk te maken. 

De heer Den Uyl merkte op dat ik op 
een beslissing omtrent kernenergie 
zou hebben aangedrongen, zonder te 
reppen over de in het regeerakkoord 
opgenomen bepaling inzake het 
vraagstuk van het radio-actieve afval. 
Hij voerde mij met name ten tonele. 
Die opmerking is onjuist. Op 17 juli 
van dit jaar heb ik de Kamer een uit-
voerige brief doen toekomen, waarin 
werd medegedeeld dat de Regering 
besloten heeft tot een maatschappelij-
ke discussie over toepassing van kern-
energie voor elektriciteitsopwekking. 

Op de eerste bladzijde hiervan is er-
van melding gemaakt dat conform de 
regeringsverklaring voorafgaande aan 
de uitvoering var, het beginselbesluit 
van 1974 tot bouwvan drie kerncentra-
les voor het vraagstuk van de methode 
van berging van radio-actief afval een 
aanvaardbare oplossing moet zijn ge-
vonden. De voorbereidingen hiertoe 
zijn thans in gang gezet. Ik kom nu toe 
aan mijn laatste punt, het prijsbeleid. 

Ten einde een bijdrage te leveren 
aan een verder terugdringen van de in-
flatie zal mijns inziens ook in de ko-
mende jaren een strak prijsbeleid 
noodzakelijk blijven. Dit houdt in dat 
de algemeen gewenste verbetering 
van de rendementspositie van het be-
drijfsleven niet door hogere prijzen tot 
stand moet worden gebracht, maar 
vooral door lastenverlichting en verbe-
tering van het afzetvoiume. 

In geval van duidelijke verliessitu-
aties zal van deze algemene strakke 
gedragslijn tot op zekere hoogte wor-
den afgeweken. Overheidsbedrijven 

zullen hierbij op dezelfde wijze worden 
behandeld als particuliere bedrijven. 
De verlaging van het normatieve pla-
fond voor de toeneming van de over-
heidstarieven van 5% naar 3,5% in 
1979 moet duidelijk in dit kader wor-
den beoordeeld. 

Enkele afgevaardigden hebben ge-
vraagd of de norm van 3,5% niet ver-
der kan worden veriaagd. Naar mijn 
mening zijn in de thans bekende gege-
vens omtrent de ontwikkeling van lo-
nen en prijzen geen aanknopingspun-
ten te vinden die een verdere verla-
ging rechtvaardigen. Ik wijs er ook op 
dat de lagere overheden aan het werk 
moeten met hun begrotingen voor vol-
gend jaar. Zij hebben hun calculaties 
gebaseerd op een circulaire over die 
3,5%. Mochten zich in de toekomst 
evenwel ontwikkelingen manifesteren 
die een verdere verlaging rechtvaardi-
gen, dan zal ik niet aarzelen verdere 
neerwaartse correcties aan te bren-
gen. 

Bij het prijsbeleid ten aanzien van de 
vrije beroepen spelen zowel elemen-
ten van het algemene prijsbeleid als 
elementen van inkomensbeleid een 
rol. Zoals bekend, wordt voor de inko-
mens van vrije-beroepsbeoefenaren 
thans een matigingsbeleid gevoerd. In 
dit kader heeft de geachte afgevaar-
digde de heer Lubbers gesuggereerd, 
een functionele inkomensopenbaar-
heid te realiseren met betrekking tot 
de vrije-beroepsbeoefenaren door 
middel van gebruikmaking van de Prij-
zenwet. 

Ik ben van mening dat aan deze sug-
gestie geen gevolg kan worden gege-
ven. De huidige Prijzenwet biedt de 
mogelijkheid, beroepsgroepen te ver-
plichten gegevens te verstrekken, 
maar niet deze te publiceren. Ik ben 
bereid, te trachten de vri jwil l ige mede-
werking van de verschillende beroeps-
groepen te krijgen om een samenvat-
ting van de niet bekende gegevens aan 
de Kamer te doen toekomen. 

De heer Lubbers (CDA): Het is de Mi-
nister ongetwijfeld bekend dat in een 
van de eerste artikelen van de Prijzen-
wet staat dat deze moet worden bezien 
in samenhang met het totale economi-
sche beleid. Het is ongetwijfeld ook 
bekend dat in ruime kring nogal wordt 
getwijfeld aan de effectiviteit van het 
door de Minister van Economische Za-
ken gevoerde beleid op het punt van 
de vrije beroepen. Vormt een combi-
natie van deze twee feiten niet aanlei-
ding tot het komen van de afspraak 
met de betrokken groepen dat verza-
melde gegevens functioneel publieke 
lijk toegankelijk zijn, opdat het beleid 
aan geloofwaardigheid wint? 

Minister Van Aardenne: Ik heb al toe-
gezegd tot een afspraak te wil len ko-
men. Ik kan het echter op dit moment 
niet zonder de instemming doen. 

De heer Lubbers (CDA): Zult u naar die 
instemming streven? 

MinisterVan Aardenne: Uiteraard; ik 
heb ook dit toegezegd. 

De heer Lubbers (CDA): Dan zal ik mij 
beraden over uw antwoord. 

Minister Van Aardenne: Tegen de 
door de heer Dolman gewenste open-
baarheid van norminkomens heb ik in 
het algemeen geen overwegende be-
zwaren. Ik meen echter dat het, omdat 
het allemaal nog in opbouw is - wi j 
zijn hiermee pas een paar jaar bezig -
well icht te vroeg is, nu al een en ander 
te realiseren. Men moet ervoor oppas-
sen dat de standpunten niet verstar-
ren, waardoor niet alleen het overleg 
zijn zin verliest, maar ook het doel niet 
wordt bereikt. Wat dit betreft verwijs ik 
naar de behandeling van de wet open-
baarheid inkomens, waar het thuis-
hoort. 

Met het genoemde voorlopige ka-
rakter van sommige standpunten 
hangt het te voeren beleid ter zake van 
het verschil tussen norminkomen en 
feitelijk inkomen samen. Dit verschil 
wi l len de heren Dolman en Lubbers 
graag zien afnemen. 

Ik herinner eraan dat het beleid van 
het vorige kabinet erop was gericht het 
verschil nominaal niet te laten toene-
men, dus reëel te laten afnemen. Af-
bouw van het verschil, zoals beide af-
gevaardigden van het kabinet verlan-
gen - ik neem aan dat zij het nominaal 
bedoelen, want anders gebeurde het 
al - gaat een stap verder. Ik ben van 
mening dat het in het huidige beleid 
past, zo'n stap te zetten met betrekking 
tot de vrije-beroepsbeoefenaren, wan-
neer tenminste soortgelijke stappen 
bij soortgelijke werknemers niet uit-
bli jven. 

Ook daarbij komt immers de situatie 
voor dat het feitelijke inkomen of de in-
komensontwikkeling ligt boven een re-
delijk te achten norm. Daarbij denk ik 
vooral aan de non-profit sector, waarin 
soms dezelfde beroepsgroepen voor-
komen als in de vrije-beroepssituaties. 

De ontwikkeling van het norminko-
men van jaar tot jaar weerspiegelt de 
ontwikkeling van het inkomen van ver-
gelijkbare werknemers, inclusief een 
eventuele aftopping van de prijscom-
pensatie, waarnaar eveneens was ge-
vraagd. De afbouw van een eventuele 
positieve restpost leidt er dan toe dat 
de inkomensontwikkeling van de des-
betreffende beroepsgroep achterblijft 
bij die van de werknemers met een 
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zelfde inkomen. Bij de vaststelling en 
ontwikkeling van de norminkomens 
wordt ook nog gelet op ontwikkelin-
gen, door de heer Dolman gememo-
reerd, inzake de aanvangssalarissen 
van hoogleraren. 

De heer Dolman (PvdA): Heeft de Mi-
nister enig idee, hoeveel in het kader 
van Bestek '81 met een beperking van 
feitelijke inkomens van de vrije beroe-
pen, in het bijzonder in de medische 
sector, kan worden bereikt? 

Minister Van Aardenne: Ik meen dat 
de heer Dolman zich van de besparing 
geen overdreven voorstell ing moet 
maken. Hij weet net zo goed als ik dat 
de inkomens in de medische sector, 
met name die van de medische speci-
alisten - daarbij speelt die restpost im-
mers het meest een rol - toch maar 
een relatief klein gedeelte van de 
medische consumptie uitmaken. In 
zo'n afbouw moet men natuurlijk de 
normale geleidelijkheid betrachten. 
Het duurt dus toch wel even. Ik meen 
dat het besparingsoogpunt hierbij niet 
beslissend is. Het betreft hier in-
komenspolitiek. 

De beraadslaging wordt geschorst. 

De Voorzitter: Ik stel voor, het verslag 
van de vorige vergadering goed te 
keuren. 

Daartoe wordt besloten. 

Sluiting 19.20 uur. 

Lijst van ingekomen stukken met de 
door de Voorzitter ter zake gedane 
voorstellen: 

1°. vier Koninklijke boodschappen, ten 
geleide van de volgende wetsontwer-
pen: 

Naturalisatie van Augustin, Keivin 
Patrick en 23 anderen (15 311); 

Naturalisatie van Chan, Che en 26 
anderen (15 312); 

Naturalisatie van Almeida, José dos 
Reis en 27 anderen (15 313); 

Naturalisatie van van Dijkum, Klaus 
Ludwig en 21 anderen (15 315). 

Deze Koninklijke boodschappen, met 
de er bij behorende stukken, zijn al ge-
drukt en rondgedeeld; 

2°. een brief van de directeur van het 
Kabinet der Koningin, met de medede-
ling, dat Hare Majesteit het door de 
Staten-Generaal aangenomen voor-
stel van wet, gedrukt onder nummer 
14 975, heeft goedgekeurd. 

De Voorzitter stelt voor, deze brief 
voor kennisgeving aan te nemen; 

3°. vijf brieven van de Eerste Kamer 
der Staten-Generaal, met de medede-

ling, dat zij zich in haar vergadering 
van 3 oktober 1978 heeft verenigd met 
de haar door de Tweede Kamer toege-
zonden voorstellen van wet, gedrukt 
onder nummers 15 019,15 102, 
15 107,15 114en15 122. 

De Voorzitter stelt voor, deze brieven 
voor kennisgeving aan te nemen; 

4°. de volgende brieven: 
een, van de Minister van Buitenland-

se Zaken, ten geleide van de tekst van 
de ter stilzwijgende goedkeuring aan 
de Kamer overgelegde Overeenkomst 
tussen de Europese Economische Ge-
meenschap en de Lid-Staten van de 
Europese Economische Gemeen-
schap, enerzijds, en de Internationale 
Ontwikkelingsassociatie, anderzijds; 
Brussel, 2 mei 1978(15 318); 

een, van de Staatssecretaris van On-
derwijs en Wetenschappen, met ant-
woorden op vragen gesteld tijdens de 
openbare commissievergadering over 
de Nota Emancipatiebeleid (14 496, nr. 
33); 

een, van de Staatssecretaris van De-
fensie, ter toezending van dienstplicht-
gegevens (15 300-X, nr. 7); 

een, van de Ministervan Economi-
sche Zaken, ten geleide van het jaar-
rapport Overheidsbeleid Consumen-
ten-aangelegenheden 1977-1978 
(15 300-XIII, nr.7). 

Deze brieven zijn al gedrukt en rondge-
deeld; 

5°. de volgende adressen: 
een, van mevrouw H. Hogendorp te 

Amsterdam, met betrekking tot haar 
belasting; 

een, van H. D. Raub te Veenhuizen, 
met betrekking tot zijn detentie. 
Deze adressen zijn gesteld in handen 
van de Commissie voor de Verzoek-
schriften; 

6°. de volgende brieven e.a.: 
een, van leerlingen van 4-Mavo van 

de Christelijke Scholengemeenschap 
Rijswijk, naar aanleiding van het the-
ma van de vredesweek; 

een, van het gemeentebestuur van 
Haarlem, over de gemeentelijke finan-
ciën; 

een, van Natuur- en Milieubescher-
mingsorganisaties, ten geleide van het 
Milieumanifest Alarm '81 ; 

een, van het bestuur van de Kamer 
van Koophandel en Fabrieken voor 
Rijnland, met het jaarverslag 1977; 

een, van het interkerkelijk project sa-
menleven met buitenlandse werkne-
mers te Alkmaar, over regularisatie 
om humanitaire redenen; 

een, van J. In 't Hout, over het eigen 
risico voor ziekenfondsverzekerden; 

een, van J. Eenkhoorn, over Bestek 
'81 en de nieuwe voorstellen voor ab-
ortus-provocatus; 

een, van het gemeentebestuur van 
Landsmeer, over de financiën voor de 
gemeenten; 

een, van het bestuur van de Nationa-
le Raad voor Maatschappelijk Welzijn, 
met betrekking tot Bestek ' 8 1 ; 

een, van het gemeentebestuur van 
Emmen, over de werkgelegenheid al-
daar; 

een, van de Algemene Nederlandse 
Invaliden Bond, over Bestek '81 -
eventueel zonder lepel; 

een, van R. van Voren, over het Po-
drabinek-fonds. 

De brieven e.a. liggen op de griffie ter 
inzage; voor zoveel nodig is kopie ge-
zonden aan de betrokken commissies; 

7°. een afschrift van een brief van o.a. 
de Rechtswinkel Groningen, gericht 
tot de Staatssecretaris van Justitie, 
over de regularisatieregeling ten aan-
zien van de zogenaamde 'Kerk-Marok-
kanen'. 

Dit afschrift ligt op de griffie ter inzage. 
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